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VELKOMMEN TIL ÅRSMØDET

Jeg håber, at I har pudset læsebrillerne, opladet telefon, tablet eller computer og skærpet den indre socialist. For igen i år skal  

delegerede fra hele landet mødes for at manifestere vort partidemokratis øverste myndighed; Årsmødet. 

 

De fysiske årsmødedeltagere mødes på den indendørs grønsvær i Hafnia-Hallen i Valby, de virtuelle deltagere er med fra distancen - og 

nysgerrige medlemmer fra både nær og fjern, kan følge vores årsmøde-stream på mit.enhedslisten.dk. 

 

Vi mødes i kølvandet på et turbulent politisk år, der har budt på både folkeafstemning om forsvarsforbehold, et Folketingsvalg efterfulgt 

af en forstemmende regeringsdannelse, og en forbipasseret mulighed for en folkeafstemning om et af den nye regerings stålblå frem-

stød; afskaffelsen af store bededag. 

 

Årets politiske begivenheder viser, at der er brug for et stærkere Enhedslisten. Men årets gang i vores partiorganisation har båret  

præg af besparelser, og konsekvenserne vækker ærgrelse hos os alle. Vores organisation skal genopbygges og det kalder på massevis  

af grønne fingre, der kan få aktivitet, fællesskab og bevægelse til at spire over hele landet. Det håber jeg, at vi kan bruge årsmødet til  

at gøde jorden for. 

Hovedbestyrelsen har forberedt et årsmødeprogram med massevis af politiske og organisatoriske debatter. Vi starter årsmødet med at 

drøfte året, der gik med afsæt i beretninger fra hovedbestyrelse, folketingsgruppe og vores europaparlamentariker. Til forskel fra tidligere 

vil denne debat også omhandle forslaget Enhedslisten - det socialistiske alternativ, som hovedbestyrelsen har udfærdiget på baggrund 

af en inddragende evalueringsproces efter folketingsvalget. Det giver anledning til en fælles drøftelse af hvilke konsekvenser, Enhedslisten 

skal drage af valgresultatet, af hvilken retning for vores parti vi sammen vil udstikke, og hvad de vigtigste opgaver bliver for Enhedslisten 

i den kommende tid. 

 

Vi skal diskutere, hvordan vi skaber de stærkest mulige organisatoriske og økonomiske forudsætninger for Enhedslisten i de kommende 

år, og hvordan vores vedtægter skal udformes, så de kan udgøre en god ramme for dette. Vi skal vælge dem, der skal stå i spidsen for  

vores hold af Europaparlamentskandidater til parlamentsvalget i 2024 og dem, der skal stå i spidsen for holdet af folketingskandidater, 

hvis der kommer sådan et valg inden næste årsmøde. Vi skal drøfte vores holdning til borgerløn, tilrette Enhedslistens principprogram og 

behandle en række indkomne forslag. 

Tidsplanen bliver stram, hvorfor hovedbestyrelsen desværre har måttet indstille mange af de indkomne forslag til ikke at blive behandlet 

på årsmødet. Dette handler om at sikre en ordentlig debat og demokratisk proces omkring de forslag, der sættes til behandling. Hoved-

bestyrelsen indstiller desuden et knivskarpt dirigenthold, som vil lede os kyndigt igennem de mange dagsordenspunkter, så der også  

bliver tid til både fællessang, spændende hilsningstaler fra ind- og udland og skønne festlige indslag. 

Det er centralt i Enhedslisten, at vi kan have åbenhjertige og grundige debatter på års- 

mødet, og de politiske bølger skal kunne gå højt. Samtidig skal der lyde et par skolelærer-

formaninger fra mig, som nyuddannet folkeskolelærer; for vi skal alle have forståelse for,  

at der i nogle sager kan være mange og stærke følelser på spil. Derfor er det vigtigt at 

være opmærksom på, at vi møder hinanden med åbenhed, respekt og omsorg, og at vi 

går efter bolden, når vi debatterer. Også sådan, at debatten og talerstolen bliver tilgæn-

gelig for alle - uanset uddannelsesbaggrund, kønsidentitet, hudfarve, seksualitet,  

medlemsnummer, årsmødeerfaring og hvad der ellers er af faktorer, der skaber ulige  

adgang - både i Enhedslisten, og i resten af samfundet. 

Lad os sammen skabe et godt årsmøde - og et mere lige, 

retfærdigt og bæredygtigt samfund!

Kammeratlige hilsner, 

  
Mathilde Vinther  

Enhedslistens Forretningsudvalg 
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GUIDE TIL ÅRSMØDET 

Årsmødet er Enhedslistens øverste myndighed og stedet, hvor 

politik og organisationens udvikling skal diskuteres og afgøres. 

Det er også en lang række traditioner og procedurer, som godt 

kan være lidt uoverskuelige, hvis ikke man har prøvet det før. Vi 

bringer her en kort guide til nye og andre, som kan ruste dig lidt 

bedre til årsmødet. 

Indskrivning 

Du skal indskrives, før du kan deltage i årsmødet. Indskrivningen 

foregår digitalt. Du vil op til årsmødet modtage en mail med link 

til indskrivning, så du kan indskrive dig hjemmefra. Der vil også 

være mulighed for at få hjælp til den digitale indskrivning i Haf-

nia Hallen. I hallen vil du få udleveret et deltagerkort, som skal 

bæres under hele årsmødet.

Afstemninger

Alle afstemninger foregår gennem et webbaseret afstemningssy-

stem. Man får adgang til systemet - og til at stemme - via en 

web-app, som kan tilgås via en smartphone, tablet eller compu-

ter. Det er derfor vigtigt, at du medbringer et device (smartp-

hone, tablet, bærbar computer) som kan gå på internettet. Hvis 

du ikke har et device, skal du skrive en mail til arsmode@en-

hedslisten.dk, så sørger vi for at have ét klar til dig i Hallen.

Konstituering 

Selve årsmødet begynder med konstitueringen. Her fremlægger 

dirigenterne deres plan for afvikling af årsmødet. Alle medlem-

mer kan stille forslag om en anden/ændret dagsorden og for-

retningsorden (sidste frist for ændringsforslag til dagsorden og 

forretningsorden er den 19. maj kl. 12). Hvis der er kommet æn-

dringsforslag til dagsordenen, så er det under konstitueringen, 

at vi tager stilling til dette. Konstitueringen kan godt være lidt 

forvirrende den første gang, da det handler en del om procedu-

rer. Det skal afklares, hvad der skal diskuteres, og hvad der er 

spillereglerne for mødet. Resten af mødet skal nok komme til at 

handle mere om politik, så bare hæng i eller spørg dem ved si-

den af om hjælp.

Den politiske situation 

Herefter fremlægger Hovedbestyrelsen, Folketingsgruppen og 

vores medlem af EU-parlamentet deres beretninger for det for-

løbne år, hvorefter der vil være plenumdebat om beretningerne 

og den politiske situation. Hvis du har nogle generelle pointer 

om vores politik, organisation, valgkamp eller den politiske situ-

ation, er det her du skal skrive dig på talerlisten.

Indkomne forslag 

Det er ikke muligt at behandle alle de indkomne forslag, der er 

indsendt til årsmødet 2023, hvis der skal være tid til ordentlig 

debat om og behandling af de forslag, som sættes på dagsor-

denen. Derfor har Hovedbestyrelsen lavet indstillinger til, hvilke 

forslag, der skal behandles på årsmødet. Delegerede, der ønsker 

at opretholde oprindelige forslag, som Hovedbestyrelsen indstil-

ler ikke skal behandles, skal meddele dette til arsmode@en-

hedslisten.dk senest den 19. maj kl. 12.00. 

Kandidatudvalg og kandidatlister 
I år skal årsmødet både vedtage, hvem der skal være spidskan-

didater til Folketinget og hvem der skal være spidskandidater til 

Europaparlamentet. Forud for årsmødet har et kandidatudvalg 

for hhv. spidskandidater til Folketinget og spidskandidater til 

Europaparlamentet udarbejdet forslag til kandidatlister, som 

sættes til afstemning på årsmødet. Kandidatudvalgene består 

af repræsentanter fra hver storkreds eller region samt 2 repræ-

sentanter fra Hovedbestyrelsen. 

Har du forslag til en alternativ liste, kan du indsende dit forslag 

via arsmode@enhedslisten.dk frem til deadline den 27. maj kl. 

21.00. Det er en stor fordel først at have talt med både de be-

rørte kandidater og så mange delegerede som muligt, så man 

bliver helt skarp på svagheder og styrker i ens forslag. Der stem-

mes om de indkomne kandidatlister søndag under punkt 6.

Til sidst – et godt tip 
Overvejer du at sige noget på talerstolen, så skriv dig på talerli-

sten, så snart der åbnes for debat. Talerlisten lukkes ofte hurtigt, 

og du har mulighed for at trække dig igen. Man skriver sig på ta-

lerlisten via en web-app, som kun deltagere med taleret har ad-

gang til. Link til web-app’en sendes, når man er blevet indskre-

vet. Der afholdes et talerstolskursus i Hafnia Hallen inden star-

ten på årsmødet, så man kan få tips og tricks og kan få afprø-

vet, hvordan det føles at stå på talerstolen.

Hvis der er noget, du er i tvivl om, må du endelig spørge. Du kan 

f.eks. sende en mail til arsmode@enhedslisten.dk.

God fornøjelse og godt årsmøde!

IND- OG UDSUPPLERING

Hvis en delegeret skal forlade mødet og afgive sin stem-

meadgang til en suppleant, skal vi vide det, så vi kan 

rette stemmeadgangen i afstemningssystemet. Du skal 

derfor henvende dig i infoboden, hvis du skal udsuppleres 

og meddele, hvilken suppleant der skal indsuppleres. Her 

skal du oplyse, hvilken suppleant der skal overtage din 

stemmeadgang. Hvis du deltager digitalt, skal du skrive til 

infobod23@enhedslisten.dk. Der kan gå op til 60 minutter, 

før indssupleringen er trådt i kraft.

Bliver en suppleant indsuppleret som delegeret, gælder 

det for resten af mødet, eller indtil der sker en ny indsup-

plering.

Ind- og udsupplering kan ikke ske for de samme personer 

mere end én gang pr. dag.
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PRAKTISKE INFORMATIONER TIL ÅRSMØDET

TID OG STED 
Årsmødet ligger i weekenden den 27.-29. maj 2023 (Pinsen). Det 

foregår i Hafnia Hallen i Valby, København. Adressen er Julius An-

dersens Vej 6, 2450 København SV.

ANKOMST MED OFFENTLIG TRANSPORT 
Ankommer du med tog til Københavns Hovedbanegård, kan du 

tage S-tog linje A (mod Køge) og stå af på Ny Ellebjerg station. 

Herfra er der 1,3 km. til fods. 

Du kan også tage buslinje 10 (mod Brønshøj Torv) fra busstoppe-

stedet i Istedgade og stå af ved Valbyhallen (Ellebjergvej). Herfra 

er der 745 meter til fods.

ANKOMST MED BIL 
Der er gratis parkering ved Hafnia Hallen og ved Valby Hallen.

INDSKRIVNING
Indskrivningen foregår online, og derfor kan du indskrive dig al-

lerede hjemmefra, når du modtager indskrivningslinket på 

e-mail fredag den 26. maj. Det er vigtigt, at du når at indskrive 

dig, inden årsmødet starter kl. 13.30, da din stemmenøgle til af-

stemninger skal aktiveres. Det vil være muligt at få hjælp til on-

line indskrivning i Hafnia Hallen lørdag den 27. maj mellem kl. 

11.30 og 13.30. 

MAD OG DRIKKE 
Frokost og aftensmad bliver serveret i hallen. I år bliver der ser-

veret vegetarisk mad. Der vil være adgang til gratis kaffe, te og 

vand under hele årsmødet.

Du kan selv købe sodavand, snacks, osv. under hele årsmødet i 

Hafnia Hallens kiosk og bar. Der vil desuden være mulighed for 

køb af vin og øl fredag og lørdag aften.

Morgenmad skal du selv sørge for - også hvis du bor på hostel.

OVERNATNING 
I midten af april modtog alle delegerede og suppleanter en mail 

med spørgsmål om, hvorvidt de havde brug for Landskontorets 

hjælp til at finde overnatning. Der er booket overnatning til 

dem, der har meldt tilbage, og alle vil få besked om sted, værel-

sesnummer og værelseskammerater. Har du spørgsmål til dette 

så skriv til arsmode@enhedslisten.dk

ÅRSMØDEPAPIRER 
Der vil i år ikke blive udsendt årsmødehæfter i printet version. I 

stedet sendes alle tre udgaver af årsmødehæftet ud til alle 

medlemmer løbende. Ønsker du at medbringe årsmødepapi-

rerne i printet version til årsmødet, skal du derfor selv printe. I år 

har vi tilrettelagt årsmødehæfterne således, at de tre versioner 

blot tilføjer ny information til det forrige hæfte. Derfor vil års-

mødehæfte 3 indeholde alle forslag og al information relevant 

for deltagelse på årsmødet. Hvis du har planer om at printe års-

mødepapirerne, vil vi derfor anbefale, at du venter med at 

printe, til hæfte 3 er udsendt, da du i så fald kan nøjes med at 

printe det ene hæfte. Hæfte 3 udsendes via e-mail mandag den 

22. maj. Alle hæfter vil desuden være tilgængelige via Enhedsli-

stens hjemmeside på adressen: https://vores.enhedslisten.dk/

aarsmoeder/

REJSEREFUSION 
Da tidspunktet for årsmødet ligger fast, opfordrer vi alle til alle-

rede nu at bestille Orange-billetter og undersøge muligheden 

for fælles transport.

I henhold til Enhedslistens gældende regler om rejserefusion 

ydes der rejserefusion for alle, der ikke bor i Region Hovedsta-

den, Bornholm undtaget.

PRIS 
Afdelingerne vil efter årsmødet blive trukket 900 kr. for hver af af-

delingens fysiske og digitale deltagere på årsmødet (delegerede 

og suppleanter). Beløbet trækkes på afdelingens mellemreg-

ningskonto på Landskontoret. Der betales for det antal delta-

gere, som er tilmeldt. Der betales altså for tilmeldte, selv hvis de 

ikke møder frem, da der er bestilt mad og evt. overnatningsplads 

til dem.konto på landskontoret. Der betales for det antal delta-

gere, som er tilmeldt. Der betales for tilmeldte, selv hvis de ikke 

møder frem, da der jo er bestilt mad og evt. overnatningsplads 

til dem.

SYGDOM
Hvis du er syg eller har symptomer på sygdom, skal du melde 

afbud og lade en suppleant overtage posten som delegeret.

HAR DU SPØRGSMÅL? 
Så skriv en mail til arsmode@enhedslisten.dk

Kort med rute til Hafnia Hallen findes på næste side
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RUTE TIL HAFNIA HALLEN
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HOVEDBESTYRELSENS INDSTILLINGER VEDR.  
BEHANDLING AF INDKOMNE FORSLAG

Det er ikke muligt at behandle alle de indkomne forslag til års-

mødet 2023, hvis der skal være tid til ordentlig debat om og be-

handling af de forslag, som sættes på dagsordenen. Som sæd-

vanligt indstiller Hovedbestyrelsen derfor til, at en række af for-

slagene ikke behandles. 

Hovedbestyrelsen foreslår at prioritere behandlingen af de for-

slag, der omhandler vores arbejde i Europaparlamentet og den 

forestående valgkamp til parlamentet. Begrundelsen er, at vi på 

dette årsmøde vælger spidskandidater til denne valgkamp, og 

at det er nu vi skal prioritere tiden til, at årsmødet kan udstikke 

en retning for den forestående valgkamp, da denne vil være i 

fuld gang på næste års årsmøde. 

En række af forslagene foreslås at overgå til Hovedbestyrelsen 

og Forretningsudvalgets videre arbejde.

De fleste indkomne forslag af økonomisk karakter, indstiller Ho-

vedbestyrelsen til ikke at behandle, da de ikke er stillet som 

ændringsforslag til det konkrete budgetforslag. Fristen for æn-

dringsforslag til budgettet er udskudt til d. 15. maj kl. 12, og Ho-

vedbestyrelsen opfordrer til, at forslag, der har økonomisk ka-

rakter, i stedet stilles som ændringsforslag til budgetforslaget.

Hovedbestyrelsen opfordrer dem, der har stillet forslag vedr. En-

hedslistens forhold til regeringen og Enhedslistens strategi i den 

aktuelle politiske situation, til i stedet at stille ændringsforslag 

til Hovedbestyrelsens forslag til vedtagelse om den politiske si-

tuation 2.1 Enhedslisten - det socialistiske alternativ, som Ho-

vedbestyrelsen foreslår behandlet under årsmødets punkt 2.  

Fristen for disse ændringsforslag udskydes derfor til d. 15. maj kl. 

12 og vil fremgå af årsmødehæfte 3. 

Hovedbestyrelsen opfordrer endvidere til, at dem, der har stillet 

forslag vedrørende Enhedslistens holdning til sikkerhedspolitik, 

bidrager med disse perspektiver i den påbegyndte partidebat 

om emnet, der vil berøre: 

Sikkerhedspolitikken i dens kompleksitet, og sammenhængen 

med klimakrise, ressourceknaphed, ulighed, autokratiske eller 

svage/sammenbrudte staters ageren mv.

Imperialismens betydning for den globale sikkerhedspolitiske 

udvikling

Omlægning af det danske militær til et territorialforsvar

En ny sikkerhedspolitisk arkitektur, som fremmer vores fælles 

sikkerhed på nationalt og globalt plan til internationale forhold 

Dem, der har stillet forslag der vedrører Enhedslistens holdning 

til Ruslands krig mod Ukraine, foreslår Hovedbestyrelsen i stedet 

at stille som ændringsforslag til Hovedbestyrelsens forslag til 

aktuel politisk udtalelse 2.2 Vejen til fred i Ukraine, hvor fristen 

for ændringsforslag også udskydes til d. 15. maj kl. 12.
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1.1 DETALJERET DAGSORDEN FOR ÅRSMØDET 2023

1.1 DETALJERET  
DAGSORDEN FOR  
ÅRSMØDET 2023
Hovedbestyrelsen har valgt at komme med et nyt forslag til dagsorden 

for årsmødet, da dagsordenen var sat til at starte for tidligt lørdag 

til, at medlemmer fra de fjerneste egne af landet, kan nå frem. Der 

er også lavet en række øvrige justeringer i forslaget til dagsorden 

pba. viden om mængden af indkomne ændringsforslag til hvert enkelt 

punkt samt pba. indstillingerne fra det hold af dirigenter, som hoved- 

bestyrelsen indstiller til at skulle lede os godt igennem årsmødet

LØRDAG DEN 27. MAJ 
 

12:30-13:30  Indskrivning og talerstolskursus 

13.30-14.30:  1. Velkomst og konstituering
 ·  Velkomsttale og konstituering v/ Mathilde Vinther 

 · Valg af dirigenter 

 · Vedtagelse af forretningsorden 

 · Vedtagelse af dagsorden 

 

14.30-15.30:  2. Fremlæggelse af beretninger og forslag til  
 vedtagelse om den politiske situation 
 · Fremlæggelse af beretning fra folketingsgruppen  

v/ Mai Villadsen 

 · Fremlæggelse af beretning fra europaparlamentet  

v/ Nikolaj Villumsen 

 · Fremlæggelse af beretning fra Hovedbestyrelsen  

v/ Runa Friis Hansen og Mathilde Vinther 

 · Fremlæggelse af forslag til vedtagelse om den politiske situation 

“Enhedslisten - det socialistiske alternativ” v/ Trine Simmel 

15.30-15.45:  Pause 

15.45-18.45:  2. Plenumdebat og om den politiske  

 situation og beretninger 
 · Debat i plenum 

 · Afstemning om hovedbestyrelsens beretning 

 · Afstemning om forslag og ændringsforslag til vedtagelse om den 

politiske situation “Enhedslisten - det socialistiske alternativ”

18.45-19.45: Aftensmad

19.45-20.45  2. Behandling af aktuel udtalelse

 · Fremlæggelse af forslag til aktuel udtalelse “Vejen til fred i 

Ukraine” v/ Mikael Hertoft og Trine Pertou Mach 

 · Debat om udtalelse 

 · Afstemning om forslag og ændringsforslag til aktuel udtalelse 

I løbet af lørdagens program vil der være tale v/ hhv. Elisa 

Rimpler, Fmd. BUPL og Grethe Christensen, Fmd. DSR.

 

SØNDAG DEN 28. MAJ 

09.00-10.45:  3. Arbejdsplan 

 · Fremlæggelse af forslag til Enhedslistens arbejdsplan  

2023-2025 v/ Rasmus Holme Nielsen 

 · Debat i plenum

 · Afstemning om forslag og ændringsforslag til Enhedslistens  

arbejdsplan 2023-2025

10.45-11.00:  Pause

11.00-13.00:  4. Regnskab og budget 
 · Fremlæggelse af regnskab, hovedbestyrelsens økonomiske  

beretning samt forslag til budget for 2023 og 2024  

v/ Frederikke Hellemann og Per Clausen 

 · Fremlæggelse af de interne revisorers beretning  

v/ Tommy Lindegaard og Nina Bjørner 

 · Debat i plenum 

 · Afstemning om forslag og ændringsforslag til budget 

for 2023 og 2024 

13.00-14.00:  Frokost

14.00-15.30:  5. Vedtægtsændringer 

15.30-15.45:  Pause

15.45-17.00:  5. Vedtægtsændringer

17.00-17.15  Pause 

17.15-18.15  6. Valg af kandidatliste til EP-valget og FT-valget

18.15-18.45:  Uddeling af græsrodspris

19.00-20.00:  Aftensmad 

Fra kl. 20:00:  Fest

I løbet af søndagens program vil der være tale v/ Manon Aubry, 

la France Insoumise og co-forperson for venstrefløjsgruppen i 

EU-parlamentet. 

.. Fortsætter på næste side ..  
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MANDAG DEN 29. MAJ 

09.00-10.15:  7. Borgerløn 

 · Fremlæggelse af hovedforslag v/ forslagsstillere

 · Debat i plenum 

 · Afstemning om forslag 

10.15-10.30: Pause 

10.30-11.00:  8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser  

 af principprogram mht EU jf. vedtagelse af nyt  
 EU program på årsmøde 2022

 · Fremlæggelse af forslag v/ Finn Sørensen 

 · Debat i plenum 

 · Afstemning om forslag 

11.00-11.30:  8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser  

 af principprogram mht NATO og forsvar jf.  

 årsmødebeslutninger 2022
 · Fremlæggelse af forslag v/ Finn Sørensen 

 · Debat i plenum 

 · Afstemning om forslag 

11.30-12:30:  9. Indkomne forslag
 · Debat i plenum 

 · Afstemning om forslag 

12.30-13.15:  Frokost 

13.15-13.45:  10. Valg til HB mv. 
 · Dirigenterne igangsætter afstemningen om valget til  

hovedbestyrelsen før vi går til frokost

13.45-14.15:  Afslutningstale v/ Per Clausen 

I løbet af mandagens program vil der være tale v/ hhv. Sociali-

stisk Ungdomsfront og Rød-Grøn Ungdom 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ÆNDRINGSFORSLAG TIL DAGSORDENEN

1.1.1 SIDE 9, LINJERNE 42-44 SLETTES:
Der er to punkt 8 i dagsordenen. Dette forslag stilles til 2. del: 

Side 4, linje 42-44. (Som henviser til 8.2 i årsmødehæfte 1).

Følgende udgår af dagsorden mandag:

“09.45-10.30 8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af

principprogram mht NATO og forsvar jf. årsmødebeslutninger 

2022“ 

Begrundelse
HB´s dagsorden lægger op til at der behandles to “konsekvens-

rettelser“ af principprogrammet. Den første omhandler EU og gi-

ver god mening (uanset om man er enig eller ej). Debatten om 

vores holdning og tilgang til EU var planlagt flere år i forvejen og 

har været behandlet på årsmøde, med mulighed for forudgå-

ende debat i afdelingerne i året op til årsmødet. Efterfølgende 

er der truffet beslutninger på årsmødet. Derfor er det fair, at 

principprogrammet tilrettes.

Det samme kan ikke siges om vores holdning og tilgang til NATO. 

Pga. krigen i Ukraine, opstod der et behov for debat og afklaring 

af vores holdning. Derfor lå der forskellige beslutningsforslag om 

dette på forrige årsmøde. Tre forskellige dokumenter blev vedta-

get. De stritter lidt i forskellige retninger. Derfor blev det også 

besluttet, at der skulle være en debat i partiet. Denne er i gang 

nogle steder, men der er ikke samlet op, og der har ikke været 

afstemninger om et samlet dokument. 

At omskrive vores principprogram på baggrund af tre dokumen-

ter, som alle er vedtaget, men peger i lidt forskellige retninger, er 

forhastet. Der må forberedes en ordentlig proces for debat og vi 

må på et kommende årsmøde eller en delegeretkonference 

tage stilling til spørgsmålet om NATO. Først derefter er det rime-

ligt at konsekvensrette i principprogrammet.

Stillet af: Lone Degn (Århus Nord), Marie Lassen (Århus Vest)

1.1.2 SIDE 9, LINJE 10-12, 17-19 
  Erstattes dagsordenspunkterne:

„8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af principprogram 

mht. EU jf. vedtagelse af nyt EU program på årsmøde 2022“

og

„8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af principprogram 

mht NATO og forsvar jf. årsmøde beslutninger 2022“

Af 

„8. Forslag til ændring af principprogrammet vedrørende EU“

og

„8. Forslag til ændring af principprogrammet vedrørende NATO“

Begrundelse:
Det er ikke korrekt at dagsordenen angiver forslagene som „konse-

kvensrettelser“.

For det første er der ikke noget i vedtagelserne fra sidste årsmøde 

der er direkte ordret i modstrid med formuleringerne i princippro-

grammet.

For det andet står principprogrammet højere i hierarkiet end udta-

lelser og delprogrammer og HB flertallets forslag forsøger således 

at vende vores struktur på hovedet.

Som det fremgår af principprogrammet, så: „Ud fra disse principper 

formulerer vi delprogrammer om særskilte emner, hverdagens poli-

tiske forslag samt kampagne- og aktivitetsplaner. Principprogram-
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met udstikker målet og retningen. Alt det andet er forskellige meto-

der til at virkeliggøre visionerne og principperne i programmet.“

Årsmødet har i forbindelse med vedtagelsen af principprogrammet 

i sin tid altså fastlagt et hierarki hvor delprogrammer og udtalelser 

er konkrete udførsler af principprogrammets principper. Også der-

for er der intet modstridende i sidste års vedtagelser og princippro-

grammet. Principprogrammet fastlægger et princip om at vi vil ud 

af EU og NATO og sidste års vedtagelser fastlægger hvordan vi så 

konkret vil gøre det, f.eks. under forudsætning af opbyggelsen af al-

ternative sikkerhedsstrukturer først.

Der er intet i vejen for at HB flertallet stiller ændringsforslag til 

principprogrammet, men disse bør diskuteres på et reelt demokra-

tisk og politisk grundlag, ikke forsøges at sniges igennem uden reel 

debat ved at påstå at de alene har karakter af konsekvensrettelser.

Stillet af: Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Søren Kolstrup (Lolland), 

Pia Thorsen (Morsø), Claus Højsgaard (Tønder), Jean Thierry (Nord-

vest), Naja Zenius Jespersen (Ydre Nørrebro), Hans Jørgen Vad (Århus 

Vest), Charlotte Valløe (Skanderborg), Tue Magnussen (Indre By), Allan 

Krautwald (Svendborg), Birthe Nielsen (Østerbro), Gert Møller (Aarhus 

Øst), Hanne Schmidt (Amager Vest), Peter Bomholt Andersen (Ods-

herred), Marianne Jespersen (Gentofte), Niels Rolskov (Køge), Jette 

Kromann (Blågård), Bernhelm Booss-BavnBek (Brønshøj-Husum), Ka-

ren Nygård (Århus Vest), Kim Mariegaard (Odsherred), Marianne Ro-

hde (Frederiksberg), Kurt Olsen (Albertslund), Lis Schertiger-Nielsen 

(Christianshavn), Martin Mørch (Skive), Ole Andersen (Silkeborg), Aksel 

V. Carlsen (Greve), John Graversgaard (Århus Syd), Lise Baastrup (Randers)

1.1.3 SIDE 9, LINJE 24
Ombytning af punkt 9. “Indkomne forslag” med punkt 6. “Valg af 

kandidatliste til EP-valget og FT-valget”

Nuværende dagsorden (uddrag):

SØNDAG

…

15.30-15.45: Pause

15.45-17.00: 5. Vedtægtsændringer !!!

17.00-17.15 Pause !!!

17.15-18.15: 6. Valg af kandidatliste til EP-valget og FT-valget !!!

18.15-18.45: Uddeling af græsrodspris mv.

19.00-20.00: Aftensmad

Fra kl. 20.00: Fest!

MANDAG

09.00-10.15: 7. Borgerløn

10.15-10.30: Pause

10.30-11.00: 8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af prin-

cipprogram mht. EU jf. vedtagelse af nyt EU program på årsmøde 

2022

11.00-11.30 8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af prin-

cipprogram mht NATO og forsvar jf. årsmødebeslutninger 2022

11.30-12.30 9. Indkomne forslag !!!

Ændres til: (ændringer med !!!)

SØNDAG 

…

15.30-15.45: Pause

15.45-16.30: 5. Vedtægtsændringer !!!

16.30-16.45 Pause !!!

16.45-18.15: 9. Indkomne forslag !!!

18.15-18.45: Uddeling af græsrodspris mv.

19.00-20.00: Aftensmad

Fra kl. 20.00: Fest!

MANDAG

09.00-10.15: 7. Borgerløn

10.15-10.30: Pause

10.30-11.00: 8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af prin-

cipprogram mht. EU jf. vedtagelse af nyt EU program på årsmøde 

2022

11.00-11.30 8. Behandling af forslag til konsekvensrettelser af prin-

cipprogram mht NATO og forsvar jf. årsmødebeslutninger 2022

11.30-12.30 6. Valg af kandidatliste til EP-valget og FT-valget !!!

Begrundelse: 
Først politisk afklaring før fordeling af eventuelle poster!!!

Stillet af: Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum)

1.1.4 SIDE 8, LINJE 63-68, 72-80
Forslag til ændringer i dagsorden vedr. punkt 3. Arbejdsplan og 4. 

Regnskab og budget: 

Vi foreslår at behandlingen af disse to punkter flyttes til efter punkt 9.

Begrundelse:
For det første mener vi at HB’s arbejdsplan er under al kritik, og 

alene fremstår som hensigtserklæringer, samt anvisninger til andre 

organer i partiet som ligger udenfor HB’s regi.

Imidlertid indgår der en masse forslag også under punkt 9, som vil 

pålægge HB nogle konkrete opgaver, uanset HB’s anbefalinger om 

at de ikke behandles. Vedtages de skal naturligvis indgå i den ar-

bejdsplan, som årsmødet som højeste myndighed kan pålægge be-

styrelsen.

Det vil naturligvis influere på budgettet hvorfor dette logisk først 

kan vedtages efterfølgende.

I øvrigt mener vi at det fremsatte regnskab er uigennemskueligt, og 

burde afvise indtil et forståelig og detaljeret foreligger. Budgettet er 

derfor også uanvendelige at tage udgangspunkt i.

Men det vigtigste er at begge punkter kommer til sidst på årsmø-

det, som så kan tage stilling til dem i forhold til hvad der måtte 

vedtages undervejs. Herunder muligheden for nedstemme dem 

begge og anmode om at der fremsendes reviderede udgaver i hen-

hold til en ny arbejdsplan.

Stillet af: Karen Nygård (Århus Vest), Hermand Pedersen (Roskilde afd), 

Hanne Schmidt (Amager Vest) 

 

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen 
  

Begrundelse: HB er uenig i begrundelsen for forslaget, men 

mener ikke vi skal bruge årsmødets tid til at diskutere titlerne 

på årsmødets punkter.
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ÆNDRINGSFORSLAG VEDR. BEHANDLING  
AF INDKOMNE FORSLAG 

1.1.5 BEHANDLING AF 16 FORSLAG (9.24-9.39), 
SIDE 131-146
HB’s indstilling til behandling af indkomne forslag ændres vedr.  

forslag 9.24-9.39

 

Disse 16 forslag skal respekteres og ikke fjernes fra Punkt 9

Disse 16 forslag skal bringes enkeltvis til afstemning på årsmødet. 

Hvis der ikke er tid til begrundelse og debat, skal der stemmes uden 

diskussion og som klare tilkendegivelser hvor Enhedslisten står i 

disse spørgsmål.

Begrundelse: 
Vi synes at Folketingsgruppen og HB har skabt meget forvirring om-

kring vores grundlæggende politik vedr. international solidaritet. 

Medlemmerne har brug for en klar tilkendegivelse vedr. de grundpil-

ler i vores daglige arbejde ude på arbejdspladserne og på gaderne – 

og ikke for noget alt for klausuleret i taktiske ordvalg eller ”russisk 

imperialisme” fraseologi.

Ude i Enhedslistens afdelinger er spørgsmålet: Hvor står vi i en inter-

national tilspidset situation, hvor på den en side

 · NATO-landene, Japan, Sydkorea og Australien (den rigeste 1/4 

af planetens befolkning) – i hvert fald i medierne – viser fortsat 

tiltagende opbakning til NATOs fortsat udvidelse mod Øst, mi-

litære indkredsning af Kina og udpegning af Rusland og Kina 

som ”fjender”,

 ·  mens, på den anden side, forståelse for Ruslands ”hertil og ikke 

længere” og beundring for Kinas sociale, økonomiske, videnskabe-

lige, kulturelle og diplomatiske succeser i resten af verden (den 

mindre rige 3/4 af planetens befolkning) også er fortsat tiltagende.

Det er således et oplagt spørgsmål både af medlemmerne og af  

offentligheden: hvor står EL i denne konfrontation? Vi ved hvor flertal 

for nuværende HB står. Men hvor står EL med Årsmøde som højeste 

organ? Derfor, synes vi, må hver af de 16 freds- og solidaritetsfor-

slag 9.24-9.39 (s. 107-122) komme til afstemning på årsmøde!

Vi foreslår at, hvis der er god tid (dvs., hvis vi er mandag eftermiddag 

god i tid lige som sidste år ved årsmødet), så skal hvert forslag be-

grundes og debatteres. Hvis der ikke er ekstra tid til overs, så fore-

slår vi at de 16 forslag kommer til afstemning hver for sig, dog uden 

begrundelse og uden debat: Vi må stole på, at alle, der var delegeret 

til Årsmøde fra deres afdeling har læst og tænkt over de forslag i 

forvejen. Vi må se i øjne, at verden er delt og – måske – EL som parti 

også.

Stillet af: Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Bernhelm Booss-Bavnbek 

(Brønshøj-Husum)

1.1.6 BEHANDLING AF FORSLAG 9.27 DANSK 
TILSLUTNING TIL FNS TRAKTAT OM FORBUD 
MOD ATOMVÅBEN, SIDE 134
Jeg ønsker at opretholde mit forslag om dansk tilslutning til FNs 

traktat om forbud mod atomvåben. Af tidshensyn kan behandlingen 

på årsmødet evt. ske uden debat. Jeg tror, at der vil være enighed 

om forslaget. Hvis forslaget ikke kan opretholdes ønsker jeg subsi-

diært, at forslaget i stedet indgår som en tilføjelse til HBs forslag om 

aktuel politisk situation.

Stillet af: Tue Magnussen, Indre By

1.1.7 BEHANDLING AF FORSLAG 9.38 OM CUBA, 
SIDE 145
Forslaget ønskes opretholdt til behandling på årsmødet.

Begrundelse: 
På vegne af flere af stillerne ønsker vi at opretholde forslaget til års-

mødet. HB flertallets indstilling til årsmødet vil reducerer al snak om 

imperialisme til alene at handle om Ukraine og russisk imperialisme. 

Ingen tvivl om at Ukraine og russisk imperialisme er et vigtigt emne i 

relation til kampen imod imperialisme, men imperialisme foregår 

altså også mange andre steder i verden og udøvet af mange for-

skellige imperialistiske magter, inklusiv Danmark og de alliancer vi 

indgår i. Cuba er nok det land i verden der har været under den 

længste kontinuerlige imperialistiske aggression, og som stadig fort-

sætter og udvidedes til den dag i dag. Det er vigtigt at Enhedslisten 

viser at vi fortsat deltager i kampen imod imperialisme, også når 

den foregår andre steder end Ukraine.

Stillet af: Niklas Zenius Jespersen (Nordvest)

 
1.1.8 BEHANDLING AF FORSLAG 9.43 ET GODT 
FAMILIELIV - ENHEDSLISTENS FAMILIEPOLITISKE 
PROGRAM, SIDE 151-153
Vi indstiller til at forslag 9.43 behandles af årsmødet. 

Begrundelse: 
I Enhedslisten er vi beriget med en række kompetente og vidende 

mennesker omkring centrale fagområder af partiets politik.

Mange af disse er medlemmer af vores politiske udvalg, og arbejder 

i disse med politikudvikling på et enormt højt niveau.

Det er derfor ærgerligt at vi gang på gang forkaster at behandle de-

res forslag på Årsmøderne med henvisning til Årsmødets overord-

nede tema.

Der bør på et Årsmøde netop være plads til at behandle gennemar-

bejde forslag og opdateringer om partiets kernepolitik.

Forslaget fra Børnepolitisk Udvalg er højaktuelt da det adresserer 

den stigende mistrivsel blandt børn og unge, et presset fødeområde 

og et stort behov for et mere fleksibelt familieliv - det er altså et 

område hvor Enhedslisten kan markere sig og bør gå forrest.

Derfor indstiller vi som afdeling til at HB indstiller forslag 9.43 fra 

Børnepolitisk Udvalg til behandling på Årsmødet.

Stillet af: Bestyrelsen for Høje Taastrup: Emil Viskum, Sidse Gry  

Jeppesen, Eva Kragh, Halil Kara, Jørgen Mortensen, Preben Bjørn  

Bierman Madsen, Jan Simon Petersen, Rojda Kara og  

Rasmus Varnich Blumensaat

1.1.9 BEHANDLING AF FORSLAG 9.42 NORDISK 
SOCIALISME SOM PEJLEMÆRKE, SIDE 149-150
Undertegnede stillere forstår Hovedbestyrelsens indstilling om ikke 

at behandle forslag 9.42 på årsmødet, da tiden er knap. I stedet 

foreslår vi, at Hovedbestyrelsen tager forslag 9.42 med i dens videre 

arbejde med strategier for socialistiske reformer.
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Begrundelse: 
Enhedslisten har i den grad brug for at formulere bredt appellerende 

strategier for ændring af det danske samfund i mere socialistisk retning.

Her mener vi Pelle Dragsteds tanker i bogen „Nordisk Socialisme“ kan 

danne grundlag for at formulere strategier som vælgere, der normal- 

vis ikke forstår sig selv som socialister, alligevel kan se fornuften i.

Vi skal være realistiske og pragmatiske. Især omkring at øge demo-

kratisering af økonomien i virksomheder og samfundet i det hele taget.

Derfor mener vi, at Hovedbestyrelsen skal tage forslag 9.42 - „Nor-

disk socialisme som pejlemærke“ med i det videre arbejde med at 

gøre Danmark mere socialistisk gennem realistiske reformer.

Stillet af: Gitte Kroll, Ella Gerassimovitch, Asger Sylvest Pedersen 

(medlemmer af Enhedslisten Thy)

1.1.10 BEHANDLING AF FORSLAG 9.15 
IMPLEMENTERING AF STATSBORGERSKABS-
POLITIKKEN, SIDE 120
Forslaget fastholdes på årsmødets dagsorden og flyttes til  

kategorien “behandles under punkt 9: Indkomne forslag”

Begrundelse: 
Antiracistisk udvalg ønsker at forslag 9.15 behandles af årsmødet og 

ikke kun af HB/FU, da forslaget netop pålægger HB at implemetere 

statsborgerskabspolitikken, efter at den blev vedtaget i 2022 og HB 

ikke har implementeret den i det forløbne år. At lade HB selv afgøre, 

om HB skal pålægges krav, giver ingen sikkerhed for at politikken 

implementeres. HB har haft muligheden. Hvis flertallet på årsmødet 

ikke ønsker at prioritere forslaget, foretrækker vi selvfølgelig at HB/

FU behandler det frem for at det bortfalder helt.

Stillet af: Antiracistisk udvalg (ARU): Rasmus Münster (Aarhus Vest + 

kontaktperson for ARU), Birthe Nielsen (Østerbro + koordinations-

gruppen for ARU), Inge Christoffersen (Aarhus Vest + koordinations-

gruppen for ARU)

1.1.11 BEHANDLING AF FORSLAG 9.16 INDSATS 
IFT. NATIONAL HANDLINGSPLAN MOD RACISME, 
SIDE 121
Forslaget fastholdes på årsmødets dagsorden og flyttes til  

kategorien “behandles under punkt 9: Indkomne forslag”

Begrundelse: 
Antiracistisk udvalg ønsker at forslag 9.16 behandles af årsmødet og 

ikke kun af HB/FU, da forslaget netop pålægger HB opgaver ifm. den 

Nationale handlingsplan mod racisme, herunder at inddrage udval-

get. Indtil videre har HB hverken vist interesse for at arbejde med 

handlingsplanen eller for at inddrage udvalget i udviklingen af ud-

lændingepolitikken. At lade HB selv afgøre, om HB skal pålægges 

krav, giver ingen sikkerhed for at opgaverne udføres. Hvis flertallet 

på årsmødet ikke ønsker at prioritere forslaget, foretrækker vi selv-

følgelig at HB/FU behandler det frem for at det bortfalder helt.

 

Stillet af: Antiracistisk udvalg (ARU): Rasmus Münster (Aarhus Vest + 

kontaktperson for ARU), Birthe Nielsen (Østerbro + koordinations-

gruppen for ARU), Inge Christoffersen (Aarhus Vest + koordinations-

gruppen for ARU)

1.1.12 BEHANDLING AF FORSLAG 9.18 OM 
FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU, SIDE 110 
Forslaget behandles under punkt 9. Indkomne forslag og ikke under 

punkt 4. Regnskab og budget. 

Begrundelse: 
HB har foreslået at forslaget som helhed behandles under budget. 

Da der dog er stillet et selvstændigt ændringsforslag til budgettet 

om midler til folkebevægelsen og årsmødet ved behandling af det 

forslag, afgør hvorvidt støtten til Folkebevægelsen vil fortsætte, er 

det ikke meningsfuldt at fastholde 9.18 til behandling under budget, 

da resten af forslaget ingen økonomiske konsekvenser, men om-

handler en politisk diskussion. Denne diskussion relaterer sig tema-

tisk til en række andre forslag angående Folkebevægelsen mod EU 

og EU-parlamentsvalget som alle bliver behandlet under indkomne 

forslag. Det vil derfor føre til en uhensigtsmæssig opdeling af den 

politiske diskussion hvis disse forslag ikke diskuteres sammen.

Stillet af: Niklas Zenius Jespersen (Nordvest)

1.1.13 BEHANDLING AF FORSLAG 9.8-9.10, 9.14, 
9.28, 9.40, 9.44-9.46, 9.54
Jeg vil gerne anmode om at vi bevarer følgende indkomne forslag 

på dagsordenen til behandling på årsmødet i pinsen 2023:

 · 9.8

 · 9.9

 · 9.10

 · 9.14

 · 9.28

 · 9.40

 · 9.44

 · 9.45

 · 9.46 

 · 9.54

Stillet af: Marie Agnete Lønholdt Juhl (Albertslund)

FORSLAG UDENFOR KATEGORI  
(UNDER AFKLARING)
Forslag 9.12 Årsmøde-Forslag om Rød+Grøn som digitalt medlems-

blad, Side 109  

 

HB foreslår, at forslaget behandles under budget, som konsekvens 

heraf tilføjes ændring til budget

Tilføjelse: Det foreslås, at der afsættes kr. 100.000,- i budgettet. Der 

tages kr. 50.000,- fra frikøb i FU og 50.000 fra hensættelser til Folke-

tingsvalg

Begrundelse: 
Realisering af Rød+Grøn Beløbet dækker udsendelse af bladet digi-

talt til alle medlemmer, layout 

Stillet af: Lole Møller, Amager Øst, Lars Hostrup Hansen, Nordvest

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen
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1.2 FORRETNINGSORDEN FOR ÅRSMØDET 2023

1.2 FORRETNINGSORDEN FOR ÅRSMØDET 2023 
 
Hovedbestyrelsen foreslår følgende forretningsorden for årsmødet 

2023: 

1. DIRIGENTER 

Årsmødet vælger otte dirigenter til at lede mødet. 

2. DELEGEREDE
Ved årsmødets start fremlægger landskontoret en liste over, 

hvem der er valgt som delegerede i overensstemmelse med 

vedtægternes retningslinjer for valg af delegerede. I tvivlstil-

fælde afgør forsamlingen – alle der betragter sig som delege-

rede – sagen ved almindeligt flertal.

3. TALETID OG TALERLISTE
Delegerede og suppleanter har taleret på årsmødet. Desuden 

har Hovedbestyrelsen, folketingsmedlemmer, EU-parlaments-

medlemmer, vedtægtsnævnet og Rød Fonds bestyrelse samt di-

rigenter taleret.

Taletiden i plenum er som udgangspunkt 2 minutter. Personer 

med talehandicap tildeles 1 minut ekstra. Dirigenterne kan fore-

slå kortere taletid, hvis det skønnes nødvendigt. Dog kan taleti-

den aldrig sættes ned til mindre end 1 minut. 

Førstegangstalere sættes øverst på talerlisten. 

Der føres tre talerlister: Kvinder føres på den ene, mænd på den 

anden og non-binære på den tredje. Så vidt muligt vælges ta-

lerne på skift fra de tre lister. Taletiden til non-binære tages fra 

mandelisten. 

Dirigenterne kan holde en af listerne længere åben, hvis forde-

lingen er skæv. Hvis listerne er meget ulige, har dirigenterne mu-

lighed for at tildele taletiden, så alle bliver repræsenteret gen-

nem hele debatten. F.eks. med to mænd for hver kvinde. Hvis ta-

lerlisten overtegnes, har dirigenterne beføjelse til at indskrænke 

taletiden. 

Forud for åbningen af talerlisterne til et punkt, har dirigenterne 

endvidere beføjelse til at fastsætte et maksimum for, hvor 

mange talere der kan indskrives på talerlisten til punktet. I dette 

tilfælde tilstræbes lige mange talere fra hver talerliste. 

4. AFSTEMNINGER
Afstemninger afgøres ved almindeligt stemmeflertal, medmindre 

andet er anført i vedtægterne.

Alle afstemninger foregår ved hjælp af et elektronisk stemmesy-

stem, der kan bruges på smartphone, tablet eller PC. 

Stemmetal offentliggøres under mødet umiddelbart efter hver 

afstemning, og dirigenterne konstaterer afstemningens resultat.

Beslutningsreferat fra årsmødet offentliggøres for medlem-

merne med stemmetal angivet. 

5. DIGITAL DELTAGELSE
Mødedeltagelse foregår i udgangspunktet ved fysisk fremmøde. 

Mødedeltagere kan dog deltage digitalt, hvis de har meddelt 

dette til deres afdeling forud for valget af delegerede og supple-

anter, hvis der er tale om digital deltagelse gennem hele årsmø-

det og hvis den digitale deltagelse er oplyst til landskontoret 

ved tilmelding.

6. MØDETS BESLUTNINGSDYGTIGHED
I tilfælde af tekniske udfald eller problemer for digitale delta-

gere, skal de berørte digitale deltagere aktivt gøre dirigenterne 

opmærksomme på. Hvis antallet af berørte digitale deltagere 

udgør mere end 10 % af alle delegerede på mødet, suspenderes 

mødet. Mødet kan genoptages, såfremt de tekniske problemer 

løses i en sådan grad, at 90 % af alle delegerede kan deltage i 

mødet.

Hvis dirigenterne i forbindelse med tekniske nedbrud skønner, at 

årsmødets dagsorden ikke kan gennemføres, kan de aflyse de 

resterende punkter, bortset fra godkendelse af beretning, valg 

af HB, vedtægtsnævn, Rød Fonds bestyrelse og interne revisorer, 

der gennemføres som elektroniske afstemninger. Afstemnin-

gerne forlænges om nødvendigt til et af dirigenterne nærmere 

fastsat tidspunkt. Spidskandidatlisten fra 2021 anvendes i så 

fald frem til næste årsmøde.

7. SUPPLEANTER
Udskiftning af en delegeret med en suppleant, sker som ud-

gangspunkt ved at overgive delegeretkort og afstemningsad-

gang til suppleanten. 

Ved digital deltagelse af en eller begge parter, sker udskiftning 

ved henvendelse til infoboden og træder først i kraft når der er 

gennemført en teknisk overdragelse. Sådanne udskiftninger kan 

ikke ske for samme personer mere end én gang pr. dag.

8. VIDEOOPTAGELSE 
Årsmødets debatter optages på video og streames til medlem-

mer af Enhedslisten via mit.enhedslisten.dk 
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1.2 FORRETNINGSORDEN FOR ÅRSMØDET 2023

9. TIDSFRISTER
7. marts kl. 12.00: Frist for opstilling til urafstemning om  

spidskandidater til folketinget og Europaparlamentet

19. marts kl. 12.00:

 · Frist for hovedforslag, indkomne forslag og vedtægts- 

ændringsforslag

15. marts – 12. april: 
 · Periode med delegeretvalg i afdelingerne

12. april kl. 12: 

 · Frist for tilmelding af delegerede, suppleanter, ekstrasupplean-

ter og digitale deltagere

21. marts – 4. april: 
 · Elektronisk vejledende urafstemning for Enhedslistens  

medlemmer om spidskandidater til Folketinget og  

Europaparlamentet

17. april kl. 12.00:
 · Frist for opstilling til Hovedbestyrelsen

 · Frist for opstilling til Rød Fond

 · Frist for opstilling til Vedtægtsnævnet

 · Frist for opstilling til interne revisorer

 · Frist for opstilling til Ligebehandlingskomitéen

 · Frist for beretninger fra udvalg og netværk

24. april kl. 12.00:
 · Frist for ændringsforslag til hovedforslag

 · Frist for ændringsforslag til indkomne forslag

 · Frist for aktuelle politiske udtalelser

31. marts: 

 · Frist for udsending af Hovedbestyrelsens forslag til dagsorden

19. maj kl. 12.00:

 · Frist for ændringsforslag til dagsorden og forretningsorden

 · Frist for kandidatudvalgenes forslag til kandidatlister  

(spidskandidater til Folketinget samt Europaparlamentet)

27. maj 2023 kl. 14.00: 
 · Frist for at opretholde ændringsforslag, som er ind- eller  

omarbejdede af hovedbestyrelsen

27. maj 2023 kl. 21.00: 
 · Frist for alternative forslag til kandidatlister (spidskandidater 

til Folketinget samt Europaparlamentet)

Vedtaget af HB den 15. januar 2023

FU vedtog den 1. marts at ændre deadline for hovedforslag,  

indkomne forslag og vedtægtsændringsforslag fra den 18. til 

den 19. marts.
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Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 1.2 
FORRETNINGSORDEN FOR ÅRSMØDET 2023

1.2.1 SIDE 13, LINJE 20
I punkt 3 efter første sætning „Delegerede og suppleanter har 

taleret på årsmødet”  

Tilføjes: “Øvrige fysisk fremmødte forslagsstillere har også tale-

ret, når det forslag de stiller behandles.”

Begrundelse: 
Delegerede og suppleanter ikke bliver valgt i deres afdelinger til 

at tale men til at stemme. Desværre kan alle medlemmer ikke 

deltage til årsmødet, men vi kan ikke se grund til at begrænse 

taleretten til de valgte delegerede og suppleanter, hvis vi har 

forslag med ingen eller en enkelt forslagsstiller tilstede i årsmø-

det. Vi mener, det vil bidrage positivt til debatten, at forslagsstil-

lere kan komme og tale, når deres forslag behandles. Vi mener 

også at der altid skal mulighed for minimum to tilstedeværende 

forslagsstillere til et forslag, så de kan supplere hinanden i de-

batten. Teamwork!

Vi begrænser dog dette ændringsforslag til fysisk fremmødte 

forslagsstillere til dette årsmøde, da vi ved, det sikkert er be-

sværligt at forslagsstillere kan tale via. nettet med så kort var-

sel. Vi kan dog med dette forslag danne præcedens for at for-

slagsstillere kan deltage elektronisk i fremtiden, da de kan skrive 

sig op som talere til et punkt i forvejen.

Stillet af: Lokalafdeling Sydhavnens Arbejdsudvalg

1.2.2 SIDE 13, LINJE 20
I punkt 3 efter første sætning „Delegerede og suppleanter har 

taleret på årsmødet’ 

Tilføjes: “Øvrige fysisk fremmødte forslagsstillere til forslag med 

mindre end to tilstedeværende forslagsstillere har taleret, når 

det forslag de stiller behandles.”

Begrundelse: 
Delegerede og suppleanter ikke bliver valgt i deres afdelinger til 

at tale men til at stemme.

Desværre kan alle medlemmer ikke deltage til årsmødet, men vi 

kan ikke se grund til at begrænse taleretten til de valgte delege-

rede og suppleanter, hvis vi har forslag med ingen eller en enkelt 

forslagsstiller tilstede i årsmødet. Vi mener, det vil bidrage posi-

tivt til debatten, at forslagsstillere kan komme og tale, når deres 

forslag behandles. Vi mener også at der altid skal mulighed for 

minimum to tilstedeværende forslagsstillere til et forslag, så de 

kan supplere hinanden i debatten. Teamwork!

Vi begrænser dog dette ændringsforslag til fysisk fremmødte 

forslagsstillere til dette årsmøde, da vi ved, det sikkert er  

besværligt at forslagsstillere kan tale via. nettet med så kort 

varsel. Vi kan dog med dette forslag danne præcedens for at 

forslagsstillere kan deltage elektronisk i fremtiden, da de kan 

skrive sig op som talere til et punkt i forvejen.

Stillet af: Lokalafdeling Sydhavns Arbejdsudvalg

 

1.2.3 SIDE 13, LINJE 89
I punkt 6 “Årsmødets beslutningsdygtighed” ændres teksten 

“Spidskandidatlisten fra 2021 anvendes i så fald frem til næste 

årsmøde.” til “Spidskandidatlisten fra 2022 anvendes i så fald 

frem til næste årsmøde.” 

Begrundelse: 
Vores rotationsregel vil lide mindre under den ændring.

Stillet af: Karen Nygård (Århus Vest)
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2. 
BERETNINGER OG  
DEN POLITISKE SITUATION

17 HOVEDBESTYRELSENS BERETNING  
 2022-2023

21 ORGANISATIONSGRUPPENS   
 AFRAPPORTERING

22 2.1 FORSLAG TIL VEDTAGELSE OM DEN 
 POLITISKE SITUATION 

29 2.2 AKTUEL POLITISK UDTALELSE:  
 VEJEN TIL FRED I UKRAINE 
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2.  BERETNINGER OG DEN POLITISKE SITUATION

HOVEDBESTYRELSENS BERETNING 2022-2023

Denne hovedbestyrelsesperiode har særligt båret præg af kri-

gen i Ukraine, folkeafstemningen om forsvarsforbeholdet, over-

enskomstforhandlingerne, regeringens tyveri af store bededag 

samt folketingsvalget og de deraf følgende besparelser i lands-

organisationen. Derudover har hovedbestyrelsen brugt tid på at 

udmønte Fremtidens Enhedslisten fra 2021, forberede det kom-

mende årsmøde og arbejdet med den interne kultur i hovedbe-

styrelsen. 

Alle disse temaer udfoldes nærmere i beretningen herunder, 

som skal læses i sammenhæng med den politiske vedtagelse, 

som vi behandler på dette årsmøde, og de andre dele af parti-

ets beretninger. 

STØTTE TIL UKRAINE
Straks efter Ruslands ulovlige og brutale invasion af Ukraine d. 

24. februar 2022, modtog Danmark, såvel som en lang række 

andre lande, anmodninger fra Ukraine om våbenhjælp og hu-

manitær bistand. Den daværende hovedbestyrelse vedtog at 

bakke op om bistanden, herunder våbenstøtte. Det fremgik af 

den daværende hovedbestyrelses beslutning, at våbenstøtte 

ikke kunne være i form af kampfly, da dette vurderedes at over-

skride grænsen for, hvad der ville eskalere konflikten. Hovedbe-

styrelsen vedtog også en midlertidig dispensation fra hovedbe-

styrelsens forretningsorden i form af et mandat, som tillod fol-

ketingsgruppen at stemme for en række specifikke typer af mili-

tære dispositioner uden at inddrage hovedbestyrelsen frem til 

15. juni. På sit møde d. 11. – 12. juni vedtog den nye hovedbesty-

relse at forlænge mandatet frem til d. 15. oktober 2022. Des-

værre blev tidsfristen overskredet,  og mandatet blev i stedet 

forlænget ved en mailafstemning, gældende frem til d. 1. juli 

2023. På sit møde d. 25. – 26. februar vedtog hovedbestyrelsen et 

tillæg til mandatet, som betyder, at Enhedslisten ikke på for-

hånd skal afvise muligheden for at give støtte i form af kampfly 

og andet tungt materiel. Det vil bero på konkrete vurderinger af, 

om det væsentligt vil øge Ukraines mulighed for at forsvare sig 

imod den russiske invasion, om og i hvilket omfang det kan øge 

risikoen for farlig eskalering og destabilisering af den større geo-

politiske konflikt og konfliktens omfang. Våbenstøtten gives un-

der den klare forudsætning, at hverken kampfly eller andet 

tungt materiel anvendes til at krænke russisk luftrum eller terri-

torium, og at brud på dette princip vil medføre at Enhedslistens 

støtte til våben bortfalder. Imens hovedbestyrelsen har stået 

sammen om solidariteten med Ukraine og modstanden mod 

den russiske imperialisme, har der været delte meninger i ho-

vedbestyrelsen, såvel som i resten af partiet, om våbenleveran-

cerne, ligesom en række afdelinger har indsendt kritiske udtalel-

ser til FU“.

FOLKEAFSTEMNING OM FORSVARSFORBEHOLD
Den 6. marts 2022 indgik S, V, SF, RV og K det såkaldte ”nationale 

kompromis”. Dette indeholdt blandt andet en varig forhøjelse af 

militærudgifterne til 2 procent af bruttonationalproduktet frem 

til 2033 og øgede udgifter til militær på 18 milliarder kroner år-

ligt. De drastiske forøgelser af militærets budgetter blev begrun-

det i den skærpede sikkerhedspolitiske situation, som følge af 

Ruslands invasion i Ukraine, og med samme begrundelse blev 

partierne enige om at afholde en folkeafstemning for at få af-

skaffet det danske EU-forbehold, med henblik på, at Danmark 

fremover kunne deltage i EU´s militære aktioner. 

Folkeafstemningen viste et overbevisende ja til at afskaffe 

forbeholdet, på trods af en lav stemmedeltagelse på blot 66 

procent. 66,9 procent stemte ja, og 33,1 procent stemte nej til at 

afskaffe forbeholdet. Et klart flertal af Enhedslistens vælgere (66 

procent) fulgte partiets anbefaling om at stemme nej, men et 

stort mindretal (38 procent) stemte ja.  

Til hovedbestyrelsesmødet i august 2022 forelå en evaluering 

af Enhedslistens valgkamp, som hovedbestyrelsen tog til efter-

retning. Her blev blandt andet henvist til valgforskning som ar-

gumenterede for, at det store ja i befolkningen ikke kunne tages 

som udtryk for, at vælgerne ønskede ”mere EU”, i form af yderli-

gere suverænitetsafgivelse, men at ja’et handlede om opbak-

ning til et fælles sikkerhedspolitisk samarbejde, på baggrund af 

Ruslands invasion i Ukraine.  

For Enhedslistens vedkommende må vi, i lighed med andre 

folkeafstemninger, konkludere, at en stor del af vores vælgere 

ikke stemmer i overensstemmelse med partiets politik i 

EU-spørgsmål. 

Enhedslistens valgkamp fik god medvind på partiets årsmøde 

i midten af maj, som i stor enighed vedtog en udtalelse, der klart 

anbefalede at stemme nej. Men evalueringen konkluderer også, 

at det uden tvivl har kostet kræfter og fokus, at der sideløbende 

med kampagnen var intern uenighed – som også kom til udtryk i 

medierne - om partiets holdning til forsvar og NATO (og holdnin-

gen til EU), samt intern uenighed om valg af kandidatlister til fol-

ketingsvalg. Det betød, at partiet kom svækket ind i valgkam-

pen. 

OVERENSKOMST 2023
Bagtæppet for årets overenskomstforhandlinger på det private 

område er den højeste inflation i 40 år og det største realløns-

fald i 70 år. Det betyder, at købekraften for lønarbejderne er 

blevet voldsomt udhulet, og det afspejler sig i store forventnin-

ger hos medlemmerne af fagbevægelsen: Reallønsfaldet skal 

indhentes, der skal ske et løft af de laveste lønninger, der skal 

indføres et værn mod social dumping, kortere arbejdstid og 

mere indflydelse på arbejdstidens tilrettelæggelse. Forligsman-

dens mæglingsforslag blev vedtaget med stort flertal og med 

en, i forhold til tidligere afstemninger. Et flertal af medlemmerne 

i 3F´s byggerigruppe stemte dog nej, sandsynligvis begrundet i, 

at forventningerne om et markant løft af “bunden” og en effek-

tiv indsats imod social dumping ikke blev indfriet. 

Hovedbestyrelsen har drøftet situationen, bl. a. med Fagligt 

Landsudvalg, der har ansvaret for partiets indsats på dette om-

råde. Forretningsudvalget har understøttet arbejdet ved at be-

vilge penge til trykning af en pjece og en grundig rapport ”Der er 

råd til en god overenskomst”, udgivet af FLU.

REGERINGENS TYVERI AF STORE BEDEDAG
Med sit forslag om at fjerne store bededag som en fridag, har 

regeringen gjort hvad den kunne, for at besværliggøre overens-

komstforhandlingerne. Forslaget har ført til, at regeringen har 

fået hele fagbevægelsen og et stort flertal af befolkningen imod 

sig. Enhedslisten er enig i, at der er tale om et groft og helt uac-

ceptabelt indgreb i gældende overenskomster til arbejdsgiver-

nes fordel. Partiet har stået i spidsen for den politiske modstand 

på Christiansborg. Fagbevægelsens Hovedorganisation har 

æren for at stå i spidsen for modstanden i befolkningen i form 

af en underskriftindsamling som fik ca. 470.000 underskrifter, en 
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stor demonstration på Christiansborg Slotsplads og et krav om 

en folkeafstemning om loven om afskaffelse af store bededag. 

Det sidste var SF desværre med til at spænde ben for. Kampen 

om afskaffelsen af store bededag har afsløret en dyb uenighed 

mellem socialdemokratiet og ledelsen i Fagbevægelsen, som bl. 

a. har udmøntet sig i, at alle lokale FH-organisationer på nær 1 

siger nej til socialdemokratiske politikere på talerstolen 1. maj. 

På sit møde i januar nedsatte hovedbestyrelsen en kampag-

negruppe, der gennem uddelingsmateriale og sociale medier har 

understøttet fagbevægelsens underskriftsindsamling og mar-

kant støttet kravet om en folkeafstemning, hvis regeringen ikke 

vil trække sit forslag. Mange af partiets afdelinger og medlem-

mer har engageret sig i denne vigtige kamp, der dybest set 

handler om, at afvise regeringens krav om, at vi alle skal ar-

bejde mere og længere. 

URAFSTEMNING OM KANDIDATLISTER
På årsmødet 2022 var der ikke ⅔ deles flertal for den endelige 

kandidatliste, hvorefter de to kandidatlister med størst opbak-

ning på årsmødet, blev sendt i urafstemning blandt partiets 

medlemmer. 

Undervejs meddelte Rune Lund, daværende folketingsmedlem 

og kandidat på begge lister, at han desværre trak sig som kan-

didat. Hovedbestyrelsen afholdt derfor et ekstraordinært møde, 

hvor vi vedtog, hvilke konsekvenser dette ville få, for de øvrige 

kandidaters placering på begge lister. 

48,3 procent af Enhedslistens medlemmer benyttede sig af 

muligheden for at stemme på den ene af de to lister eller 

blankt. Den ene liste fik 52,1 procent af stemmerne, mens den 

anden liste fik 42,7 procent af stemmerne og 5,7 procent stemte 

blankt.

FOLKETINGSVALGET
FORBEREDELSER TIL VALGKAMP 
Hovedbestyrelsen nedsætter hvert år en valgkampsledelse. 

Både hovedbestyrelsen, folketingsgruppen, SUF og RGU udpeger 

repræsentanter til denne og den har ansvaret for forberedel-

serne af valgkampen. I juli nedsatte valgkampsgruppen en lille 

valgkampsledelse, hvis funktion var at udgøre partiets ledelse 

fra valgudskrivelsen og frem til valgdagen.

I august afholdt hovedbestyrelsen et valgkampsseminar, hvor 

også spidskandidater til folketingsvalget deltog. På valgkamps-

seminaret drøftede hovedbestyrelsen både Enhedslistens parla-

mentariske strategi og udstak rammerne for de eventuelle rege-

ringsforhandlinger der kunne følge af en valgkamp, ligesom ho-

vedbestyrelsen drøftede den vælgerundersøgelse, den store 

valgkampsledelse havde sat i værk. I forlængelse heraf, traf ho-

vedbestyrelsen beslutning om de temaer, som Enhedslisten 

skulle markere sig på i den kommende valgkamp. 

Hovedbestyrelsen vedtog også en række idéer til mindre ud-

spil i valgkampen.

Det er en løbende udfordring at sikre en politisk styringen af 

vores valgkampe, hvor HB også agere politisk ledelse og udstik-

ker rammerne og prioriteringerne. Dette bør der arbejdes videre 

med.

VALGRESULTATET
Enhedslistens valgresultat var en skuffelse. Vi oplevede en mar-

kant tilbagegang i tilslutning, mistede en tredjedel af vores væl-

gere og fire mandater. Og selvom der alligevel var mulighed for 

at danne en regering med et flertal til venstre for midten, gjorde 

Socialdemokraterne alvor af idéen om at danne en regering 

med højrefløjen. En regering, som det allerede nu står klart, vil 

skade både mennesker og miljø.

Hovedbestyrelsen vedtog, på et møde kort efter valget, en 

omfattende og inddragende proces for kollektiv evaluering af 

valgkampen og valgresultatet og nedsatte en gruppe, som skulle 

udføre arbejdet. Gruppen har udsendt spørgeskema til alle af-

delinger, kandidater, udvalg og netværk, medlemmer og afholdt 

evalueringsmøder i de to valgkampsledelser. Endvidere har 

gruppen samlet den data om valget, som allerede er tilgænge-

ligt - og iværksat et arbejde for at få udført en større vælgerun-

dersøgelse. Alle de inputs, som gruppen har modtaget, er bear-

bejdet og sammenfattet i en evalueringsrapport, der blev præ-

senteret for hovedbestyrelsen i februar og ligger tilgængelig for 

alle medlemmer. Rapporten danner baggrund for forslaget En-

hedslisten - det socialistiske alternativ, som hovedbestyrelsen 

stiller på årsmødet 2023 om valgresultatet, den politiske situa-

tion efter valget og de vigtigste opgaver for Enhedslisten i den 

kommende tid. Ligeledes danner rapporten baggrund for det 

forslag til arbejdsplan, som hovedbestyrelsen fremsætter til 

årsmødet. 

FORBEREDELSE AF VALG AF EP-KANDIDATER
Der er valg til EU-parlamentet i sommeren 2024. Det betyder, at 

der på årsmødet 2023, efter en vejledende urafstemning, skal 

vælges en spidskandidatliste med fire navne. HB har besluttet, 

at den samlede liste skal bestå af fjorten kandidater i alt. Senest 

en måned efter årsmødet udpeger kandidatudvalget de øvrige 

kandidater ud over spidskandidaterne. HB har nedsat en ar-

bejdsgruppe til at udbrede kendskabet til denne proces, med 

henblik på at opmuntre medlemmerne til at stille op til uraf-

stemningen. Arbejdsgruppen har afholdt et enkelt zoom-møde, 

med beskeden deltagelse.  

BORGERLØN
På årsmøderne i 2019 og 2020 blev det vedtaget, at partiets po-

litik om borgerløn skal diskuteres på et årsmøde. Der var oprin-

deligt programsat behandling af en principbeslutning om bor-

gerløn på årsmødet i 2022. Hovedbestyrelsen fandt ikke, at for-

slaget om borgerløn var udviklet nok til, at det kunne medtages 

på det årsmøde. Hovedbestyrelsen valgte derfor at udskyde be-

handlingen af forslaget om borgerløn til årsmødet i 2023. 

Borgerlønsnetværket har er blevet bevilliget midler til at ud-

brede debatten i partiet; trykke en pjece og rundrejse til partiets 

afdelinger. Det var endvidere ambitionen, at der skulle have 

været afholdt en delegeretkonference om emnet, men hoved-

bestyrelsen besluttede, pga. folketingsvalg og en presset øko-

nomi, at det i stedet skulle afholdes et digitalt medlemsseminar 

vedr. borgerløn. Det var borgerlønsnetværket dog ikke indstillet 

på at indgå i planlægningen og afviklingen af, hvorefter planen 

om dette seminar blev skrinlagt.

Hovedbestyrelsen har fremsat et forslag til årsmødet om En-

hedslistens holdning til borgerløn. 

Bedre forankring i arbejderklassen uden for de større byer

Gennem to årsmødeperioder har en arbejdsgruppe, nedsat af 

hovedbestyrelsen, beskæftiget sig med en årsmødebeslutning 

om, hvordan Enhedslisten kan få en bedre forankring i arbejder-

klassen uden for de større byer. Arbejdsgruppen har fremlagt en 

rapport og en række anbefalinger, som i høj grad bygger på 
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samtaler med repræsentanter for de afdelinger, der er berørt af 

problemet. HB tog vel imod arbejdet, og besluttede, at rappor-

ten og anbefalingerne skulle indarbejdes i forslaget til arbejds-

plan og tilsendes valgte i folketing, regioner og kommuner, samt 

relevante udvalg.

ENHEDSLISTENS KLIMAHANDLING
I juni 2022 nedsatte hovedbestyrelsen en arbejdsgruppe til at 

arbejde med beslutningerne fra den tidligere årsmødeperiode 

om status på Enhedslistens klimastrategi og en række dertil hø-

rende initiativer. Arbejdsgruppen fremlagde sin rapport og an-

befalinger på HB-mødet d. 29. - 30. april, herunder en større 

analyse af potentialet i grønne job på udvalgte områder. Rap-

porten vil blive tilsendt folketingsgruppe og valgte i regioner og 

kommuner, samt relevante udvalg. 

DEBAT OM FORSVARS- UDENRIGS- OG 
SIKKERHEDSPOLITIK. 

På årsmødet 2022 blev det besluttet, at vores mål stadig er at 

Danmark skal stå uden for NATO. Men også, at det forudsætter 

en konkret vurdering af den sikkerhedspolitiske situation og 

styrkelsen af alternative samarbejdsmuligheder i Norden, EU og 

internationalt, samt at der på længere sigt er brug for at udvikle 

en ny sikkerhedsarkitektur som alternativ til NATO. Enhedslisten 

vil derfor igangsætte en systematisk drøftelse af dette, i samar-

bejde med venstrefløjspartier især i Norden og Europa samt 

eksperter, fredsforskere, fagbevægelser og andre organisationer. 

Debattten skal foregå  frem mod næste årsmøde. HB nedsatte 

en arbejdsgruppe. Arbejdsgruppens arbejdsplan blev godkendt 

på HB-mødet i slutningen af april. Der vil blive lagt op til en bred 

og åben diskussion i partiet om de nævnte emner. Det første 

møde blev afholdt på zoom d. 24. april med lidt over 100 delta-

gere. Det handlede primært om situationen i Ukraine og mulige 

veje til fred. Hen over året vil der blive afholdt yderligere zoom 

møder om andre af de i årsmødevedtagelsen beskrevne emner, 

og en konference inden årets udgang. Herefter vil arbejdsgrup-

pen udarbejde en rapport til HB-mødet i december /januar med 

indstillinger til, hvordan partiet kan nå til nogle konklusioner på 

diskussionen. 

UDMØNTNING AF FREMTIDENS ENHEDSLISTEN
På årsmødet i 2021 blev et organisationsudviklingspapir kaldet 

Fremtidens Enhedslisten vedtaget. Dette papir fremlægger prin-

cipperne for organisationsudvikling frem mod 2024. 

Som det følger af Fremtidens Enhedslisten, skal der være en 

fast organisationsgruppe, der er forankret i hovedbestyrelsen. 

Organisationsgruppens opgave er at følge organisationens til-

stand på tværs af strukturer og komme med oplæg til hovedbe-

styrelsen, der kan realisere den vedtagne organisatoriske udvik-

ling, samt løbende at følge op på den organisatoriske udvikling i 

partiet.

Foruden opgaverne i forlængelse af organisationsgruppen har 

hovedbestyrelsen i denne periode vedtaget en udmøntningsplan 

for Fremtidens Enhedslisten. Af denne udmøntningsplan fremgår 

det, at hovedbestyrelsen skal vedtage en kommunikations-, di-

gitaliserings- og kampagnestrategi. Det kommende arbejde be-

står bl.a. i at arbejde med at sikre bedre repræsentation samt 

andre og mere inddragende former for politikudvikling. 

KOMMUNIKATIONSSTRATEGI
Som udløber af udmøntningsplanen for Fremtidens Enhedslisten, 

behandlede hovedbestyrelsen i august 2022 en kommunikati-

onsstrategi. Kommunikationsstrategien fastlægger nogle bæ-

rende principper og visioner for Landskontorets arbejde med 

den interne kommunikation, som bl.a. består af, at der skal 

være en sammenhængende kanalstruktur, som er overskuelig, 

og at der ikke bør være ‘skjulte kanaler’. I arbejdet med den in-

terne kommunikation er det også prioriteret, at der skal være 

simple og effektive arbejdsgange, at ressourcerne prioriteres til 

kommunikation til den brede medlemsskare, og at kommunika-

tionen skal engagere og understøtte medlemmer i deres politi-

ske arbejde. Det følger af strategien, at nye kommunikationsbe-

hov skal integreres i de eksisterende kanaler. 

ARBEJDET EFTER KVINFO-UNDERSØGELSEN
Kvinfo lavede i 2021/22 en uafhængig undersøgelse af omfang 

og karakter af forskelsbehandling på baggrund af køn og sek-

suel orientering samt seksuel chikane i Enhedslisten. Undersøgel-

sen af forholdene omkring sexisme og forskelsbehandling i En-

hedslisten er offentliggjort og udsendt til alle medlemmer.

På baggrund af undersøgelsen fra Kvinfo udarbejdede Pernille 

Skipper, Astrid Vang Hansen og repræsentanter fra Kvinde+net-

værket et forslag til en handlingsplan, som følger op på de an-

befalinger Kvinfo kom med, i forlængelse af undersøgelsen. 

Denne handlingsplan blev godkendt af hovedbestyrelsen i 

august 2022 og der blev nedsat en arbejdsgruppe, som skulle ar-

bejde videre med arbejdet i forlængelse af handlingsplanen. Ar-

bejdsgruppen har dog været påvirket af de udtrædelser der har 

været i hovedbestyrelsen over perioden. 

Arbejdet med at udvikle klare retningslinjer for håndtering af 

personsager og udvikle indsatser til forbedring af kulturen i af-

delingerne, i forlængelse af handlingsplanen, fortsætter og må 

forventes også at fortsætte ind i de kommende hovedbestyrel-

sesperioder.

OVERENSKOMSTFORHANDLINGER FOR 
ENHEDSLISTENS ANSATTE
Enhedslistens overenskomst med de ansatte i partiet udløber i 

foråret 2023. Hovedbestyrelsen har derfor igangsat en proces for 

overenskomstforhandlinger mellem Enhedslisten og partiets an-

satte. Det er hovedbestyrelsen og folketingsgruppen, som skal 

skrive under på overenskomsten fra arbejdsgiversiden. Der eksi-

sterer også en række øvrige arbejdsgivere i Enhedslisten, såsom 

afdelingsbestyrelser, regionsbestyrelser, som denne gang er ble-

vet inddraget i forberedelserne af overenskomstforhandlingerne. 

Hovedbestyrelsen havde i starten af oktober 2022 en indle-

dende drøftelse om en række principspørgsmål vedrørende 

rammerne for overenskomsten, og er dermed inddraget tidligere 

i processen end ved tidligere forhandlinger. 

BESPARELSER I LANDSORGANISATIONEN
Efter Enhedslistens valgnederlag stod det klart, at landsorgani-

sationens budgetter var uholdbare, og at hovedbestyrelsen 

måtte handle hurtigt, for at skabe en holdbar økonomisk situa-

tion for partiet i den nærmeste fremtid - og i årene fremover. 

Hovedbestyrelsen besluttede at skære hårdt i budgetterne 

med svære konsekvenser til følge, der kan mærkes i hele orga-

nisationen. En række medlemmer har henvendt sig med helt 

forståelige bekymringer herom. Der er blevet stillet spørgsmåls-
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tegn ved, om hovedbestyrelsen har bemyndigelse til at foretage 

så store ændringer som f.eks. opsigelse af lejemålet i Studie-

stræde 24 i København. Hovedbestyrelsen konkluderer dog klart, 

at den har bemyndigelse hertil og ikke mindst et ansvar for at 

sikre holdbarhed i landsorganisationens økonomi. I vedtægter-

nes §9 vedr. hovedbestyrelsen fremgår det bl.a. at “indgåelse og 

ophævelse af lejekontrakter, træffes af Forretningsudvalget 

med 2/3 flertal”.

Over det seneste år, er der lagt et omfattende arbejde i at få 

større gennemsigtighed i landsorganisationens økonomi, hvilket 

gjorde hovedbestyrelsen i stand til at træffe de svære beslut-

ninger på et solidt grundlag. Det gjorde hovedbestyrelsen på et 

møde d. 20. november 2022, hvorefter beslutningerne skulle ud-

møntes. 

Beslutningerne var i første omgang fortrolige, da udmøntnin-

gen af dem, blandt andet indbefattede opsigelser af medarbej-

dere, hvor fortrolighed for en stund er nødvendig, hvis de over-

enskomstmæssige procedurer skal overholdes. Desværre kunne 

hovedbestyrelsen på et efterfølgende møde konkludere, at no-

gen i hovedbestyrelsen havde brudt fortroligheden, og dermed 

foranlediget, at hovedbestyrelsen havde brudt aftalerne i over-

enskomsten. Derfor besluttede hovedbestyrelsen at betale en 

bod på 30.000 kr. til medarbejdernes faglige klub, for brud på 

vores arbejdsgivermæssige forpligtelser. 

Hovedbestyrelsen ophævede fortroligheden omkring beslut-

ningerne og beslutningsgrundlaget, efter at alle de rette parter 

var informeret. 

Hovedbestyrelsen har efterfølgende igangsat en proces for 

gennemgang af økonomiprocedurerne i Enhedslistens landsor-

ganisation, mhp. at få skabt en bedre økonomistyring i både 

hovedbestyrelse og resten af vores medlemsdemokrati. Det står 

klart, at den måde vi kollektivt har forvaltet landsorganisatio-

nens økonomi, ikke er, som den bør være. 

SUND LEDELSE OG UENIGHEDSKULTUR 
Hovedbestyrelsen har i perioden fået undervisning i sund ledelse 

og uenighedskultur. Ledelsesarbejdet i partiet var i for høj grad 

præget af for mange kampe og mistillid, hvilket til tider  hin-

drede en stærk kollektiv ledelse. Det var vigtigt at få skabt 

nogle gode rammer ledelsesmæssigt og derfor havde forret-

ningsudvalget forberedt, at hovedbestyrelsen påbegyndte en 

proces ved hovedbestyrelsesmødet i august.

Vi har i løbet af året arbejdet med forskellige problemstillin-

ger på vores fysiske møder. Der har blandt andet været fokus 

på at bruge tiden rigtigt, på tillid, nysgerrighed og mestring af 

uenighed. Et andet tema har været samtalekultur, herunder 

hvordan man baserer en sådan på tillid og nysgerrighed.

Samarbejdet i hovedbestyrelsen har været mere konstruktivt 

og mindre konfliktfyldt end de seneste år.

STOR UDSKIFTNING I HOVEDBESTYRELSEN
Der har været stor udskiftning i denne HB periode, over 1/4 af 

HB blevet udskiftet i løbet af det sidste år. Der har været for-

skellige individuelle årsager til at medlemmer er stoppet før tid, 

ingen har begrundet deres fratræden med arbejdsklimaet i ho-

vedbestyrelsen.

Konsekvensen har blandt andet været, at 4 ud af 6 medlem-

mer af forretningsudvalget har været udskiftet undervejs, dertil 

at nye folk skulle findes til forskellige arbejdsgrupper og at der 

har været mange rokader, for eksempel i forhold til kontaktper-

sonfunktionen til afdelingerne.

Trods frafald og udfordringerne omkring dette, har hovedbe-

styrelsen været fint funktionsdygtig.

ANVENDELSEN AF FRIKØBET
Hovedbestyrelsen har mulighed for at frikøbe eller aflønne op til 

tre af forretningsudvalgsmedlemmerne helt eller delvist. På 

HB-mødet efter årsmødet i 2022 valgte hovedbestyrelsen Trine 

Simmel og Mathilde Vinther som frikøbte FU-medlemmer. Over 

perioden har det samlede frikøb været under 40 timer om ugen. 

Trine Simmel stoppede som frikøbt per 1. november 2022, da hun 

havde fået et fuldtidsarbejde. Hovedbestyrelsen har, i forlæn-

gelse af besparelserne i landsorganisationen, også skåret i de 

afsatte midler til frikøb. 

Det er generelt hovedbestyrelsens opfattelse, at der er gode 

takter i frikøbet, herunder for at sikre hovedbestyrelsens ar-

bejde og mulighed for at fungere som strategisk ledelse samt 

styrket samspillet med folketingsgruppen. Der har dog også væ-

ret en udfordring med skillelinjen mellem ansattefunktioner og 

frikøb.

SAMARBEJDET MED FOLKETINGSGRUPPEN
Der har i det forløbne år været et fint samarbejde med folke-

tingsgruppen, gruppeformanden har flittigt deltaget i forret-

ningsudvalgsmøderne og ved vores valgkampsseminar i Middel-

fart i august, hvor både den daværende folketingsgruppe og 

spidskandidaterne deltog.

Den politiske ordfører har deltaget på flere møder, hvor hun 

har opdateret om den politiske situation. Vores valgte folke-

tingsmedlemmer, som også er medlemmer af hovedbestyrelsen, 

spiller også en vigtig rolle i samarbejdet mellem folketingsgrup-

pen og hovedbestyrelsen.
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ORGANISATIONSGRUPPENS AFRAPPORTERING

Årsmødet i 2021 besluttede som led i vedtagelsen ”Fremtidens 

Enhedslisten”, at Hovedbestyrelsen skulle have et styrket fokus 

på organiseringen i vores parti. Hertil har der været nedsat en 

organisationsgruppe, som har haft til opgave at kvalificere Ho-

vedbestyrelsens organisatoriske arbejde med at styrke Enheds-

listen gennem grundigt og velunderbygget strategiarbejde og 

indsatser. Organisationsgruppen afrapporterer vedr. arbejdet til 

hvert årsmøde. Årets organisatoriske arbejde har været præget 

af folketingsvalget og besparelserne som følge af valgresultatet.

ORGANISATORISKE UDFORDRINGER I 
FOLKETINGSVALGKAMPEN
Enhedslistens medlemstal faldt fra 2022 til 2023 og evalueringen 

af folketingsvalgkampen viste, at der ligeledes var færre aktive 

medlemmer, der engagerede sig konkret i valgkampen. Dette 

kan skyldes mange ting af både politisk og organiserende ka-

rakter. Dette har været drøftet i både HB og i organisations-

gruppen. Konklusionen er, at vi har brug for et systematisk ar-

bejde for at få flere med i fællesskabet. Flere aktive medlemmer 

i både valgkampe såvel som det daglige afdelingsarbejde bør 

være et vigtigt fokus fremadrettet. 

ORGANISATIONENS TILSTAND EFTER 
FOLKETINGSVALGET
Enhedslisten fik markant færre stemmer ved valget i 2022 både 

ift. valget i 2019 og ift. de forudsætninger, der lå til grund for 

budgetlægningen. 

Derfor har Hovedbestyrelsen og organisationsgruppen arbej-

det indgående med, hvordan de uundgåelige nedskæringer 

skulle svække os mindst muligt ift. at sikre de basale ydelser på 

Landskontoret (som kontingent, medlemssystem og kommuni-

kation mv.) skabe politiske forandringer og understøtte organi-

seringen i afdelingerne. 

Det siger sig selv, at man ikke kan skære dybt i partiorganisa-

tionen, uden at det gør ondt og skaber frustration i mange af 

partiets led. Denne gang har ikke været nogen undtagelse.

ARBEJDET FREMADRETTET
Vi står med klare udfordringer i partiorganiseringen. Der er brug 

for, at alle i Enhedslisten hjælpes ad i en økonomisk trængt si-

tuation, så vi kan få flere aktive medlemmer, udvikle vores orga-

nisation og aktivt kæmpe for røde og grønne samfundsforan-

dringer.

På denne baggrund har organisationsgruppen udarbejdet et 

forslag til arbejdsplan for de kommende to år, der lægger vægt 

på konkrete og målbare indsatser fra forskellige dele af partiet. 

Dette gælder både forslag til, hvordan Hovedbestyrelsen, af-

delingerne og udvalgene i flok kan løfte Enhedslisten til nye høj-

der. Selv når svære prioriteringer er uundgåelige.  

Forslaget til arbejdsplan giver således bud på, hvordan vi gør 

Enhedslisten mere åbent og vedkommende for flere socialister, 

hvordan vi skaber større indflydelse til flere, og hvordan vi bliver 

et mere landsdækkende og mangfoldigt parti i fremtiden.
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2.1 FORSLAG TIL VEDTAGELSE OM DEN 
POLITISKE SITUATION 

Hovedbestyrelsen foreslår følgende vedtagelse om den politiske si-

tuation til behandling under samme punkt som beretningerne på 

årsmødet 2023:

ENHEDSLISTEN – DET SOCIALISTISKE ALTERNATIV 
Danmark og verden har mere end nogensinde brug for socialisti-

ske svar. Voksende ulighed, oprustning, krig og klimakatastrofer 

kalder på en politik der sætter menneskers tryghed, frihed og 

fællesskab i centrum. En politik, hvor det er demokratiske beslut-

ninger og ikke markedet der sætter retningen, og hvor alt sættes 

ind på at bremse klimaforandringerne og artsudryddelsen. Dan-

marks nye centrum-højreregering vil det modsatte: Øge ulighe-

den og utrygheden og give kapitalinteresser forrang for menne-

sker og miljø.

Enhedslisten fik et dårligt valg ved folketingsvalget 1. november 

2022, men står ikke desto mindre med både et vigtigt ansvar og 

store muligheder for at skabe modstand mod regeringens asoci-

ale klimasvigtende politik, og for at opbygge et alternativ der 

kan skabe håb om at forandringer er mulige.

Med denne udtalelse konkluderer vi på erfaringerne som parla-

mentarisk grundlag, analyserer årsagerne til tilbagegangen ved 

valget, og definerer Enhedslistens rolle og opgaver i de kom-

mende år.

TRE ÅR SOM PARLAMENTARISK GRUNDLAG
Frem mod valget i 2019 vedtog Enhedslisten en ny parlamentarisk 

strategi, der betød at vi stillede konkrete betingelser for at ac-

ceptere dannelsen af en socialdemokratisk regering, og at vi var 

parate til at vælte den, hvis den ikke levede op til de betingelser. 

Det var baggrunden for det såkaldte forståelsespapir – der for-

pligtede regeringen på en række konkrete forbedringer, og satte 

rammer om regeringens økonomiske politik, der skulle udelukke 

nye klassiske arbejdsudbuds- og nedskæringsreformer.

Forståelsespapiret sikrede, at Enhedslisten gennem tre år kunne 

sætte vigtige politiske aftryk:  Gratis tandlæge for unge, mini-

mumsnormeringer, flere penge til psykiatrien og velfærd gene-

relt, samtykkelov, indgreb overfor boligspekulanter, midlertidigt 

huslejeloft, særskat for banker og olieselskaber, afskaffelse af 

den gensidige forsørgerpligt for pensionister, nye naturnational-

parker og vedtagelsen af en bindende klimalov og mål om 70% 

reduktion i 2030 er blot nogle af de mange resultater som En-

hedslisten var med til at sikre og som har gjort en reel forskel i 

menneskers liv og i kampen mod klimaforandringerne. Det kan vi 

være stolte over, og det viser, at det gør en vigtig forskel, når En-

hedslisten er der hvor beslutningerne træffes.

Samtidig sikrede forståelsespapiret at arbejderklassen for første 

gang i flere årtier næsten gik fri fra nye angreb på deres velfærd 

eller sikkerhedsnet som led i klassiske arbejdsudbuds- og ned-

skæringsreformer.

Men vores rolle som parlamentarisk grundlag og deltagelse i 

mange aftaler og forlig har også haft konsekvenser for nogle 

vælgergruppers opfattelse af Enhedslisten. Skuffelsen over de 

manglende fremskridt for mennesker på flugt, over at regerin-

gens klimaindsats var så nølende, at den blev dumpet af klima-

rådet, over at velfærden trods store investeringer sejler, og over 

voksende ulighed og manglende hjælp til dem der rammes hår-

dest af inflationen har også ramt Enhedslisten, der tillægges et 

medansvar – også for de dele af regeringens politik, som vi har 

stemt imod. Samtidig tildeles Enhedslisten formentligt en del af 

ansvaret for de problemer og kriser, der er i samfundet, som ikke 

blev løst under sidste regering og en del af ansvaret for at de 

forhåbninger mange havde til den politiske kurs fra 2019 til 2022 

ikke blev indfriet.

Den balance ramte vi ikke rigtigt. Det er en stående udfordring, 

især for venstreorienterede partier i samarbejde med en social-

demokratisk ledet regering, at man er i stand til at give en reali-

stisk beskrivelse af muligheder og begrænsninger i de sejre man 

opnår, og at regeringen kritiseres konkret og skarpt, når den 

svigter.

TILBAGEGANG VED VALGET
På baggrund af det dårlige valgresultat for Enhedslisten har ho-

vedbestyrelsen gennemført en grundig evaluering, som har ind-

draget afdelinger, udvalg, valgkampsledelse og medlemmer. (Se 

Evaluering af Enhedslistens valgresultat)

Tilbagegangen er sket på tværs af landet, men er betydeligt 

større uden for de største byer, hvor Enhedslisten har tabt megen 

af den fremgang vi har opbygget siden 2011. Der findes endnu 

ikke analyser af vælgernes vandringer med hensyn til klasse og 

uddannelsesbaggrund, men der er næppe nogen tvivl om, at En-

hedslisten også tabte mange arbejderstemmer. Det er et alvor-

ligt problem for et parti hvis formål ikke mindst er at repræsen-

tere arbejderbefolkningen.  Evalueringen har ikke kunnet identifi-

cere én samlet forklaring på valgtilbagegangen. Alene det fak-

tum, at omkring to tredjedele af de frafaldne vælgere gik til højre 

(S og SF), mens den sidste tredjedel gik til Alternativet og Frie 

Grønne, gør det åbenlyst, at der er en bred vifte af årsager til at 

mange vælgere denne gang valgte os fra. Blandt de motivationer 

som er identificeret er:

 · Hovedparten af de vælgere vi mistede gik til S og SF. Det tyder 

på, at de foretrak samling om socialdemokratiet i en krisetid 

og SF´s mere kompromisvillige holdning til socialdemokratiet, 

frem for vores skarpere kritik og mere vidtgående krav. 

 · Det faktum at socialdemokraterne og SF i den forløbne peri-

ode stort set ikke har gennemført nye angreb på velfærd og 

sociale rettigheder, men tværtimod er blevet presset til en 

række forbedringer har betydet at vælgere som forlod de to 

partiet efter S-SF-R-regeringens mange asociale reformer, nu 

er vendt tilbage.  Det forstærkedes af at Socialdemokraterne i 

månederne op til valget overtog en række af Enhedslisten ho-

vedkrav såsom huslejeloft og lønløft til offentligt ansatte. 

 · Alternativets genopståen betød at mange vælgere stemte tak-

tisk på partiet for at undgå stemmespild, mens andre foretrak 

dem som et rent grønt og ikke socialistisk alternativ.  

 · I foråret 2022 var der skarp og offentlig uenighed i partiet med 
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hensyn til NATO og EU. Det har helt klart bidraget til at tegne 

billedet af et parti, der var i splid med sig selv, og det er aldrig 

gratis. Herudover kan det have kostet vælgere, at vores mod-

stand mod NATO blev opfattet som naiv, forkert eller som ud-

tryk for manglende solidaritet med Ukraine. 

 · Enhedslisten var ikke et parti i topform, da valgkampen blev 

skudt i gang. Og vi kom for sent i gang med at forberede valg-

kampsindsatsen. 

 · Skuffelse over at Enhedslisten ikke formåede at presse regerin-

gen til yderligere indrømmelser – ikke mindst på det udlæn-

dingepolitiske område, og en opfattelse af at Enhedslisten var 

for tæt på en socialdemokratisk regering, der af mange blev 

opfattet som magtfuldkommen og utroværdig.

Udover at blive klogere på disse og andre motiver, er der også 

brug for en fortsat debat om den politiske vægtning i valgkam-

pen – både ifht temaerne og radikaliteten af forslagene. Enheds-

listen kom op til og under valgkampen med en række radikale og 

vidtgående forslag, som en markant beskatning af inflationsba-

ronernes profitter til at finansiere inflationshjælp, en halvering af 

produktionsdyr i landbruget og gratis receptpligtig medicin og 

tandlæge.

Det bør diskuteres om vi i tilstrækkelig grad lykkedes med at for-

ene den grønne og den røde politik. Det er helt afgørende at En-

hedslistens klimapolitik vender kritikken opad mod de industri- 

og landbrugsinteresser som er ansvarlige for den fortsatte ud-

ledning og mod den elite, som er ansvarlig for langt de fleste ud-

ledninger. Og at klimapolitikken kombineres med en progressiv 

omfordelingspolitik, der sikrer at det ikke er de almindelige løn-

modtagere der skal betale prisen for omstillingen, men at omstil-

lingen tværtimod bliver en mulighed for flere gode job og mere 

lokal og demokratisk indflydelse.

Endelig kan det diskuteres om Enhedslisten i højere grad skulle 

have skiftet linje, efter at Mette Frederiksen meldte ud at hun gik 

efter en regering med højrefløjen, og stærkere havde advaret 

mod de mulige konsekvenser af at stemme på Socialdemokra-

terne, Enhedslistens politiske ordfører advarede flere gange mod 

socialdemokraternes højredrømme, men det burde måske have 

fyldt en del mere i vores kampagne.

CENTRUMHØJRE-REGERINGEN SKADER  
MENNESKER OG MILJØ
Valgresultatet gav socialdemokraterne muligheden for at bygge 

en regering på de rød-grønne partier. Men de valgte i stedet en 

alliance med højrefløjen.

Dannelsen af en Centrumhøjre-regering med eget flertal har 

ændret det politiske landskab i Danmark. En flertalsregering er 

ikke afhængig af at finde flertal bag sine forslag i folketinget, og 

kan derfor gennemføre præcis den politik den aftaler bag luk-

kede døre. Ligesom den kan holde hånden under sine ministre – 

uanset hvilke problemer de roder sig ud i. Der er altså tale om en 

historisk magtfuld(kommen) regering.

Regeringsdannelsen er også udtryk for en massiv politisk højred-

rejning. Den gamle arbejdsudbuds-politik og reformer, der øger 

uligheden og angriber almindelige menneskers tryghed og rettig-

heder er tilbage for fuld skrue. Afskaffelsen af Store bededag og 

angreb på seniorpension, nedskæringer på dimittenddagpen-

gene og på SU’en skal betale for skatterabatter til virksomheds-

arvinger, boligspekulanter og millionærer. Også den ambitiøse 

klima og naturpolitik er under fuldtonet angreb – ikke mindst for 

at tilgodese det industrielle landbrugsinteresser.

Regeringen har også tydeligt markeret, at den vil have endnu 

mere oprustning, end beskrevet i det såkaldt ”nationale kompro-

mis” mellem S, SF, RV, V og K fra 2021, ligesom den vil fortsætte 

den farlige kurs med at acceptere USA tropper på dansk jord, og 

holde døren åben for indkøb af langtrækkende krydsermissiler 

og andre våbentyper, som vil bidrage til at optrappe de interna-

tionale konflikter mellem stormagterne.

Selvom en række af de fremskridt som Enhedslisten har medvir-

ket til består, ser vi også at socialdemokraterne nu løber fra 

mange aftaler og forlig, de har indgået med venstrefløjen, og det 

har voldsomme konsekvenser for de lønmodtagerne, de fattigste 

familier, for klimaet og for velfærden. 

Dermed bliver det også tydeligt, hvilken forskel det gør om So-

cialdemokraterne allierer sig med højrefløjen, eller samarbejder 

med Enhedslisten og resten af venstrefløjen. Når Socialdemokra-

terne vælger højrefløjen og Enhedslisten mister indflydelse har 

det negative konsekvenser for mennesker og miljø. Derfor er det 

en afgørende opgave at gøre regeringens levetid så kort som 

mulig og sikre, at regeringen mister sit flertal, og at Enhedslisten 

og venstrefløjen står langt stærkere end i dag.

ENHEDSLISTEN – SKARP OPPOSITION  
OG VISIONÆRE SOCIALISTER
For Enhedslisten er opgaven i den nye situation grundlæggende 

den samme som altid:  At styrke vores parti, venstrefløjen og ar-

bejderbevægelsen for at gøre os i stand til at gennemføre pro-

gressive forandringer henimod et socialistisk og bæredygtigt 

samfund.

Mette Frederiksens valg om at indgå i en alliance med højrefløjen 

viser endnu engang, at mennesker der ønsker mere social ret-

færdighed, velfærd og klima-ansvarlighed ikke kan regne med 

socialdemokraterne, og at det er nødvendigt at styrke Enhedsli-

sten, så vi kan udfordre socialdemokraterne, og vise et reelt al-

ternativ.

Det stiller Enhedslisten med et stort ansvar for – sammen med 

resten af venstrefløjen og progressive bevægelser – at opbygge 

en stærk opposition i befolkningen til regeringens asociale og 

klimafjendtlige politik.  Der er brug for at udvikle en bred rød-

grøn alliance, der kan skabe håb hos flertallet i befolkningen 

om, at en anden politik og et solidarisk og bæredygtigt sam-

fund er muligt. 

Formålet med vores indsats er på både at imødegå og forsøge 

at forhindre regeringens angreb på velfærd, rettigheder og miljø, 

og samtidig at opbygge et politisk alternativ der kan skabe håb 

og gejst og berede vejen for en ny regering, der sikrer Enhedsli-

sten fornyet indflydelse. Alene det første halve års erfaringer med 

centrumhøjre-regeringen har gjort det tydeligt, at hvis der ikke er 

socialister til stede, der hvor de store beslutninger træffes, så er 
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der ingen til at slås for bevægelsernes og befolkningens behov 

og ønsker. Derfor er det afgørende, at vi efter næste valg er så 

store at vi ikke er til at komme uden om.

Den nye situation kræver en alsidig indsats fra alle niveauer i 

vores parti.

 · Vi skal bidrage til opbygge en stærk og aktiv opposition til re-

geringens angreb på velfærd, sociale rettigheder. Her skal vi 

opbygge alliancer både med andre oppositionspartier, men 

særligt med mennesker og bevægelser uden for Christians-

borg.  Både på nationalt niveau, men også lokalt i vores afde-

linger. 

 · Vi skal understøtte vores medlemmers aktive deltagelse i be-

vægelserne – ikke mindst fagbevægelsen, hvor der er nye mu-

ligheder for alliancer og mobilisering mod regeringens politik. 

 · Vi skal understøtte bestræbelserne på at udvikle en anti-mili-

taristisk bevægelse imod Danmarks deltagelse i rustningskap-

løbet, samtidig med at vi styrker solidariteten med Ukraines 

folk i deres retfærdige kamp mod Ruslands brutale og ulovlige 

invasion. Vi vil også leve op til løfterne fra årsmødet 2022 om 

at iværksætte en bred diskussion om alternativer til den her-

skende sikkerhedspolitik, som kan bringe verden i retning af 

afspænding, nedrustning og fred. 

 · Vi skal udvikle visionære og overbevisende socialistiske svar, 

som udfordrer nødvendighedens politik og viser at det er mu-

ligt at føre en politik, der øger ligheden, styrker velfærden og 

beskytter klimaet og naturen. Igen og igen skal vi dokumen-

tere, at der er råd til et godt samfund, hvis den rigdom der i 

dag besiddes af de få, fordeles til gavn for alle. 

 · Vi må se i øjnene, at store dele af arbejderklassen, især uden 

for de større byer, ikke betragter Enhedslisten som et parti der 

tjener deres interesser, på trods af, at vores politik netop vil 

være til gavn for dem. Løsningen er ikke at ændre politik, men 

at blive bedre til at lytte, til at tage udgangspunkt i folks vilkår, 

når vi forklarer vores politik – og til, i langt højere grad at være 

fysisk til stede. 

 · Vi skal styrke vores organisation og vores afdelinger, så vi bli-

ver endnu bedre i stand til at stille os bag lokale kampe og na-

tionale kampagner og protester.

Vi vil fortsætte arbejdet med at bearbejde erfaringerne fra de 

seneste valg, og lære af vores fejl, og på den baggrund allerede 

nu begynde forberedelserne af de kommende valg. Det gælder 

valget til EU-parlamentet i 2024, regions- og kommunevalgene i 

2025 og det kommende folketingsvalg, der senest skal afholdes i 

2026, med mindre det lykkes at tvinge regeringen til at gå af – jo 

før jo bedre! Hovedbestyrelsen har ansvaret for dette arbejde, og 

for at sikre, at der ligger et offensivt politisk grundlag for vores 

parti i disse valgkampe. 

Ingen må ved de næste valg være i tvivl om, at Enhedslisten står 

på almindelige menneskers og klimaets og miljøets side hver 

gang, det brede flertals interesser står i modsætningen til kapi-

talejerne og resten af den økonomiske elites interesser. Uanset 

om det er lønmodtagere der står overfor arbejdsgivere der vil 

presse løn og arbejdsvilkår, lejere, der står overfor grådige bo-

ligspekulanter, eller lokale beboere, der kæmper mod en ny for-

urenende svinestald. Ingen må være i tvivl om at vi står på 

samme side som de offentligt ansatte, som kæmper for at levere 

en værdig velfærd, mens de presses af privatiseringer og effekti-

viseringer, med de studerende og lærlinge som presses af ned-

skæringer på SU og dimittenddagpenge, og med de beboere i de 

almene boliger, som presses ud af deres hjem af regeringens dis-

kriminerende ghettolov.

 

Enhedslisten skal være det åbenlyse alternativ for alle der ønsker 

at engagere sig i modstanden mod regeringens politik, i kampen 

for et mere retfærdigt og bæredygtigt samfund og i arbejdet for 

at vise at et andet og bedre samfund er muligt. 

 

Det står vi i en unik position til at udfylde, hvis vi kan gøre os re-

levante og troværdige som arbejderklassens parti i klassekam-

pen og vise visionære og konkrete socialistiske løsninger, der 

overbeviser mennesker om at en anden verden er mulig.

 

Det kan og skal vi vise de næste år.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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ÆNDRINGSFORSLAG

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 2.1 FORSLAG TIL 
VEDTAGELSE OM DEN POLITISKE SITUATION

2.1.1 SIDE 22, LINJE 45
Linje 45 tilføjes:

Foran ”afskaffelse af den gensidige forsørgerpligt for pensioni-

ster” indføjes: ”delvis”, således at sætningen lyder: ”..,delvis af-

skaffelse af den gensidige forsørgerpligt for pensionister”. 

Begrundelse:
Efter den nye lovgivning er det kun ægtefællens/samleverens 

arbejdsindtægt, der ikke længere skal modregnes i social pen-

sion. Andre indtægter (for eks. pension) skal stadig modregnes, 

og dermed er der ikke tale om en fuldstændig afskaffelse af 

gensidig forsørgerpligt, som formuleringen ellers kan give indtryk 

af. 

Stillet af: Finn Sørensen (Amager Vest)

2.1.2 SIDE 22, LINJE 45-46
”afskaffelse af den gensidige forsørgelsespligt for pensionister”

Erstattes af:

”afskaffelse af forsørgerpligten for lønmodtagere, der er sambo-

ende med en pensionist”

Begrundelse:
Der skal ikke sættes fake news på Enhedslistens resultatliste… 

Og pensionister, der bor sammen med en, der har en bedre 

pensionsordning, bliver helt som tidligere klippet i deres pensi-

onstillæg (ned til grundbeløbet på 6.694 kr. før skat). Det er ty-

pisk kvinder, der på den måde - stadig - bliver henvist til af-

hængighed af en mands forsørgelse. 

Stillet af: Falle Hjorth (Vordingborg)

2.1.3 SIDE 22, LINJE 64
Følgende slettes: „trods store investeringer“.

Begrundelse:
Der er investeret noget i sygehuse - men jo ikke i sygehusperso-

nalet. Der er bestemt ikke investeret tilstrækkeligt i den kom-

munale velfærd. Så formuleringen om at ”velfærden trods store 

investeringer sejler” (der kunne lægge op til at skyde skylden på 

regioner og kommuner) er en misvisende og skønmalende for-

mulering. 

Stillet af: Falle Hjorth (Vordingborg)

2.1.4 SIDE 22, LINJE 92 OG 105 SAMT SIDE 23, 
LINJE 3-5 OG 116-118
På side 9 linie 92 indsættes følgende efter …. tabte mange  

arbejderstemmer:  

Hertil bidrog også at beboere i truede almene boliger, samt at 

store grupper af fattige, der er i klemme i kontanthjælpssyste-

met, ikke oplevede forbedringer af de forlig som partiet indgik i.

På side 22 linie 105 indsættes en ekstra PIND:

Hertil var der et usædvanligt stort antal blanke stemmer, hvoraf 

mange dels kunne opfattes som proteststemmer mod ft-grup-

pens politiske udmeldinger, der ikke stemte overens med prin-

cipprogrammet, dels som udtryk for frustrationer over fravær af 

en tydelig og konsekvent socialistisk profil. 

I forhold til valgkampen kunne mange heller ikke kunne se for-

skel på Ø, Alternativet og SF’s mærkesager, hvorfor f.eks. en 

stemme på SF nok var lige så velanbragt. Vi har tidligere opsuget 

en del stemmer fra SF, fordi de mente at partiet forsømte den 

socialistiske arv. 

SIDE 23 linie 3 til 5 erstattes af:

Det kan det have kostet vælgere, at vores modstand mod NATO 

af nogen blev opfattet som naiv, forkert eller som udtryk for 

manglende solidaritet med Ukraine. Men det har utvivlsomt ko-

stet endnu flere trofaste stemmer, at man fra FT-gruppen ikke 

tydeligt har fremhævet partiets tidligere klare modstand mod 

EU og Nato. 

SIDE 23 linie 116 -118 erstattes af: 

…, og samtidig at opbygge et tydelig socialistisk politisk alterna-

tiv, der kan skabe håb og gejst i kampen for et andet samfund. 

Dette er en nødvendig forudsætning for øget engagement og 

aktivitet, og hermed også at vi får en parlamentarisk repræsen-

tation, der udover at sikre Enhedslisten indflydelse, også kan 

agere som markant talerør for partiets socialistiske målsætninger.

Begrundelse: 
I henhold til de diskussioner og fora vi har deltaget i, forekom-

mer det at HB overser en hel del forklaringer ved tabet af stem-

mer, hvorfor vi anser det for vigtigt at disse synspunkter kom-

mer frem som udgangspunkt for det fremadrettede arbejde.

Stillet af: Hanne Schmidt (Amager vest), Birthe Nielsen (Østerbro), Mar-

tin Mørch (Skive)

2.1.5 SIDE 23, LINJE 3 – 5 
Linje 3 – 5 erstattes af:

Det kan have kostet nogle vælgere, at vores modstand mod 

NATO blev opfattet som naiv, forkert eller som udtryk for mang-

lende solidaritet med Ukraine. Andre vælgere har set udmeldin-

gen om, at der for tiden ikke er alternativer til NATO som opgi-

velse af modstanden og kritikken af alliancen.

Begrundelse:
Det konstateres, at der i foråret har været offentlig uenighed 

om NATO, som også kan have påvirket vælgerne. Også blandt 

vælgerne har der været forskellige opfattelser af NATOs rolle og 

partiets uenighed herom. Det skal udtalelsen også afspejle.

Stillet af: Lole Møller (Amager Øst) 

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen
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2.1.6 SIDE 23, LINJE 7-44 
Linjerne 7-44 erstattes af:

“Blandt faktorer der påkalder sig særlig opmærksomhed er også 

Enhedslistens optræden som parti uden for den parlamentari-

ske scene.

PARTI OG BEVÆGELSE

Enhedslisten var ikke et parti i topform, da valgkampen blev

skudt i gang. Den seneste periodes prioriteringer har betydet at 

partiet ikke har udviklet sig organisatorisk i tilstrækkelig grad, 

hvilket har ført til en følelse af afkobling fra politikudviklingspro-

cessen hos nogle medlemmer. Skuffelse over at Enhedslisten 

ikke formåede at presse regeringen til yderligere indrømmelser – 

ikke mindst på det udlændingepolitiske område, og en opfat-

telse af at Enhedslisten var

for tæt på en socialdemokratisk regering, , har betydet at par-

tiet ikke har kunnet tiltrække fornødne nye kræfter i perioden 

Mange steder i landet har afdelingerne oplevet nedgang i aktivi-

tet, som følge af dalende opslutning fra aktive. 

Den dalende opslutning har haft betydning både for afdelinger-

nes arbejde i bevægelserne og for den styrke med hvilken En-

hedslisten kan være tilstede i by- og regionsråd. På begge ni-

veauer har vores lokale og regionale folkevalgte gjort deres 

bedste for at afhjælpe mange års nedskæringspolitik. Forud-

sætningen for at de kan være succesfulde i deres forehavender, 

er dog at de ikke står alene med opgaven. Dynamiske afdelinger 

og baggrundsgrupper er forudsætningen for at vores lokale og 

regionale arbejde kan bære frugt. 

   I den kommende periode skal vi derfor igen huske på, at den 

vigtigste opgave vi har som politisk parti, er at skabe forandrin-

ger gennem befolkningens aktive deltagelse. Vi bør ikke kun vur-

dere vores indsats på baggrund af valgresultater, men i lige så 

høj grad på baggrund af vores evne til at organisere og mobili-

sere aktivister, og vores evne til at deltage i og opbygge folkelige 

bevægelser både lokalt og nationalt.

   Det er vigtigt fremadrettet at forstå parolen om, at Enhedsli-

sten skal være et parti i egen ret, ikke kun i forbindelse med den 

parlamentariske politik, men også som et organiseringsprincip. 

Enhedslisten skal være det parti folk kigger til, ikke kun i stem-

meboksen, men særligt når de møder uretfærdighed i deres 

hverdag. 

   Arbejdet i bevægelserne skal sættes i højsædet. Den kom-

mende periode, hvor vi ubetinget står i opposition til regeringen, 

giver mulighed for denne prioritering. Enhedslistens opgave i den 

nuværende situation er ikke kun at opbygge eget parti, men at 

indgå i at genopbygge den venstrefløj der generelt er blevet 

svækket i den seneste periode. 

   Politikudviklingen angår alle medlemmer og der er brug for en 

fortsat debat om den politiske vægtning af de forslag partiet 

kommer med nationalt – både ifht temaerne og radikaliteten af 

forslagene.

   Det bør diskuteres om vi i tilstrækkelig grad lykkedes med at 

forene

den grønne og den røde politik. Det er helt afgørende at En-

hedslistens

klimapolitik vender kritikken opad mod de industri og land-

brugsinteresser som er ansvarlige for den fortsatte udledning og 

mod den elite, som er ansvarlig for langt de fleste udledninger. 

Og at klimapolitikken kombineres med en progressiv omforde-

lingspolitik, der sikrer at det ikke er de almindelige lønmodta-

gere der skal betale prisen for omstillingen, men at omstillingen 

tværtimod bliver en mulighed for flere gode job og mere lokal 

og demokratisk indflydelse.

   Enhedslistens opgave er i høj grad at ændre rammerne for de 

politiske diskussioner. På alle niveauer skal vi være modige nok 

til at foreslå løsninger som få andre endnu kan se. Den selv-

stændige politikformulering, der drives af medlemmernes enga-

gement, skal gøre os i stand til at udvikle politik, der når ud til 

de befolkningsgrupper der i øjeblikket ikke føler at vi repræsen-

terer dem.” 

Begrundelse:
Vi er glade for at HB har lavet en politisk udtalelse der samler op 

på partiets tilstand efter valget. Det slår os dog, at man ved at 

læse udtalelsen kan få det billede, at partiet primært er forank-

ret i folketingsarbejdet. Uden at ville ændre for meget i teksten 

foreslår vi at rette op på dette ved at indføje et afsnit, der i hø-

jere grad tager afsæt i lokalafdelingerne og de mange medlem-

mers deltagelse. 

Stillet af: Jonathan Simmel (Nordvest), Reinout Bosch (Vanløse)

2.1.7 SIDE 23, LINJE 65-66
Sætningen: „Også den ambitiøse klima og naturpolitik er under 

fuldtonet angreb - ”

Erstattes af:

”Den i forvejen katastrofalt fodslæbende klimapolitik bliver kørt 

helt i grøften, og de nye tiltag for at genoprette bare en smule 

af den danske natur er under fuldtonet angreb -”

Begrundelse:
Den danske klimapolitik har med sit afsæt i ”grøn vækst” og 

hockeystavs-fantasier i praksis været uhyggeligt uambitiøs - 

også under den forrige regering! Og udgangspunktet for de po-

sitive, men ret begrænsede naturpolitiske skridt er så utroligt 

ringe, at ”ambitiøs” heller ikke her er på sin plads.

Det er bekymrende, at HB ikke ”er i stand til at give en realistisk 

beskrivelse af muligheder og begrænsninger i de sejre, man op-

når” (side 9 ,linje 76-78) bare i resten af den selvsamme tekst, 

hvori HB erkender problemet …. ;-) 

Stillet af: Falle Hjorth (Vordingborg)

2.1.8 SIDE 23, LINJE 114 - SIDE 24, LINJE 3
Følgende linjer slettes:

”Formålet med vores indsats er på både at imødegå og forsøge 

at forhindre regeringens angreb på velfærd, rettigheder og miljø, 

og samtidig at opbygge et politisk alternativ der kan skabe håb 

og gejst og berede vejen for en ny regering, der sikrer Enhedsli-

sten fornyet indflydelse. Alene det første halve års erfaringer 

med centrumhøjre-regeringen har gjort det tydeligt, at hvis der 

ikke er socialister til stede, der hvor de store beslutninger træf-

fes, så er der ingen til at slås for bevægelsernes og befolknin-

gens behov og ønsker. Derfor er det afgørende, at vi efter næste 

valg er så store at vi ikke er til at komme uden om.”

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen
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Begrundelse: 
Det afsluttende afsnit, med overskriften ”ENHEDSLISTEN - SKARP 

OPPOSITION OG VISIONÆRE SOCIALISTER”, lægger ellers på 

mange måder godt op til, at Enhedslisten skal træde ud af So-

cialdemokratiets skygge og præsentere sig som en venstrefløj i 

egen ret, der vil ”udfordre socialdemokraterne og vise et reelt 

alternativ”. Men lige netop de ovenstående linjer kan desværre 

nemt læses på den måde, at EL i virkeligheden blot ønsker sig 

tilbage til den første Mette-Frederiksen-regering, hvor EL havde 

lidt flere mandater, var en del af regeringens parlamentariske 

grundlag og dermed var ”til stede, der hvor de store beslutninger 

træffes”. Det bør stå lysende klart, at EL’s vision, som vi skal 

skabe bevægelse og gejst omkring, absolut ikke er en genta-

gelse af Frederiksens første regering, der f.eks. slagtede en syge-

plejerskestrejke og førte en katastrofalt handlingsnølende kli-

mapolitik - uanset hvor meget EL sad med ved bordet. Derfor 

skal linjerne slettes. Visionære socialister er og bliver i skarp op-

position til Socialdemokratiet.

Stillet af: Åge Skovrind (Roskilde), Astrid Vang Hansen (Aalborg), Jo-

nathan Simmel (Nord Vest), Falle Hjorth (Vordingborg) 

2.1.9 SIDE 24, LINJE 9
Tilføjelse efter sætningen „....angreb på velfærd, sociale rettighe-

der.“ 

Tilføjelsen lyder: „I den forbindelse skal vi være særlig opmærk-

somme på at være forberedte og offensive, når regeringen 

fremsætter sit forslag om forringelser af seniorpension og den 

tidlige pension. Situationen vil lede til en større konfrontation 

mellem store dele af fagbevægelsen og regeringen, hvor det er 

vigtigt, at vi er synlige, og ikke vil indgå i nogen forringelser af 

hverken senior- eller Arnepension, men tværtimod støtte og bi-

drage til en mobilisering uden for Christiansborg.”

Begrundelse:
Spørgsmålet om tilbagetrækning fra arbejdsmarkedet vil blive 

den første store konfrontation efter afslutningen af OK 23, og 

det vil være en situation, hvor vi kan påpege regeringens angreb 

på arbejderklassen, på sociale rettigheder og på velfærden, 

navnlig set i lyset af den besluttede fortsatte stigning i pensi-

onsalderen. 

Stillet af: Enhedslisten Christianshavn

2.1.10 SIDE 24, LINJE 27
Tilføjelse: 

Vi skal understøtte og udvikle det internationale samarbejde 

med andre bevægelser og venstreorienterede partier. Det gæl-

der også solidariteten på EU-plan, hvor vi skal støtte ikke mindst 

fagbevægelsen og venstreorienterede bevægelser og partiers 

modstand mod højrenationalisme og mangel på grundlæg-

gende arbejdstagerrettigheder samt kamp for en social og grøn 

dagsorden.  

Begrundelse: 
Forslaget til vedtagelse om den politiske situation er tavs om 

den internationale politik og situation ud over sikkerhedspolitik 

og Ukraine. I betragtning af den betydning, som EU har - på godt 

og ondt - er det vigtigt både at markere partiets solidaritet og 

udbygge samarbejdet med dem, der arbejder på samme linje 

som os inden for EU samt med bevægelser i andre lande, ikke 

mindst i det globale syd. Det beklagelige ved denne undladelse 

er, at partiet dermed også giver indtryk af, at disse forhold spil-

ler en underordnet rolle.

Stillet af: Jesper Mührmann-Lund (Horsens), Vibeke Syppli (Få-

borg-Midtfyn), Poul Erik Pedersen (Aalborg), Thomas Dalby (Horsens), 

Lars Kjølhede Christensen (Gladsaxe), Tina Vejby (Allerød), Reinout 

Bosch (Vanløse), Søren Brunsholt Andersen (Aalborg), Karen Helveg Pe-

tersen (Ydre Nørrebro), Bjarke Friborg (Herlev), John Andersen (Sydhav-

nen), Peder Meyhoff (Favrskov), Annie Hagel (Gribskov), Bjarne Hessel-

bæk (Gribskov), Per Nielsen (Roskilde), Kurt Hansen (Valby). 

2.1.11 SIDE 24, LINJE 18
I linje 18 tilføjes til samme dot:

“Også i de mange klima- og miljøbevægelser er der både brug 

for Enhedslistens medlemmers indsats og store muligheder for 

en ny opblomstring.“ 

Begrundelse:
Dokumentet lægger ensidigt vægt på det parlamentariske om-

råde - men på den sidste side er græsrodsbevægelserne trods 

alt nævnt. Da der i udgangspunktet ikke er noget som helst om 

prioriteringer i Arbejdsplanen, må det være vigtigt at få nævnt 

klimabevægelsen som en vigtig prioritering her. 

Og mon ikke det kan fremprovokere en opblomstring i den fol-

kelige bevægelse, at det nu fremstår så tydeligt, at regeringens 

altoverskyggende mål for klimapolitikken er et grønt vækste-

ventyr for dansk industri? - Mens CO2-reduktionerne bare skal 

se pæne ud på det danske regneark, ikke i den globale virkelig-

hed.

Stillet af: Finn Kjeller Johansen (Gladsaxe), Falle Hjorth (Vordingborg)

2.1.12 SIDE 24, LINJE 18
Tilføjelse af et nyt afsnit efter det afsnit, der slutter med linje 17.

Tilføjelse: “Vi skal understøtte og udvikle det internationale sam-

arbejde med andre venstreorienterede bevægelser og partier. 

Det gælder også solidariteten på EU-plan, hvor vi skal støtte 

ikke mindst fagbevægelsens og venstreorienterede bevægelser 

og partiers modstand mod højrenationalisme og mangel på 

grundlæggende arbejdstagerrettigheder samt kamp for en so-

cial og grøn dagsorden. “

Begrundelse:
Dette er en udbygning og præcisering af sidste års vedtagelse af 

delprogrammet om EU, hvor der i sidste kapitel ’Verden har brug 

for Enhedslisten’, står:

”Samtidig med at vi stiller op til og arbejder i EU-parlamentet, er 

det en helt central opgave for Enhedslisten at opbygge et sta-

digt stærkere praktisk og politisk samarbejde mellem progres-

sive venstrekræfter og arbejderbevægelse på tværs af Europa”.

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen

Ændringsforslaget er indarbejdet af hovedbestyrelsen
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Stillet af: Karen Helveg Petersen (Ydre Nørrebro), Jesper Mühr-

mann-Lund (Horsens), Vibeke Syppli Enrum (Fåborg-Midtfyn), Poul Erik 

Pedersen (Aalborg), Thomas Dalby (Horsens), Lars Kjølhede Christen-

sen (Gladsaxe), Tina Vejby (Allerød), Reinout Bosch (Vanløse), Søren 

Brunsholt Andersen (Aalborg), Bjarke Friborg (Herlev)

2.1.13 SIDE 24, LINJE 27
Linje 27 tilføjes en ekstra pind:

”- Vi skal være dem som arbejder for en ansvarlig, troværdig og 

socialt retfærdig klimapolitik, som lever op til den udfordring vi 

står over for globalt. Det betyder ikke bare, at vi skal arbejde for 

højere reduktionsmål, men også at vi skal være de første til at 

afsløre de beskidte vildveje, som erhvervslivet og partier i Folke-

tinget vælger for at beskytte dele af erhvervslivet mod foran-

dringer, og som gang på gang viser sig at udskyde eller udvande 

klimaindsatsen. Det betyder bl.a. at vi skal være de første til at 

afsløre svaghederne i de mange usikre teknologier, som jævnligt 

introduceres i klimastrategien for at undgå mærkbare konse-

kvenser for dele af samfundsøkonomien og erhvervslivet. For 

konsekvenser er uundgåelige, for Aalborg Portland såvel som for 

Mærsk. Vi skal sikre, at de forandringer skér, og at det ikke bliver 

samfundets dårligst stillede, som kommer til at betale. Kun på 

dette grundlag kan det lykkes os at styrke en klimabevægelse, 

som vinder rigtige sejre, ikke bare symbolske.” 

Begrundelse:
Eftersom dette er første årsmøde siden den første Frederik-

sen-regering gik af, er det passende at sige noget om, hvordan 

det gik galt med klimapolitikken, og hvordan vi på den baggrund 

bør agere fremover. Et af spørgsmålene, som trænger sig på er 

forskellige teknologiers rolle i den rådende klimastrategi, som 

blev grundlagt dengang, og som har været kraftigt medvirkende 

til, at vi er endt med hockeystaven – at det meste af reduktio-

nerne er koncentreret til allersidst (hvis vi er heldige, hvis det 

sker). Det spørgsmål tog Enhedslisten fat på i klimaplanen fra 

august. Det bør derfor også nævnes i den politiske hovedudta-

lelse. 

Stillet af: Enhedslisten Christianshavn

2.1.14 SIDE 24, LINJE 46
Ny dot tilføjes efter linje 46:

 · Vi vil på alle planer kæmpe imod de voldsomme angreb på 

velfærden, der truer i kommunerne. Parlamentarisk ved at 

rejse fælles krav i kommunerne, i KL og i Folketinget. Men først 

og fremmest ved at engagere os i alle de lokale kampe mod 

nedskæringerne i den kommunale velfærd og arbejde for at 

udvikle en samlet bevægelse mod rammerne. Vi vil ikke føre 

kniven for den borgerlige regerings nedskæringspolitik. - Der 

skal mobiliseres til et samlet kommunalt oprør!

Begrundelse:
Enorme efterslæb på bevillingerne til det specialiserede social-

område, alt for lille inflationsdækning; milliardbesparelser på 

’unødvendig kontrol’/’kolde hænder’ (der er sparet væk mange 

gange før) og på nedlæggelse af jobcentre (selv om de fleste 

opgaver stadig skal løses). Osv. osv. Samtidig er den kommunale 

økonomi svinebundet af budgetlove, serviceloft, straf for skatte-

stigninger, fastlåsning af grundskyld m.v.: Allerede nu svinges 

sparekniven i kommunerne - og alt peger på, at det går helt galt 

i de kommende års budgetter.

Den eneste løsning er at rejse en folkelig bevægelse, der siger 

stop for velfærdsnedskæringerne - og tvinger regeringen til en 

anden kurs. Bevægelserne mod nedskæringer på den borger-

nære velfærd kommer nærmest af sig selv - men at samle til en 

fælles kamp er bestemt ikke let. Her har Enhedslisten en vigtig 

opgave, som vi skal tage på os! F.eks. ved at mobilisere mod 

Kommuneaftalerne - i det omfang, det lader sig gøre (her er 

konsekvenserne jo endnu ikke synlige). Men endnu vigtigere: Ved 

at samle bevægelserne mod nedskæringsbudgetternes konse-

kvenser landet over om (f.eks.) samlede krav om ”kommunal vel-

færds-genopretning” i finansloven. 

Dette kræver først og fremmest, at afdelingerne prioriterer 

disse modstandsbevægelser - ved at støtte dem i kommunalbe-

styrelsen, hvis vi er repræsenteret der, men ikke mindst ved at 

være med i bevægelserne/støtten til dem på græsrodsniveau.

Stillet af: Per Clausen (Aalborg), Falle Hjorth (Vordingborg)
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2.2 AKTUEL POLITISK UDTALELSE: VEJEN TIL FRED 
I UKRAINE 

Hovedbestyrelsen stiller følgende forslag til aktuel politisk udtalelse 

vedrørende vejen til fred i Ukraine til årsmødet 2023:

Krigen i Ukraine har nu varet i mere end et år, efter at Rusland - 

på ordre fra Putin - invaderede landet den 24. februar 2022. In-

vasionen er et direkte angreb på den regelbaserede verdensor-

den, som er forankret i FN og folkeretten.

Den russiske invasion kan ikke retfærdiggøres. Den har allerede 

kostet livet for mange titusinder af civile ukrainere, og befolk-

ningen står hver dag overfor brutalitet og vold. Der er også me-

get store militære tab både på ukrainsk og russisk side. Millioner 

er flygtet ud af Ukraine og andre millioner er internt fordrevne.

Hele byer og landsbyer er blevet reduceret til grus af de russiske 

bombardementer og luftangreb. Den civile infrastruktur, energi-

forsyningen, bliver systematisk ødelagt. Rusland må øjeblikkeligt 

stoppe sine bombardementer af Ukraines byer, landsbyer og ci-

vile infrastruktur.

Ukraine har ret til at forsvare sig selv. Landets forsvarskamp er 

legitim. Ukrainerne kan med rette forvente vores støtte og op-

bakning. Derfor har Enhedslisten støttet sanktioner mod Rus-

land. Vi har også bakket op om humanitære og militære donati-

oner til Ukraine. En imperialistisk stormagts overgreb må aldrig 

få lov at virke. Derfor støtter vi Ukraine i landets forsvar mod 

den russiske invasion. Rusland skal trække sig ud.

Det militære spor er ikke nok. En bæredygtig fred kræver også 

et politisk spor. De to spor er begge nødvendige og uden mod-

sætning. Vi støtter fredsforhandlinger for at få stoppet krigen og 

opfordrer derfor til, at der, med afsæt i resolutionen der blev 

vedtaget med 141 nationers stemmer på FNs generalforsamling 

d. 23. februar 2023, arbejdes hårdt for at skabe et politisk spor, 

gerne faciliteret i FN-regi.

Præmissen for forhandlinger om en fredsslutning er Ukraines 

territoriale og ukrænkelige suverænitet, indenfor de internatio-

nalt anerkendte grænser.

For at en fredsaftale kan blive holdbar, må den bygge på alle 

landes ret til sikkerhed og fred inden for de internationalt aner-

kendte grænser. 

Vi skal værne om og fremme ambitionen om en verden, der sty-

res af ret og ikke brutal magt og overmagt. Afspænding og ned-

rustning er i alles interesse.

Stillet af: Hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 2.2 AKTUEL POLITISK 
UDTALELSE: VEJEN TIL FRED I UKRAINE

2.2.1 SIDE 29, LINJE 9-10
Teksten „Invasionen er et direkte angreb på den regelbaserede 

verdensorden, som er forankret i FN og folkeretten“. 

erstattes af: 

„Invasionen er et brud FN pagten, der gør militære angreb ulov-

lige efter folkeretten“.

Begrundelse: 
Udtrykket den regelbaserede verdensorden er det modsatte af 

FN og folkeretten. Det er et udtryk som USA, Vesten og Mette Fre-

deriksen bruger i stedet for FN og folkeretten til at legitimere ve-

stens ret til at lægge hånden på kogepladen og angribe andre 

suveræne stater uden FN mandat og i strid med folkeretten.

Stillet af: Carsten Andersen (Århus vest), Aksel V Carlsen (Greve), Ali 

Hansen (Brønshøj-Husum), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum)

2.2.2 SIDE 29, LINJE 25
Følgende udgår: „Derfor har Enhedslisten støttet sanktionerne 

mod Rusland“

Begrundelse: 
FN’s menneskerettighedsråd har med stort flertal fordømt bru-

gen af sanktioner. Sanktioner er vestens middel til at disciplinere 

resten af verden. Sanktionerne bruges til at true lande, der ikke 

deler vestens synspunkter, så de presses til at følge vestens linje 

og droppe handel og forbindelser med sanktionerede lande. 

Sanktioner rammer millioner af uskyldige fattige i mange lande 

med prisstigninger og mangel på livsfornødenheder som energi, 

fødevarer og medicin.

Enhedslisten bør derfor ikke bakke op om den værdibaserede 

udenrigspolitik, der bygger på sanktioner og moralisering. Det er 

vigtigt at have fredelige forbindelser, dialog og diplomatiske 

kontakter også til de lande, hvis regering vi ikke kan lide.

Stillet af: Carsten Andersen (Århus vest), Aksel V Carlsen (Greve), Ali 

Hansen (Brønshøj-Husum), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum)

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Der tilføjes et “på” i sætningen, så erstatningen lyder „Inva-

sionen er et brud på FN på pagten, der gør militære angreb 

ulovlige efter folkeretten“.

Begrundelse: Det er godt at referere direkte til FN-pagten.

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: Sanktioner er et vigtigt redskab til at gøre den  

russiske aggression vanskeligere.
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2.2.3 SIDE 29, LINJE 39-41
Linjerne 39-41 slettes.

Begrundelse:
Enhedslisten hverken kan eller skal sætte præmisser for en 

fredsslutning. Det må forhandles mellem krigens parter.

Stillet af: Gitte Rønbach (Kolding), Per Kristensen (Roskilde), Lisbet Skou 

(Esbjerg), Pia Thorsen (Morsø), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Marti Wil-

liams (Århus V), John Graversgaard (Aarhus Syd), Poul Eck Sørensen  

(Esbjerg)

2.2.4 SIDE 29, LINJE 42
Inden linje 42 tilføjes: 

„Der skal hurtigst muligt indgås en humanitær våbenhvile og 

derefter indledes fredsforhandlinger, gerne med FNs mæglere, 

der ikke anerkender illegitime krav. Mæglerne skal forhandle 

med alle parter.”

Begrundelse: 
Der skal ikke være flere, der skal miste livet i denne krig.

Stillet af: Gitte Rønbach (Kolding), Per Kristensen (Roskilde), Lisbet Skou 

(Esbjerg), Pia Thorsen (Morsø), Marti Williams (Aarhus V), John Gravers-

gaard (Aarhus Syd), Poul Eck Sørensen (Esbjerg)

2.2.5 SIDE 29, LINJE 49
Til slut i linjen tilføjes „Derfor opfordrer Enhedslisten regering og 

folketing til at stoppe dansk oprustning“.

Begrundelse: 
Regeringen har hidtil ukritisk støttet og bidraget til en optrap-

ning af konflikten. Nu peger Enhedslisten på, at man skal søge 

forhandlinger i stedet. Regeringen har misbrugt Ukraine krisen til 

en militarisering af Danmark, som Enhedslisten er imod, både 

fordi det er farligt, og fordi vi har mere brug for pengene på an-

dre mere nyttige områder.

Stillet af: Carsten Andersen (Århus vest), Aksel V Carlsen (Greve), Ali  

Hansen (Brønshøj-Husum), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum)

2.2.6 SIDE 29, LINJE 50
Som afslutning på udtalelsen tilføjes et nyt afsnit:

„Enhedslisten vil lægge pres på SVM- regeringen – dels parla-

mentarisk og dels igennem et oplysningsarbejde og et nyt enga-

gement i fredsbevægelserne.

Årsmødet henstiller derfor hvert enkelt medlem af Enhedslistens 

folketingsgruppe og den nye hovedbestyrelse om at påvirke re-

geringen og folketinget med henblik på:

 · at bidrage med diplomatiske initiativer til gavn for  

en snarlig fred i Ukraine,

 · at våbenhvile og fredsforhandling ledes af uddannede  

mæglere, f.eks. fra FN,

 · at fremme udviklingen af en fælles europæisk sikkerheds- 

arkitektur,

 · at støtte dansk humanitær bistand og initiativer til  

genopbygning af Ukraine.

Samlet set kan dette være vores bidrag til freden.“

Begrundelse: 
Vi vil gerne gøre noget for at få fred i Ukraine og stoppe krigens 

død og ødelæggelse, men både i Kreml og i Pentagon er man ret 

ligeglade med, hvad Enhedslisten mener. Det, som vi reelt kan 

påvirke for at fremme fred og sikkerhed, er den danske regering 

og den politik, som Danmark fører.

Stillet af: Carsten Andersen (Århus vest), Aksel V Carlsen (Greve), Ali 

Hansen (Brønshøj-Husum), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum)

2.2.7 SIDE 29
Teksten erstattes af: 

Krigen i Ukraine har nu varet i mere end et år, efter at NATO blev 

ved at udvide sit militære herredomme i Europa længere og 

længere mod Øst og tættere og tættere mod Ruslands grænser 

– i strid med de sikkerhedsgarantier Sovjet havde fået i Potsdam 

fra Storbritannien og U.S.A. som resultat af Anden Verdenskrig.

Enhedslisten er oprørt over, at vores eget land, Danmark, har 

været medvirkende til at fremprovokere den russiske invasion af 

den 24./2. 2022 ved oprustning af Vestukraine og højlydt accept 

af overgrebene af den ukrainske centralregering imod myndig-

hederne og befolkningen i Donbas provinserne - i strid med den 

i Minsk I og II af Tyskland, Frankrig og Rusland garanterede og af 

centralregeringen i Kiev indrømmede autonomi af disse områ-

der.

Danmarks og de andre NATO-landenes fortsatte udrustning af 

den ukrainske centralregering med flere våbensystemer kan ikke 

retfærdiggøres. Den har allerede kostet livet for mange titusin-

der af civile ukrainere, og befolkningen står hver dag overfor 

brutalitet og vold.  Der er også meget store militære tab både 

på ukrainsk og russisk side. Millioner er flygtet ud af Ukraine og 

andre millioner er internt fordrevne. Hele byer og landsbyer er 

Ændringsforslaget anbefales ikke af Hovedbestyrelsen 

Begrundelse: Vi fastslår i disse linjer at udgangspunktet for  

forhandlingerne er de internationale fastlagte grænser og ikke 

hvilke områder der er besat af Rusland.

Ændringsforslaget anbefales ikke af Hovedbestyrelsen 

Begrundelse: Enhedslisten støtter det ukrainske folk i deres  

berettigede kamp for at tvinge de russiske styrker ud af 

ukrainsk territorium. Vi skal derfor ikke deltage i presset på 

Ukraine for at acceptere en våbenhvile, hvis de vurderer at 

de kan opnå mere ved at fortsætte kampen. Det er det 

ukrainske folks suveræne vurdering.

Ændringsforslaget anbefales ikke af Hovedbestyrelsen 

Begrundelse: HB er enige i synspunktet, men pointen hører ikke 

hjemme i denne resolution om Ukrainekrigen og er allerede  

formuleret i en lang række vedtagelser fra Enhedslisten.

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 
I forslag 2.2 side __ efter linje 46 tilføjes i stedet: 

“Vi støtter dansk humanitær bistand og initiativer til genop-

bygning af Ukraine. Enhedslisten arbejder for udviklingen af 

en fælles europæisk sikkerhedsarkitektur”.

Begrundelse: Resolutionen rummer allerede en henvisning til FN.
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ÆNDRINGSFORSLAG

blevet reduceret til grus af de russiske bombardementer og luft-

angreb. Den civile infrastruktur, energiforsyningen, bliver syste-

matisk ødelagt.

Danmark og alle andre NATO-lande må øjeblikkeligt stoppe sin 

militærhjælp til den ukrainske centralregering, som kun forlæn-

ger krigen og lidelserne. Således kan den ukrainske centralrege-

ring blive nødt til at forhandle en fredsløsning med Rusland og 

de løsrevne provinser i gensidig respekt af retmæssige interes-

ser, der garanterer selvstændighed af Krim og de Øst-provinser, 

der søgte selvstændighed.

Stillet af: Ali Hansen (Brønshøj-Husum) 

Ændringsforslaget anbefales ikke af Hovedbestyrelsen 

Begrundelse: Det er alene den russiske regering, der har 

truffet beslutning om den igangværende invasion og  

Enhedslisten må ikke formulere sig på en måde, der kan  

ses som en undskyldning for denne.
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3. 
FORSLAG TIL ENHEDSLISTENS  
ARBEJDSPLAN 2023-2025

34 3. ENHEDSLISTEN FOR DE MANGE

34 ÆNDRINGSFORSLAG TIL ARBEJDSPLAN
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Hovedbestyrelsen stiller følgende forslag til en toårig arbejdsplan for 

Enhedslisten til vedtagelse på årsmødet 2023.

Ifm. årsmødets behandling af følgende arbejdsplan indstiller Hoved-

bestyrelsen, at der kun kan tilføjes nye mål, hvis de erstatter tilsva-

rende antal mål. Dette skyldes et hensyn til organisationens res-

sourcer. 

Hovedbestyrelsen har til opgave at prioritere de centrale ressourcer 

således, at de skitserede mål understøttes. 

Landskontoret understøtter bl.a. arbejdet gennem afholdelse af ar-

rangementer for nye medlemmer, opkvalificering og understøttelse 

af kontaktpersoner og øvrige tiltag. 

Vi skal bygge en organisation med aktivister, afdelinger, udvalg, 

og netværk, der har så stor en styrke, at vi kan organisere, mo-

bilisere og vinde politiske kampe - uanset hvor mange folke-

valgte Enhedslisten har. Det kræver, at vi skaber plads, indfly-

delse og handlingsfællesskaber for mange flere.  

Følgende arbejdsplan har på den baggrund til formål at sikre, at 

Enhedslisten rustes til at kunne opnå de politiske visioner vi har, 

som beskrevet i vedtagelsen “Enhedslisten - det socialistiske al-

ternativ”.

Endvidere skal visionerne i arbejdsplanen afspejle og under-

støtte de organisatoriske mål som årsmødet satte i 2021 ifm. 

vedtagelsen af “Fremtidens Enhedslisten” og den viden vi har 

fået om de barrierer, som medlemmer kan opleve i at være ak-

tive jf. KVINFO-undersøgelsen fra 2022. 

Målene tager udgangspunkt i viden fra den omfattende valg-

kampsevaluering, hvor både afdelinger, udvalg, netværk, med-

lemmer og kandidater er blevet inddraget.

Arbejdsplanen er i øvrigt ikke udtømmende for det arbejde, der 

pågår i organisationen. 
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3. ENHEDSLISTEN FOR DE MANGE

ET MERE ÅBENT ENHEDSLISTEN FOR FLERE  
SOCIALISTER
Enhedslistens medlemstal har ikke udviklet sig, som vi kunne 

have ønsket og i valgkampsevalueringen står det klart, at mange 

afdelinger mangler nye kræfter. 

Skal vi skabe de forandringer vi kæmper for, er det afgørende at 

vi får vendt udviklingen og får flere med i vores fællesskab. Der-

for skal vi blive endnu bedre til at invitere ind, række ud og skabe 

rammer, som alle føler sig tilpas i. Her taler KVINFO’s anbefalinger 

et klart sprog om, hvor vi bør holde vores møder. 

I forlængelse heraf, sætter årsmødet følgende mål: 

 · Alle nye medlemmer ringes op i løbet af den første måned ef-

ter indmeldelse og inviteres til at drikke en kop kaffe med den 

lokale kontaktperson 

 · Alle ikke-aktive medlemmer bliver ringet op af én fra afdelin-

gen mindst en gang om året. 

 · Alle afdelinger finder et egnet offentligt lokale til møder, som 

alle kan komme til og så alle føler sig velkomne.

ET ENHEDSLISTEN MED STØRRE INDFLYDELSE TIL FLERE 
Hvis vi skal skabe et stærkere medlemsdemokrati - og skabe 

større bevægelse - er det afgørende, at flere får ejerskab over 

hele partiets virke.

Denne ambition ligger også i ”Fremtidens Enhedslisten“ fra 2021. 

Valgkampsevalueringen viser at både medlemmer, afdelinger og 

udvalg oplever manglende muligheder for at bringe deres viden, 

holdninger og engagement i spil.

I forlængelse heraf, sætter årsmødet følgende mål: 

 · Hovedbestyrelsen inviterer mindst to gange om året til et digi-

talt møde med deltagelse af alle kontaktpersoner. Dette fo-

rum etableres og udvikles som ny demokratisk struktur i En-

hedslisten. 

 · Alle kommunal- og regionspolitikere i Enhedslisten afholder 

mindst én gang årligt åbne møder for alle medlemmer i kom-

munen/regionen, hvor et større kommunal- og regionspolitisk 

spørgsmål afstemmes.  

 · Hovedbestyrelsen foretager mindst ét forsøg med at sende et 

politisk spørgsmål til urafstemning blandt Enhedslistens med-

lemmer.

ET MERE LANDSDÆKKENDE OG MANGFOLDIGT 
ENHEDSLISTEN
Et mere landsdækkende og mangfoldigt Enhedslisten

Mange afdelinger finder det svært at finde kandidater til at tage 

over og lave ønskede generationsskift. Medlemmer med minori-

tetsetnisk baggrund eller faglært uddannelse er stadig underre-

præsenteret i vores parti - og blandt vores kandidater.

Enhedslisten skal være et landsdækkende parti, der vinder op-

bakning blandt den brede arbejderklasse - også udenfor de 

større byer - og et parti, der sikrer større indflydelse til alle de 

mennesker, der i dag er sat udenfor afgørende indflydelse på 

samfundets udvikling.

I forlængelse heraf, sætter årsmødet følgende mål: 

 · Hovedbestyrelsen sikrer, at der frem mod kommunalvalget i 

efteråret 2025 etableres en særlig støtteordning for afdelinger 

med få aktive og hvor Enhedslisten enten var tæt på at opnå 

valg eller tæt på at miste et mandat ved kommunalvalget i 

2021. 

 · Hovedbestyrelsen støtter frem mod KRV25 afdelinger, der øn-

sker at opstille nye/yngre kandidater, fx gennem fælles kur-

susvirksomhed. Der er særlig opmærksomhed på at få flere 

ufaglærte og faglærte opstillet samt flere med minoritetset-

nisk baggrund.  

 · Hovedbestyrelsen sikrer, at der arrangeres rum (eksempelvis 

ved et landsdækkende træf) for nye og nuværende aktive 

medlemmer med fokus på at få flere nye med i fællesskabet 

inden for grupper med lav repræsentation i Enhedslisten 

(ufaglærte, faglærte og mennesker med minoritetsetnisk bag-

grund). Dette gøres ved at opbygge netværk gennem f.eks. er-

faringsudveksling, politisk skoling og planlægning af fælles ak-

tiviteter og kampagner.

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 3. FORSLAG TIL 
ENHEDSLISTENS
ARBEJDSPLAN 2023-2025

3.1 SIDE 34, LINJE 25
Under afsnittet ET MERE ÅBENT ENHEDSLISTEN FOR FLERE SOCIALI-

STER tilføjes en pind, der lyder:

“Udvalgenes kommissorier gennemgås og revideres med henblik 

på at skabe mulighed for demokratisk deltagelse for alle med-

lemmer f.eks. på tværs af geografi.” 

Begrundelse
På Enhedslistens hjemmeside står om udvalgene: ”Formålet med 

Enhedslistens udvalg er at bidrage til faglig debat og kvalificere 

diskussionerne om Enhedslistens politikområder. Herved kan det 

så vidt muligt sikres, at Enhedslistens politik hviler på et oplyst 

grundlag. Udvalgene er videnscentre, som søger og formidler re-

levant information ud i partiet og offentligheden. Udvalgene bi-

drager også til at skabe netværk indenfor politikområder, såle-

des at Enhedslistens medlemmer får direkte mulighed for at 

indgå i samarbejde og dialog med andre medlemmer og parti-

ets parlamentariske og ledelsesmæssige lag om udvikling af po-

litik- og emneområder. Udvalgene har således til opgave at 

være politikudviklende og folketingsgruppen og hovedbestyrel-

sen skal sende udspil samt væsentlige sager til høring i det/de 

relevante udvalg og netværk.” 

   Ved både at styrke udvalgenes mulighed for at udvikle politik 

og formalisere udvalgenes samarbejde med hovedbestyrelse og 

parlamentarikere, kan vi vise vores medlemmer, at de konkret 

kan gøre brug af deres kompetencer og viden i udvalgene. Såle-

des kan denne løsning potentielt puste nyt liv i organisationen 

ved at anvise gode måder at samarbejde på og gode måder at 
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skabe politik på. Ydermere mener vi i udvalgene, at et stærkere 

formaliseret samarbejde vil sikre, at udvalgene i højere grad op-

lever at blive inddraget i politikudvikling i overensstemmelse 

med vedtægternes §15 og §17. 

Stillet af: Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Charlotte Valløe 

(Skanderborg), John Andersen (Amager), Torben Conrad (Den Røde 

Firkant), Emil Ulrik Andersen (Allerød), Claus Højsgaard (Tønder), Mar-

git Velsing Groth (Amager Øst), Ulla Morin (Nørrebro Park), Hans-Hen-

rik Nielsen (Nørrebro Park), Per Bregengaard (Blågård), Pia Weise (Blå-

gård), Peter Ussing (Rudersdal), Nina Busch (Den Røde Firkant), Ras-

mus Münster (Århus Vest), Katarina Held (Østerbro), Søren Kloster-

gaard (Frederikssund), Bodil Kvistgaard Olsen (Favrskov), Tina Vejby 

(Allerød), Pia Thorsen (Morsø)

3.2 SIDE 34, LINJE 48-50
De anførte linjer slettes. 

Begrundelse
Umiddelbart lyder det besnærende. Der synes dog at være en 

fare for, at medlemmer der har adgang medierne, får en ufor-

holdsmæssig stor indflydelse. Debatter om politiske spørgsmål 

bør tages op i afdelinger, udvalg og partiets demokratiske for-

samlinger.

På Facebook ses ofte hvordan debatter der kun er virtuelle kan 

løbe helt af sporet. Elektroniske urafstemninger er et skridt i den 

retning.

Stillet af: Claus Højsgaard (Tønder), Jan Sørensen (Tønder), Poul Bjørn 

Berg (Skanderborg), Lars Hansen (Indre Nørrebro Den røde firkant)

3.3 SIDE 34, LINJE 51
Under afsnittet ET ENHEDSLISTEN MED STØRRE INDFLYDELSE TIL 

FLERE tilføjes to pinde, der lyder:

“- Der udarbejdes en formaliseret samarbejdsstruktur mellem 

udvalg, hovedbestyrelse, folketingsgruppen og EU-parlamentari-

kere, som har til formål at skabe mere sammenhængende poli-

tikudvikling, at kvalificere arbejdet i valgkampsledelsen, at 

skabe relevante kampagner.

- Den interne kommunikationsstrategi udmøntes med en struktur 

for udvalgenes interne kommunikation til og med medlemmer.”

Begrundelse
På Enhedslistens hjemmeside står om udvalgene: ”Formålet med 

Enhedslistens udvalg er at bidrage til faglig debat og kvalificere 

diskussionerne om Enhedslistens politikområder. Herved kan det 

så vidt muligt sikres, at Enhedslistens politik hviler på et oplyst 

grundlag. Udvalgene er videnscentre, som søger og formidler re-

levant information ud i partiet og offentligheden. Udvalgene bi-

drager også til at skabe netværk indenfor politikområder, såle-

des at Enhedslistens medlemmer får direkte mulighed for at 

indgå i samarbejde og dialog med andre medlemmer og parti-

ets parlamentariske og ledelsesmæssige lag om udvikling af po-

litik- og emneområder. Udvalgene har således til opgave at 

være politikudviklende og folketingsgruppen og hovedbestyrel-

sen skal sende udspil samt væsentlige sager til høring i det/de 

relevante udvalg og netværk.” 

   Ved både at styrke udvalgenes mulighed for at udvikle politik 

og formalisere udvalgenes samarbejde med hovedbestyrelse og 

parlamentarikere, kan vi vise vores medlemmer, at de konkret 

kan gøre brug af deres kompetencer og viden i udvalgene. Såle-

des kan denne løsning potentielt puste nyt liv i organisationen 

ved at anvise gode måder at samarbejde på og gode måder at 

skabe politik på. Ydermere mener vi i udvalgene, at et stærkere 

formaliseret samarbejde vil sikre, at udvalgene i højere grad op-

lever at blive inddraget i politikudvikling i overensstemmelse 

med vedtægternes §15 og §17.

Stillet af: Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Charlotte Valløe 

(Skanderborg), John Andersen (Amager), Torben Conrad (Den Røde 

Firkant), Emil Ulrik Andersen (Allerød), Claus Højsgaard (Tønder), Mar-

git Velsing Groth (Amager Øst), Ulla Morin (Nørrebro Park), Hans-Hen-

rik Nielsen (Nørrebro Park), Per Bregengaard (Blågård), Pia Weise (Blå-

gård), Peter Ussing (Rudersdal), Nina Busch (Den Røde Firkant), Ras-

mus Münster (Århus Vest), Katarina Held (Østerbro), Søren Kloster-

gaard (Frederikssund), Bodil Kvistgaard Olsen (Favrskov), Tina Vejby 

(Allerød), Pia Thorsen (Morsø)

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af Hovedbestyrel-
sen (sammenlagt med 3.3)

I forslag 3 side 34, linje 25 tilføjes i stedet: 

“Hovedbestyrelsen forpligtes på at igangsætte en parti- 

proces med henblik på at stille et forslag til årsmødet 2024 

om revitalisering af udvalgenes og netværkenes rolle. I 

denne proces skal alle partiets led involveres, herunder  

udvalg, netværk, hovedbestyrelse, landskontoret og  

folketingsgruppen. “

Begrundelse: 

Hovedbestyrelsen er enige med forslagsstillerne i, at en revi-

talisering af udvalgenes rolle i Enhedslisten er nødvendig. 

Hovedbestyrelsen ønsker dog i stedet for forslaget at igang-

sætte en proces i hele Enhedslisten, hvor vi sammen får 

kortlagt problematikker, ønsker og realiteter på tværs af 

hele partiet. Derudover ønsker hovedbestyrelsen også, at 

netværkenes rolle diskuteres i samme ombæring.

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af Hoved- 

bestyrelsen (sammenlagt med 3.1)
I forslag 3 side 34, linje 25 tilføjes i stedet: 

“Hovedbestyrelsen forpligtes på at igangsætte en partiproces 

med henblik på at stille et forslag til årsmødet 2024 om  

revitalisering af udvalgenes og netværkenes rolle. I denne 

proces skal alle partiets led involveres, herunder udvalg, 

netværk, hovedbestyrelse, landskontoret og folketings- 

gruppen.”

Begrundelse: 

Hovedbestyrelsen er enige i intentionen i forslaget, men  

ønsker dog i stedet for forslaget at igangsætte en større 

proces i hele Enhedslisten, hvor vi sammen får kortlagt  

problematikker, ønsker og realiteter på tværs af hele 

 partiet. Derudover ønsker hovedbestyrelsen også, at  

netværkenes rolle diskuteres i samme ombæring. 
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3.4 SIDE 34, LINJE 51
Tilføjelse: 

“HB diskuterer initiativer til at sikre at årsmødedeltagerne på 

sigt ikke skal forholde sig til forslag på flere hundrede sider. Det 

kan fx være med forslag til vedtægtsændringer. 

Begrundelse
Årsmødehæfterne er det første man møder, hvis man vil med på 

Enhedslistens vigtigste begivenhed. De kræver både at man er 

meget læsende, og at man skal kende de mange kulturelle ko-

der i partiet. På årsmødet betyder det at vi bruger meget tid på 

tekstnære diskussioner og at der er mindre plads til generelle 

diskussioner, hvor vi lytter til hinanden og udvikler politik. Hvis vi 

skal blive mere tilgængelige for flere mennesker, må vi arbejde 

med vores måder at udvikle politik på. 

Stillet af: Johanne Skriver (Blågård), Gyda Heding (Blågård), Rasmus 

Vestergaard Madsen (Amager Øst)

3.5 SIDE 34, LINJE 72
Under afsnittet ET MERE LANDSDÆKKENDE OG MANGFOLDIGT EN-

HEDSLISTEN tilføjes en pind, der lyder:

“Der etableres en it-hjælpegruppe, som kan yde hjælp til opda-

tering af hjemmesider, annoncering af møder, SoMe m.m.“ 

Begrundelse
På Enhedslistens hjemmeside står om udvalgene: ”Formålet med 

Enhedslistens udvalg er at bidrage til faglig debat og kvalificere 

diskussionerne om Enhedslistens politikområder. Herved kan det 

så vidt muligt sikres, at Enhedslistens politik hviler på et oplyst 

grundlag. Udvalgene er videnscentre, som søger og formidler re-

levant information ud i partiet og offentligheden. Udvalgene bi-

drager også til at skabe netværk indenfor politikområder, såle-

des at Enhedslistens medlemmer får direkte mulighed for at 

indgå i samarbejde og dialog med andre medlemmer og parti-

ets parlamentariske og ledelsesmæssige lag om udvikling af po-

litik- og emneområder. Udvalgene har således til opgave at 

være politikudviklende og folketingsgruppen og hovedbestyrel-

sen skal sende udspil samt væsentlige sager til høring i det/de 

relevante udvalg og netværk.” 

   Ved både at styrke udvalgenes mulighed for at udvikle politik 

og formalisere udvalgenes samarbejde med hovedbestyrelse og 

parlamentarikere, kan vi vise vores medlemmer, at de konkret 

kan gøre brug af deres kompetencer og viden i udvalgene. Såle-

des kan denne løsning potentielt puste nyt liv i organisationen 

ved at anvise gode måder at samarbejde på og gode måder at 

skabe politik på. Ydermere mener vi i udvalgene, at et stærkere 

formaliseret samarbejde vil sikre, at udvalgene i højere grad op-

lever at blive inddraget i politikudvikling i overensstemmelse 

med vedtægternes §15 og §17.

Stillet af: Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Charlotte Valløe 

(Skanderborg), John Andersen (Amager), Torben Conrad (Den Røde 

Firkant), Emil Ulrik Andersen (Allerød), Claus Højsgaard (Tønder), Mar-

git Velsing Groth (Amager Øst), Ulla Morin (Nørrebro Park), Hans-Hen-

rik Nielsen (Nørrebro Park), Per Bregengaard (Blågård), Pia Weise (Blå-

gård), Peter Ussing (Rudersdal), Nina Busch (Den Røde Firkant), Ras-

mus Münster (Århus Vest), Katarina Held (Østerbro), Søren Kloster-

gaard (Frederikssund), Bodil Kvistgaard Olsen (Favrskov), Tina Vejby 

(Allerød), Pia Thorsen (Morsø)

3.6 SIDE 34, LINJE 78
Tilføjes linje 78:

“Hovedbestyrelsen sikrer en proces, så der senest den 1. januar 

2024 kun er én byrådsgruppe i Århus. Det skal her være en præ-

mis, at valgte parlamentariske repræsentanter for Enhedslisten: 

1. overholder Enhedslistens vedtægter og kompetente forsam-

lingers vedtagelser, og 2. har evnen til at samarbejde med alle 

medlemmer af Enhedslisten, også dem som de evt. er uenige 

med. Processen skal være åben, da det ikke er en personsag, 

men en politisk sag af stor principiel rækkevidde.“

Begrundelse
Et lignende forslag faldt i forslagsstillerens fravær med stem-

merne 42-43 på den ordinære generalforsamling i Århus den 15. 

april. 

Baggrunden er, at et snævert flertal (63-59) på en ekstraordinær 

generalforsamling den 6. marts accepterede en opdeling af En-

hedslistens byrådsgruppe – men desværre uden en deadline. 

Kort forinden havde Thure Hastrup den 22. februar meldt sig ud 

af Enhedslisten, så det forventedes, at Katrine Vinther og Solveig 

Munk skulle danne hver deres gruppe. Delingen skete i øvrigt 

med ønsket om ’ro’ som begrundelse.

Men siden er situationen kun blevet værre, da Katrine Vinther 

den 14. marts gik i pressen med, at hun nu danner byrådsgruppe 

med den udmeldte Thure. Det skete uden at orientere Århus-be-

styrelsen forinden, og det var direkte imod en bestyrelses-be-

slutning fra den 8. marts. Så på et bestyrelsesmøde den 16. 

marts besluttedes det med stemmerne 7-2 at henvende sig til FU 

om sagen.

FU har flere gange tilkendegivet, at man tager situationen i lan-

dets næststørste by meget alvorligt, men af forskellige grunde 

har FU ikke nået at svare, hvilket dog kan ske den 26. april.

Men det er desværre efter fristen for at indsende ovenstående 

forslag, som var den 24. april. Derfor stiller vi forslaget til års-

mødet, for bliver der ikke sat en deadline snart, finder vi det 

stærkt bekymrende: 

Hvis vi går ind i KV25 med to byrådsgrupper, bliver valgkampen 

svær, og vi risikerer at ryge helt ud af byrådet i Århus.

Stillet af: Rune Jakobsen (Århus Nord), Peter Iversen (Århus Vest), Ka-

ren Nygård (Århus Vest), Hans Jørgen Vad (Århus Vest) - alle nuvæ-

rende og tidligere medlemmer af bestyrelsen i ’Enhedslisten i Århus 

Kommune’.

3.7 SIDE 34, LINJE 86
Tilføjes som nyt punkt på arbejdsplanen efter linie 86:

POLITISK PRIORITERING

Med baggrund i den politiske udtalelse prioriterer Enhedslisten i 

de kommende 2 år følgende områder:

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af Hovedbestyrelsen

Hovedbestyrelsen indstiller til, at ovenstående forslag ikke 

behandles af årsmødet, men overgår til FU og HB’s videre 

arbejde.
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3.  FORSLAG TIL ENHEDSLISTENS ARBEJDSPLAN 2023-2025

Klima og miljø

Vi ser en stigende interesse ikke mindst blandt unge til at del-

tage i bevægelser med klima og miljø på dagsordenen. Det ar-

bejde skal vi støtte og være en del af. Derfor skal indsatsen i 

klima- og miljøbevægelser være vores højeste prioritet de næ-

ste 2 år.

Vi skal samarbejde med Alternativet, men samtidigt gøre det ty-

deligt at Enhedslisten er det socialistiske grønne parti.

Fagligt arbejde

Vi har i den aktuelle situation mulighed for at knytte tættere 

bånd til fagbevægelsen og til at støtte de kræfter i det faglige 

arbejde, som vil en anden vej end Socialdemokratiet.

Der skal være forhandlinger på det offentlige område i 2024. En-

hedslisten skal støtte de offentlige ansatte. Det kan ske ved at 

vi allerede nu begynder at skabe forståelse for de offentligt an-

sattes krav blandt private faggrupper og at knytter kravet om 

en effektiv og velfungerende offentlig sektor sammen med kra-

vet om en god offentlig overenskomst i 2024.

Enhedslisten skal sikre, at vores offentlige medlemmer har mu-

lighed for at debattere og udvikle arbejdet for bedre løn- og ar-

bejdsforhold.

Samtidigt skal vi støtte de private i deres kamp for reallønnen.

Enhedslisten skal sætte dagsordenen i arbejdsmiljøarbejdet.

Kommunalt oprør

Vi vil på alle planer kæmpe imod de voldsomme angreb på vel-

færden, der truer i kommunerne. Parlamentarisk ved at rejse 

fælles krav i kommunerne, i KL og i Folketinget. Men først og 

fremmest ved at engagere os i alle de lokale kampe mod ned-

skæringerne i den kommunale velfærd og arbejde for at udvikle 

en samlet bevægelse mod rammerne. Vi vil ikke føre kniven for 

den borgerlige regerings nedskæringspolitik. -Der skal mobilise-

res til et samlet kommunalt oprør!

Fred

Vi skal fortsætte debatten om krig og fred, NATO, oprustning, 

sikkerhedspolitik og de enkelte landes ret til at være suveræne.

Disse områder skal der udarbejdes artikler, debatindlæg og 

selvstændige forslag til.

Medlemmer, der arbejder i bevægelser, skal støttes i dette ar-

bejde.

Bevægelser, der arbejder med områderne, skal støttes ud fra 

Enhedslistens vedtagne politiske mål. Er der ikke vedtagelser på 

et område skal der udarbejdes forslag til dette, som kan frem-

sættes til næste årsmøde.

Enhedslisten søger derudover indflydelse på de aktuelle politiske 

områder, som opstår via bevægelsesarbejde eller i Folketing, re-

gionsråd og kommunalbestyrelser.

Begrundelse
Hovedbestyrelsens forslag til arbejdsplan er udelukkende orga-

nisatorisk og er fokuseret på flere medlemmer og flere valgte. 

Dvs. at det er overladt til hovedbestyrelsen og valgte at fore-

tage alle politiske prioriteringer.

   Det er i modsætning til det, der står i forslaget til arbejdsplan 

fra hovedbestyrelsen:

“Hvis vi skal skabe et stærkere medlemsdemokrati - og skabe 

større bevægelse - er det afgørende, at flere får ejerskab over 

hele partiets virke.”

   Partiets styrke er baseret på aktive medlemmer, der deltager i 

bevægelser og andre former for politisk liv og det er ud fra 

dette arbejde vores politik skal formes.

Stillet af: Enhedslisten Vordingborg
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4. REGNSKAB OG BUDGET

HOVEDBESTYRELSENS ØKONOMISKE BERETNING

Enhedslisten havde gennem en række år opsparet større egen-

kapital, ikke mindst under Corona-nedlukning og deraf op-

bremsning i aktivitet. Dette er ikke formålet med Enhedslistens 

økonomi, hvor ressourcerne gerne skulle omsættes til politisk 

aktivisme og hjælpe med at ændre samfundet. Derfor har skif-

tende ledelser de sidste par år forelagt budgetter på årsmødet 

med øgede prioriteringer til ansættelser, drift, udvidelser og fri-

køb. Men hermed også med et budgetteret underskud. Ved års-

mødet i 2022, valgte årsmødet sågar at tilføje endnu flere ud-

giftsposter, velvidende at vi tærede på egenkapitalen.

Ved starten af 2022 var Hovedbestyrelsen meget opmærksom 

på denne store planlagte tæring på egenkapitalen, men ville af-

vente et kommende valg, før en holdbar løsning skulle findes.

På dette tidspunkt var det dog stadig meget usikkert, hvorvidt 

der skulle afholdes et folketingsvalg i ’22 eller om S-regeringen 

ville sidde perioden ud. Samtidig pegede meningsmålingerne 

entydigt på, at Enhedslisten ved et valgt ville fastholde manda-

terne - måske endda forøge dem. 

2022 endte med at blive et et år med to valgkampe, en folke-

afstemning om forsvarsforbeholdet og et folketingsvalg. 

For en organisation som Enhedslisten har afholdelse af folke-

tingsvalg en stor indflydelse på vores økonomi på flere forskel-

lige måder. Dels er selve valgkampen en stor udgiftspost, som vi 

sparer op til mellem valgene. Falder valget et år tidligere, er op-

sparingen til den tilsvarende mindre. Derudover har resultatet af 

valget en stor og langvarig påvirkning på vores økonomi, dels i 

form af partistøtte, dels i form af partiskat fra valgte og aftræ-

dende folketingsmedlemmer. Dertil kommer at det ofte er her vi 

får mange nye medlemmer. Endelig betyder afholdelse af valg 

også, at udgifterne til øvrige aktiviteter i partiet falder en smule 

i takt med at kræfterne i afdelingerne orienteres mod valgkamp. 

Krigen i Ukraine og inflationen har naturligvis også spillet en 

væsentligt rolle for, hvordan det økonomiske år er forløbet. 

REGNSKAB 2022
I 2022 blev der afholdt folketingsvalg, hvilket ikke indgik i bud-

gettet for 2022. Foruden udgiften til valgkamp er der også for-

øgede indtægter på indsamlingen. 

Årsmødet havde budgetteret med muligheden for at udnytte 

den fulde ramme, som vedtægterne sætter for FU-frikøb, nemlig 

tre årsværk. HB besluttede dog ikke at udnytte denne ramme, 

hvorved udgifterne på denne post udgør 45% af det budgette-

rede.  

Vi oplevede et tab ved realisering af investerede midler - lige-

som stort set alle andre med investeringer, dog i et mindre om-

fang end man kunne have frygtet. 

Posten Støttepenge til EU-oplysning fylder mere på både ind-

tægts- og udgiftssiden (men er udgiftsneutral) grundet kam-

pagne ifm. folkeafstemningen om forsvarsforbeholdet. 

Samlet set kommer vi ud af 2022 med et underskud på 4,7 

mio. kr. sammenlignet med det budgetterede underskud på 3,2 

mio. kr., hvilket primært kan tilskrives udgiften til folketingsvalg-

kampen. 

BUDGET 2023
Med et skuffende folketingsvalg og et hårdt træk på vores op-

sparing i både 2021 og 2022 var der behov for store og svære 

beslutninger meget kort efter valget. Nedgang i stemmer har en 

både hurtig og direkte konsekvens i form af mindsket parti-

støtte, hvilket skabte yderligere pres for at foretage besparelser 

tidligere snarere end senere. 

Hovedbestyrelsen trådte på denne baggrund sammen den 20. 

november og vedtog et budget, som sidenhen er fremsat i en 

revideret udgave til årsmødet.

Dette budget er opstillet på en anden måde end vi er vant til, 

i form af nye poster, sammenlægning af andre osv. Det vil være 

en vigtig opgave for en kommende hovedbestyrelse at arbejde 

videre med dette, for at skabe mere gennemsigtighed og mulig-

hed for nemt at lave løbende budgetopfølgninger.

I dette budget er der flere markante besparelser på eksem-

pelvis lokaleleje, årsmøder og reduktion af medarbejderstaben, 

som for sidstnævntes vedkommende har medført en udgift på 

knap 400.000 kr. i forbindelse med opsigelserne.

En konsekvent balncering af udgifter med indtægterne vil 

være af afgørende betydning i de kommende år, og vi opfordrer 

derfor. Årsmødet til at skrive sig dette bag øret i behandlingen 

af regnskab og budget. 

Hovedbestyrelsen konstaterer, at der gennem de seneste år 

ikke har fulgt udviklingen i økonomien tæt nok. Der er behov for 

at opbygge en større robusthed i økonomien. 

Vi ønsker slutteligt at gøre årsmødet opmærksom på den 

strukturelle udfordring, vi har i Enhedslistens økonomi. Hvor ud-

giftssiden løbende stiger med udvikling i inflationer, priser og 

lønninger, har indtægtssiden ikke haft en tilsvarende økonomisk 

stigning, hvor blandt andet medlemskontingent ikke automatisk 

reguleres.
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REGNSKAB 2022

6.378.236

1.582.895

1.674.077

146.931

8.517.225

1.466.392

150.100

145.676

-436.891

-135.209

5.296

19.494.728

REGNSKAB 2022

1.068.222

207.614

583.124

27.805

21.311

324

1.908.400

REGNSKAB 2021

6.534.622

761.564

1.893.612

146.909

8.455.950

502.427

0

256.179

358.712

47.046

7.891

18.964.912

REGNSKAB 2021

335.766

123.993

0

5.000

27.817

0

492.576

BUDGET 2022

6.500.000

950.000

1.607.113

160.000

8.578.500

725.000

0

200.000

0

0

10.000

18.730.613

BUDGET 2022

900.000

385.000

1.204.321

50.000

150.000

25.000

2.714.321

BUDGET 2021

6.500.000

950.000

1.757.444

160.000

8.455.950

690.322

0

50.000

0

0

15.000

18.578.716

BUDGET 2021

320.000

45.000

600.000

10.000

40.000

10.000

1.025.000

INDTÆGTER

Kontingent

Indsamlet støtte til kampagner og valg

Partiskat folketingsgruppen og andre

Partiskat MEP

Statsstøtte, stemmepenge

Statsstøtte til EU-oplysning og EU-valg

Indtægter fra valgtilforordnede

Salg af merchandise mv.

Renter og udbytter EL

Renter og udbytter Rød Fond

Øvrige indtægter/renteindtægter

INDTÆGTER I ALT

UDGIFTER
Heraf er 382.538 udgifter ifbm. opsigelser af medarbejdere i 

2022 og 145.139 udgifter ifbm. opsigelser af medarbejdere i 

2021, som ved en fejl, ikke blev medtaget i regnskab 2021.

Organisation

Årsmøder og delegeretmøder

HB, FU og HB’s arbejdsgrupper

FU årsværk (ny post fra 2022)

Konflikthåndtering

Udvalg

Faglige netværk

ORGANISATION I ALT

REGNSKAB

Regnskabet for Enhedslistens Landsorganisation 2021 og 2022 præsenteres herunder. 

Hovedbestyrelsen har valgt at opstille budgetforslaget for 2023 og 2024 på en ny måde, hvorfor regnskaberne for tidligere år ikke uden 

videre kan opstilles over for disse. Der arbejdes dog i skrivende stund på en sådan opstilling samt fremskrivninger af budgettet for 2025. 

Fortsættes næste side
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8.426.876

1.070.524

397.857

392.250

128.973

893.039

382.212

91.393

84.196

92.426

89.313

132.313

371.378

12.552.750

23.876

400.000

111.700

223.374

0

4.389.893

0

20.217

8.737.513

1.008.518

577.148

40.838

782.198

831.058

281.007

174.640

64.182

100.715

376.895

12.974.712

468.780

400.000

148.489

550.986

403.987

436.627

0

98.002

8.879.473

1.015.000

440.000

35.000

885.000

190.000

185.000

75.000

85.000

115.000

310.000

12.214.473

493.750

400.000

140.000

620.000

0

0

0

240.000

8.159.550

995.000

546.000

488.501

935.000

275.000

185.000

75.000

110.000

110.000

400.000

12.279.051

853.860

400.000

265.000

300.000

400.000

0

0

230.000

Administration

Løn m.m.

Regionalt løntilskud

Øvrige personale- og aktivistudgifter

Konsulenthonorar IT

Arbejdsgiverudgifter (ny i 2021)

Husleje, forsikringer m.m.

IT- og teleudgifter

Øvrig drift

Renter, gebyrer, diff. (inkl. Rød Fond)

PBS

Revision og regnskabsmæssig assistance

Assistance overgang økonomiansvarlig (vikar)

Kartotek/medlemssystem

ADMINISTRATION I ALT

Øvrige aktiviteter 

Rød+Grøn/kommunikation

I 2022 udkom to udgaver af Rød+Grøn. Én udgave af var et 

temanr. om folkeafstemningen om forsvarsforbeholdet, 

hvorfor udgifterne er afholdt af EU-nævns midler. Den an-

den udgave blev distribueret sammen med et årsmøde-

hæfte og udgiften kan ikke splittes ad herfra. Dertil blev 

der udsendt et nummer mindre i 2021 end der var forudbe-

talt distibution for og dette blev først refunderet i 2022, 

hvorfor posten altså er meget lav i 2022.

Tilskud til netmedie/Solidaritet

Øvrig kommunikation (hjemmeside, SMS m.m.)

Kampagner og kurser (tidligere kurser og træf)

Kommunalvalg m.m.

Folketingsvalg

EP-valg

Øvrige centrale kampagner og indsatser

23

24  
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26

27

28
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30

31
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..Fortsættes næste side..
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1.466.392

31.651

0

490.000

386.190

156.271

291.628

0

1.538.500

49.532

9.579.224

10.768

0

33.370

0

62.500

0

642.567

16.591

0

480.000

43.729

211.405

253.716

0

1.660.800

91.226

5.906.905

344.402

1.000.000

50.100

0

91.460

0

725.000

65.000

0

490.000

395.000

150.000

275.000

0

1.750.000

100.000

5.843.750

50.000

1.000.000

0

0

110.000

0

690.322

25.000

0

480.000

165.000

150.000

125.000

0

1.750.000

100.000

5.934.182

50.000

1.000.000

0

0

130.000

0

EU-aktiviteter (=nævnsmidler)

Internationale aktiviteter

Udgifter EP inkl. løn

Støtte til Folkebevægelsen

Andre aktiviteter (folkemøde, kampagner m.m.)

Tilskud til lokalafdelinger, 1. maj, SUF m.m.

Merchandise, materialer m.m.

Donationer Rød Fond

Kontingentandel lokalafdelinger

Medlemskaber af andre org.

ØVRIGE AKTIVITETER I ALT

Hensættelser

Hensættelser til feriepenge og vikarfond

Hensættelser FT-valg og EP-valg

Hensættelser Rød Fond

Overførsel af EU-midler

Afskrivninger

Hensættelse til fri efteruddannelse (ny i 2020)

24.147.012

0

-4.652.284

8.668.630

4.016.346

20.860.155

0

-1.895.243

10.661.107

8.765.864

21.932.544

0

-3.201.931

7.347.364

4.145.433

20.418.233

0

-1.839.517

9.186.881

7.347.364

UDGIFTER I ALT

Overført fra hensættelser

RESULTAT

Overført resultat

AKKUMULERET OVERSKUD
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4. REGNSKAB OG BUDGET

Hovedbestyrelsen foreslår følgende budget for Enhedslistens Lands-

organisation 2023-2024. Til forslaget hører to beslutninger vedrø-

rende egenkapitalen, som beskrives afslutningsvist i den indledende 

tekst. Desuden foreslår hovedbestyrelsen en ny model for kontin-

gentrefusion og en omfordelingspulje. 

BESKRIVELSE AF FORSLAG TIL  
BUDGET 2023-2024 

Folketingsvalget gik ikke, som vi i Enhedslisten havde ønsket el-

ler håbet. Valgresultatet betyder at vores organisation har mi-

stet indtægter i form af statslig partistøtte og partiskat. Det er 

en situation, som vi er nødt til at tage alvorligt. Det er nødven-

digt at gentænke den måde vores partiorganisation fungerer på 

og vores organisatoriske prioriteringer. I den nye økonomiske 

virkelighed efter valget, var vores budgetter ikke længere hold-

bare. 

Allerede forud for valget, var hovedbestyrelsen opmærksom på, 

at økonomien var udfordret at mange års optimistisk budgette-

ring af hovedbestyrelser og årsmøder, der har tæret på vores 

egenkapital. Da folketingsvalget endvidere kom et år tidligere 

end forventet, og valgkampsopsparingen derfor var mindre end 

planlagt, udfordrede det økonomien yderligere. 

Derfor var hovedbestyrelsen allerede i november 2022 nødsaget 

til at træffe store og vanskelige beslutninger om, hvordan vi pri-

oriterer vores ressourcer.

Konkret reducerede hovedbestyrelsen partiorganisationens ud-

gifter med 29%, velvidende at så voldsomme økonomiske be-

sparelser rammer hårdt. Ændringerne kan mærkes i alle dele af 

partiet, og ingen områder går fri af besparelserne. 

HOVEDBESTYRELSEN BESLUTTEDE  
D. 20. NOVEMBER 2022: 
 · At Enhedslistens landskontor, der hidtil har haft til huse i Stu-

diestræde 24 i København, skulle flytte til Christiansborg, hvor 

det vil fortsat vil fungere som et selvstændigt kontor, ved si-

den af Enhedslistens folketingssekretariat. Vi er opmærk-

somme på, at det rummer en risiko for et mere snævert fokus 

på folketingsarbejdet, på bekostning af Enhedslistens uden-

omparlamentariske fokus, men ser også gode muligheder for, 

at samspillet mellem det parlamentariske og udenomsparla-

mentariske arbejde i stedet styrkes, som følge af den tættere 

tilknytning mellem partiorganisationen og vores folketings-

gruppe. 

 · At reducere udgifterne til vores politiske ledelse, herunder ud-

gifter forbundet med hovedbestyrelsesmøder og frikøb af for-

retningsudvalgsmedlemmer.

 · At reducere udgifterne til ansættelser i landsorganisationen, 

herunder at fjerne det økonomiske tilskud, der hidtil har været 

ydet til ansættelser i regionerne i Enhedslisten, og en reduk-

tion i antallet af årsværk på Enhedslistens landskontor.

 · At nedlægge medlemsbladet Rød+Grøn.

 · At skære i midlerne til diverse aktiviteter og kampagner, hvor-

for der vil skulle prioriteres skarpere i fremtiden.

 · At lade den økonomiske støtte på 200.000 kr. årligt til medie-

huset Solidaritet ophøre. 

 · At afsætte midler til at holde årsmøde med fysisk fremmøde i 

2023 og hvert andet år fremover, imens der i 2024 og hvert an-

det år herefter kun afsættes midler til at afholde årsmøde i 

digitalt format. Således vil der skiftevis afholdes fysiske og di-

gitale årsmøder. Vi sparede også de fysiske årsmødehæfter 

væk. 

Foruden disse beslutninger, foreslår Hovedbestyrelsen til Årsmø-

det 2023 en række yderligere ændringer, herunder: 

 · Forslag til nyt system for kontingentrefusion til Enhedslistens 

afdelinger. 

 · Det økonomiske tilskud til Folkebevægelsen mod EU på 

490.000 kr. årligt, ophører efter årsmødet 2023.

På baggrund af disse beslutninger, er der opsagt og omplaceret 

ansatte, opsagt lejekontrakt på Studiestræde 24 og Enhedsli-

stens Landskontor har fra 11. april 2023 adresse på Christians-

borg. 

Hovedbestyrelsen har på baggrund af opdaterede prognoser for 

regnskabet 2022, forventningerne til udgifter til en ny overens-

komst i 2023 med partiets ansatte samt prisudviklingen, justeret 

budgettet og stiller på den baggrund, dette budgetforslag for 

2023-2024, til årsmødet 2023.

Hovedbestyrelsen arbejder for at skabe en større sikkerhed om-

kring landsorganisationens økonomi, for ikke at havne i en til-

svarende økonomisk krisesituation i fremtiden. Derfor er det 

også afgørende, at vi balancerer budgetterne for 2023 og 2024 

samt at vi finansierer udgifter til nye eller andre prioriteter in-

den for rammen af den samlede økonomi.  

Endvidere stiller hovedbestyrelsen disse forslag vedrørende En-

hedslistens egenkapital, som prognosen for nuværende tilsiger, 

vil være ca. 4 mio.: 

4.1 EGENKAPTAL 

Der skal til enhver tid være 2 mio. kr. udisponerede midler i 

egenkapital i Enhedslistens landsorganisation, som hverken års-

møde, hovedbestyrelse eller andre, må trække ind i budgettet, 

med mindre den økonomiske organisation Enhedslisten skal af-

vikle sin virksomhed.

4.2 VALGKAMPSOPSPARING  

Når regnskabet for 2022 lukkes og godkendes, sættes den reste-

rende egenkapital til side til opsparing til den næste folketings-

valgkamp. 

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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INDTÆGTER

Kontingent

Tilsvarer indtægterne i 2022. Konsekvenser ved nye kontingentsatser er 

indregnet.

Støtte til kampagner og aktiviteter (1 kr. om dagen)

Indsamling til FT-/EP-valg

Indsamlingen i 2024 er ifbm. EP-valg.

Partiskat

Partiskat for nuværende og afgåede folketingsmedlemmer samt euro-

paparlamentariker. Nedgang forårsaget af færre mandater i Folketinget 

efter valget 2022.

Statsstøtte

Nedgang forårsaget af færre stemmer til folketingsvalget 2022.

Indtægter fra valgtilforordnede

Indtægt ifbm. europaparlamenstvalget i 2024.

Administrationsbidrag bundet til personale vdr. EU-nævn og DIPD

Posten er omdøbt og omlagt for overskuelighedens skyld - deraf æn-

dringen i postens størrelse ifht. tidligere. Det er ikke et udtryk for, at der 

er større indtægter til dette end tidligere. Midlerne er bundet til perso-

naleressourcer forbundet med EU-nævnsmidler og DIPD, som er indreg-

net i række 43 under udgifter til løn, pension, feriepenge mv.

Øvrige indtægter

INDTÆGTER I ALT

UDGIFTER

Partistruktur og politiske prioriteringer

Årsmøder

Denne budgettering betyder, at der afholdes fysisk årsmøde i 2023 og digi-

talt årsmøde i 2024. Det er blevet dyrere at holde årsmøde pga. prisstignin-

ger. Der produceres og udsendes ikke længere fysiske årsmødehæfter.

Medlemsundersøgelse

Medlemsundersøgelse i 2024 besluttet af årsmødet i 2021 i “Fremtidens En-

hedslisten“. I forslaget her, laves denne undersøgelse ikke.

HB Møder

Forudsætter flere digitale HB-møder samt udelukkende fysiske HB-møder i 

København.

Forretningsudvalget - frikøb

Der afsættes midler svarende til frikøb på 30 t/u, dog opjusteret til 37 t/u i 

en periode i 2023, pga. sygemelding på Landskontoret - midlerne hertil er 

taget fra posten i række 66 “Sikring v. barsel, sygdom etc.“ under perso-

naleudgifter. Posten stiger derudover jf. forventnignerne til den nye over-

enskomst i Enhedslisten.

BUDGETFORSLAG

BUDGET 2023

6.380.000

700.000

0

1.683.201

6.486.909

700.000

5.000

15.955.110

BUDGET 2024

6.380.000

700.000

500.000

1.448.201

6.486.909

100.000

700.000

5.000

16.320.110

FREMSKRIVNING 
2025

6.380.000

700.000

0

993.200

6.616.909

0

700.000

5.000

15.395.109

FREMSKRIVNING 
2025

1.100.000

0

80.000

500.000

BUDGET 2023

1.100.000

0

80.000

537.000

BUDGET 2024

300.000

0

80.000

500.000
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Aktivitetspulje (efter ansøgning til FU)

Puljen er en sammenlægning af tidligere puljer, som der kunne ansøges mid-

ler fra hos forretningsudvalget, og der er en samlet stor besparelse på disse. 

Da posten for udvalg og netværk er fjernet, har hvert udvalg ikke længere 

2000 kr. hver, at disponere over. Forretningsudvalget kan i stedet ansøges om 

støtte og der udbetales rejserefusion til møder jf. reglerne herfor.

Rejserefusion

Rejserefusion til møder i udvalg mm.

International pulje (efter ansøgning til FU)

Posten hed før “Internationale aktiviteter“ og er fortsat en pulje, forret-

ningsudvalget bevilliger fra.

European Left, NGLA kontingent o.a. medlemsskaber

Posten er en sammenlægning af flere tidligere poster. Der er ingen bespa-

relse foretaget. De går til medlemsskaber af tværnationale organiseringer.

Støtte til Folkebevægelsen

Folkebevægelsen får normalt tildelt støtten i 4 rater årligt og vil altså få de før-

ste 2 rater i 2023 forud for årsmødet, hvorefter tilskuddet fremover bortfalder.

Kontingentandel til lokalafdelinger

En del afdelinger har takket ja til at afstå deres kontingentrefusion for før-

ste halvdel af 2023. Disse midler hensættes til FT-valgkamp. Disse fremgår 

ikke af budgettet her. HB foreslår desuden en ny model for kontingentrefu-

sion til årsmødet. Konsekvenserne heraf er ikke indregnet her.

Regionalt løntilskud

Det regionale løntilskud på 15 t/u optopning bortfalder (De 310.000 i 2023 

er til opsigelsesperioder).

Folketingsvalg

Der forventes ikke FTV i 2023 eller 2024. Der hensættes dog midler til op-

sparing til valg. Dette fremgår af række 56 under hensættelser.

Europaparlamentsvalg

Der hensættes ikke midler i 2023 til europaparlamentsvalg, men til gen-

gæld budgetterer vi med at anvende 2 mio på valgkamp i 2024-budgettet. 

I fremtiden bør man hensætte i foregående år til en sådan opsparing.

Kommunal- og regionsrådsvalg

Der afsættes ikke midler centralt til kommunal- og regionsrådsvalg, ud-

over de indsatser, som HB prioriterer i aktivitets- og kampagnebudgetter 

eller i et fremtidigt budget for 2025.

Partistruktur og politiske prioriteringer i alt

Infrastruktur

Medlemssystem

Forventet prisstigning fra eksterne leverandører medregnet. Posten er en 

sammenlægning af tidl. poster for udvikling og drift af medlemssystemet.

Hjemmesider

Forventet prisstigning fra eksterne leverandører medregnet.

Revision

Forventet prisstigning fra eksterne leverandører medregnet.

140.000

15.000

35.000

100.000

240.000

1.570.000

310.000

0

0

0

4.127.000

140.000

15.000

35.000

100.000

0

1.570.000

0

0

2.000.000

0

4.740.000

140.000

15.000

35.000

100.000

0

1.570.000

0

0

0

160.000

3.700.000

315.000

95.000

120.750

330.000

100.000

126.500

335.000

105.000

130.000
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32
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34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

Renter, gebyrer, dataløn m.v

Forventet prisstigning fra eksterne leverandører medregnet.

Betaling til Nets / Quickpay (kontingentopkrævning)

Distribution af materialer og merchandise

Posten er omdøbt fra porto og distribution. KLS håndterer i fremtiden di-

stribution af materialer og merchandise og betalingen herfor er nu bud-

getteret under denne post. En del af dette, har tidligere været håndteret af 

Landskontoret. Afdelinger betaler i fremtiden for porto på alt materiale, de 

selv vælger at bestille.

Infrastruktur i alt

Kampagner, kurser, aktiviteter og materialer i alt

Kontorhold

Studiestræde

5 mdr. på Studiestræde i 2023

Ekstra personaleomkostninger fbm. Studiestræde

5 mdr. på Studiestræde i 2023

Christiansborg

7 mdr. på Chr.borg i 2023 med 13 ansatte. Hele 2024 på Christiansborg.

Kontorhold i alt 

Personale
Udgifter pr. medarbejder må forventes at stige ifbm. ny overenskomst.

Løn, pension, feriepenge mm.

HB har foretaget besparelser og der er opsagt medarbejdere. Udgifterne til 

opsigelser er afholdt i 2022. Der er lavet en justering af posten, således af 

de 700.000 der figurerer under indtægter “Administrationsbidrag bundet til 

personale vdr. EU-nævn og DIPD“ er indregnet i denne udgift, hvorfor en 

tilsvarende andel af denne post altså er bundne timer til arbejde med 

EU-nævnsmidler og DIPD.

Sikring v. barsel, sygdom etc.

Posten er omdøbt fra “Vikarer“. Beløbet svarer ca. til en vikarstilling i 6 mdr., 

således at der er midler til dette ved f.eks. sygdom eller barsel

Efteruddannelse

Omstruktureringen af Landskontoret forudsætter ekstra midler pr. medar-

bejder i 2023 da nogle medabejdere skal omplaceres og efteruddannes til 

nye funktioner. Overenskomsten tilsiger, at organisationen skal sætte mid-

ler af til dette.

Medarbejderseminarer

Færre udgifter pr. medarbejder end tidligere pga. opsigelser.

Udgifter fri efteruddannelse

Medlemskab af Kooperationen

Kooperationen er vores arbejdsgiverorganisation.

7.700.000

360.000

100.000

40.000

100.000

35.000

7.700.000

360.000

100.000

40.000

100.000

35.000

7.600.000

303.000

150.000

40.000

100.000

35.000

0

0

768.000

768.000

647.286

200.000

402.500

1.249.786

960.000 800.000800.000

80.000

85.000

75.000

796.500

75.000

85.000

82.000

772.750

82.000

85.000

75.000

812.000

0

0

768.000

768.000
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Lovpligtige medarbejderforsikringer

Transport

Personale i alt

UDGIFTER I ALT 

RESULTAT FØR HENSÆTTELSER

Hensættelser til valgkampagner

Kommunal- og regionsvalg

Folketingsvalg

Der hensættes i 2023 700.000 til opsparing til folketingsvalgkamp samt de 

midler, som afdelingerne afstår af kontingentrefusion i start 2023 og de 

midler, der kommer ind via den indsamling, som hovedbestyrelsen har be-

sluttet at iværksætte blandt medlemmer og støtter. I 2024 hensættes der 

yderligere 630.000. I alt altså 1,33 mio + indsamling fra afdelinger og med-

lemmer. Dette suppleres med forslaget fra HB om at sætte den resterende 

egenkapital udover de 2 mio til side til opsparingen.

EP-valg

Der hensættes ikke midler til EPV, men vi budgetterer med at anvende 

2.000.000 i 2024, hvilket fremgår af budgetposten i række 25.

Hensættelser til valgkampagner i alt 

RESULTAT EFTER HENSÆTTELSER 

0

630.000

0

630.000

0

1.250.000

400.000

1.650.000

5.610 -754.891

0

700.000

0

700.000

-7.426

60.000

25.000

8.420.000

60.000

25.000

8.420.000

15.684.500 14.500.000

60.000

25.000

8.313.000

15.262.536

692.574 635.610 895.109



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 48

4. REGNSKAB OG BUDGET

4.3 FORSLAG OM KONTINGENTREFUSION

Afdelinger uden kommunalbestyrelsesmedlemmer modtager 200 

kr./året pr. medlem

Afdelinger med kommunalbestyrelsesmedlemmer modtager 100 

kr./året pr. medlem 

Da refusionen er i halvårlige rater, og forslaget træder i kraft ef-

ter årsmødet 2023 bliver refusionen i 2023 for afdelinger med 

kommunalbestyrelsesmedlemmer i alt 150 kr. pr. medlem.

Begrundelse
Økonomien i Enhedslistens landsorganisation er i øjeblikket 

uholdbar. Kontingentrefusionen foreslåes halveret for de afde-

linger, der har selvstændig indtægt via kommunal repræsenta-

tion. 

Modellen for kontingentrefusion blev skabt i en tid, hvor mange 

afdelinger ikke havde valgte kommunalbestyrelsesmedlemmer 

og dertilhørende selvstændige indtægter. Da mange afdelinger 

netop har det i dag, har mange afdelinger en stærk økonomi. 

Flere afdelinger har endda mange penge stående på bankbø-

gerne. 

Dog er kontingentrefusionen for mange afdelinger uden kom-

munal repræsentation den eneste indtægtskilde, hvorfor hoved-

bestyrelsen foreslår, at disse afdelinger fortsat får samme ni-

veau af refusion. 

Denne model giver en årlig besparelse i landsorganisationens 

budget på ca. 350.000 i 2023 og 700.000 kr. fra 2024 

Stillet af: Hovedbestyrelsen 
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4.4 FORSLAG OM OMFORDELINGSPULJE 

Anvendelse af midlerne fra den ny kontingentrefusionsmodel: 

Hhv. 50.000 i 2023 og 100.000 i 2024 afsættes til en omfordelings-

pulje, som økonomisk trængte afdelinger kan søge om støtte 

fra. Midlerne kan desuden anvendes til centrale initiativer, rettet 

mod trængte afdelinger.

De resterende midler hensættes til folketingsvalgkamp. 

Begrundelse 
Årsmødet 2022 besluttede at opfordre hovedbestyrelsen til at 

vurdere, om der med fordel kan etableres en omfordelingspulje, 

der sikrer en solidarisk omfordeling af midler på tværs. Forslaget 

her, er et forsøg på dette. 

Da det er usikkert om de afdelinger, der har færrest ressourcer, 

selv vil have overskud til at søge om midler fra puljen, er det en 

del af forslaget, at der kan tages initiativ centralt fra, til at an-

vende midlerne på, at hjælpe sådanne afdelinger. 

I forbindelse med at hovedbestyrelsen har foretaget store be-

sparelser i landsorganisationens økonomi, er der også blevet 

sparet på de midler, der sættes til side til folketingsvalgkamp. 

Derfor foreslår hovedbestyrelsen at de resterende midler fra 

besparelsen på kontingentrefusionen, hensættes til folketings-

valgkamp. En sådan valgkamp kan komme før vi aner det, og 

Enhedslisten risikerer i det tilfælde, at stå næsten uden midler 

til at føre valgkamp for, hvis ikke vi hurtigt får sparet op. 

Stillet af: Hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG TIL  
4. REGNSKAB OG BUDGET 

4.0.1 SIDE 44-47
Folkebevægelsens andel af EU midlerne sættes ind i budget 2023 

og 2024 igen med 245.000 kr. for 2. halvår af 2023 og 245.000 kr. 

for 1. halvår af 2024. Herefter udløber aftalen, da den kun gæl-

der for indeværende valgperiode.

Begrundelse: 
Folkebevægelsens andel af EU midlerne sættes ind i budgettet 

igen med 245.000 kr. for 2. halvår af 2023 og 245.000 kr. for 1. 

halvår af 2024. Herefter udløber aftalen da den kun gælder for 

indeværende valgperiode.

Stillet af: Allan Krautwald (Svendborg), Jan Olesen (Århus Vest), Adam 

Johansen, Birthe Nielsen (Østerbro), Aksel V. Carlsen, Gert Møller (År-

hus Øst), Kurt Olsen (Albertslund), Karen Nygård (Århus Vest), Gitte 

Christensen (Stevns), Otto Mortensen (Stevns), Benheim Booss-Bavn-

bek, Kim Mariegaard (Odsherred), Peter Bomholt (Odsherred), Peter 

Nansen (Svendborg), Pia Thorsen (Morsø), Poul Krogsgaard (Århus Vest), 

Hans Jørgen Vad (Århus Vest), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Niels 

Rolskov (Køge), Jeppe Milthers (Albertslund), Per Nørgaard Kristensen 

(Roskilde), Lise Baastrup (Randers), Marianne Rohde (Frederiksberg), 

Hanne Schmidt (Amager Vest), Helge Bo Jensen (Albertslund), Poul Mar-

tin Jensen (Silkeborg), Jean Thierry (Nordvest), Erik Nielsen (Bornholm), 

Martin Mørch (Skive), Jesper Lundberg (Silkeborg), Erik Ovesen (Ama-

ger), Jens Lund Hansen (Bornholm), Marianne Tornslev (Rødovre), Jør-

gen Strøm (Gribskov), Lavra Marie Lumholt Holm (Halsnæs), Jette Kro-

mann (Blågård), Rasmus Münster (Århus Vest), Tina Vejby (Allerød), Runa 

Jensen (Bornholm), Kit Mosegård Bruun (Fåborg-Midtfyn), Kirsten Bil-

feldt (Halsnæs), Jacob Abildgaard (Skive), Alex Suszkiewicz (Ærø), Niklas 

Zenius Jespersen (Nordvest)

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 
(sammenlagt med 4.4.1)

Forslaget om- og indarbejdes således, at en andel af de  

midler, der findes ved forslag 4.3 om kontingentrefusion i 2023 

og 2024, går til støtte til Folkebevægelsen. Nærmere bestemt 

245.000 kr. i 2. halvår af 2023 og 245.000 for 1. halvår af 2024. 

De resterende midler fra den nye model for kontingentrefu-

sion går alle til omfordelingspuljen jf. ændringsforslag 4.4.1 og 

således bortfalder den del af forslag 4.4 om omfordelingspulje, 

der skitserer at de resterende midler hensættes til folketings-

valgkamp. Omfordelingspuljen vil således (forventeligt) i 2023 

indeholde 105.000 og 455.000 i 2024, som økonomisk trængte 

afdelinger kan søge om støtte fra. Midlerne kan desuden an-

vendes til centrale initiativer, rettet mod trængte afdelinger.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe

Forslaget er betinget af et forslag som hæver indtægtssiden 

med henholdsvis 350.000 og 700.000. Forslaget vil derfor ikke 

medføre yderligere udgifter til det fremlagte budgetforslag. 

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.1
Økonomigruppen vurderer at forslaget vil hæve udgifts- 

siden med: 2023: 245.000 kroner. 2024: 245.000 kroner
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ÆNDRINGSFORSLAG

4.0.2 SIDE 44-47
En markant mere robust og langsigtet økonomistyring er  

nødvendig.

Der tilføjes et nyt punkt under udgifter med titlen  

‘Uforudsete udgifter’ på 50.000 kr.

Begrundelse: 
Enhedslistens økonomi befinder sig efter folketingsvalget i en  

regulær krise. Det er ikke kun resultatet af den mindskede parti-

støtte som følge af færre stemmer, men i høj grad følgerne af 

mange års overoptimistiske budgettering og utilstrækkelige 

økonomistyring, hvis mangler allerede stod klart på årsmødet i 

2022 hvor den af årsmødet valgte revisor anbefalede at stemme 

nej til budgettet, som alligevel endte med at blive stemt igen-

nem. Vi må med andre ord erkende, at vi alle har del i ansvaret 

for at vi er endt som vi er. Desværre lever det fremlagte budget-

forslag heller ikke i år op til almindelige krav og nødvendige 

målsætninger for ordentlig økonomistyring som kan sikre den 

øgede robusthed, som er nødvendig for Enhedslistens økonomi. 

Der er ikke fremlagt prognoser for hvordan lønudviklinger, sti-

gende priser og inflation vil kunne se ud i 2025, og der er intet 

nævnt omkring hvordan der skal kompenseres for gabet imel-

lem de stabile eller faldende indtægter i form af medlemskon-

tingent på den ene side, og vores støt stigende udgifter i kraft af 

lønstigninger og inflation på den anden. Genopretningen af vo-

res partis økonomistyring er en afgørende opgave og den må 

som minimum omfatte, at man medregner en post for uforud-

sete udgifter.

Stillet af: Marie Agnete Lønholdt Juhl

4.0.3 SIDE 44, RÆKKE 13
Udgiften til Årsmøde 2024 ændres til kr. 1.100.000

Begrundelse: 
At afholde digitale årsmøder er en reduktion af demokratiet. Et 

levende demokrati handler rigtig meget om at se hinanden i øj-

nene, at kommunikere på kryds og tværs, at have små debatter 

og store debatter, at kunne stille opklarende spørgsmål til side-

manden, at mærke suset af at være mange. Digitale løsninger 

er gode i mange andre sammenhænge og på mange måder in-

kluderende, men den ene gang om året til årsmødet, skal vi, der 

har muligheden, være sammen!

Stillet af: Gitte Christensen (Stevns) Pia Thorsen (Morsø) Jette Kro-

mann (Blågård) Karen Nygård (Århus Vest) Gert Møller (Århus Øst) 

Otto Mortensen (Stevns) Hans Jørgen Vad (Århus Vest) Tue Magnussen 

(Indre By) Allan Krautwald (Svendborg) Rasmus Münster (Århus Vest) 

Hanne Schmidt (Amager Vest) Adam Johansen (Amager Øst) Ole An-

dersen (Silkeborg) Martin Mørch (Skive) Poul Bjørn Berg (Skanderborg) 

Birthe Nielsen (Østerbro) Lise Baastrup (Randers) Poul Krogsgård (År-

hus Vest) Marianne Rohde (Frederiksberg) Susanne Lysholm Jensen 

(Lejre) Steen Rasmussen (Næstved) Jan Olesen (Århus Vest) Peter 

Bomholt (Odsherred) Søren Kolstrup (Guldborgsund)

4.0.4 SIDE 45, RÆKKE 17
Budgettet lægger op til en centralisering af udvalgenes økonomi 

med følgende begrundelse/

note til budgettet: ”Puljen er en sammenlægning af tidligere pul-

jer, som der kunne ansøges midler fra hos forretningsudvalget, 

og der er en samlet stor besparelse på disse. Da posten for ud-

valg og netværk er fjernet, har hvert udvalg ikke længere 2000 

kr. hver at disponere over. Forretningsudvalget kan i stedet an-

søges om støtte og der udbetales rejserefusion til møder jf. reg-

lerne herfor.”

Efter “...har hvert udvalg ikke længere 2.000 kr. hver at disponere 

over” tilføjes “men 1.500 kr.” 

Sætningen ”Forretningsudvalget kan i stedet ansøges om støtte” 

slettes

Begrundelse: 
Det er en begrænsning af udvalgenes autonomi og virkelyst. Ak-

tive medlemmer skal understøttes ikke begrænses.

Desuden er det en kraftig centralisering og bureaukratisering. 

Flere regnskabsmedarbejdere og belastning af FU med mere fri-

køb har vi ikke brug for.

Og i beretningen fra Kvindepolitisk Udvalg

Udvalget tager skarpt afstand fra, at det fremover kun er med-

lemmer af udvalgene, der kan modtage rejserefusion og fra, at 

de 2.000 kr. som udvalgene hidtil har haft at gøre godt med ad-

ministrativt bortfalder. Hvordan skal vi rekruttere nye medlem-

mer? Og betale oplægsholders rejse/to flasker vin e. l.?

Stillet af: Torben Conrad (Den Røde Firkant), Gunna Starck (Indre by)

4.0.5 SIDE 45, RÆKKE 17 OG 18 
Sletning vedr. rejserefusion

I note under række 17 Aktivitetspulje (efter ansøgning til FU), der 

indledes med: ”Puljen er en sammenlægning af tidligere puljer, 

og der udbetales rejserefusion til møder jf. reglerne herfor.”

Række 18 Rejserefusion

I note skrives: ”Rejerefusion til møder i udvalg mm.”

Reglerne der henvises til findes ikke i Årsmødehæftet, der  

beskriver forslaget til budget 2023-2024.

På hjemmesiden står der (14. maj 2023):

Regler om rejserefusion

Rejserefusion ydes til centrale EL-arrangementer. Der er frit valg 

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.2

Økonomigruppen vurderer at forslaget vil hæve udgifts- 

siden med: 2023: 50.000 kroner

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.3

Økonomigruppen vurderer at forslaget vil hæve udgifts- 

siden med: 2024: 800.000 kroner

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.4
Økonomigruppen vurderer at forslaget ikke vil hæve ud-

giftssiden. Det har været fremlagt at den ændrede ordning 

ikke medførte en økonomisk reduktion af midlerne til ud-

valg, men alene en mere retvisende budgettering, samt en 

mere simpel administration og kontoplan.
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af transportmiddel, men der refunderes altid rejseudgifter sva-

rende til billigste offentlige transportmiddel fx DSB. Brug denne 

blanket.

HB har vedtaget følgende økonomiske rammer

”Der er rejserefusion for udvalgsmedlemmer til udvalgets møder 

og arrangementer, så længe det er inden for rimelighedens 

grænser mht. mødefrekvens og geografiske afstande.

Ønsker man at få dækket rejserefusion til arrangementer for 

andre partimedlemmer end udvalgets medlemmer, skal der sø-

ges om dette hos Forretningsudvalget”

Vedtægten lyder:

§17. UDVALG OG NETVÆRK

Stk. 3. Udvalget/netværket organiserer sig, hvis det skønnes 

nødvendigt med en koordinationsgruppe på 2-3 personer, der 

tilrettelægger udvalgets/netværkets møder og koordinerer ar-

bejdet mellem møderne. Der afholdes et årligt landsmøde i en 

weekend eller på en helligdag, hvor man prioriterer og udstikker 

hovedlinjerne for arbejdet i det kommende år.

Stk. 4. Medlemmer af Enhedslisten ydes rejserefusion til møder i 

udvalg og netværk.

Begrundelse: 
Når udvalg holder landsmøder eller landskonference skal med-

lemmer af Enhedslisten have rejserefusion. Enhedslisten skal alle 

kunne være med. Som der skrives på hjemmesiden: ”Det skal 

være muligt at deltage i udvalg, kurser og træf uden at blive 

straffet økonomisk”

Desuden har HB har ingen hjemmel til at vedtage en indskræn-

kende ændring af vedtægten. Det kan kun ske ved vedtægts-

ændring og det ses ikke fremsendt.

Det er en nullitet og hele vedtagelsen er derfor ugyldig idet den 

strider mod vedtægten og derved skal det tages ud af budget-

tet.

Stillet af: Torben Conrad (Den Røde Firkant - Indre Nørrebro)

4.0.6 SIDE 46, RÆKKE 43
Forslag A

Posten reduceres med 2.700.000 i 2024 til 5.000.000. I 2023 redu-

ceres posten så meget som det kan lade sig gøre i respekt for 

indgåede kontrakter og menneskelige hensyn, men således at 

budgettallet for 2024 kan indfris.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

De frigjorte midler anvendes til at polstre Enhedslistens øko-

nomi primært m.h.p. at ruste os til valgkamp. Derudover sikres 

der luft i budgettet, hvilket giver HB et større ledelsesrum.

Forslag B

Posten reduceres med 2.200.000 i 2024 til 5.500.000. I 2023 redu-

ceres posten så meget som det kan lade sig gøre i respekt for 

indgåede kontrakter og menneskelige hensyn, men således at 

budgettallet for 2024 kan indfris.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

De frigjorte midler anvendes til at polstre Enhedslistens øko-

nomi primært m.h.p. at ruste os til valgkamp. Derudover sikres 

der luft i budgettet, hvilket giver HB et større ledelsesrum.

Forslag C

Posten reduceres med 1.700.000 i 2024 til 6.000.000. I 2023 redu-

ceres posten så meget som det kan lade sig gøre i respekt for 

indgåede kontrakter og menneskelige hensyn, men således at 

budgettallet for 2024 kan indfris.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

De frigjorte midler anvendes til at polstre Enhedslistens øko-

nomi primært m.h.p. at ruste os til valgkamp. Derudover sikres 

der luft i budgettet, hvilket giver HB et større ledelsesrum.

Forslag D

Posten reduceres med 1.200.000 i 2024 til 6.500.000. I 2023 redu-

ceres posten så meget som det kan lade sig gøre i respekt for 

indgåede kontrakter og menneskelige hensyn, men således at 

budgettallet for 2024 kan indfris.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

De frigjorte midler anvendes til at polstre Enhedslistens øko-

nomi primært m.h.p. at ruste os til valgkamp. Derudover sikres 

der luft i budgettet, hvilket giver HB et større ledelsesrum.

Forslag E

Posten reduceres med 700.000 i 2024 til 7.000.000. I 2023 reduce-

res posten så meget som det kan lade sig gøre i respekt for ind-

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.5
Økonomigruppen vurderer at forslaget ikke direkte har  

økonomisk betydning. Men handler om forståelse af  

reglerne for rejserefusion. 
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gåede kontrakter og menneskelige hensyn, men således at bud-

gettallet for 2024 kan indfris.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

Landskontorets ansatte har som primært formål at sikre at 

økonomien fungere, betjene medlemmerne – herunder telefo-

nisk og administrere kartoteket. HB kan derudover frit prioritere 

over arbejdskraften på Enhedslistens landskontor i overens-

stemmelse med de politiske behov, der måtte opstå undervejs.

De frigjorte midler anvendes til at polstre Enhedslistens øko-

nomi primært m.h.p. at ruste os til valgkamp. Derudover sikres 

der luft i budgettet, hvilket giver HB et større ledelsesrum.

Begrundelse:
Begrundelse (gælder alle versioner ovenfor): Vi er desværre nødt 

til at skære ned efter valgnederlaget. Set i forhold til 2022 vil 

man i HBs forslag til budget i 2024 have reduceret udgifterne 

med 35%. Hvis man holder udgifterne til Folketingsvalg (2022 var 

jo valgår) ude af regnestykket, dog kun med 20,7%. Udgifterne til 

personale vil imidlertid kun være reduceret med 8,6%.

HB har valgt at skære ned på tilskud til regionssekretærer, Soli-

daritet, tilskuddet til Folkebevægelsen, man lukker landskonto-

ret, afholder digitale årsmøder, man afsætter meget få midler 

til valgkamp m.v. Ovenikøbet foreslår man at reducere afdelin-

gernes kontingentindtægter. Samlet set er det tydeligt, at HB har 

haft som førsteprioritet at undgå afskedigelser i landsorganisa-

tionen. For at indfri denne prioritering har man så skåret vold-

somt ned på alt andet.

Den prioritering er vi uenige i. Efter vores opfattelse har man 

brug for flere penge til aktivitet og aktive og færre penge til an-

satte. Denne prioritering er ikke udtryk for kritik af vores an-

satte. Den er netop blot udtryk for en politisk prioritering.

Stillet af: 

Ole Skou, Ulf V. Olsen (begge Odense)

4.0.7 SIDE 44-47
Decentralisering af organisationsresurserne

ÆNDRINGER TIL BUDGET 2023

Der tilføjes et nyt punkt under indtægter - “Omfordeling af regi-

onale stemmepenge” - på 573.925 kr. pr. år. Dog først med effekt 

fra 1. september, hvormed beløbet i 2023 er 191.308 kr.

Række 16. ”Forretningsudvalget – frikøb” nedskrives med 250.000 

kr. til 287.000 kr., hvilket svarer til stop for frikøbet med halvår-

seffekt fra 1. juli. 2023.

Række 36. ”Kampagner, kurser, aktiviteter og materialer i alt”: 

Det indskrives at 300.000 af midlerne bruges til fællesaktiviteter 

i storkredsene. Jf. fordelingen senere i forslaget.

Række 43. ”Løn, pension, feriepenge m.m.”: Det indskrives, at 99 

timer pr. uge skal anvendes til storkredsansatte, gældende fra 1. 

september.

Række 43. ” Løn, pension, feriepenge m.m.” opskrives med 

441.308 kr. til 8.041.308 kr. De ekstra midler anvendes på stor-

kredsansatte fra 1. september.

ÆNDRINGER TIL BUDGET 2024:

Der tilføjes et nyt punkt under indtægter - “Omfordeling af regi-

onale stemmepenge” - på 573.925 kr. pr. år.

Række 16. ”Forretningsudvalget – frikøb” nedskrives fra 500.000 

kr. til 0 kr.

Række 36. ”Kampagner, kurser, aktiviteter og materialer i alt”: 

Det indskrives at 300.000 af midlerne bruges til fællesaktiviteter 

i storkredsene. Jf. fordelingen senere i forslaget.

Række 43. ”Løn, pension, feriepenge m.m.”: Det indskrives, at 99 

timer pr. uge skal anvendes til storkredsansatte, gældende fra 1. 

september.

Række 43. ” Løn, pension, feriepenge m.m.” opskrives med 

1.073.295 kr. til 8.773.285 kr. De ekstra midler anvendes på stor-

kredsansatte.

UDMØNTNING AF DECENTRALISERINGEN

1. Oprettelse af 8 storkredsstillinger à 20-25 timer pr. uge. i hhv. 

Nordjylland, Vestjylland, Østjylland, Sydjylland, Fyn, Sjælland, Kø-

benhavns omegn og Nordsjælland.

2. Opfordring til, at lokalafdelinger i storkredsene topper op på 

timerne med egen finansiering.

3. Fordeling af 300.000 kr. fra aktivitetspuljen til storkredsene 

med henblik på brug til fælles kampagner og initiativer.

4. Stop for frikøb af FU-medlemmer med effekt fra 1. juli 2023, 

omfordeling af 50 % af de regionale stemmepenge samt ned-

læggelse af tre stillinger på Landskontoret (Faglig leder for orga-

nisering og politik, Kampagnemedarbejder samt Grafiker) med 

effekt fra 1. september 2023.

Fordeling af timer pr. uge pr. storkreds:

København: 0

Københavns omegn: 20

Nordsjælland: 20

Bornholm: 0

Sjælland: 25

Fyn: 20

Sydjylland: 20

Østjylland: 20

Vestjylland: 20

Nordjylland: 20

Total 165

Fordeling af midler fra Aktivitetspulje til brug på lokale aktivite-

ter i storkredsen:

København: 50.000 kr.

Københavns omegn: 30.000 kr.

Nordsjælland: 30.000 kr.

Bornholm: 10.000 kr.

Sjælland: 30.000 kr.

Fyn: 30.000 kr.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.6
Økonomigruppen vurderer at forslagene vil sænke udgifts-

siden med henholdsvis:

A) 2023: 2.700.000 kroner

B) 2023: 2.200.000 kroner

C) 2023: 1.700.000 kroner

D) 2023: 1.200.000 kroner

E) 2023: 700.000 kroner
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Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Forslaget om- og indarbejdes således, at Hovedbestyrelsen 

forpligtes på at igangsætte en inddragende og grundig parti-

proces med henblik på at stille forslag til årsmødet 2024 

om, hvordan decentral aktivitet og afdelingernes generelle 

virke kan understøttes. En model for oprettelse af decen-

trale stillinger indgår i arbejdet.

Processen skal bl.a. indbefatte en grundig evaluering af  

erfaringerne med regionsansættelser, hvor både afdelinger, 

ansatte og arbejdsgiveransvarlige inddrages, samt relevante 

tillids- og arbejdsmiljørepræsentanter for medarbejderne i 

Enhedslisten.

Dertil skal alle regionsbestyrelser og repræsentantskaber 

samt øvrige relevante led af partiet inddrages i processen. 

Såfremt forslaget der fremsættes til årsmødet 2024, ind-

befatter en omfordeling af de regionale stemmepenge, skal 

det afklares, hvorvidt dette forudsætter en vedtægtsæn-

dring, som, i det tilfælde, skal fremsættes sammen med for-

slaget.

Såfremt forslaget der fremsættes til årsmødet 2024, ind-

befatter en oprettelse af stillinger på storkredsniveau, skal 

forslaget indeholde en model for placering af arbejdsgive-

ransvaret for de nye stillinger, da en sådan konstruktion 

ikke eksisterer for nuværende, ligesom forslaget endvidere 

skal være finansieret på en måde, der tager højde for alle 

de udgifter, der er til etablering af stillinger jf. Enhedslistens 

overenskomst med de ansatte, arbejdsmiljølovgivning og 

anden lovgivning samt administration af lønudbetaling mm.

Sydjylland: 30.000 kr.

Østjylland: 30.000 kr.

Vestjylland: 30.000 kr.

Nordjylland: 30.000 kr.

I alt: 300.000 kr.

Begrundelse:

Decentralisering af organisationsresurserne

Stillet af: Jeppe Rohde (Blågården), Tormod Olsen (Indre By)

4.0.8 SIDE 44-47
Ændringsforslag til budgettet for 2023 og 2024.

Genetablering af landskontor udenfor Christiansborg.

Budgetposterne til løn og/eller frikøb (på side 31 række 16 samt 

side 33-34 række 42 til 51) reduceres. 

Budgetposterne til kontorhold (på side 33 række 37-41) øges til-

svarende.

Umiddelbart efter årsmødet genetableres Enhedslistens lands-

kontor udenfor Christiansborg.

Merudgiften finansieres ved tilsvarende reduktioner i udgiftspo-

sterne til personale og/eller til frikøb af FU-medlemmer. Den 

præcise fordeling af finansieringen besluttes af HB.

Begrundelse: 
Et parti som Enhedslisten med ambitioner om at styrke og ud-

vikle vores udenomsparlamentariske indsats såvel som vores 

medlemmers aktive deltagelse har i høj grad brug for et politisk 

og organisatorisk center udenfor Christiansborgs tykke og luk-

kede mure. Et nyt landskontor skal kunne støtte afdelingernes, 

udvalgenes og de mange aktive medlemmers aktiviteter. Et 

landskontor på Christiansborg kan næppe undgå at blive op-

slugt af det særlige miljø på stedet, hvor partier oftest reduce-

res til centralistiske magtapparater og/eller rene vælgerforenin-

ger - i bedste fald som rene kampagneorganisationer for den 

daglige og taktiske Christiansborgpolitik. Sådanne partier laver 

ikke samfundet om. Sådan organiserer vi ikke partiets mange 

aktive medlemmer.

Budgetforslaget, som HB har fremlagt til årsmødet, giver des-

værre ikke mulighed for en præcis og kvalificeret stillingtagen - 

og derfor heller ikke mulighed for helt præcise ændringsforslag. 

Vi har forstået, at der er meget stor usikkerhed om den påstå-

ede besparelse ved flytning af landskontoret. Det er svært at 

forstå, at det skulle koste ca. 800.000 kr. mere i Studiestræde 

(præmisserne er ikke fremlagt!), måske er der snarere tale om 

en „besparelse“ på 200.000 kr. Under alle omstændigheder er en 

evt. merudgift en meget lille del af de ca. 9 mio. der afsættes til 

løn og frikøb.

Det er en oplagt mulighed at genetablere landskontoret i  

Studiestræde. Det ligger centralt i landets største by med let 

god adgang til kollektiv trafik til og fra resten af landet. Der  

ligger desuden et tilbud om overtagelse af 1. sal til en beskeden 

husleje. Men det principielle i forslaget er at fastholde et politisk 

og organisatorisk center udenfor Christiansborg.

Stillet af: Birthe Nielsen (Østerbro), Aksel Carlsen (Greve), Gert Møller 

(Aarhus Øst), Kurt Olsen (Albertslund), Karen Nygård (Århus Vest), Jan 

Olesen (Århus Vest) Otto Mortensen (Stevns), Bernhelm Boos-Bavnbek 

(Brønshøj-Husum), Peter Nansen (Svendborg), Pia Thorsen (Morsø), Poul 

Krogsgård (Århus Vest), Hans Jørgen Vad (Århus Vest), Ali Hansen (Brøns-

høj-Husum), Niels Rolskov (Køge), Jeppe Milthers (Albertslund), Per Nør-

gaard Kristensen (Roskilde), Lise Baastrup (Randers), Marianne Rohde 

(Frederiksberg), Hanne Schmidt (Amager Vest), Peter Bomholt Andersen 

(Odsherred), Kim Mariegaard (Odsherred), Allan Krautwald (Svend-

borg), Helge Bo Jensen (Albertslund), Lars Hansen (Indre Nørrebro – 

den Røde Firkant), Gitte Christensen (Stevns), Claus Høgsgaard (Tøn-

der), Poul Bjørn Berg (Skanderborg), Jette Kromann (Blågård), Tue Mag-

nussen (Indre by), Rasmus Münster (Aarhus Vest), Martin Mørch (Skive), 

Poul Eck Sørensen (Esbjerg), Søren Kolstrup (Lolland), Adam Johansen 

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.7
Økonomigruppen vurderer, at forslaget ikke vil ændre ved 

den økonomiske bundlinje. Man bør dog notere sig, at for-

slaget lægger rammer for en række eksisterende poster. 

Dermed nedskrives midler til rådighed under disse budget-

poster. Dette gælder både ”Kampagner, kurser, aktiviteter 

og materialer”, samt ”løn, pension, feriepenge mm“.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe

Forslaget beskriver ikke omfanget af den omtalte proces. 

Derfor kan økonomigruppen ikke beregne evt. omkostnings-

niveau ved dette.
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(Amager Øst), Solvejg Sieg Sørensen (Skive), Mikael Hertoft (Østerbro), 

Inger V. Johansen (Østerbro), Reinout Bosch (Nordvest), Charlotte Val-

løe (Skanderborg), Preben Rasmussen (Aabenraa), Nina Busch (Indre 

Nørrebro – den Røde Firkant), Ulla Morin (Nørrebro Park), Krista Sten-

toft (Østerbro), Øivind Larsen (Kerteminde), Torben Conrad (Indre Nør-

rebro – den Røde Firkant), Tina Vejby (Allerød), Alex Suszkiewicz (Ærø), 

Bente Laursen (Holbæk), Lole Møller (Amager Øst), Astrid Vang Hansen 

(Aalborg), Lisbeth Sand (Randers), Ole Andersen (Silkeborg), Magen Pihl 

(Gentofte), Ninna Bay (Næstved), Thomas Spange Olsen (Faxe), Su-

sanne Pahlmann (Greve), Marianne Tornslev (Rødovre), Susanne Lys-

holm Jensen (Lejre), Robert Refby (Vanløse), Lasse Bertelsen (Holbæk), 

Marianne Thorius Ruskjær (Odense), Jens Lund Hansen (Bornholm), 

Flemming Larsen (Sorø), Ellen Agerskov (Sorø), Sven Gårn Hansen 

(Brønshøj), Kirsten Fahnøe (Vordingborg), Jens Ohlsen (Ballerup), Birthe 

Bang Larsen (Hvidovre) Erik Nielsen (Bornholm), Margareta Magnusson 

(Brønshøj), Maja Irene Føgh (Indre By), Inge Skov (Århus Syd), Johannes 

Jacobsen (Køge), Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Jens Povlsen 

(Albertslund), Merete Pedersen (Vesterbro), Annedorte Dalsgaard 

(Nordvest) 

4.0.9 SIDE 44-47
Bevaring af landskontoret i Studiestræde 24 samt bidragsmodel 

for folketingsgruppen.

ÆNDRINGER TIL BUDGET 2023

Række 5 ”Partiskat” opskrives med 207.695 kr. pr. år, dog med  

effekt fra 1. juli 2023. I Budget 2023 opskrives posten derfor med 

103.847 kr. og lander på 1.787.048 kr.

Række 40 ”Christiansborg” nedskrives fra 402.500 kr. til 115.000 

kr. svarende til udgifter for 13 ansatte i maj og juni.

Række 29 ”Medlemssystem” nedskrives med 100.000 kr. til 

215.000 kr.

Række 38 ”Studiestræde” opskrives med 491.347 kr. til i alt 

1.138.633 kr.

ÆNDRINGER TIL BUDGET 2024

Række 5 ”Partiskat” opskrives med 207.695 kr. pr. år til 1.655.896 kr.

Række 40 ”Christiansborg” nedskrives fra 768.000 kr. til 0 kr.

Række 29 ”Medlemssystem” nedskrives med 100.000 kr. til 

230.000 kr.

Række 38 ”Studiestræde” opskrives fra 0 kr. til 1.060.695 kr.

1. Landskontoret forbliver i Studiestræde 24. Finansieringen sker 

ved at indføre en ny bidragsmodel for folketingsgruppens parti-

skat samt tilretning af posten til udvikling af medlemssystemet. 

Der vil desværre være udgifter forbundet med dobbelt husleje 

på Christiansborg indtil man kan flytte tilbage. Derfor udgifter 

til husleje på Christiansborg i maj og juni.

2. Vores forslag er lavet på baggrund af tilgængelige HB-doku-

menter samt Husfondens tilbud om reducerede udgifter i Studie-

stræde. Forslaget er klart overfinansieret for en sikkerheds skyld. 

De opførte samlede rene driftsudgifter i Studiestræde ligger re-

elt på niveau med udgifter på Christiansborg. En ramme på 

800.000 kr. pr. år burde derfor være tilstrækkeligt, men pga. det 

usikre talmateriale har vi valgt at overfinansiere markant. Den 

forventede overfinansiering kan eventuelt bruges til at tilbage-

rulle dele af vores finansiering eller til andre tiltag, HB beslutter.

3. Folketingsgruppen bidrager med partiskat af deres skattefri* 

omkostningsvederlag** efter følgende trappemodel:

Model for folketingsgruppens bidrag af det skattefri vederlag

0-4 mandater: 100%

5-8 mandater: 66%

9-12 mandater: 33%

13-16 mandater: 0%

Med de nuværende 9 mandater og et skattefrit omkostningsve-

derlag på 5827,58 kr. pr. måned pr. mandat hæver dette forslag 

partiets indtægter med 207.695 kr. pr. år.

FODNOTER:

*https://skat.dk/data.aspx?oid=1976799

**https://www.ft.dk/-/media/sites/ft/pdf/medlemmer/

om-medlemmer/medlemmernes-vilkaar/2022-ii/satser-for-ve-

derlag-og-boliggodtgrelse-til-folketingsmedlemmer-samt-stats-

revisorvederlag-okt-22-dk.ashx

Begrundelse: 
Vi mener, det er vigtigt, at Enhedslisten fastholder landskontoret 

i Studiestræde 24. Dels for ikke at centralisere alle medarbej-

dere på Christiansborg med alt hvad dertil hører af parlamen-

tarisk og mediemæssig logik og styring. Det er en kæmpe styrke 

for hele partiet at have et landskontor, der – uafhængigt af 

kortsigtede parlamentariske hensyn – har sit fokus på aktivite-

ter, organisering og engagement fra partiets medlemmer i hele 

landet.

Studiestræde udgør en god ramme for løbende aktivisme og 

valgkampe, ikke mindst for den halvdel af medlemsmassen, der 

bor i Storkøbenhavn. Det er desuden en fordel for hele organi-

sationen at fastholde en stærk base et sted, hvor vi bor tæt op 

ad nære samarbejdspartnere, og hvor vi let kan invitere bevæ-

gelser og andre udenomsparlamentariske samarbejdspartnere 

indenfor. Lokalerne i Studiestræde er både praktisk og symbolsk 

et langt bedre sted at opstarte og drive forandrende bevægel-

ser end lokaler på Christiansborg. Lokalerne udgør en helt sær-

lig værdi for mange i Enhedslisten, og rummer muligheden for 

vækst, når den politiske situation forhåbentligt vender.

Folketingsgruppen har gennem alle årene haft en særstilling i 

forhold til partiskatten, da de har haft et skattefrit omkost-

ningstillæg, som hæver de udbetalte midler relativt meget. I 

denne krisetid for partiet – og i kommende, hvis det går endnu 

mere galt – må folketingsgruppen også bidrage. På det praktisk 

plan vil folketingsgruppens bidrag til gengæld give bedre plads 

på Christiansborg, og vil på den måde komme folketingsgrup-

pen og resten af sekretariatets arbejdsvilkår til gode.

Stillet af: Jeppe Rohde (Blågården), Tormod Olsen (Indre By)

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.7
Økonomigruppen vurderer, at forslaget ikke kan omsættes 

til et krone/øre-beløb, da forslaget overlader de faktiske 

budgetændringer til Hovedbestyrelsen at finde muligheder 

for at realisere.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.0.9

Økonomigruppen vurderer at forslaget:

1. Mangler finansiering af flyttefolk i 2023, ca. 22.000 kroner. 

Dertil mangler finansiering af nye serviceaftaler til telefon, 

internet, alarm, forsikring o.l.
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ÆNDRINGSFORSLAG

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Forslaget om- og indarbejdes således at afdelinger med 

kommunalbestyrelsesmedlemmer, som forud for årsmødet 

2023 har oparbejdet større økonomiske forpligtelser, kan 

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 4.3 FORSLAG OM 
KONTINGENTREFUSION

4.3.1 SIDE 48, LINJE 6 
Der tilføjes følgende ændring efter linje 6:

”Dette gælder dog ikke for afdelinger med kommunalbestyrel-

sesmedlemmer, som forud for årsmødet 2023 har sat sig i varige, 

faste udgifter til lokaler eller andet. Disse modtager fortsat 200 

kr. i kontingentrefusion pr. medlem.”

Begrundelse: 
Vedtages Hovedbestyrelsens forslag vil det være en økonomisk 

katastrofe for Enhedslisten Odense. Vi har i de senere år fået re-

noveret vores lokaler i Absalonsgade 26 i Odense. Vi har blandt 

andet fået installeret elevator og handicaptoiletter så vi lever 

op til partiets tilgængelighedspolitik. Lokalerne er et centralt 

omdrejningspunkt for Enhedslisten Odense, men anvendes også 

af SUF, RGU, og andre. Ligeledes er de flere gange blevet brugt til 

landsdækkende arrangementer i Enhedslisten. F.eks. har Kvinde-

udvalget netop holdt seminar i vores lokaler.

Lokalerne og renoveringen af dem indebærer imidlertid, at vi 

har sat os meget høje månedlige udgifter på mere end titusind 

kr. til husleje om måneden. En vedtagelse af HBs forslag vil be-

tyde, at vi bliver nødt til at forlade vores lokaler. Alternativt vil 

det betyde, at vi ikke vil have en krone til valgkamp. Vi har i sa-

gens natur budgetteret med de lokalkontingent midler, vi hidtil 

har haft. Dem kan vi ikke undvære.

Stillet af: Bestyrelsen i Enhedslisten Odense (Mette Skaarup, Niels 

Clausen, Malou Porst, Victoria Salo, Christian Jacobsen, Ole Skou,  

Simon Larsen samt Ulf V. Olsen 1. supp. til Odense-bestyrelsen)

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 4.4 FORSLAG OM 
OMFORDELINGSPULJE 

4.4.1 SIDE 49 
Omfordelingspuljen justeres således at der afsættes hhv. 

350.000 i 2023 og 700.000 i 2024 til puljen. 

Begrundelse: 
Forslaget om ændret kontingentrefusion og den meget lille om-

fordelingspulje er reelt en centralisering af organisationens øko-

nomi. Da vi arbejder på at få et bredere og mere landsdæk-

kende Enhedslisten, skal ressourcerne være decentralt fordelt. 

Med andre ord skal pengene arbejde ude i afdelingerne. Med 

dette ændringsforslag tilbageføres alle pengene til afdelingerne

Stillet af: Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø), Hanne  

Schmidt (Amager Vest), Adam Johansen (Amager Øst), Allan Krautwald 

(Svendborg), Birthe Nielsen (Østerbro)

... Fortsat kommentar fra hovedbestyrelsens  

økonomigruppe til 4.0.9
2. Vil bidrage positivt til balancen med årligt 15.000 kroner 

fra 2024 og frem. Økonomigruppen kan ikke vurdere, hvilke 

konsekvenser besparelsen på medlemssystemet vil have. 

Dertil bemærker økonomigruppen at den store besparelse i 

forbindelse med HB’s fremlagte oplysninger, var besparelse 

på ansatteressourcer til f.eks. rengøring, i forbindelse med 

eget kontorhold på Studiestræde. Økonomigruppen kan 

ikke entydigt redegøre for omkostningsniveauet for dette, 

da det afhænger af standarden for kontorhold, hvilket ikke 

beskrives i forslaget.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.3.1
Økonomigruppen kan ikke på baggrund af eksisterende  

oplysninger vurdere hvor mange afdelinger dette vedrører. 

Forslaget beskriver heller ikke niveauet for disse faste udgif-

ter. Derfor kan økonomigruppen ikke beregne evt. økonomi-

ske konsekvenser.

rette henvendelse til forretningsudvalget med henblik på at 

finde en holdbar model for en gradvis nedtrapning i kontin-

gentrefusionen. Modellerne skal sikre, at sådanne afdelinger 

ikke skal gå fra hus og hjem - og samtidigt, at afdelingerne i 

løbet af nogle år vil ende på samme niveau for kontingent- 

refusion, som øvrige afdelinger med kommunalbestyrelses-

medlemmer. 

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe
Økonomigruppen kan ikke på baggrund af eksisterende  

oplysninger vurdere, hvor mange afdelinger dette vedrører, 

forslaget beskriver heller ikke niveauet for disse faste udgif-

ter. Dette forslag beskriver heller ikke rammerne for FU’s evt. 

aftaler. Derfor kan økonomigruppen ikke beregne økonomi-

ske konsekvenser af dette.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe til 4.4.1

Forslaget er betinget af et forslag som hæver indtægtssiden 

med henholdsvis 350.000 og 700.000. Forslaget vil derfor ikke 

medføre yderligere udgifter til det fremlagte budgetforslag. 

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af  

hovedbestyrelsen (sammenlagt med 4.0.1)

Forslaget om- og indarbejdes således, at en andel af de 

midler, der findes ved forslag 4.3 om kontingentrefusion i 

2023 og 2024, går til støtte til Folkebevægelsen. Nærmere be-

stemt 245.000 kr. i 2. halvår af 2023 og 245.000 for 1. halvår af 

2024. De resterende midler fra den nye model for kontingen-

trefusion går alle til omfordelingspuljen jf. ændringsforslag 

4.4.1 og således bortfalder den del af forslag 4.4 om omfor-

delingspulje, der skitserer at de resterende midler hensættes 

til folketingsvalgkamp. Omfordelingspuljen vil således (for-

venteligt) i 2023 indeholde 105.000 og 455.000 i 2024, som 

økonomisk trængte afdelinger kan søge om støtte fra. Mid-

lerne kan desuden anvendes til centrale initiativer, rettet 

mod trængte afdelinger.

.. Fortsættes på næste side .. 
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PROCEDUREFORSLAG VEDR. REGNSKABET 

Tilføjelse som en del af regnskabet: 

Hele regnskabet skal fremlægges (statussiden mangler)

Inden årsmødets behandling af regnskab og økonomi fremlægges 

balancen pr. 31/12-2021 samt 31/12-2022 skriftligt.

Begrundelse:
Når HB vælger kun at fremlægge regnskabets driftsindtægter og -ud-

gifter, er det umuligt at vurdere Enhedslistens økonomiske situation - 

og dermed også hvor store vanskeligheder vi står overfor. Når HB 

endvidere selv stiller forslag (4.1) om, at egenkapitalen skal være 

mindst 2 mio., siger det sig selv, at det er vigtigt at få oplyst, hvor stor 

egenkapitalen faktisk er - og hvordan den har udviklet sig.

Det vil naturligvis være en fordel, hvis HB udsender disse oplysnin-

ger/det fulde regnskab inden årsmødet.

Stillet af: Pia Thorsen (Morsø), Helge Bo Jensen (Albertslund)(Amager 

Øst), Solvejg Sieg Sørensen (Skive), Mikael Hertoft (Østerbro), Inger V. 

Johansen (Østerbro), Reinout Bosch (Nordvest), Charlotte Valløe 

(Skanderborg), Preben Rasmussen (Aabenraa), Nina Busch (Indre Nør-

rebro – den Røde Firkant), Ulla Morin (Nørrebro Park), Krista Stentoft 

(Østerbro), Øivind Larsen (Kerteminde), Torben Conrad (Indre Nørre-

bro – den Røde Firkant), Tina Vejby (Allerød), Alex Suszkiewicz (Ærø), 

Bente Laursen (Holbæk), Lole Møller (Amager Øst), Astrid Vang Hansen 

(Aalborg), Lisbeth Sand (Randers), Ole Andersen (Silkeborg), Magen Pihl 

(Gentofte), Ninna Bay (Næstved), Thomas Spange Olsen (Faxe), Su-

sanne Pahlmann (Greve), Marianne Tornslev (Rødovre), Susanne Lys-

holm Jensen (Lejre), Robert Refby (Vanløse), Lasse Bertelsen (Holbæk), 

Marianne Thorius Ruskjær (Odense), Jens Lund Hansen (Bornholm), 

Flemming Larsen (Sorø), Ellen Agerskov (Sorø), Sven Gårn Hansen 

(Brønshøj), Kirsten Fahnøe (Vordingborg), Jens Ohlsen (Ballerup), Birthe 

Bang Larsen (Hvidovre) Erik Nielsen (Bornholm), Margareta Magnusson 

(Brønshøj), Maja Irene Føgh (Indre By), Inge Skov (Århus Syd), Johannes 

Jacobsen (Køge), Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Jens Povlsen 

(Albertslund), Merete Pedersen (Vesterbro), Annedorte Dalsgaard 

(Nordvest) 

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe

Forslaget er betinget af et forslag som hæver indtægtssiden 

med henholdsvis 350.000 og 700.000. Forslaget vil derfor ikke 

medføre yderligere udgifter til det fremlagte budgetforslag. 

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Forslaget indarbejdes således at der på hjemmesiden, hvor 

årsmødematerialerne ligger, linkes til det sted på mit.en-

hedslisten, hvor årsrapporten for 2021 ligger, da den tidli-

gere har været præsenteret for hovedbestyrelsen og såle-

des fremgår på lige fod med øvrigt HB-materiale. I årsrap-

porten fremgår bl.a. balancen pr. 31.12.2021.

Egenkapitalen ved dette tidspunkt fremgår allerede af års-

mødehæftet i regnskabets række 69 under “akkumuleret 

overskud”. Denne måde at præsentere egenkapitalen og 

regnskabets statusside tilsvarer præcedens ved tidligere 

årsmøder og hovedbestyrelsesperioder. 

Eftersom årsrapporten for 2022 ikke er færdig og derfor ikke 

har været præsenteret for hovedbestyrelsen og altså ikke 

fremgår af HB-materialet på mit.enhedslisten, linkes der på 

hjemmesiden, hvor årsmødematerialerne ligger, til den fore-

løbige opgørelse af statussiden og balancen pr. 31.12.2022, 

som HB er blevet præsenteret for på HB-mødet d. 19.04.2023. 

På lige fod med opgørelsen af egenkapitalen fra 2021 frem-

går opgørelsen af egenkapitalen ved udgangen af 2022 alle-

rede af årsmødehæftet i regnskabets række 69 under “ak-

kumuleret overskud”. 

Det skal bemærkes, at regnskabet for 2022, der fremgår af 

årsmødehæftet, baserer sig på en mere nylig opgørelse end 

den, der blev præsenteret for HB d. 19.04.2023. 

Endvidere, at årsrapporten for 2022 forventes færdiggjort 

tidligere end årsrapporterne er blevet, de sidste fem år. 

Det skal bemærkes, at regnskabet for 2022, der fremgår af 

årsmødehæftet, baserer sig på en mere nylig opgørelse end 

den, der blev præsenteret for HB d. 19.04.2023. 

Endvidere, at årsrapporten for 2022 forventes færdiggjort 

tidligere end årsrapporterne er blevet, de sidste fem år.

Kommentar fra hovedbestyrelsens økonomigruppe

Forslag uden økonomisk betydning.
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.1 KØNSKVOTERING VED DELEGERETVALG
Forslag til ændring af vedtægternes §8 ÅRSMØDET stk. 3

Bestemmelsen lyder:

Valg af delegerede

Stk. 3. Den enkelte afdelings delegerede vælges på møder, hvor 

alle medlemmer skal inviteres. På mødet vælges de delegerede 

ved skriftlig afstemning, hvor hvert medlem højst kan stemme 

på et antal kandidater svarende til halvdelen (oprundet til nær-

meste hele tal) af det antal delegerede, der skal vælges. De op-

stillede vælges efter deres stemmetal. Dog er mindst 40 % af 

pladserne reserveret hvert køn. En afdeling kan dog vælge færre 

end 40 % af det ene køn, i fald der ikke er kandidater nok til at 

opfylde kønskvoteringen. I afdelinger med netop 3 delegerede 

erstattes 40 % dog med 33 %.

Afdelingen bestemmer, hvor mange suppleanter den vil vælge. 

De indgår på en suppleantliste, prioriteret efter kandidaternes 

stemmetal, og skal fremgå af referatet fra mødet. Dog kan af-

delingen højst sende det antal af de valgte suppleanter til års-

mødet, der svarer til den af HB fastsatte suppleantkvote for af-

delingen. Har en delegeret forfald indtræder en suppleant efter 

prioritet, dog med respekt for kønskvoteringen.

Ændring:

“Dog er mindst 40 % af pladserne reserveret hvert køn. En afde-

ling kan dog vælge færre end 40 % af det ene køn, i fald der ikke 

er kandidater nok til at opfylde kønskvoteringen. I afdelinger 

med netop 3 delegerede erstattes 40 % dog med 33 %.”

Erstattes af:

“Dog kan højst 60 % af pladserne besættes af delegerede med 

samme køn, såfremt der er kandidater nok til at opfylde denne 

kønskvotering. I afdelinger med netop 3 delegerede erstattes 60 

% dog med 67 %.”

Begrundelse:
Vedtægtsændringen ændrer ikke substantielt i reglerne om 

kønskvotering, men tager højde for valget af nonbinære med-

lemmer.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.2 KØNSKVOTERING VED VALG TIL HB
Forslag til ændring af vedtægternes §9. HOVEDBESTYRELSEN (HB) 

stk. 6 og 7

Bestemmelsen lyder:

Kønskvotering

Stk. 6. Ved valg til Hovedbestyrelsen skal hvert køn have mindst 

10 pladser. Der opstilles 2 lister med henholdsvis de mandlige og 

kvindelige kandidater. Kandidaterne vælges efter deres stem-

metal. Hvis der ikke er 10 kandidater på én af listerne suppleres 

op fra den anden liste.

Suppleanter

Stk. 7. De 5 mænd og 5 kvinder med højst stemmetal, der ikke 

opnår valg, indgår på en suppleantliste prioriteret efter stem-

metal. Ved indsupplering i løbet af året følges samme princip for 

fordeling mellem kvinder og mænd som ved valg til Hovedbesty-

relsen. Suppleanter bliver medlem af Hovedbestyrelsen, når ho-

vedbestyrelsesmedlemmer udtræder permanent eller for en pe-

riode af minimum 3 måneder. De mulige 1.-suppleanter indkal-

des til hovedbestyrelsesmøderne med taleret.

Ændring:

Stk. 6 ændres til:

“Ved valg til Hovedbestyrelsen må et køn højest besidde 60 % af 

pladserne, såfremt der er kandidater nok til at opfylde denne 

kønskvotering. Kandidaterne vælges efter deres stemmetal.”

I stk. 7 erstattes: 

“De 5 mænd og 5 kvinder med højest stemmetal, der ikke opnår 

valg, indgår på en suppleantliste prioriteret efter stemmetal. Ved 

indsupplering i løbet af året følges samme princip for fordeling 

mellem kvinder og mænd som ved valg til Hovedbestyrelsen.”

af:

“De 10 opstillede med højest stemmetal, der ikke opnår valg, 

indgår på en suppleantliste prioriteret efter stemmetal. Ved 

indsupplering i løbet af perioden følges samme princip for for-

deling mellem kønnene som ved valg til Hovedbestyrelsen.” 

Begrundelse:
Vedtægtsændringen ændrer ikke substantielt i reglerne om 

kønskvotering, men tager højde for valget af nonbinære med-

lemmer.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.3 MEDLEMMER I UDLANDET
Forslag til ændring af vedtægternes § 6 AFDELINGER OG 

REGIONER STK. 4:

Bestemmelsen lyder:

 Stk. 1. Afdelinger er den demokratiske grundstruktur i Enhedsli-

sten og kan oprettes i lokalområder med medlemmer af En-

hedslisten. Oprettelse og nedlæggelse af afdelinger godkendes 

af Enhedslistens hovedbestyrelse.

Stk. 2. Afdelinger skal have selvstændig økonomi og egne ved-

tægter.

Stk. 3. I tilfælde af flere afdelinger i samme kommune, skal der 

etableres en demokratisk struktur for afdelingerne i kommunen, 

der kan sikre medlemmernes indflydelse i forbindelse med by-

rådspolitik m.m.

Stk. 4. Hovedbestyrelsen kan i helt særlige tilfælde give tilladelse 

til at der oprettes en afdeling ud fra andre kriterier end geogra-

fiske. Hovedbestyrelsen kan også beslutte at en sådan afdeling 

skal nedlægges.

Stk. 5. For hver af de fem regioner i Danmark er der en regional 

struktur for afdelingerne i denne region.

Stk. 6. Hver region har selvstændig økonomi og egne vedtægter.

Ændring:

I stk. 4 sættes komma efter geografiske og tilføjes ”, herunder en 

afdeling for medlemmer, der er bosat i udlandet.”

Begrundelse:
Med en øget internationalisering bliver der stadig flere, som i 

kortere eller længere tid arbejder eller studerer i udlandet. Tilfø-

jelsen giver mulighed for at Hovedbestyrelsen kan give tilladelse 

til at der oprettes en afdeling for medlemmer bosat i udlandet – 

en mulighed, der ikke findes i de nuværende vedtægter. Det er 

en forudsætning, at der ved oprettelsen af en sådan afdeling 

findes praktiske løsninger fx ift. rejserefusion, som ikke pålægger 

landsorganisationen ekstraordinære ekstraudgifter. Dette kan 

reguleres i afdelingens vedtægter, der godkendes i Hovedbesty-

relsen.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.4 FORENKLING AF REGLERNE VEDR. FRISTER 
OG FORSLAGSTYPER TIL ÅRSMØDET
Forslag til ændring af vedtægternes § 8. ÅRSMØDET stk. 4 og 

stk. 5 (anden del):

Bestemmelsen lyder:

”Stk. 4. Årsmødet forberedes af Hovedbestyrelsen med forslag til 

dagsorden og dirigenter, samt en anbefaling af hvilke forslag, 

der skal behandles.

Hovedbestyrelsen, afdelinger, udvalg og enkeltmedlemmer kan 

fremsætte forslag til årsmødet.

Sidste frist for indlevering af hovedforslag er 10 uger før årsmø-

det.

Stk. 5. Hovedbestyrelsen skal senest otte uger før årsmødet 

fremlægge et begrundet forslag til dagsorden for medlemmerne. 

Dagsordenen på et ordinært årsmøde skal hvert år indeholde 

punkterne valg af spidskandidater og valg til HB. Hovedbestyrel-

sen fremlægger en beretning på hvert årsmøde og afsætter 

mindst 3 timer på forslaget til dagsorden for årsmødet til drøf-

telse af beretning og den politisk situation. Hvert andet år skal 

Hovedbestyrelsen fremsætte forslag til arbejdsplan og budget 

for en 2-årig periode og sætte behandling af disse forslag på 

dagsorden. Hovedbestyrelsens forslag til dagsorden skal mindst 

hvert tredje år indeholde et punkt hvor ændringsforslag til ved-

tægter behandles. Den endelige dagsorden for årsmødet fast-

lægges af årsmødet. Fristerne for indlevering af forslag til aktu-

elle politiske udtalelser samt ændringsforslag er tidligst 4 uger 

efter udsending af hovedforslagene til medlemmerne. Den afgå-

ende hovedbestyrelse eller det afgående forretningsudvalg kan 

dog fremsætte presserende politiske udtalelser ved årsmødets 

åbning.”

Ændring:

Følgende slettes i stk. 5: “Fristerne for indlevering af forslag til 

aktuelle politiske udtalelser samt ændringsforslag er tidligst 4 

uger efter udsending af hovedforslagene til medlemmerne. Den 

afgående hovedbestyrelse eller det afgående forretningsudvalg 

kan dog fremsætte presserende politiske udtalelser ved årsmø-

dets åbning.”

Følgende tilføjes i stk. 4: ”Fristen for ændringsforslag er tidligst 4 

uger efter udsending af hovedforslag til medlemmerne.”

Begrundelse:
I de nuværende vedtægter er der beskrevet 3 forskellige typer 

vedtagelser/forslag; Hovedforslag/indkomne forslag, aktuelle 

politiske udtalelser og presserende politiske udtalelser. Det 

foreslås at begrebet aktuelle udtalelser fjernes, da det ikke er 

muligt at have en demokratisk proces med ændringsforslag. 

Denne type udtalelser har i øvrigt ikke været behandlet i en år-

række. Det forudsættes at Hovedbestyrelsen/FU fortsat kan 

stille presserende politiske udtalelser ved årsmødets åbning. 

Den nuværende praksis, hvor denne type udtalelser kun vedta-

ges, hvis der ikke er behov for substantielle ændringsforslag 

fastholdes.

Med forslaget samles bestemmelserne om fristen på 10 uger for 

hovedforslag/indkomne forslag samt fristen for ændringsforslag 

i § 8 stk. 4.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.5 2-ÅRIGE HB-PERIODER OG DAGSORDENER 
TIL ÅRSMØDER
Forslag til ændring af vedtægternes § 8. ÅRSMØDET stk. 5 og § 9 

HOVEDBESTYRELSEN stk. 2

Bestemmelsen lyder:

“§ 8 Stk. 5. Hovedbestyrelsen skal senest otte uger før årsmødet 

fremlægge et begrundet forslag til dagsorden for medlemmerne. 

Dagsordenen på et ordinært årsmøde skal hvert år indeholde 

punkterne valg af spidskandidater og valg til HB. Hovedbestyrel-

sen fremlægger en beretning på hvert årsmøde og afsætter 

mindst 3 timer på forslaget til dagsorden for årsmødet til drøf-

telse af beretning og den politisk situation. Hvert andet år skal 

Hovedbestyrelsen fremsætte forslag til arbejdsplan og budget 

for en 2-årig periode og sætte behandling af disse forslag på 

dagsorden. Hovedbestyrelsens forslag til dagsorden skal mindst 

hvert tredje år indeholde et punkt hvor ændringsforslag til ved-

tægter behandles. Den endelige dagsorden for årsmødet fast-

lægges af årsmødet. Fristerne for indlevering af forslag til aktu-

elle politiske udtalelser samt ændringsforslag er tidligst 4 uger 

efter udsending af hovedforslagene til medlemmerne. Den afgå-

ende hovedbestyrelse eller det afgående forretningsudvalg kan 

dog fremsætte presserende politiske udtalelser ved årsmødets 

åbning.”

Den første del af stk. 5 ændres til:

“Hovedbestyrelsen skal senest otte uger før ordinære årsmøder 

fremlægge et forslag til dagsorden for medlemmerne.

Hvert år skal forslaget til dagsorden indeholde punkterne:

 · Beretning og den politiske situation

 · Regnskab

 · Valg af spidskandidater

Mindst hvert andet år skal forslaget til dagsorden desuden inde-

holde punkterne:

 · Valg til hovedbestyrelsen

 · Valg til vedtægtsnævnet

 · Valg til ligebehandlingskomiteen

 · Valg af interne revisorer

 · Forslag til arbejdsplan

 · Forslag til budget

 · Valg til Rød Fond

Mindst hvert tredje år skal forslaget til dagsorden desuden inde-

holde punktet:

 · Forslag til vedtægtsændringer

Den endelige dagsorden for årsmødet fastlægges af årsmødet.

Hovedbestyrelsen udarbejder og fremsætter den årlige beret-

ning samt toårige forslag til arbejdsplan og budget. I tilfælde af, 

at årsmødet ikke vedtager hovedbestyrelsens beretning, træder 

hovedbestyrelsen af og valg til hovedbestyrelsen tilføjes som 

punkt på dagsordenen for det igangværende årsmøde, hvis ikke 

punktet allerede er på dagsordenen. Frist for opstilling fastsæt-

tes af årsmødet.”

Bestemmelsen lyder:

§ 9 Stk. 2. Enhedslistens hovedbestyrelse består af 25 medlem-

mer valgt på årsmødet. Repræsentanter fra afdelinger, der ikke 

er repræsenteret i Hovedbestyrelsen, får rejserefusion til hoved-

bestyrelsesmøderne.

Der tilføjes efter 1. punktum:

Der afholdes ordinært valg af hovedbestyrelsen i ulige år.

Begrundelse:
Vedtægtsændringerne betyder, at hovedbestyrelsen vælges for 

en toårig periode i stedet for hvert år. Formålet er en styrkelse 

af hovedbestyrelsens politiske arbejde. Med 1-årige perioder fra 

forår til forår når hovedbestyrelsen ofte kun konstituering og in-

troduktion før sommerferien. Møderne efter nytår bruges først 

og fremmest til årsmødeforberedelser. Det betyder, at der kun 

er ca. 6 måneder til større strategiske debatter, politikudvikling, 

kontakt til udvalg osv. i løbet af hovedbestyrelsens funktionspe-

riode.

I forlængelse af regelændringen vedr. hovedbestyrelsen forlæn-

ges perioden for en række andre funktioner (vedtægtsnævn, li-

gebehandlingskomite, interne revisorer, Rød Fond) til 2 år.

Det indgår i forslaget, at årsmødet ekstraordinært kan vælge 

en ny hovedbestyrelse, hvis årsmødet forkaster hovedbestyrel-

sens beretning - også i de år, hvor hovedbestyrelsesvalg ikke er 

på dagsordenen. Således har årsmødet en politisk nødbremse, 

hvis der er utilfredshed med den siddende hovedbestyrelse.

Reglerne vedr. 2-årige perioder for hovedbestyrelsen mv. ændres 

først fra og med årsmødet 2025. Begrundelsen er, at hovedbe-

styrelsen under årsmødets budgetpunkt foreslår at årsmødet 

2024 afholdes digitalt.

Bestemmelsen forenkles, så den mere oversigtligt beskriver 

hvilke punkter, der skal være på årsmødedagsordenen.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.6 KONSEKVENSRETTELSER I BESTEMMELSERNE 
OM HOVEDBESTYRELSEN (MØDEFREKVENS OG 
MULIGHED FOR ORLOV) HVIS 2-ÅRIGE HB-
PERIODER VEDTAGES
Forslag til ændring af vedtægternes §9. HOVEDBESTYRELSEN (HB) 

stk. 7 og 9:

Bestemmelsen lyder:

Stk. 7. “De 5 mænd og 5 kvinder med højst stemmetal, der ikke 

opnår valg, indgår på en suppleantliste prioriteret efter stem-

metal. Ved indsupplering i løbet af året følges samme princip for 

fordeling mellem kvinder og mænd som ved valg til Hovedbesty-

relsen. Suppleanter bliver medlem af Hovedbestyrelsen, når ho-

vedbestyrelsesmedlemmer udtræder permanent eller for en pe-

riode af minimum 3 måneder. De mulige 1.-suppleanter indkal-

des til hovedbestyrelsesmøderne med taleret.”

Ændring:

I stk. 7. erstattes “Suppleanter bliver medlem af Hovedbestyrel-

sen, når hovedbestyrelsesmedlemmer udtræder permanent el-

ler for en periode af minimum 3 måneder.”

 af:

“En suppleant bliver permanent medlem af Hovedbestyrelsen, 

når hovedbestyrelsesmedlemmer udtræder og midlertidigt 

medlem, hvis et hovedbestyrelsesmedlem tager orlov. Hovedbe-

styrelsesmedlemmer kan tage orlov i en periode på mindst 2 og 

højest 6 måneder.”

I stk. 9. erstattes: “Hovedbestyrelsen holder mindst 8 møder i pe-

rioden”

med

“Hovedbestyrelsen holder mindst 8 møder om året.”

Begrundelse:
Forslagene ligger i forlængelse af forslaget om 2-årige HB-perio-

der. Ændringen i stk. 7 giver en mulighed for orlov fra bestyrel-

sesarbejdet, således at et hovedbestyrelsesmedlem kan komme 

tilbage efter en orlovsperiode i op til 6 måneder, fx ifm. sygdom, 

barsel, rejse eller andet.

Ændringen i stk. 9 er en konsekvensrettelse.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.7 VALG TIL HOVEDBESTYRELSE OG 
ARBEJDSGRUPPER 

§ 9. Hovedbestyrelsen stk. 2 ændres til:

Stk. 2. Enhedslistens hovedbestyrelse består af 25 ordinære 

medlemmer valgt på årsmødet.

Stk. 2.1 Årsmødet beslutter om hovedbestyrelsens 25 ordinære 

medlemmer suppleres med ekstraordinære medlemmer der 

vælges direkte ved urafstemning kort efter årsmødet til be-

stemte arbejdsgrupper, som hovedbestyrelsen nedsætter indtil 

næste årsmøde. 

Stk. 2.2 Alle medlemmer kan stille forslag til, hvilke arbejdsgrup-

per der skal være og suppleres med ekstraordinære hovedbe-

styrelsesmedlemmer.

Stk. 2.3 Årsmødet kan vælge op til 3 arbejdsgrupper, der kan 

suppleres med enten 3 eller 5 ekstraordinære medlemmer. 

Stk. 2.4 Der skal minimum være et ordinært hovedbestyrelses-

medlem i en arbejdsgruppe, der besluttes suppleret med ekstra-

ordinære hovedbestyrelses medlemmer. Flertallet skal dog ud-

gøres af ekstraordinære medlemmer.

Stk. 2.5 Ekstraordinære medlemmer af hovedbestyrelsen delta-

ger på lige fod med ordinære hovedbestyrelsesmedlemmer i 

den arbejdsgruppe eller valgkampledelse samt de punkter, som 

vedrører det arbejde i hovedbestyrelsesmøderne.

Stk. 6 suppleres med:

Stk. 6. Ved valg til Hovedbestyrelsen skal hvert køn have mindst 

10 pladser. Der opstilles 2 lister med henholdsvis de mandlige og 

kvindelige kandidater. Kandidaterne vælges efter deres stem-

metal. Hvis der ikke er 10 kandidater på én af listerne, suppleres 

op fra den anden liste.

Stk. 6.1 Hvert køn skal udgøre mindst 40% af de ekstraordinære 

hovedbestyrelsesmedlemmer der vælges til bestemte arbejds-

grupper.

Begrundelse:
Kære Ø’er 

Dette forslag har to formål. 

Formål 1:

Det første formål er at supplere vores hovedbestyrelse med 

personer, der kan få lov at koncentrere sig om de områder, vi i 

fællesskab finder frem til, er vigtige at der mere fokus, tid og 

kræfter lagt i. Hovedbestyrelsens opgave er stor, og vi ønsker os 

stadigt mere af partiet og dermed hovedbestyrelsen, og det be-

tyder at der er meget arbejde og ansvar, der hviler på få men-

neskers skuldre. 

Samtidig er det måske uoverskueligt for mange medlemmer at 

skulle deltage i og stille op til at tage ansvaret for alt det hoved-

bestyrelsen skal forholde sig til, men samtidig har medlemmet 

måske ekspertviden og/eller er meget aktive i de områder, som 

optager partiet, og kan godt overskue at ligge mange kræfter i 

og forholde sig til det bestemte område. 

Med den her model, kan hovedbestyrelsen få medlemmer, hvis 

eneste opgave er at tænke dybt og længe over et bestemt om-

råde, sådan så arbejdsgrupperne, som hovedbestyrelsen nor-

malt fordeler sig på over et år, kan fremlægge endnu bedre be-

slutningsforslag til hele hovedbestyrelsen, og kan udføre bedre 

og mere arbejde.

Disse ekstraordinære medlemmer skal kunne deltage på lige 

fod i planlægningen, udførelsen og afstemningen af det arbejde, 

de er valgt til.  Det giver et større incitament til at arbejde, da 

det er sjovere at være med til ting, man også har stemmeret 

over. Samtidig er det vigtigt at de ekstraordinære medlemmer, 

hvis eksistensformål er mere og bedre arbejde, ikke begrænses 

af travlheden hos de ordinære hovedbestyrelsesmedlemmer, så 

der er fremdrift i arbejdet, og derfor er det vigtigt at de i de be-

stemte arbejdsområder deltager på lige fod i planlægningen og 

udførelsen som et ordinært hovedbestyrelsesmedlem. 

Jeg forestiller mig at i ’arbejds-tunge’ og ’holdnings-lette’ områ-

der, som tit er de mål partiet har, såsom, hvordan sikre Ø en 

bedre forankring i arbejderklassen, så stiller man op til uraf-

stemningen med sine ideer til, hvordan arbejdet kan gribes an,. 

Formål 2:

Det andet formål er at gøre det let og overskueligt for medlem-

merne at vælge hovedbestyrelsesmedlemmer, man ved hvad 

mener om et bestemt område, hvis partiet er specielt optaget 

af det område et bestemt år. Partiet kan f.eks. et bestemt år 

vælge at nedsætte en ’atomkraft’ arbejdsgruppe, hvis opgave er 

at give et bud på partiets holdning på det punkt. 

Med den her model kan man vælge repræsentanter for de hold-

ninger, der fylder mest i partiet på det bestemte område direkte 

til at sidde og snakke sammen om og forhåbentligt nå til kom-

promisser, alle kan se sig i. Jeg tror dette vil hjælpe på tillidsni-

veauet i partiet på to måder. For det første, så ved en urafstem-

ning, hvor man skriver, hvad man mener om det område, kan 

man se klart, hvilke holdninger der fylder mest i partiet, og ingen 

vil derfor skulle ane sig frem til, og måske opbygge en falsk tro 

på, deres holdning er den mest repræsentative. For det andet, 

så giver det en ro og tilfredshed med kompromisser at vide, at 

repræsentanter for ens holdning har talt med de andre, og det 

her var, hvad det nåede frem til sammen. Jeg tror også at det 

hjælper på politikudviklingen. 

Forestil jer, hvis befolkningen i Danmark kunne vælge direkte til 

forhandlere og politiker på bestemte politikområder, som man 

er sikret skal behandles? Forhandlere og politikere der fortalte 

direkte, hvad de mente om et bestemt område, og som ikke re-

præsenterede den slags pakkeløsninger, som det at stemme på 

et medlem af et parti er. Repræsentanter der ikke skulle for-

holde sig til alt muligt andet, end det som de er blevet bedt om. 

Hvilket under for demokratiet det ville være! Det kan vi have 

lige her i Ø!

Stillet af: Shukri Dol (Sydhavnen), Kaj Jessen  (Sydhavnen)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.8 ANSATTES MEDINDFLYDELSE PÅ DERES 
ARBEJDSPLADS 1

I vedtægternes § 9, stk. 3 ændres teksten til:

”Højst 3 af Hovedbestyrelsens medlemmer må udgøres af folke-

tingsmedlemmer og medlemmer af EU-parlamentet og medar-

bejdere i Enhedslisten med ledelsesansvar. Herudover kan højest 

2 medlemmer udgøres af medarbejdere uden ledelsesansvar. 

Ansættes eller vælges et hovedbestyrelsesmedlem i løbet af en 

hovedbestyrelsesperiode, så vedkommende bliver omfattet af 

kvoterne, skal pågældende hovedbestyrelsesmedlem udtræde, 

hvis der med ansættelsen sker en overskridelse af de respektive 

kvoter. I tilfælde af valg eller lignende, hvor flere Hovedbestyrel-

sesmedlemmer vælges til en politisk post samtidig, så afgør an-

tallet af stemmer på årsmødet, hvem der skal udtræde.”

Begrundelse:
Forslaget vil medføre, at ordinære medarbejdere i Enhedslisten 

har lettere ved at blive repræsenteret i Hovedbestyrelsen. Som 

reglerne er lige nu, så er der en meget stor tilbøjelighed til, at 

medarbejdere i Enhedslisten administrativt er udelukket fra at 

kunne opnå repræsentation til Hovedbestyrelsen, fordi de ofte 

vil blive udkonkurreret af politikere. Dette er uhensigtsmæssigt, 

fordi Enhedslistens politik er, at medarbejdere skal have indfly-

delse på deres arbejdsplads ved at kunne opnå valg til bestyrel-

ser.

Stillet af: Karsten Skjellerup (Frederiksberg), Maria Therese Thomas 

Strand (Sydhavnen), Christian Gorm Hansen (Frederiksberg)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.9 ANSATTES MEDINDFLYDELSE PÅ DERES 
ARBEJDSPLADS 2

Der indsættes et nyt § 9, stk. 4.

I det nye § 9, stk. 4 skrives følgende:

”Foruden ansattekvoten øremærkes to pladser i Hovedbestyrel-

sen til ansatte uden ledelsesansvar, der hhv. er tilknyttet Folke-

tingsgruppen og Landskontoret i ordinære ansættelser. Medar-

bejderne står selv for at udarbejde praksis for valg og indsup-

plering, så længe den etablerede proces er demokratisk. Som 

udgangspunkt øremærkes der én plads til hvert af de to sekre-

tariater, men hvis et flertal i medarbejdergrupperne på begge 

sekretariater ønsker det, kan der ses bort fra denne regel, så se-

kretariaterne deles om de to pladser.“

Begrundelse:
Forslaget vil medføre, at ordinære medarbejdere i Enhedslisten 

får øremærkede pladser i Hovedbestyrelsen. Som reglerne er lige 

nu, så er der en meget stor tilbøjelighed til, at medarbejdere i 

Enhedslisten administrativt er udelukket fra at kunne opnå re-

præsentation til Hovedbestyrelsen, fordi de ofte vil blive udkon-

kurreret af politikere. Dette er uhensigtsmæssigt, fordi Enhedsli-

stens politik er, at medarbejdere skal have indflydelse på deres 

arbejdsplads ved at kunne opnå valg til bestyrelser.

Stillet af: Karsten Skjellerup (Frederiksberg), Maria Therese Thomas 

Strand (Sydhavnen), Christian Gorm Hansen (Frederiksberg)



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 6766

5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.10 STØRRELSEN PÅ FORRETNINGSUDVALGET 
OG ANDEL AF FRIKØBTE
Forslag til ændring af vedtægternes §9. HOVEDBESTYRELSEN (HB) 

stk. 12:

Bestemmelsen lyder:

Forretningsudvalg (FU):

Stk. 12. “Hovedbestyrelsen vælger blandt sine medlemmer et 

forretningsudvalg på 7 af sine medlemmer, der kan fungere og 

udtale sig på Enhedslistens vegne mellem hovedbestyrelsesmø-

derne. Hovedbestyrelsen kan benytte økonomiske midler sva-

rende til to fuldtidsstillinger til at vælge op til tre medlemmer, 

der frikøbes/aflønnes helt eller delvist, og som en del af Forret-

ningsudvalget har det daglige politiske og organisatoriske an-

svar mellem forretningsudvalgsmøderne. Disse personer vælges 

før de øvrige forretningsudvalgsmedlemmer. Hovedbestyrelsen 

beslutter først hvor mange, der skal vælges. Vælges der en eller 

to, har hvert medlem af Hovedbestyrelsen én stemme. Vælges 

der tre, har hvert hovedbestyrelsesmedlem to stemmer. De per-

soner, der er frikøbt/aflønnede medlemmer af Forretningsud-

valget, medregnes ikke til ansattekvoten i forretningsudvalg og 

hovedbestyrelse. Såfremt der vælges to eller tre personer til-

stræbes, at mindst en af dem er kvinde.”

Ændring:

I stk. 12 erstattes: “7”

af:

“5 eller 7”

Og

“Hovedbestyrelsen kan benytte økonomiske midler svarende til 

to fuldtidsstillinger til at vælge op til tre medlemmer, der frikø-

bes/aflønnes helt eller delvist, og som en del af Forretningsud-

valget har det daglige politiske og organisatoriske ansvar mel-

lem forretningsudvalgsmøderne. Disse personer vælges før de 

øvrige forretningsudvalgsmedlemmer. Hovedbestyrelsen beslut-

ter først hvor mange, der skal vælges. Vælges der en eller to, har 

hvert medlem af Hovedbestyrelsen én stemme. Vælges der tre, 

har hvert hovedbestyrelsesmedlem to stemmer. De personer, 

der er frikøbt/aflønnede medlemmer af Forretningsudvalget, 

medregnes ikke til ansattekvoten i forretningsudvalg og hoved-

bestyrelse. Såfremt der vælges to eller tre personer tilstræbes, 

at mindst en af dem er kvinde.”

erstattes af:

“Hovedbestyrelsen kan benytte økonomiske midler svarende til 

to fuldtidsstillinger til at vælge et antal forretningsudvalgsmed-

lemmer, der frikøbes/aflønnes helt eller delvist. De frikøbte har 

det daglige politiske og organisatoriske ansvar mellem forret-

ningsudvalgsmøderne. Disse personer vælges før de øvrige for-

retningsudvalgsmedlemmer. Andelen af frikøbte må højst være 

én under halvdelen af forretningsudvalget, således at der i et 

forretningsudvalg på 5, højest må være 2 frikøbte og i et forret-

ningsudvalg på 7, højest må være 3 frikøbte. De personer, der er 

frikøbt/aflønnede medlemmer af Forretningsudvalget, medreg-

nes ikke til ansattekvoten i forretningsudvalg og hovedbesty-

relse.”

Stk. 13 lyder fortsat:

“Højst 1/3 af Forretningsudvalget må udgøres af fuldtidsrepræ-

sentanter og ansatte. Kønsfordelingen i Forretningsudvalget er 

underkastet samme kønskvoteringsregler som Hovedbestyrel-

sen.”

Begrundelse:
Forslaget betyder, at en kommende HB selv kan vælge at have 

et større eller et mindre forretningsudvalg alt efter hvordan man 

vil tilrettelægge arbejdet. HB har tidligere haft denne mulighed. I 

forlængelse heraf ændres reglerne om antallet af frikøbte, såle-

des at det fortsat altid vil være mindre end halvdelen af forret-

ningsudvalget, der er frikøbt.

Loftet for frikøbets omfang ændres ikke, men den nuværende 

hovedbestyrelse vil i forbindelse med budgetforslaget foreslå et 

markant mindre frikøb end vedtægterne giver mulighed for.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.11 AFSKAFFELSE AF FRIKØBSORDNINGEN

Ændring af Forretningsudvalg (FU) Stk. 12.  

Følgende slettes: ”Hovedbestyrelsen kan benytte økonomiske 

midler svarende til to fuldtidsstillinger til at vælge op til tre 

medlemmer, der frikøbes/aflønnes helt eller delvist, og som en 

del af Forretningsudvalget har det daglige politiske og organisa-

toriske ansvar mellem forretningsudvalgsmøderne. Disse perso-

ner vælges før de øvrige forretningsudvalgsmedlemmer. Hoved-

bestyrelsen beslutter først hvor mange, der skal vælges. Vælges 

der en eller to, har hvert medlem af Hovedbestyrelsen én 

stemme. Vælges der tre, har hvert hovedbestyrelsesmedlem to 

stemmer. De personer, der er frikøbt/aflønnede medlemmer af 

Forretningsudvalget, medregnes ikke til ansattekvoten i forret-

ningsudvalg og hovedbestyrelse.

Såfremt der vælges to eller tre personer tilstræbes, at mindst en 

af dem er kvinde.“

I stedet indsættes: ”Forretningsudvalget vælges efter samme 

principper som Hovedbestyrelsen, med mindretalsbeskyttelse.“

Konsekvensændring: Ansattekvote Stk. 3. Ændres: Højst 3 af Ho-

vedbestyrelsens medlemmer må udgøres af folketingsmedlem-

mer, medlemmer af EU-parlamentet og ansatte i Enhedslisten 

eller tilknyttet virksomhed. Det gælder uanset ansættelsesfor-

holdets karakter, omfang og varighed. Ansættes eller vælges et 

hovedbestyrelsesmedlem i løbet af en hovedbestyrelsesperiode, 

således at vedkommende bliver omfattet af kvoten, skal pågæl-

dende hovedbestyrelsesmedlem udtræde, såfremt ansættelsen 

eller valget medfører, at mere end 3 af Hovedbestyrelsens med-

lemmer dermed er omfattet af kvoten. Ansættes eller vælges 

flere hovedbestyrelsesmedlemmer samtidig i løbet af en peri-

ode, skal det antal hovedbestyrelsesmedlemmer blandt de ny-

ansatte eller valgte, som er nødvendigt for, at antallet af perso-

ner, som er omfattet af kvoten, ikke udgør mere end 3 af det 

siddende antal hovedbestyrelsesmedlemmer, udtræde. Dette 

afgøres efter færrest modtagne stemmer ved hovedbestyrelses-

valget på årsmødet.

Forslag: Tallet 3 ændres til 5.

Yderligere ændring, ansattekvote stk 3.: til listen over personer 

omfattet af ansattekvoten tilføjes: ”Kommunalpolitikere der 

modtager fuld løn”,

Begrundelse:
Frikøbsordningen har vi ikke råd til i den nuværende situation, 

med dårlig økonomi og den har også vist sig at forplumre for-

skellen på ansatte og politisk valgte i Enhedslisten. Valgprocedu-

ren som er angivet har vist sig at være uhyre indviklet og tids-

krævende.

Ansattekvoten bliver i konsekvens ændret tilbage til de 5 (fem) 

personer den var før indførslen af frikøbsordningen.  Der er hel-

ler ikke nogen som helst logisk grund til at fuldtids kommunal-

politikere ikke skal være omfattet af ansattekvoten, så dette 

ændres også

Stillet af: Mikael Hertoft (Østerbro)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.12 MEDLEMMER I UDLANDET
Forslag til ændring af vedtægternes §11. 

FOLKETINGSKANDIDATER stk. 1

Bestemmelsen lyder:

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten. Forud for årsmødet afholdes en urafstemning 

om valg af spidskandidater til Folketinget. Urafstemningen af-

holdes separat i to områder, Øst og Vest med skillelinje ved Sto-

rebælt, således at område Øst består af storkredsene Køben-

havn, Københavns Omegn, Sjælland, Nordsjælland og Bornholm, 

mens område Vest består af storkredsene Fyn, Sydjylland, Øst-

jylland, Vestjylland og Nordjylland. Medlemmer, som ønsker at 

opstille som spidskandidater, tilmelder sig urafstemningen i en-

ten Øst eller Vest. Det skal fremgå af opstillingen, hvis kandida-

ten ikke stiller sig til rådighed for alle valgkredse. Urafstemnin-

gen omhandler spidskandidater i alle storkredse med undta-

gelse af Bornholm samt et antal suppleringskandidater fastlagt 

af Hovedbestyrelsen før tilmelding. Ved urafstemningen kan 

hvert medlem maksimalt stemme på det antal kandidater, som 

Hovedbestyrelsen har fastlagt, at der skal vælges i det område. 

Medlemmer har stemmeret i det område, hvor de bor. Resulta-

tet er vejledende for årsmødets valg af spidskandidater.

Ændring:

Efter formuleringen “Medlemmer har stemmeret i det område, 

hvor de bor.” tilføjes:

”Medlemmer bosat i udlandet stemmer i område Øst, med min-

dre de anmoder om at stemme i Vest.”

Begrundelse:
Der har været usikkerhed mht. hvor medlemmer der er bosat i 

udlandet skal stemme.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.13 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER 1
Landsdækkende urafstemning

Vedtægtsændring vedr. urafstemning § 11 stk. 1

Nuværende tekst:

§11. FOLKETINGSKANDIDATER

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten. Forud for årsmødet afholdes en urafstemning 

om valg af spidskandidater til Folketinget. Urafstemningen af-

holdes separat i to områder, Øst og Vest med skillelinje ved Sto-

rebælt, således at område Øst består af storkredsene Køben-

havn, Københavns Omegn, Sjælland, Nordsjælland og Bornholm, 

mens område Vest består af storkredsene Fyn, Sydjylland, Øst-

jylland, Vestjylland og Nordjylland. Medlemmer, som ønsker at 

opstille som spidskandidater, tilmelder sig urafstemningen i en-

ten Øst eller Vest. Det skal fremgå af opstillingen, hvis kandida-

ten ikke stiller sig til rådighed for alle valgkredse. Urafstemnin-

gen omhandler spidskandidater i alle storkredse med undta-

gelse af Bornholm samt et antal suppleringskandidater fastlagt 

af Hovedbestyrelsen før tilmelding. Ved urafstemningen kan 

hvert medlem maksimalt stemme på det antal kandidater, som 

Hovedbestyrelsen har fastlagt, at der skal vælges i det område. 

Medlemmer har stemmeret i det område, hvor de bor. Resulta-

tet er vejledende for årsmødets valg af spidskandidater.

Erstattes af:

§11. FOLKETINGSKANDIDATER

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten. Forud for hvert ordinært årsmøde afholdes en 

urafstemning om valg af spidskandidater til Folketinget. Med-

lemmer, som ønsker at opstille som spidskandidater, tilmelder 

sig urafstemningen. Urafstemningen omhandler spidskandidater 

i alle storkredse med undtagelse af Bornholm samt et antal 

suppleantpladser fastlagt af hovedbestyrelsen før tilmelding. 

Ved urafstemningen kan hvert medlem maksimalt stemme på 

det antal kandidater, som hovedbestyrelsen har fastlagt, at der 

skal vælges. Resultatet er vejledende for årsmødets valg af 

spidskandidater og 1. suppleanter.

Begrundelse:
Forslaget genindfører en fælles, landsdækkende urafstemning 

vedr. spidskandidater til folketingsvalg.

Mange kammerater var i 2022 overraskede og ærgerlige over at 

de ikke kunne stemme på de kandidater, som de allerhelst ville 

stemme på i urafstemningen - fordi de var opstillet i den mod-

satte landsdel. Den nye afstemningsform indført med en ved-

tægtsændring 2021 fjernede ikke det problem, at der var stor-

kredse, der følte sig overset i processen og den gav ikke færre 

konflikter i partiet. 

Med den fælles urafstemning var der gennem årene udviklet en 

samtalekultur, hvor årsmødet i relativ fordragelighed kunne 

tage hensyn til så mange storkredsønsker som muligt og sam-

mensætte en liste, der kunne vedtages på årsmødet. Den sam-

talekultur skal vi tilbage til.

Nogle mener at løsningen er, at hver storkreds selv vælger deres 

spidskandidater. Det er af flere grunde ikke den rigtige løsning. 

En fælles landsdækkende spidskandidatliste giver mulighed for 

at stille med en mangfoldig folketingsgruppe ift. køn, alder, er-

hverv, erfaringer mv. Og en fælles liste giver alle medlemmer 

indflydelse på folketingsgruppens sammensætning. Lige nu har 

hverken vestjyderne eller nordsjællænderne et lokalt folketings-

medlem, det samme kan ramme andre storkredse.

Stillet af: Pia Boisen (Lyngby), Aida Ammary (Frederiksberg), Lasse 

Borris Andersen (Frederiksberg), Gitte Christensen (Stevns), Pelle 

Dragsted (Frederiksberg), Jan Engelbrecht (Århus Vest), Peter Engsted 

(Herning), Per Guldbrandsen (Århus Nord),  Jens Lund Hansen (Born-

holm),  Frederikke Hellemann (Østerbro), Jane Kathrine Hellemann 

(Århus Syd),  Flemming Holst (Halsnæs), Jan Jansen (Brønshøj-Husum), 

Thorvald Jepsen (Horsens), Else Kayser (Århus Syd), Bente Møller 

(Brønshøj-Husum), Daniel Panduro (Frederiksberg), Morten Pabst Pe-

tersen (Middelfart), Magne Pihl (Gentofte), Jens Posselt (Horsens), 

Henrik Quist (Skanderborg), Niels Rolskov (Køge), Kristjar Skajaa (År-

hus Syd), Kenn Schoop (Gladsaxe), Günay Usta (Frederiksberg)



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 7170

5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.14 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER 2 
Valg af Folketingskandidater i Storkredsene

Enhedslistens Folketingskandidater bør vælges lokalt i storkred-

sene derfor ændres vedtægterne til følgende ordlyd.

§11. FOLKETINGSKANDIDATER

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten.

Folketingskandidater vælges af medlemsmøder i de enkelte 

storkredse.

Valg af folketingskandidater foretages hvert år.

Regionsbestyrelserne er ansvarlige for afholdelse af kredsenes 

medlemsmøder, fastlæggelse af delegeret tal, og for at indkalde 

forslag til kandidater fra lokalafdelingerne såvel som kandidater 

der er medlemmer af afdelinger uden for storkredsen. 

Hver storkreds skal afholde særskilt møde og vælge kandida-

terne til deres storkreds. Alle afdelingerne skal have mulighed for 

at sende delegerede til mødet. Valget skal være gennemført se-

nest 1. september. 

Det er bestyrelsen for regionen, som har pligten til at sikre, at 

der altid er kandidater i alle opstillingskredse i deres område, og 

at kandidaterne er prioriteret på partilisten.

Forud for storkredsenes medlemsmøder afholdes en vejledende 

urafstemning om valg af kandidater for hvert af storkredsene.

Medlemmer, som ønsker at opstille som kandidater, tilmelder 

sig urafstemningen i den storkreds hvor de ønsker opstilling. 

Kandidater kan kun opstille til valg i en storkreds, men kan op-

stille i hvilken som helst storkreds de måtte ønske.

Resultatet er vejledende for valget af kandidater på de efterføl-

gende medlemsmøder i storkredsene.

Stk. 2. Storkredsenes medlemsmøder vælger samlede kandidat-

lister til opstilling til Folketingsvalg.

Ved udarbejdelsen af kandidatlisten skal der tilstræbes en bred 

sammensætning af spidskandidat-listen fx ift. køn, geografisk 

spredning, lokal forankring, etnisk- og uddannelsesmæssig bag-

grund. 

Valget af kandidatlister sker som et valg mellem hele lister. Der 

stemmes i et antal runder, hvor den liste, der får færrest stem-

mer i hver runde, udgår. Den endelige kandidatliste skal vedta-

ges med 2/3 af stemmerne, og opnår en af listerne allerede 

dette før sidste afstemningsrunde, er denne vedtaget og endelig. 

Opnår ingen af listerne 2/3 af stemmerne i løbet af afstem-

ningsrunderne, skal dirigenterne afslutningsvist spørge forsam-

lingen, om listen med størst opbakning også kan opnå 2/3 af 

stemmerne. Såfremt dette sker, er listen vedtaget og endelig. 

Sker det ikke, afholdes der urafstemning blandt medlemmerne 

om de to kandidatlister med størst opbakning.

Begrundelse:
Mere kollektivitet:

Enhedslisten har brug for stærke og dygtige folketingskandidater 

med maksimal opbakning fra dem der skal føre deres valgkamp 

og gøre dem kendte. Det kræver mere direkte indflydelse lokalt 

for at skabe ejerskab og begejstring.

Lokalt valg af kandidater vil desuden ophæve den deling der er i 

dag mellem spidskandidater og øvrige kandidater, så vi undgår 

at lokale kandidater blot oplever sig som fyld på listen.

Mere kontinuitet:

Vi har brug for kontinuitet, som er betinget af, at man lokalt har 

mulighed at finde nye kandidater, uddanne dem og gøre dem 

kendte.  Det tager tid og indsats. Et arbejde der med de nuvæ-

rende vedtægter ofte kan blive kortsluttet af de centrale valg.

Note: Ændringsforslaget omhandler alene spørgsmålet om lokalt 

valg af folketingskandidater og skal naturligvis tilrettes såfremt 

andre elementer i vedtægterne ændres, såsom valg hvert 2. år, 

etc.

Stillet af: Benny Dall (Kolding)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.16 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER 3
Valg af Folketingskandidater §11 

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten.

Stk. 2. Folketingskandidater vælges på årlige møder i storkred-

sene forud for årsmødet, efter en vejledende urafstemning i de 

enkelte storkredse. 

Stk. 3. Medlemmer, som ønsker at opstille som spidskandidater, 

tilmelder sig urafstemningen i den eller de storkreds(e), hvor de 

ønsker at opstille. Ved urafstemningen kan hvert medlem maksi-

malt stemme på det antal spidskandidater, der skal opstilles i 

storkredsen, besluttet af Hovedbestyrelsen.

Stk. 4. Resultatet af urafstemningerne afgør, hvem der inviteres 

til stormøderne som kandidater. Til stormøderne inviteres det 

antal spidskandidater der skal vælges plus 2.

Stk. 5. Hvis en kandidat på baggrund af urafstemningerne invite-

res til stormøder i flere storkredse vælger kandidaten, hvor ved-

kommende ønsker at deltage. Man kan kun deltage som kandi-

dat på ét opstillende stormøde.

Stk. 6. Stormøderne indkaldes af Regionsbestyrelsen i den på-

gældende storkreds. Alle afdelinger inviteres til at deltage med 

et antal delegerede, efter samme regler som ved årsmødet (§7 

stk 2 og 3). De delegerede får rejserefusion til stormødet. På 

stormødet præsenteres de kandidater, der ønsker at opstille i 

storkredsen. Efter en debat med og mellem kandidaterne afgiver 

de delegerede et antal stemmer svarende til det antal pladser, 

der skal besættes. Afstemningen på stormødet afgør kandida-

ternes placering på listen. Stormødets delegerede bør tilstræbe 

en bred sammensætning af spidskandidat-listen fx ift. køn, et-

nisk- og uddannelsesmæssig baggrund, når de afgiver stemme.

Valg af øvrige kandidater:

Stk. 7. Valg af øvrige kandidater kan ske enten ved stormødet, el-

ler ved et efterfølgende møde i regionen. Regionsbestyrelserne 

er ansvarlige for at indkalde forslag til kandidater fra lokalafde-

lingerne, at invitere de kandidater, der ikke opnåede at blive in-

viteret til stormøde om spidskandidatur samt for sikre afholdel-

sen af møderne. Valget af øvrige kandidater skal være gennem-

ført senest 1. september. 

Stk. 8. Ved forfald rykker kandidaterne op på kandidatlisten.

Stk. 9. Regionsbestyrelsen har pligt til at sikre, at der altid er 

kandidater i alle opstillingskredse i deres område, og at kandi-

daterne er prioriteret på partilisten. Forretningsudvalget påser 

dette og kan i fornødent fald træffe de nødvendige beslutninger.

Stk. 10. Der tilstræbes et tæt samarbejde mellem alle Enhedsli-

stens folketingskandidater, også på tværs af storkreds- og regi-

onsgrænser.

Begrundelse:
”Vi stiller dette forslag for at fremme en åben og demokratisk 

proces med debat i Enhedslisten af, hvem vi vil have som kandi-

dater til Folketingsvalg. Der findes forskellige politiske opfattel-

ser af mange spørgsmål i vores parti, og det er helt naturligt og i 

orden, ikke mindst når vores parti vokser og udbreder sig i hele 

landet. Det er derfor vigtigt at disse forskellige opfattelser kom-

mer åbent frem i en fair diskussion, også når vi vælger kandida-

ter. Vi har også brug for at organisere håndplukning af kandida-

ter fra de grupper vi særligt gerne vi have repræsenteret: arbej-

dere, kvinder, unge, etniske minoriteter osv., så det ikke er op til 

hver enkelt at bane sig vej til toppen. Og denne håndplukning 

sker bedst i lokale miljøer i storkredsene. Her kender man ofte 

bedre nye kandidatemner med potentiale, som endnu ikke er 

kendt på landsplan og den store Enhedsliste offentlighed. Uraf-

stemningen på landsplan og efterfølgende prioriteringer og en-

delig opstilling på Årsmøde fungerede hensigtsmæssigt, da vi 

var et lille parti. Denne metode hjalp os til at få markante per-

soner med politisk tyngde i partiet stillet op i kampen mod 

spærregrænsen. Med vores forsøg på at vinde udbredelse over 

hele landet og få flere kandidater frem med lokal forankring 

både geografisk og i forskellige sociale, kulturelle og etniske mil-

jøer, bliver det imidlertid nu mere og mere vigtigt, at kandida-

terne på en eller anden måde har lokal opbakning blandt deres 

partikammerater. Vi bør undgå, at ren medie markedsføring og 

efterfølgende netværks manøvrer i sidste øjeblik på årsmødet 

afgør, hvem det kommer øverst på listen. Vi har brug for at 

fremme en demokratisk og åben proces med diskussion af, 

hvem vi vil have som kandidater. Desuden vurderer vi at lokale 

møder i storkredsene vil tiltrække større og mere stabil delta-

gelse, når det bliver kendt at disse møder faktisk får afgørende 

indflydelse på, hvem der bliver valgt til Folketinget. Oplevelsen 

af som medlem at have reel indflydelse på storkredsens kandi-

dater, vil give større lyst til at være en del af medlemsdemokra-

tiet og deltage aktivt i valgkampe. Opstillingsmøder i alle stor-

kredse vil give basis for bedre forankring for Enhedslisten både 

indadtil i partiet og i den brede offentlighed. 

Stillet af: Gert Møller (Århus Øst), Helene Vadsten (Sorø), Johanna 

Precht (Sønderborg), Jørgen Colding-Jørgensen (Amager Øst), Pia 

Thorsen (Morsø), Tage Vestergaard (Vordingborg)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.17 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER 4
Ændringsforslag til Enhedslistens vedtægter om § 11. 

Folketingskandidater

§ 11. Folketingskandidater slettes og erstattes af:

§11. Folketingskandidater

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten, og Enhedslisten opstiller på partiliste ved alle 

folketingsvalg. Enhedslistens folketingskandidater vælges via 

urafstemning i hver enkelt storkredse.

Stk. 2. Forud for årsmødet hvert andet år afholder hovedbesty-

relsen urafstemning om valg af spidskandidater til Folketinget i 

hver enkelt storkreds. Resultatet af denne afstemning afgør 

rækkefølgen af folketingskandidaterne på partilisten i den på-

gældende storkreds. 

Stk. 3. Ved urafstemningen besættes de tre øverste pladser i hver 

storkreds. I Københavns storkreds besættes de fem øverste 

pladser på denne måde. Stemmeberettigede er alle medlemmer 

tilknyttet en afdeling i den pågældende storkreds. Hvert medlem 

kan afgive stemmer svarende til det antal pladser, der skal be-

sættes. 

Stk. 4. Kandidater til urafstemningen kan kun opstille i én stor-

kreds, men behøver ikke have bopæl i den pågældende stor-

kreds. Kandidater kan efter urafstemningens afholdelse af uraf-

stemningen anmode om at blive rykket ned af listen i forhold til 

afstemningsresultatet. Mellem årsmøder kan storkredsen vælge 

nye kandidater frem til næste ordinære urafstemning i tilfælde 

af at en kandidat ikke kan eller vil opstille samt i tilfælde af 

eksklusion.

Stk. 5. Øvrige folketingskandidater vælges regionalt, men for 

hver storkreds for sig. Regionsbestyrelserne er ansvarlige for at 

indkalde forslag til kandidater fra lokalafdelingerne og for at 

sikre afholdelsen af møderne. Hver storkreds skal afholde sær-

skilt møde og vælge kandidaterne til kredsene i deres storkreds, 

alle lokalafdelingerne skal have mulighed for at sende delege-

rede til mødet. Valget skal være gennemført senest 1. septem-

ber. Det er bestyrelsen for regionen, som har pligten til at sikre, 

at der altid er kandidater i alle opstillingskredse i deres område, 

og at kandidaterne er prioriteret på partilisten. Forretningsud-

valget påser dette og kan i fornødent fald træffe de nødvendige 

beslutninger. 

Stk.6. HB nedsætter et stående udvalg til at understøtte stor-

kredsene i alle aspekter i forbindelse med afholdelse af uraf-

stemninger samt arbejde for at partiet generelt har fokus på di-

versitet i det samlede kandidathold. 

Stk. 7. Et kvalificeret mindretal bestående af 1/3 af et årsmødes 

delegerede kan anmode om at få behandlet resultatet af en 

urafstemning i en given storkreds på et årsmøde. Et simpelt fler-

tal på årsmødet kan ændre på opstillingslisten i en storkreds.

Begrundelse:
De sidste mange års debatter om opstilling af kandidater til fol-

ketinget har der været præget af ønsker om mere lokalt ejer-

skab til de opstillede kandidater i storkerederne og langsigtede 

kandidat relations opbygning. Enhedslistens særlige måde at 

opstille folketingskandidater på stammer fra en tid, hvor partiet 

var langt mindre end vi er i dag, og hvor metoden sikrede, at 

også medlemmer i storkredse, som ikke selv kunne få valgt en 

folketingskandidat, havde indflydelse på Enhedslistens repræ-

sentanter. Sådan er det ikke længere. De sidste 10-15 år har vi 

fået valgt kandidater i næsten alle storkredse, og vi er i langt 

højere grad engageret i lokale sager og har mere og mere brug 

for folketingskandidater, der er forankret i vores lokalområder 

og lokale kampe. Derfor vil dette forslag medføre, at spidskan-

didater til Folketinget afgøres via en urafstemning i hver enkel 

storkreds.

Samtidig med at Enhedslisten er blevet større, er der også kom-

met mere og mere fokus på, om kandidaterne er lokalt valgte. 

Det er i stigende grad vigtigt, at kandidaterne kan arbejde kon-

tinuerligt i et lokalområde over længere tid – uden pludselig at 

blive flyttet for at få en større kabale til at gå op – og det fører 

til stor frustration for lokalt aktive, når deres lokale ønsker skal 

vige for andre hensyn. Dette forslag vil sikre, at det er de lokale 

medlemmer, der vælger deres egen spidskandidat, og dermed 

at der er opbakning og begejstring bag kandidaterne, når valget 

kommer. Samtidig kan det forhåbentlig betyde, at kandidaterne 

selv har bedre mulighed for at lave kontinuerligt lokalt arbejde 

over flere år.

Forslaget vil give mulighed for at vores folketingskandidater kan 

blive forankret bedre lokalt, men det ændrer ikke på, at den po-

litiske retning fastlægges af årsmødet og hovedbestyrelsen. 

Forslaget betyder også, at urafstemningsresultatet tages for 

gode varer og ikke efterfølgende skal konfimeres af et andet fo-

rum, hvor urafstemningen i dag er vejledende, og årsmødet skal 

vedtage den endelige liste. Det har til formål at skubbe beslut-

ninger tættere på alle medlemmer og at undgå, at partiet som 

helhed bruger tid på opslidende, indadvendte diskussioner med 

unødvendig splid.

Forslaget betyder også, at vi har mere rum til politik fremfor in-

terne intriger på årsmødet. Det kan skabe mere plads til begej-

string for det politiske arbejde og give anledning til at få flere 

med, som ikke kender de kringlede forretningsgange. Samtidig 

giver det mere indflydelse til de medlemmer af partiet, som ikke 

kan deltage på årsmødet.

For at sikre, at årsmødet stadig er øverste myndighed for par-

tiet, er der dog indlagt en nødbremse, hvor årsmødet stadig har 

mulighed for at blande sig i en lokal liste i yderste tilfælde. Kom-

bineret med de eksisterende muligheder i vedtægterne for at 

indkalde ekstraordinært årsmøde, betyder det, at det i praksis 

vil foregå på samme måde som i dag.

Stillet af: Allan Ahmad (Blågård), Eva Flyvholm (Holbæk), Lasse Harder 

Schousboe (Fanø), Magnus Pharao Hansen (Sorø), Per Clausen (Aal-

borg), Runa Friis Hansen (Brønderslev)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.18 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER 5
§ 11. Folketingskandidater slettes og erstattes af:

Stk. 1. Enhedslistens folketingskandidater skal være medlemmer 

af Enhedslisten, og Enhedslisten opstiller på partiliste ved alle 

folketingsvalg. 

Stk. 2. Hovedbestyrelsens afgør hvor mange spidskandidater 

samt øvrige kandidater hver storkreds opstiller til folketingsvalg. 

Stk. 3. Enhedslistens folketingskandidater vælges som udgangs-

punkt via urafstemning i hver enkelt storkreds. Resultatet af 

urafstemningen i hver storkreds afgør rækkefølgen af folketings-

kandidaterne på partilisten i den pågældende storkreds.

Stk. 3.1 Hver kandidat kan kun opstille til urafstemning i en stor-

kreds. 

Stk. 4. Suppleanter til folketinget fra hver storkreds udgøres af 

de kandidater i hver storkreds, som ikke opnåede valg til folke-

tinget i samme rækkefølge som deres placering i partilisten i 

pågældende storkreds.

Stk. 4.1 Hvis der på et tidspunkt ikke er kandidater eller supple-

anter i en storkreds, kan storkredsen holde en ekstraordinær 

urafstemning. 

Stk. 5.  Årsmødet kan overrule op til 3 storkredses urafstemnings-

resultater for at tage diversitet og repræsentations hensyn i til-

fælde af, der er en over-og dermed underrepræsentation af 

nogle grupper. Årsmødets opgave er derfor i tilfælde af underre-

præsentation at vælge de storkredse, hvis urafstemning skal 

overrules. Årsmødet blander sig ikke storkredsenes urafstem-

ningsresultater, hvis ikke der er underrepræsentation i partiets 

samlede liste baseret på storkredsenes urafstemningsresultater. 

Stk. 5.1 I tilfælde af underrepræsentation må årsmødet rykke 1 

kandidat op til en plads der gav valg sidste folketingsvalg, i stor-

kredse der gav valg til mindst 1 kandidat. Hvis en storkreds gav 

valg til mindst 4 kandidater, må der rykkes 2 kandidater op til 

pladser der gav valg. 

Stk. 5.2. En underrepræsentation af et køn defineres som, når et 

køn udgør mindre end 40% af kandidaterne på de pladser der 

gav valg sidste folketingsvalg i enhedslistens samlede liste over 

folketingskandidater. 

Stk. 5.3 En underrepræsentation af arbejdere i ikke-akademiske 

fag defineres som, når der på mere end 20% af de pladser, der 

gav valg sidste folketingsvalg, er placeret kandidater, som kun 

har haft akademisk arbejde.  

Stk. 5.4 En underrepræsentation af racialiserede personer defi-

neres som, når der på de pladser gav valg sidste folketingsvalg, 

ikke er mindst 10% kandidater der er racialiserede minoriteter.  

Stk. 6. For at sikre en endnu større berettiget sikring af repræ-

sentation og diversitet, og til at tage en kvalificeret beslutning 

om at overrule en storkreds urafstemningsresultater afholdes 

udover urafstemningen i hver enkel storkreds: en vejledende 

lands-urafstemning hvor alle medlemmer får lov til at stemme 

på op til 70% af alle opstillede kandidater i hele landet. 

Stk. 6.1 Den vejledende lands-urafstemning afholdes samtidig 

med storkreds-urafstemningen. De to urafstemninger sendes ud 

til medlemmerne samtidigt.

Stk. 6.2 Landsurafstemningsresultatet offentliggøres kun, hvis der 

er underrepræsentation i minimum et kriterie, som defineret 

ved stk. 5.2-5.4. Det er forretningsudvalget, der ser på resulta-

terne og offentliggør.  

Stk. 6.3 Den vejledende lands-urafstemning bruges til at udar-

bejde storkredslister baseret direkte på lands-urafstemningsre-

sultatet, men hvor man grupperer de opstillede kandidater i de 

storkredse, de stiller op, så man kan sammenligne den 

lands-urafstemnings udarbejdede storkredsliste med den fra 

storkreds-urafstemningen. Det er forretningsudvalget, der har til 

opgave at sende disse to lister ud.

Stk. 6.4 Peger den vejledende landsurafstemning på en eller flere 

der kan rykkes, kan alle stille forslag til hvilke kandidater i en 

pågældende storkreds, som er en del af en underrepræsenteret 

gruppe som defineret ved 5.2-5.4, der har et bedre landsuraf-

stemnings-resultat end deres storkredsresultat, der kan rykkes 

op for at opnå mere repræsentation. 

Stk. 6.5 Peger den vejledende lands-urafstemning ikke på en el-

ler flere kandidater, der kan rykkes op, selvom der er en under-

repræsentation som defineret ved stk. 5.2-5.4, foretager årsmø-

det sig ikke noget, og der medtages ikke et punkt i årsmødets 

dagsorden om valg af folketingskandidater. 

Stk.6.6 Årsmødet skal i tilfælde af underrepræsentation som de-

fineret i stk. 5.2-5.4 og på baggrund af indsendte forslag beslutte 

hvilke kandidater der rykkes op. 

Stk.7. I tilfælde af at der er underrepræsentation i et kriterie de-

fineret ved 5.2-5.4 efter årsmødet, nedsætter hovedbestyrelsen 

en arbejdsgruppe, der i partiet arbejder helhedsorienteret for at 

sikre mere repræsentation og diversitet blandt kandidater og 

som skal repræsentere deres arbejde til det næste årsmøde.

Begrundelse:
Hvorfor vælge kandidater i storkredsene som udgangspunkt og 

ikke i øst og vest eller hele landet?

Vi har to hensyn, når vi vælger folketingskandidater. Den ene er 

dygtighed i kandidater og den anden er repræsentation. Når vi 

snakker om repræsentation, tænker vi tit på kvinder og minori-

teter, men der er også en anden repræsentation, der i praksis 

kommer til at overskygge disse, nemlig storkredsenes ønsker til 

spidskandidater, som også er et repræsentationshensyn, der 

bliver taget, når vi ser på kandidatlisterne der bliver stillet. Hvis 

vi lægger valgene af

spidskandidater i storkredsene, så har vi på den måde mulighed 

for at koncentrere os direkte om de andre repræsentationshen-

syn.

Derudover leder valg i storkredsene os ikke nødvendigvis til at 

vælge mindre dygtige kandidater, fordi vi lader det være op til 

en storkreds at vælge deres kandidat. At f.eks. københavnere og 

nordjyder har forskellige holdninger til, hvem de helst vil have i 

folketinget, har noget at gøre med, hvem de kender bedst. Så 

hvis man er bekymret for, at de forskellige storkredse ikke ken-

der, de dygtige kandidater man kender i storbyerne, så er løs-

ningen ikke at overrumple storkredsene med vores store mæng-

der fra storbyernes holdning, men derimod at opfordre dygtige 

kandidater, der gerne vil repræsentere Enhedslisten i folketinget, 

men som bor i en storby, at knytte dem selv til en storkreds og 

danne bånd med den storkreds, og vise medlemmerne derude, 

at de er dygtige.

Siden det er vores kammerater i storkredsene og deres naboer, 

der skal vælge kandidater i den egn, og siden det er afdelin-

gerne i storkredsen, der skal føre valgkamp med kandidaterne, 

så er det i længden bedre at vi får en kultur, der siger at man 

knytter sig til en storkreds og lægger kræfter i den storkreds i 

flere år. Lokalsamfundet kan lære en bedre at kende, og samar-

bejdet med lokalafdelingerne kan blive effektivt.

Det kan også være, at netop denne model er det vi har mang-
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let, for at vinde stigende og konstant støtte uden for storbyerne: 

den forståelse man bygger op for et sted, når man identificerer 

sig med det. Hvad enten den identifikation kommer af at have 

arbejdet for at Ø bliver valgt der, eller den kommer af at man er 

derfra.

Hvorfor bindende urafstemninger og ikke delegerede der vælger 

i storkredsene?

Svaret er egentligt meget simpelt. Jo flere, der er med til at 

vælge direkte, jo mere information og viden bliver der brugt til 

at vælge de bedste kandidater. Jo flere menneskers indtryk og 

vurderinger kommer i spil.

Hvis delegerede i et kandidatudvalg eller stormøde skulle vælge 

en anden rækkefølge end en urafstemning i en storkreds, kunne 

man jo undre sig over, hvordan det kan være? Hvis det er for at 

tage repræsentations hensyn, kan man spørge, hvornår en stor-

kreds ved, der er behov for at en kandidat bliver sat op ad li-

sten, fordi de er en minoritet eller kvinde, når de ikke ved hvor-

dan sammensætningen i hele landet bliver?

Hvis det er diskussionen og debatten man ønsker i storkredsene, 

så er bindende urafstemninger ikke til hinder for dette. Faktisk 

kan det argumenteres, at der vil være mere diskussion og åben 

debat i den her model, hvis man ønsker det, da det ikke kun er 

nogle få delegerede, der skal overbevises, men alle medlem-

merne i storkredsen, hvilket giver kandidaterne et incitament til 

at gå ud og tale med hver en afdeling i en storkreds. Kloge stor-

kredse ville arrangere en turne med alle de storkredsopstillede 

kandidater, så de debatterede med hinanden og fik stillet 

spørgsmål flere steder i storkredsen. Kun fantasien sætter 

grænser for hvordan man kan arrangere debat og diskussion 

blandt medlemmerne. En bindende urafstemning sætter ikke en 

grænse.

Hvorfor skal minoritets- og kvinde og fag hensynene formalise-

res som i punkt 5 og 6

I Enhedslisten har vi ønsket en mangfoldig repræsentation me-

get længe, men vi har ikke opnået den. Samtidig bliver hensynet 

om repræsentation af minoriteter, kvinder og kønsminoriteter 

og folk der arbejder i ikke-akademiske fag brugt som argument 

for, at indflydelsen blandt medlemmerne om folketingskandida-

terne skal indskærpes kun til de få delegerede, der kommer til 

årsmødet. Så ’de kan sammensætte en repræsentativ liste’.

Vores ide er, at hvis argumentet for at indskærpe indflydelsen til 

de ca. 300 delegerede er at der skal komme bedre repræsenta-

tion, så skal det formaliseres, så det kan sikres, at vi får den her 

repræsentation, vi så gerne vil have, og så alle kan holde øjnene 

på bolden. Vi har valgt tre områder, vi synes er væsentligst at 

starte med repræsentation; køn, erhvervs/uddannelses bag-

grund og racialiserede minoriteter (altså folk, hvor man kan se 

du ikke er etnisk dansk) i den rækkefølge.

Formaliseringen betyder i praksis, at hvis der er den repræsen-

tation vi ønsker der skal være, så kan årsmødet ikke blande sig i 

storkredsenes beslutninger.

Punkt 6, som siger minoriteter og kvinder ikke kan rykkes op i 

deres storkreds, medmindre en vejledende landsurafstemning 

foreslår det, tager både hensyn til Ø og til kandidater der skal 

rykkes op. Vi ønsker jo ikke repræsentation for en hver pris, og 

slet ikke hvis det går udover kvaliteten af kandidater, så på den 

måde tager vi hensyn til Enhedslisten. Derudover så tager det 

også hensyn til en kandidat der rykkes op modsat storkredsre-

sultatet, i det at det kan vises at der er tillid i resten af partiet til 

den person, hvilket er godt for kandidatens psyke og for stor-

kredsens accept, af at de ikke får deres prioritering opfyldt.

Punkt 7 er til for at vi kan sikre at der kommer repræsentation 

rent strukturelt. 

Stillet af: Shukri Dol (Sydhavnen), Ayanle Aden Farah (Amager Øst)
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5.19 VALG AF FOLKETINGSKANDIDATER SKER 
HVERT ANDET ÅR

Følgende indsættes som pkt. 1 i vedtægternes §11 “Folketings-

kandidater”. Vedtægterne konsekvensrettes derefter: 

“Enhedslistens årsmøde vælger folketingskandidater hvert andet 

år.”

Begrundelse:
Det tager lang tid for folketingskandidaterne at blive kendte i de 

områder de er opstillet i og  få samarbejdet med de lokale par-

tiorganisationer til at fungere.Samtidig med det bruger vi mange 

kræfter på at diskutere folketingskandidater på vores årsmøder, 

frem for at diskutere og udvikle vores politik.  

Stillet af: Jonas Paludan (Roskilde), Jørgen Kjærside Knudsen (Skive), 

Jacob Abildgaard Ullmann (Skive), Thorvald Emil Jepsen (Horsens), Per 

Nielsen (Roskilde), Niels Erik Danielsen (Kalundborg), Ibrahim Benli 

(Herlev), Louis Jacobsen (Blågård), Henning Hartmeyer (Fredericia), Pe-

der Meyhoff (Favrskov), Trine Henriksen (Gladsaxe), Morten Pabst Pe-

tersen (Middelfart), Mehmet Zeki Dogru (Greve), Peter Engsted 

(Greve), Benny Dall (Kolding), Henrik Kjær (Ringsted), Gorm Anker 

Gunnarsen (Amager Vest), Stefan Rundstrøm (Herlev), Linda Havanna 

Hansen (Vanløse), Jens Lund Hansen (Bornholm), Johannes Jacobsen 

(Køge), Jette Jørgensen (Køge), Flemming Allermann (Køge), Niels 

Rolskov (Køge), Margrethe Petersen (Køge), Else Kayser (Århus Syd), Per 

Guldbrandsen (Århus Nord), Kristjar Skajaa (Århus Syd), Sivind Clem-

mensen (Randers), Allan If Jensen (Furesø), Jesper Yde Knudsen (Syd-

djurs), Martin Graf Jørgensen (Vordingborg)

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 5. FORSLAG TIL 
VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.19.1 SIDE 76, LINJE 7
Der tilføjes i slutningen af forslaget: “Hvis årsmødet 2024 foregår 

digitalt, træder bestemmelsen i kraft fra og med årsmødet 

2025“.

Begrundelse:
Beslutningen om folketingskandidater for to år ad gangen bør 

tages på årsmøder med fysisk fremmøde, hvis/når vi går over til 

at årsmødet hvert andet år holdes digitalt. 

Stillet af: Pia Boisen (Lyngby)
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5.20 ENHEDSLISTEN SOM ARBEJDSPLADS
Forslag til ændring af vedtægternes §18. ANSATTE:

Bestemmelsen lyder: 

“Stk. 1. Enhedslistens ansatte skal være medlemmer af Enhedsli-

sten.

Stk. 2. Ansatte aflønnes med Enhedslistens Enhedsløn svarende 

til gennemsnittet af en faglært metalarbejders løn i København.

Stk. 3. Hovedbestyrelsen fastlægger øvrige ansættelsesvilkår i en 

personalehåndbog og kan indgå overenskomst med de ansattes 

faglige organisationer, der ligger inden for rammerne fastlagt af 

vedtægterne. Personalehåndbogen skal forhandles med de an-

satte. Folketingsgruppen og andre organer i Enhedslisten med 

ansatte inddrages i drøftelserne vedrørende vilkår for ansatte i 

partiet.

Stk. 4. Hovedbestyrelsen ansætter og afskediger ansatte i lands-

organisationen og Christiansborgsekretariatet (inkl. sekretærer 

for folketingsmedlemmer).”

Ændring:

I Stk. 3. erstattes “Hovedbestyrelsen fastlægger øvrige ansættel-

sesvilkår i en personalehåndbog og kan indgå overenskomst 

med de ansattes faglige organisationer, der ligger inden for 

rammerne fastlagt af vedtægterne. Personalehåndbogen skal 

forhandles med de ansatte. Folketingsgruppen og andre organer 

i Enhedslisten med ansatte inddrages i drøftelserne vedrørende 

vilkår for ansatte i partiet.”

af:

“Hovedbestyrelsen kan indgå overenskomst med de ansattes 

faglige organisationer, der ligger inden for rammerne fastlagt af 

vedtægterne. Alle parter med arbejdsgiveransvar i Enhedslisten 

inddrages i processen.”

I Stk. 4 erstattes: “Hovedbestyrelsen ansætter og afskediger an-

satte i landsorganisationen og Christiansborgsekretariatet (inkl. 

sekretærer for folketingsmedlemmer).”

af:

“Hovedbestyrelsen ansætter og afskediger ansatte i landsorga-

nisationen, EP- og Christiansborgsekretariatet. Hovedbestyrel-

sen kan uddelegere arbejdsgiveransvaret.”

Begrundelse:

Forslaget tilpasser vedtægterne til nuværende praksis.

Tidligere kunne Hovedbestyrelsen fastsætte de ansattes vilkår 

efter forhandling og Enhedslisten som arbejdsplads var således 

ikke overenskomstdækket.

Enhedslisten har siden 2014 haft overenskomster indgået med 

de ansatte og deres faglige organisationer og det bør fremgå af 

vedtægten at Enhedslisten er en overenskomstdækket arbejds-

plads. Bestemmelsen om personalehåndbog som erstatning for 

en overenskomst er ikke længere relevant.

Hovedbestyrelsen uddelegerer i praksis arbejdsgiveropgaver, fx 

afskedigelser, til ansatte ledere og denne praksis bør fremgå 

vedtægten.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.21 TILFØJELSE AF EFTERVEDERLAG I 
ROTATIONSORDNINGEN

Til §19 stk.9 tilføjes følgende i slutningen: ”Pausen starter først når 

eftervederlaget stopper”.

Begrundelse:
Ændringen skal understøtte rotationen. Flere folketingsmedlem-

mer opnår nu og fremadrettet 2 års eftervederlag, hvormed den 

2-årige krævede pause reelt er dækket af løn fra folketinget. 

Med en tilføjelse af eftervederlaget i pausen understøttes rotati-

onen bedre, da de tidligere medlemmer skal finde et arbejde el-

ler anden indkomst inden de kan genopstille.

Stillet af: Tormod Olsen (Indre By), Jeppe Rohde (Blågården)
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5.22 PARTISKAT AF INDTÆGTER UDOVER 
VEDERLAG 1

I §20 stk 1 indsættes efter parentesen:

”Ved indtægt forstås både vederlaget og andre personlige ind-

tægter i forbindelse med hvervet.“

Begrundelse:
Forslaget sikrer, at ingen folkevalgt for Enhedslisten tjener mere 

end den aftalte og vedtægtsbestemte løn, som er gennemsnits-

lønnen for en faglært metalarbejder i København, fordi andre 

personlige indtægter regnes med i beregningen af fuldtidsvalg-

tes partiskat. Udgifter i forbindelse med hvervet vil stadig blive 

fuldt dækket. Dermed sikres intern ligeløn mellem ansatte og 

fuldtidspolitikere.

Samtidig medfører forslagene en markant forøgelse af partiets 

indtægter, hvilket altid er tiltrængt - ikke mindst i den nuvæ-

rende økonomiske situation. Vi har helt bevidst valgt ikke at 

pege på, hvordan de øgede indtægter skal bruges; denne priori-

tering overlader vi til årsmødets delegerede.

Der er begrænset taletid på årsmødet, så vi vil anbefale alle 

delegerede selv at læse op på spørgsmålet om aflønning.

Det fulde overblik er her:

https://www.eu.dk/da/faq/alle-faqs/hvad-tjener-et-med-

lem-af-europa-parlamentet

Her:

http://www.ft.dk/da/medlemmer/medlemmernes-vilkaar#E-

29E1237E3E540CE8BE676F62762D619

Og her:

https://org.enhedslisten.dk/om-enhedslisten/partiskat

Stillet af: Maria Sofie Petersen (Nordvest), Lasse Olsen (Aalborg), Trine 

Simmel (Valby), Sinem Demir (Nordvest), Claus Højsgaard (Tønder), 

Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø), Absalon Billehøj 

(Amager Øst), Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Asger Hougaard 

(Hillerød), Sarah Mathiesen (Vanløse), Klaus Münster (Nordvest), Trine 

Lønnee (Hillerød), Victor Holmfort (Aalborg)



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 80

5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.23 PARTISKAT AF INDTÆGTER UD OVER 
VEDERLAG 2

I §20 stk 2 indsættes efter parentesen:

”Ved indtægt forstås både vederlaget og andre personlige ind-

tægter i forbindelse med hvervet.“

Begrundelse:
Forslaget sikrer, at ingen folkevalgt for Enhedslisten tjener mere 

end den aftalte og vedtægtsbestemte løn, som er gennemsnits-

lønnen for en faglært metalarbejder i København, fordi andre 

personlige indtægter regnes med i beregningen af fuldtidsvalg-

tes partiskat. Udgifter i forbindelse med hvervet vil stadig blive 

fuldt dækket. Dermed sikres intern ligeløn mellem ansatte og 

fuldtidspolitikere.

 Samtidig medfører forslagene en markant forøgelse af partiets 

indtægter, hvilket altid er tiltrængt - ikke mindst i den nuvæ-

rende økonomiske situation. Vi har helt bevidst valgt ikke at 

pege på, hvordan de øgede indtægter skal bruges; denne priori-

tering overlader vi til årsmødets delegerede.

 

Der er begrænset taletid på årsmødet, så vi vil anbefale alle 

delegerede selv at læse op på spørgsmålet om aflønning.

Det fulde overblik er her:

https://www.eu.dk/da/faq/alle-faqs/hvad-tjener-et-med-

lem-af-europa-parlamentet

Her:

http://www.ft.dk/da/medlemmer/medlemmernes-vilkaar#E-

29E1237E3E540CE8BE676F62762D619

Og her:

https://org.enhedslisten.dk/om-enhedslisten/partiskat

Stillet af: Maria Sofie Petersen (Nordvest), Lasse Olsen (Aalborg), Trine 

Simmel (Valby), Sinem Demir (Nordvest), Claus Højsgaard (Tønder), 

Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø), Absalon Billehøj 

(Amager Øst), Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Asger Hougaard 

(Hillerød), Sarah Mathiesen (Vanløse), Klaus Münster (Nordvest), Trine 

Lønnee (Hillerød), Victor Holmfort (Aalborg)
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.24 PARTISKAT AF INDTÆGTER UD OVER 
VEDERLAG 3

I §20 stk 3 indsættes efter parentesen:

”Ved indtægt forstås både vederlaget og andre personlige ind-

tægter i forbindelse med hvervet.“

Begrundelse:
Forslaget sikrer, at ingen folkevalgt for Enhedslisten tjener mere 

end den aftalte og vedtægtsbestemte løn, som er gennemsnits-

lønnen for en faglært metalarbejder i København, fordi andre 

personlige indtægter regnes med i beregningen af fuldtidsvalg-

tes partiskat. Udgifter i forbindelse med hvervet vil stadig blive 

fuldt dækket. Dermed sikres intern ligeløn mellem ansatte og 

fuldtidspolitikere.

Samtidig medfører forslagene en markant forøgelse af partiets 

indtægter, hvilket altid er tiltrængt - ikke mindst i den nuvæ-

rende økonomiske situation. Vi har helt bevidst valgt ikke at 

pege på, hvordan de øgede indtægter skal bruges; denne priori-

tering overlader vi til årsmødets delegerede.

 

Der er begrænset taletid på årsmødet, så vi vil anbefale alle 

delegerede selv at læse op på spørgsmålet om aflønning.

Det fulde overblik er her:

https://www.eu.dk/da/faq/alle-faqs/hvad-tjener-et-med-

lem-af-europa-parlamentet

Her: 

http://www.ft.dk/da/medlemmer/medlemmernes-vilkaar#E-

29E1237E3E540CE8BE676F62762D619

Og her: 

https://org.enhedslisten.dk/om-enhedslisten/partiskat

Stillet af: Maria Sofie Petersen (Nordvest), Lasse Olsen (Aalborg), Trine 

Simmel (Valby), Sinem Demir (Nordvest), Claus Højsgaard (Tønder), 

Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø), Absalon Billehøj 

(Amager Øst), Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Asger Hougaard 

(Hillerød), Sarah Mathiesen (Vanløse), Klaus Münster (Nordvest), Trine 

Lønnee (Hillerød), Victor Holmfort (Aalborg)
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5.25 REVISION

Forslag til ændring af vedtægternes § 20 stk. 8

Bestemmelsen lyder:

Stk. 8. Enhedslistens regnskaber for Landsorganisationen, folke-

tingsgruppen og EU-parlamentsgruppen revideres af statsauto-

riserede revisorer i overensstemmelse med de love og regler, der 

gælder for de forskellige dele af Enhedslistens virke. Der skal 

skiftes revisionsselskab mindst hvert 10. år.

Ændring:

Sætningen: ”Der skal skiftes revisionsselskab mindst hvert 10. år.” 

ændres til ”Hovedbestyrelsen påser, at der jævnligt skiftes revi-

sionsselskab.”

Begrundelse:
En fast grænse på 10 år betyder at revisorskift bliver tvungent - 

også i situationer, hvor det ville være bedst at fortsætte med 

den nuværende statsautoriserede revisor. Typisk, når der skiftes 

økonomiansvarlige pga. jobskifte eller sygdom. Et statsautorise-

ret revisorfirma, der kender organisationens økonomiske proce-

durer kan give afgørende hjælp til nye økonomiansvarlige. På 

den anden side kan det være fornuftigt ikke at fortsætte med 

den samme revisor i det uendelige. Hvis forslaget vedtages, bør 

det tilføjes i HBs forretningsorden at HB med jævnlige mellem-

rum tager stilling til revisorskifte.

Stillet af: Hovedbestyrelsen
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5.  FORSLAG TIL VEDTÆGTSÆNDRINGER

5.26 INTERNE REVISORER §20 STK. 9

Stk. 9. Årsmødet vælger 2 interne revisorer af forskelligt køn. Så-

fremt der kun er kandidater af samme køn vælges dog to af 

samme køn. Fuldtidsrepræsentanter, hovedbestyrelsesmedlem-

mer og ansatte kan ikke vælges til interne revisorer. De interne 

revisorer har til opgave kritisk at gennemgå, om ressourcefor-

bruget i Enhedslistens landsorganisation afspejler årsmødeved-

tagelser mv. De interne revisorer inviteres til hovedbestyrelsens/

forretningsudvalgets økonomimøder. De interne revisorer har 

mindst to årlige møder med økonomiansvarlig i landsorganisa-

tionen. De interne revisorer kan tage økonomiske sager op af 

egen drift. De interne revisorer kommenterer årsregnskabet til 

HB, inden HB vedtager sin beretning. De aflægger desuden en 

skriftlig beretning til årsmødet ang. regnskab og Enhedslistens 

økonomi.

Begrundelse:
Vi vil med forslaget sikre, at de interne revisorer har løbende ad-

gang til at vurdere økonomiske beslutninger. Samtidig er para-

graffen opdateret med hensyn til køn.

Stillet af: Claus Højsgaard (Tønder), Gitte Christensen (Stevns), Lasse 

Olsen (Aalborg), Peter Ussing (Rudersdal), Pia Thorsen (Morsø), Sinem 

Demir (Nordvest)
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5.27 DIGITAL DELTAGELSE PÅ FYSISKE MØDER
Forslag til ændring af vedtægternes §21 DELTAGELSE OG 

STEMMEAFGIVELSE

Bestemmelsen lyder:

Deltagelse og stemmeafgivelse til møder i Enhedslisten kan 

både ske ved fysisk fremmøde og gennem en elektronisk kom-

munikationskanal.

Ændring:

Der tilføjes:

”Ved fysiske årsmøder og besluttende delegeretkonferencer 

foregår deltagelse og stemmeafgivelse dog udelukkende ved fy-

sisk fremmøde.

Afdelinger og kommuneorganiseringer kan selv beslutte, hvorvidt 

deres møder foregår ved fysisk fremmøde og/eller digitalt.”

Begrundelse:
Årsmødet 2022 var det første fysiske årsmøde hvor vi afprøvede 

et kombineret møde, hvor langt hovedparten af de delegerede 

var i mødesalen, mens et mindre antal delegerede deltog digi-

talt. Det viste sig at være forholdsmæssigt kompliceret og om-

kostningstungt at give digital adgang til talerstolen og afstem-

ninger på mødet, hvis det skal gøres med den tilstrækkelige 

kvalitet. Årsmøderne er delegeretmøder, så afdelingerne har 

mulighed for at vælge delegerede og suppleanter, der har mu-

lighed for at fremføre afdelingens synspunkter på det fysiske 

møde. Og endelig holdes årsmøder på lokaliteter, der er handi-

capvenlige.

Siden vedtagelsen af bestemmelsen om digital deltagelse i mø-

der har det vist sig at det giver store fordele for afholdelsen af 

landsdækkende/regionale møder, eksempelvis i de landsdæk-

kende udvalg. Nogle afdelinger har også glæde af kombinerede 

møder, mens andre ikke har benyttet sig af muligheden eller er 

løbet ind i praktiske vanskeligheder. Det foreslås derfor at det 

er op til den enkelte afdeling/kommuneorganisering om man vil 

bruge kombinerede møder med både fysisk fremmøde og delta-

gelse via en elektronisk kommunikationskanal.

Stillet af: Hovedbestyrelsen

5.27.1 SIDE 84
FORSLAGSTEKSTEN ERSTATTES MED: 
“Hovedbestyrelsen pålægges at undersøge, om der findes digi-

tale muligheder der er billigere end den nuværende løsning. Så 

folk, der er forhindret i at deltage ved fysisk fremmøde på grund 

af eksempelvis handicap, angst, geografi eller småbørn fortsat 

har den rettighed kunne indgå partiarbejdet.“ 

Begrundelse: 
År efter år har HB haft som defineret målsætning at aktivere 

flere medlemsgrupper i partiarbejdet, ikke mindst børnefamilier, 

folk fra landområder med sparsom offentlig transport, folk der 

på grund af psykisk sårbarhed eller fysisk handicap, har svært 

ved at møde frem fysisk. 

   Derfor er det ikke formålstjentligt at fjerne en medlemsrettig-

hed, der muliggør det. Partidemokrati koster penge, men det er 

også en god investering. Derfor bør det undersøges om digital 

deltagelse kan gøres billigere, inden vi skrider til at inddrage 

medlemsrettigheder.“ 

Stillet af: Charlotte Lund (Vanløse)
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6. 
KANDIDATLISTER  
TIL EP-VALGET OG FT-VALGET

86 6.1 KANDIDDATUDVALGETS FORSLAG  
 TIL SPIDSKANDIDATLISTE TIL    
 EUROPAPARLAMENTSVALGET

86 6.2 KANDIDATUDVALGETS FORSLAG TIL  
 SPIDSKANDIDATLISTE TIL    
 FOLKETINGSVALGET

87 RESULTAT AF URAFSTEMNING
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6. KANDIDATLISTER TIL EP-VALGET OG FT-VALGET

I år skal årsmødet både vedtage, hvem der skal være spids- 

kandidater til Folketinget og hvem der skal være spidskandi- 

dater til Europaparlamentet. Forud for årsmødet har et kandi-

datudvalg for hhv. spidskandidater til Folketinget og spidskandi-

dater til Europaparlamentet udarbejdet forslag til kandidatlister, 

som findes herunder, og som sættes til afstemning på årsmødet. 

Kandidatudvalgene består af repræsentanter fra hver storkreds 

eller region samt 2 repræsentanter fra Hovedbestyrelsen. Det 

fremgår under de nedenstående forslag, hvem disse repræsen-

tanter er. 

Har du forslag til en alternativ liste, kan du indsende dit forslag 

via arsmode@enhedslisten.dk frem til deadline den 27. maj kl. 

21.00. 

 

Det er en stor fordel først at have talt med både de berørte 

kandidater og så mange delegerede som muligt, så man bliver 

helt skarp på svagheder og styrker i ens forslag. Der stemmes 

om de indkomne kandidatlister søndag under punkt 6.

6.1 KANDIDATUDVALGETS FORSLAG  
TIL SPIDSKANDIDATLISTE TIL EUROPA-
PARLAMENTSVALGET

Stillet af: Kandidatudvalget vedr. spidskandidater til EP-valget 2024 

(Finn Sørensen (HB),Pia Boisen (HB), Rasmus Vestergaard (Hovedsta-

den), Helene Vadsten (Sjælland), Vibeke Syppli (Syddanmark), Lisbeth 

Torfing (Midtjylland), Louise Hvelplund (Nordjylland))

6.2 KANDIDATUDVALGETS FORSLAG TIL 
SPIDSKANDIDATLISTE TIL FOLKETINGSVALGET 

Stillet af: Kandidatudvalget vedr. spidskandidater til folketingsvalget 

(Trine Simmel (HB), Per Clausen (HB), Pia Thorsen (Nordjylland), Ane 

Pind Bagge (Østjylland), Malte Bang (Vestjylland), Ivan Balleby (Sydjyl-

land), Ulf V. Olsen (Fyn), Eva Flyvholm (Sjælland), Tina Vejby (Nordsjæl-

land), Trine Henriksen (Kbh Omegn), Charlotte Lund (København), 

Laura Kofod (Bornholm))



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 8786

6. KANDIDATLISTER TIL EP-VALGET OG FT-VALGET

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

RESULTAT AF URAFSTEMNING

Urafstemningen er gennemført elektronisk 21. marts – 4. april 2023. Der var i alt 8674 stemmeberettigede til dette års urafstemning. Heraf 

har 3771 gjort brug af deres stemme. Derfor har vi en stemmeprocent på 43,5 %. Igen i år har urafstemningen været opdelt i to geografi-

ske områder: Vest og Øst. I område Vest deltog 1229 ud af 2876 i afstemningen. Det gav en stemmeprocent på 42,7 %. I område Øst deltog 

2542 ud af 5798 i afstemningen. Det gav en stemmeprocent på 43,8 %. Nedenfor kan du se resultatet af afstemningerne i de to områder, 

samt en liste over hvilke placeringer i disse områder, som Hovedbestyrelsen foreslår, at årsmødet besætter. Afslutningsvis kan du også se 

den samlede liste over de placeringer som hovedbestyrelsen foreslår, at årsmødet besætter.

SAMLET LISTE OVER PLADSER,  
DER BESÆTTES AF ÅRSMØDET

STEMMEPROCENT VED 
URAFSTEMNINGEN

RESULTAT AF URAFSTEMNINGEN I ØST RESULTAT AF URAFSTEMNINGEN I VEST
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

Årsmødet 2023 skal behandle forslag om borgerløn. I det følgende 

finder du hhv. Hovedbestyrelsens forslag til vedtagelse om borgerløn 

(7.1), et alternativt forslag (7.2) samt et tillægsforslag (7.3).

7.1 FORSLAG TIL ENHEDSLISTENS HOLDNING  
TIL BORGERLØN

Debatten om borgerløn dukker med jævne mellemrum op på 

venstrefløjen både i Danmark og resten af verden. Med varie-

rende intensitet har forskellige modeller, principper og finansie-

ringer været drøftet og små og store forsøgsordninger sat i 

søen. I Enhedslisten har vi siden partiets fødsel fulgt de inden- 

og udenlandske debatter - det vil vi fortsætte med at gøre.

Det bærende argument for at indføre borgerløn er, at retten til 

en ubetinget basisindkomst vil give den enkelte større frihed og 

tryghed til at udfolde sig og prioritere sit liv anderledes, ved at 

gøre den enkelte økonomisk uafhængige af et lønarbejde.

Systemet bygger på en grundlæggende forståelse af mennesket, 

som et, der gerne vil bidrage og være nyttig - dog ikke nødven-

digvis kun i den uhyre snævre definition af ”nyttig”, som hersker i 

et kapitalistisk samfund, der kun anerkender lønarbejde som 

”nyttigt arbejde”. Dette menneskesyn deler vi i Enhedslisten.

Vi deler desuden opfattelsen af, at et stærkt socialt sikkerheds-

net er fundamentet for den enkeltes liv i tryghed og frihed, og 

for arbejderklassens styrke over for arbejdsgiverne.

Med få undtagelser er vores sociale sikkerhedsnet blevet forrin-

get bid for bid, gennem de sidste mange år. Dels er maskerne 

blevet større, så flere falder igennem nettet og dels hænger net-

tet i en lavere og lavere højde i takt med at en lang række gode 

velfærdsordninger og overførselsindkomster er beskåret og ud-

hulet.

Det har skabt en langt større usikkerhed og har for mange gjort 

det til en social katastrofe at miste sit arbejde eller blive syg og 

miste arbejdsevne.

De, der står uden for arbejdsmarkedet mødes i dag med nytte-

løse og nidkære kontrolindsatser og tvinges i nyttejob eller akti-

vering. Og de, der er syge eller permanent har mistet arbejdsev-

nen helt eller delvist parkeres ofte på kontanthjælp og plages 

med gentagne og nedslidende arbejdsprøvninger.

Oven i disse forringelser, er der kommet et stadig mere råt og 

utrygt arbejdsmarked, som tvinger en voksende del af arbejder-

klassen ud i usikre ansættelsesvilkår, som altid har præget de 

ufaglærte gruppers arbejdsliv, men som nu også rammer folk 

med længere uddannelser og små selvstændige.

Enhedslisten vil, som vi altid har gjort, bekæmpe tvangs- og 

kontrolregimet i beskæftigelsessystemet, afskaffe nyttejob og 

sikre at syge og arbejdsløse mødes med tillid og værdighed. Vi 

vil afskaffe fattigdomsydelser, forhøje kontanthjælpen, forbedre 

dagpengesystemet og mulighederne for at trække sig tilbage fra 

arbejdsmarkedet før man er nedslidt. Vi er benhårde modstan-

dere af forhøjelserne af pensionsalderen, lige som vi vil forbedre 

vilkårene for fattige pensionister.

Hvorvidt en universel borgerløn er det rigtige svar på disse ud-

fordringer er omstridt og kræver fortsatte diskussioner. 

Det skal for eksempel afdækkes, hvad konsekvenserne af at 

indføre borgerløn i et kapitalistiske samfund vil være for løn-

dannelse, faglig organisering, sociale ydelser og velfærdssyste-

met som helhed. 

I praksis vil borgerløn fungere som et offentligt tilskud til den 

enkeltes løn. Det kan svække motivationen til at være medlem 

af en fagforening, og understøtte arbejdsgivernes krav om at 

lønnen bliver sænket tilsvarende. Resultatet vil i så fald være, at 

arbejderklassen selv betaler en del af lønnen via skattebilletten. 

En borgerløn på et lavt niveau øger risikoen for, at udsatte grup-

per parkeres på denne lave ydelse, og at sociale og sundheds-

mæssige indsatser for at hjælpe dem over på en værdig perma-

nent ydelse, eller tilbage på arbejdsmarkedet spares væk. En 

borgerløn på et lavt niveau risikerer også at vanskeliggøre kam-

pen for at forbedre ydelser som førtidspension, sygedagpenge 

og revalidering. 

Sidst men ikke mindst er der stadig ikke fremlagt grundige for-

slag til hvordan en universel borgerløn kan finansieres inden for 

rammerne af den eksisterende økonomi og hvilke konsekvenser 

det får økonomisk for de forskellige samfundsgrupper Selv en 

lav borgerløn vil koste mange hundrede milliarder – mere end 

hvad vi i dag bruger på sundhed, uddannelse og socialt sikker-

hedsnet.

Forudsætningen for at hjælpe de udsatte grupper på eller uden 

for arbejdsmarkedet er nu, som altid i et kapitalistisk samfund, 

den faglige og politiske mobilisering af arbejderklassen for 

større tryghed ved arbejdsløshed, uarbejdsdygtighed og alder-

dom, og kortere arbejdstid og bedre lønvilkår. Det er denne 

kamp der danner grundlaget for mere vidtgående og system-

gennembrydende krav, på vejen mod et socialistisk samfund  

Det er en kamp, der under de nuværende styrkeforhold både er 

en defensiv kamp for at bevare tilkæmpede rettigheder og en 

offensiv kamp for at tilkæmpe nye rettigheder. Et helt centralt 

krav i den forbindelse er den overenskomstmæssige kamp for 

kortere arbejdstid med 30-timers ugen som det første mål. 

Det er denne kamp Enhedslisten vil fokusere på. 

Samtidig skal Enhedslisten fortsat deltage i den internationale 

og nationale debat om borgerløn. Enhedslisten vil også foreslå 

og støtte op om forsøg med borgerløn eller lignende ordninger. 

Begrundelse
Udgangspunktet for dette kompromis-forslag er, at der ikke er 

noget presserende behov for, at Enhedslisten skal have én me-

get firkantet holdning for eller imod borgerløn. Borgerløn er 

endnu ikke gennemført noget sted på kloden, og der er derfor 

stadig en stor usikkerhed forbundet med fordele og ulemper – 

ikke mindst set ud fra et venstrefløjs og arbejderbevægelses-

perspektiv. Det er derfor også et spørgsmål som historisk har 

delt vores parti ca midt over. Vi synes derfor ikke det er gavnligt, 

at vi med et snævert flertal enten vedtager at være 100% for el-

ler 100% imod borgerløn   Derfor foreslår vi at Enhedslisten fast-

holder en nysgerrig holdning til borgerløn – hvor vi fortsætter 

med at følge den internationale debat og forsøg med borgerløn 

tæt, ligesom vi også selv vil støtte forsøg med borgerløn og lig-

nende tiltag i Danmark.

Stillet af: Hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG 7.1 FORSLAG TIL 
ENHEDSLISTENS HOLDNING TIL BORGERLØN

7.1.1 SIDE 90, LINJE 91
INDSÆTTES EFTER LINJE 91:
”Derudover vil vi kæmpe for en garanteret minimumsindkomst 
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til personer, der modtager overførselsindkomst, uden krav om 

aktivitet eller begrænsning af frihed for modtageren.”

Begrundelse:
Vi ser forslaget som en realistisk start på borgerløn. Det vil ikke 

kræve de store konsekvensanalyser. Desuden ligger det i vores 

DNA at bekæmpe unødvendige kontrolmekanismer for samfun-

dets svageste og sikre dem et værdigt liv.

Stillet af: Sidsel Vedel (Valby), Ole Myrtue (Valby), Jeppe Nørregaard 

(Valby), Morten Kleemann (Valby) og Trine Simmel (Valby)
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7.2 BORGERLØN - GENNEM EN SOCIALISTISK 
REFORMPOLITIK

Enhedslisten vil en løbende indførelse af borgerløn.

En gradvis indførelse af ”borgerløn” på vejen til en universel Ube-

tinget BasisIndkomst (UBI) er udtryk for en socialistisk reformpo-

litik, der giver mere og mere frihed, mindsker afhængigheden af 

lønarbejde og fremmer en tryggere tilværelse for mange. Til 

dette føjer sig en udvidelse af tiden til mere omsorg og demo-

krati og visionen om et mindre belastende materielt forbrug, 

hvilket bidrager til målet: et økologisk bæredygtigt samfund.

Den danske diskussion om borgerløn har ikke rykket sig, siden 

den i 70’erne brændte igennem med Oprør fra Midten. Hvorfor? 

Visionen om en borgerløn har ikke været vævet sammen med 

erkendelsen af, at man skal nyde, før man bliver god til at yde. 

Den har heller ikke været hægtet sammen med vigtige skridt i 

andre progressive dagsordener.

Det første væsentlige skridt til borgerløn blev tage i 1956 med 

vedtagelse af folkepensionen, dengang for alle enlige kvinder 

over 62 og andre borgere over 67 år. Ingen så det som et skridt i 

retning af borgerløn, men ældre blev sikret et værdigt liv, hvor 

de trygt kunne nyde en forsørgelse uden social kontrol og 

stempling.

At kunne nyde en forsørgelse uden til tider uværdig kontrol og 

stempling burde gælde alle borgere, men er blevet ramt af ar-

gumentet: At man kun har lov til at nyde, hvis man har ydet, 

hvad man er i stand til. Argumentet holder dog ikke i virkelighe-

dens verden.

Man skal faktisk nyde, før man bliver god til at yde. Det er vor 

tids feministisk prægede version af, ““at yde efter evne og mod-

tage efter behov““.

Sådan er det med børnene, der vokser op, for derefter at blive 

samfunds- og arbejdsduelige voksne. Sådan er det også med 

voksne. At nyde et godt og trygt liv er en betingelse for at være 

god til at tage sig af andre, til at kunne indgå i samfundet og til 

at producere - med mindre man tror på, at når pisken forsvin-

der, så svinder motivationen til at yde en indsats, gøre sig 

umage og være effektiv.

Der er flere argumenter for borgerløn:

Borgerløn vil give den enkelte større tryghed og frihed til at ud-

folde sig og yde efter sine evner og bruge sin tid på, hvad man 

finder nødvendigt og nyttigt – for sig selv og for samfundet. Alle 

ønsker at leve et liv, der giver mening. Det, der giver mening, 

rækker ud over en selv.

Det, der rækker ud over en selv, høster man anerkendelse for. 

Og mennesket lever ikke af brød alene, men også for og af an-

erkendelse. Man bruger sine ressourcer, i mange tilfælde sin tid, 

til at opfylde andres behov. Man holder således normalt ikke op 

med at yde, fordi man ikke får en indkomstmæssig modydelse.

At vælge at leve udelukkende af en basisindkomst er at kunne 

vælge retten til dovenskab. Men dovenskab ligger ikke normalt 

til mennesket.

Med et udvidet arbejdsbegreb er det at arbejde ikke blot et 

middel til at erhverve sig en indkomst, men en livsfornødenhed, 

altså noget meningsfyldt, man lever for og med. 

Frihedens rige kan identificeres med retten til dovenskab. Vi 

foretrækker her Karl Marx’ definition: at yde efter evne og mod-

tage efter behov. 

Et samfund med borgerløn vil gøre os tryggere og friere, fordi 

det skaber større økonomisk uafhængighed - for de fleste i ar-

bejdsstyrken af fast eller løsere lønarbejde. Man skal ikke under-

kaste sig partneren/familien, det offentlige eller arbejdsgiverens 

krav, for man kan klare sig selv - i det mindste på en lille leve-

fod. Borgerløn bidrager endvidere på samme måde som folke-

pensionen til at fjerne den sociale stempling, der ofte er forbun-

det med modtagelse af overførselsindkomster.

Et samfund med borgerløn vil begrænse produktion og forbrug. 

Borgerløn vil betyde, at flere end i dag helt eller delvist, perma-

nent eller i en periode vil fravælge at skaffe sig indkomst gen-

nem et erhvervsarbejde. De veksler en del af deres forbrug med 

mere fri tid. Et mindre forbrug vil lette presset på naturens res-

sourcer, miljøet og klimaet. Mere fri tid til prioriteringen af en 

mere grøn levevis vil trække i samme retning. Mere fri tid vil 

skabe rum for et større demokratisk engagement i samfundet.

En borgerløn kan også afskaffe fattigdom. En borgerløn, man 

kan leve anstændigt for, kan defineres som grænsen til relativ 

fattigdom defineret som 50 pct. af medianindkomsten (median-

indkomst: det indkomstniveau, hvor 50 pct. tjener mere og 50 

pct. tjener mindre). Det svarer til en skattefri borgerløn på ca. 

10.500 kr. om måneden. Borgerlønnen reguleres løbende i takt 

med udviklingen i medianindkomsten.

En borgerløn på ca. 10.500 kr. skattefrit skal erstatte alle over-

førselsindkomster, der er mindre end dette niveau. Overførsels-

indkomster, der ligger over borgerlønnen, fradrages de skattefrie 

ca. 10.500 kr., således at man beholder sin nuværende indkomst. 

Boligsikring, fripladsordninger i daginstitutioner og andre tilskud 

og ydelser bibeholdes uændret.

En del af udgiften til borgerløn dækkes af sparede overførsels-

indkomster og udgifter til kontrol på jobcentrene. Størstedelen 

af udgifterne til borgerløn hentes ind over indkomstskatten. Be-

skatningen kan indrettes således, at flertallet hverken bliver væ-

sentligt rigere eller fattigere af indførelse af borgerløn. Man be-

taler ganske vist mere i skat, men man får det igen i form af 

borgerløn. De højeste indkomstgrupper betaler for afskaffelsen 

af fattigdom og bidrager på den måde til at skabe et økono-

misk set mere lige samfund. Finansiering over indkomstskatten 

kan naturligvis erstattes af andre type af skat som formueskat, 

øget arveafgift, skat på finansielle transaktioner, øget ejerbolig-

beskatning, CO2-afgifter osv.

Der findes mange forskellige modeller for indførelse af borger-

løn. Borgerløn i form af en universel Ubetinget BasisIndkomst 

(UBI) er defineret ved, at alle voksne borgere med fast bopæl i 

landet har ret til en skattefinansieret indtægt, man kan leve ri-

meligt for.

Der kan inden for det eksisterende samfunds rammer skitseres 

to hovedveje til borgerløn (UBI):

1. Gennemførelsen af borgerløn fra dag ét med en skattefinan-

siering efter ovenstående principper.

2. En reformkurs med modificeret borgerløn, altså gennemførel-

sen af ret til en borgerløn for afgrænsede grupper. Vi er allerede 

startet med folkepensionen. På vejen mod alles ubetingede ret 

til borgerløn inddrages nye grupper i takt med, at finansieringen 

vokser. Der udarbejdes hvert år en status på og evaluering af 

ordningen, ligesom der hvert år vedtages en rullende 5-årsplan 

for yderligere tiltag.

Ordninger - der knytter sig til andre vigtige progressive dagsor-

dener og kan tilbydes afgrænsede grupper, indtil vi kan sikre al-

les ubetingede ret til borgerløn - er i prioriteret rækkefølge:
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

 · Aktivitetsparate kontanthjælpsmodtagere. Man tilbyder med 

andre ord, at gruppen får fred for systemets aktiveringskrav. 

Begrænsning på anden indkomst.

 · Mennesker, der har været aktive på arbejdsmarkedet i 40 år. 

Ret til borgerløn uden tidsbegrænsning indtil pensionsalderen. 

Borgeren har ret til at hoppe ud og ind af ordningen efter be-

hov. Begrænsning på anden indkomst.

 · Ekstraordinær forældreorlov på et år pr. barn. For par skal det 

være i form af et ½ år for hver voksen. Det er valgfrit, om par 

tager orloven samtidig eller i forlængelse af hinanden. Be-

grænsning på anden indkomst.

 · Øremærket pulje til kommunerne, bestemt af antallet af ind-

byggere, så borgere efter ansøgning kan tildeles et års borger-

løn. Tildelingen kan være socialt bestemt efter personlige for-

hold eller efter forpligtende aktiviteter i eller i forhold til lokal-

området. Der udarbejdes en kontrakt. Begrænsning på anden 

indkomst.

 · Ret til et års sabbat med borgerløn hvert 7. år efter det fyldte 

18. år. Retten kan spares op, men sabatår skal efter eget ønske 

afholdes inden folkepensionsalderen. Evt. ingen begrænsning 

på anden indkomst?

Fordelen ved det ”drypvise eksperiment” med modificeret bor-

gerløn er, at det kan kombineres med vigtige skridt inden for 

andre progressive dagsordener i form af reformkrav målrettet 

bestemte grupper. Det anderledes er, at en række reformer ses i 

et strategisk borgerløns-perspektiv. Det vil også være lettere at 

samordne fremdriften i borgerløn med andre veje til mere fri tid. 

Først og fremmest nedsat arbejdstid.

Når der diskuteres borgerløn, er antagelsen hos nogle, at alle vil 

opgive erhvervsarbejdet og udelukkende gå på borgerløn, hvad 

enten den rummer alle eller afgrænsede grupper. Sådan vil det 

næppe blive.

De, der fravælger erhvervsarbejde, vil sandsynligvis være de 

mennesker, der er mest pressede på deres frihed, har et ar-

bejde, de synes er for hårdt eller kedeligt, og i forvejen ikke har 

et højt forbrug. De fleste vil fortsætte det liv, de har, med ar-

bejde og en indkomst, der kan sikre deres aktuelle levestandard.

Men vi kender selvsagt ikke omfanget af nedgangen i mængden 

af beskæftiget arbejdskraft og den betydning, det kan få for be-

stemte brancher og for produktionen af varer og tjenester. En 

anden fordel ved den fleksible drypvise vej er således, at sam-

fundet kan høste erfaringer, justere og accelerere reformerne ef-

ter deres beskæftigelsesmæssige og økonomiske konsekvenser.

I såvel et avanceret kapitalistisk som et socialistisk samfund 

med en betinget eller ubetinget basisindkomst, altså borgerløn, 

er problemet, at summen af det - hvert enkelt menneske lyster 

eller synes er ens forpligtelse at yde uden eller med en ind-

komstmæssig modydelse - ikke nødvendigvis er dækkende for 

det samfundsmæssige behov.

Det betyder, at samfundet bliver nødt til at afpasse den enkel-

tes indkomst opnået gennem borgerløn og erhvervsarbejde ef-

ter samfundets behov, defineret ved det forbrug og den service, 

vi ønsker og beslutter os til. Nogle ikke særlig attraktive bran-

cher med hårdt, opslidende, kedeligt og/eller uetisk arbejde vil 

givetvis miste arbejdskraft og blive nødt til at sætte lønnen op, 

arbejdstiden ned og/eller forbedre arbejdet, herunder arbejds-

miljøet.

Indførelse af borgerløn med en økonomisk gevinst til eller uden 

økonomiske forringelser for folk med lave og almindelige ind-

komster er en rød rose. Men borgerløn løser ikke alle problemer. 

Den røde rose kan have nogle blå torne.

Det er således til diskussion, om borgerløn kan svække kampen 

for gode løn- og arbejdsvilkår, når det handler om løse og/eller 

spændende jobs. De ansatte er jo sikret deres forsørgelse, vil 

arbejdsgiveren sige. Omvendt er borgerløn en økonomisk plat-

form for et nej til de forhold, man tilbydes.

Borgerløn kan ligeledes cementere kvindeundertrykkelsen og 

den manglende ligestilling, idet den i den ubetingede udgave 

hverken kan eller skal øremærkes som f.eks. barselsorlov. Man-

den har gerne en højere indkomst, så det kan bedst betale sig, 

at kvinden går derhjemme og nøjes med borgerlønnen, hvis det 

kniber med at få tingene til at hænge sammen i hverdagen.

Borgerløn kan føre til, at samfundet ikke forventer noget af 

mennesker med psykiske og sociale problemer, og at de overla-

des til sig selv. Fundamentalt for borgerløn-samfundet skal såle-

des være retten til arbejde, og at samfundet yder en indsats i 

forhold til mennesker med sociale og psykiske problemer.

De eventuelle blå torne må vejes op mod den røde rose. En 

fremadskridende reformpolitik kan også af de grunde være en 

god vej at gå, når vi bevæger os ud i ukendt land.

Stillet af: Per Bregengaard (Blågård), Margit Kjeldgaard (Helsingør), 

Janne Toft-Lind (Mariagerfjord), Per Clausen (Aalborg), Susanne Flydt-

kjær (Aalborg), Hanne Schmidt (Amager Vest), Svend Elming (Aalborg), 

Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Pia Weise Pedersen (Blågård), 

Niels Rosendal Jensen (Fredensborg-Hørsholm), Per Nørgaard Thom-

sen (Blågård), Jens Otto Madsen (Thy), Ole Bach (Ydre Nørrebro), 

Claus Højsgaard (Tønder)
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

7.3 FORSLAG TIL BORGERLØNSFORSØG - 
TILLÆG TIL ENHEDSLISTENS MODEL FOR 
BORGERLØN

I en kommende forsøgsordning med Borgerløn(UBI) som beskri-

ves efterfølgende, mener vi som medlemmer af Enhedslisten Thy 

at flg. punkter skal inddrages:

 · Indførelsen af Borgerløn vil medføre en stærkere omfordeling 

af indkomsterne i samfundet, da en sikret ret til en basisløn vil 

kræve at flere borgere tildeles en større del af den samlede 

værdiskabelse i samfundet. Det vil sandsynligvis blive udråbt 

som en urimelighed fra de velstillede, men det vil på sigt blive 

en gevinst for virksomheder m.m., når værdien af friere og 

mere selvstændige medarbejdere begynder at slå igennem. 

Virksomhederne vil få gavn af mere fællesskabsfølelse, større 

kreativitet, trivsel og større motivation hos alle, mindre syge-

fravær etc. Det er det som for-søgsordningen skal afdække. 

Derfor kræver det at vi tør give slip på vores gamle forestillin-

ger om at mennesket kun er et økonomisk styret væsen, så vi i 

forsøgsperioden tør udforske, at menne-sket rummer så me-

get mere end drømmen om materielt overforbrug. 

 · Fagbevægelsen skal inddrages, så der kan tages højde for de 

eventuelle betænkeligheder m.h.t. hvordan løn- og arbejdsfor-

hold påvirkes af en borgerløn, hvor nogle borgere måske frivil-

ligt påtager sig opgaver, som traditionelt kunne høre under en 

faggruppe, simpelthen fordi de har lyst, og ikke fordrer mere 

end borgerlønnen. Det forudsættes, at ”sort arbejde” ikke ac-

cepteres, men det må i praksis vurderes i forsøget, om det bli-

ver et problem og hvordan det kan imødegås – det er jo også 

en problemstilling i dag! Ansattes overenskomstforhold og 

normeringer skal ikke forringes, men frivilliges bidrag kan blive 

en styrke også for de ansatte! Den traditionelle opfattelse af 

”arbejde” må således udvides og nuanceres. Herudover kan 

retten til borgerløn have den virkning, at arbejde på dårlige 

vilkår bliver sværere for arbejdsgivere at skaffe medarbejdere 

til, fordi man har retten og muligheden for at sige nej via bor-

gerlønnen.

 · En del offentligt lønarbejde vil sandsynligvis blive overflødigt, 

fordi mennesker via borgerlønnen sættes fri til at administrere 

sig selv. Det offentlige skal fortsat varetage de nødvendige op-

gaver der vil være for mennesker som har særlige behov. Her-

ved vil egentligt tillidsbaseret socialpolitisk arbejde kunne er-

statte de mange nuværende lov- og regelbundne aktiviteter i 

f.eks. jobcentrene m.m. som ikke giver reel værdi for samfun-

det. De positive afledte virkninger af borgerlønnen vil for-

mentlig give en betragtelig besparelse i offentlige udgifter 

(nedlagte jobcentre, mindre admi-nistration, færre syge, bedre 

uddannelsesvalg….). Disse besparelser kan bl.a. indgå i finan-

sierin-gen af borgerlønnen.

 · For at kvalificere forsøget med borgerløn skal der sammen-

sættes en Borgerløns-følgegruppe af forskere (f.eks. sociologer, 

statistikere, psykologer, økonomer…), politikere, fagforeninger, 

er-hvervsorganisationer, lønmodtagere og borgere som kan 

udforme og kvalificere en forsøgsord-ning til politisk vedta-

gelse. Derefter skal følgegruppen løbende beskrive, vurdere og 

diskutere udviklingen i forsøget: Vil borgerlønnen frisætte flere 

frivillige aktiviteter, foreningsaktiviteter, iværksætter-aktivite-

ter, kunst og kulturaktiviteter m.m. når man har en basisløn at 

virke på?  Vil borgerlønnen mindske presset på unge så de får 

muligheder for at tænke sig om og vælge kvalifi-ceret og selv-

stændigt?  Vil borgere som føler sig klemte i samfundet via 

borgerlønnen opleve øget sundhed og trivsel og dermed bela-

ste sundhedsvæsenet mindre? Vil de af egen drift søge hjælp 

til at få et arbejde af ren og skær lyst og interesse? Hvor me-

get kan et liv med mindre materielt forbrug i et langsommere 

tempo betyde for klima- og miljøproblemerne i verden? 

 · Følgegruppen skal også undersøge potentielt negative per-

spektiver i forsøgsperioden: Hvad sker der hvis sundhedsper-

sonale med borgerlønnen hellere vil arbejde mindre og måske 

endda privat? Vi mangler jo sygeplejersker i det offentlige i for-

vejen? Vil uligheden i samfundet øges ved at f.eks. sundhedstil-

bud bliver private, som de som fortsat arbejder kan købe sig 

til, men som de der kun har borgerlønnen ikke længere kan få i 

det offentlige? Vil der blive større rekrutteringspro-blemer mel-

lem offentlige og private tilbud indenfor sundhed, socialfor-

sorg, uddannelse m.m? Kan uddannelsesområdet dækkes hvis 

alle lærere kun vil arbejde halv tid + borgerløn? Hvordan vil 

Danmark stå internationalt hvis vilkårene adskiller sig helt fra 

resten af EU og den øvrige verden? Hvilke rettigheder skal an-

dre EU-borgere have hvis de kommer til Danmark?

Borgerlønnens udformning:

For at gøre forslaget realistisk at samle et politisk flertal om, 

forestiller vi os at man kunne afprøve en universel Borgerløn, 

som modregnes i.f.t. hvor meget lønarbejde du har for at mind-

ske belastningen af samfundsøkonomien. Nogen vil indvende at 

mange så ikke ville vælge at arbejde, når timerne modregnes i 

borgerlønnen, men vores formodning vil være at de fleste gerne 

vil arbejde og også gerne vil opnå en højere indkomst end den 

beskedne borgerløn. Til gengæld kan dem som ikke føler sig ro-

buste nok til at arbejde eller som vil leve på et minimum have 

friheden til selv at bestemme, og selv opsøge den hjælp de 

måtte have behov. Socialrådgivere vil kun møde motiverede 

borgere som selv har valgt at opsøge hjælp! For at den økono-

miske udgift til borgerløn kan holdes realistisk, kunne en ud-

formning f.eks. tage udgangspunkt i flg.:

 · Alle borgere over 18 år har ubetinget ret til en borgerløn sva-

rende til 80% af fuldtidsdagpengesat-sen 2022 – uden mod-

krav fra samfundet.

 · Hvis det er nødvendigt for finansieringen af borgerlønnen i for-

søgsperioden, foreslår Enhedsli-sten at skatteprocenten hæ-

ves lidt for lønninger over 400.000 (Iflg. magasinet Finans tjener 

1.5mill. danskere mellem 300-500.000 kr. om året) 

 · Der kan ikke opnås andre offentlige ydelser med mindre sær-

lige behov (handicap, sygdom m.m.) gør det påkrævet - udover 

indtægtsbestemt boligtilskud og universel børnetilskud (bør-

necheck) som stadig skal gælde. Børnechecken kunne måske 

omdannes til en borgerløns-ydelse fra 0-18 år?

 · Under uddannelse har man ret til borgerløn. Nuværende S.U.- 

ordning afskaffes.

 · Ved lønarbejde på overenskomstmæssige vilkår modregnes 

borgerlønnen time til time, således at det man opnår som 

merindkomst ved at arbejde er den fulde difference mellem 

borgerløn og timeløn.

OBS!
Nedenstående forslag 7.3 er ved en fejl indstillet som et selvstændigt hovedforslag, men er dog indsendt 

som ændringsforslag til 7.4 og vil derfor blive behandlet som ændringsforslag til 7.4 på årsmødet 
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

 · Der kan højst modregnes 37 timers borgerløn pr. uge i lønind-

komsten.

 · Alt lønarbejde skal være omfattet af overenskomstfastsatte 

vilkår.

 · Man må udføre ulønnet, frivilligt arbejde mens man modtager 

borgerløn.

 · Selvstændiges indtægt modregnes forholdsmæssigt på årsba-

sis, så borgerlønnen bortfalder helt, når man har et udkomme 

af virksomheden på det dobbelte af borgerlønnen. 

 · Der kan ikke opnås yderligere erhvervsstøtte fra det offentlige 

- det skal søges i den finansielle sektor. 

 · Bankvæsenet skal forpligtes til at oprette konti m.m. for alle 

borgere – alternativt oprettes en of-fentlig bank.

 · Socialt bedrageri i form af ”sort, lønnet arbejde” eller ”svindel 

med overskud af virksomhed” m.m. skal sanktioneres i form af 

tilbagebetaling, tvungen samfundstjeneste og/eller socialpæ-

dagogisk indsats.

Forsøgsperiode og geografisk afgrænset forsøgsområde:

Borgerlønnen tænkes afprøvet i et geografisk afgrænset om-

råde, med en befolkningsstørrelse og sammensætning, som mu-

liggør en relevant og realistisk vurdering af forsøget. Bornholm 

er en naturligt afgrænset enhed med godt 40.000 indbyggere og 

et varieret erhvervsliv og uddannelsestilbud. Her kunne man 

vælge at indføre forsøgsordningen med en periode på 5 år, hvor 

man følger udviklingen. Staten bidrager med en pulje til følge-

gruppens arbejde og andre udgifter som opstår i forsøgsperio-

den. Udviklingen skal løbende beskrives og offentliggøres så alle 

kan følge med i hvordan det går. En anden relevant kommune i 

Danmark kunne naturligvis også udvælges som forsøgsområde. 

I forsøgsperioden afholdes borgermøder i kommunen i relevant 

omfang for at inddrage borgerne og opsamle ideer, erfaringer 

og forslag.

Evaluering:

Når forsøgsperioden udløber, evalueres forløbet, og der igang-

sættes en politisk drøftelse af gode og mindre gode sider ved 

forsøget og hvilke ændringer der eventuelt kan tænkes, hvis 

borgerlønnen skal indføres nationalt, eller der skal udføres yder-

ligere forsøg i en større skala før en national ordning indføres. 

Begrundelse:
“Da den lovede delegeretkonference om Borgerløn (UBI) ikke er 

blevet afholdt, mener vi som Enhedslisten Borgerlønsnetværk, at 

den endelige behandling af Borgerløn bør udskydes til 2024, men 

hvis det fastholdes at behandle Borgerløn på årsmødet 2023 

skal forslaget indgå i behandlingen:

Som medlemmer af Enhedslisten Thy finder undertegnede med-

lemmer tankerne og ideerne i oplægget ”Friere – men ikke ri-

gere” og ““Enhedslistens model for Borgerløn““ spændende og in-

teressante, og har debatteret dem på et medlemsmøde d. 

15.6.2022 hvor Gitte Pedersen fra Enhedslistens Borgerlønsnet-

værk deltog. Det rejste en del debat og spørgsmål, som vi gerne 

vil drage med ind i processen med at udvikle en forsøgsordning 

eller prøvemodel for Borgerløn i et afgrænset geografisk om-

råde. Vi er klar over det måske ikke er et fyldestgørende udkast, 

men det skal læses som et bidrag til at Enhedslisten kan rejse 

debatten i folketinget så der kan igangsættes et kvalificerings-

arbejde med henblik på at igangsætte et forsøg. F.eks. kan man 

undersøge forsøg i andre lande, f.eks. Finland som afprøvede en 

”lav” borgerløn i 2017-18 med 2000 arbejdsløse borgere. 

Vi er sikre på, at forsøget vil kaste uvurderlige erfaringer af sig, 

som kan være med til at opbløde skellene mellem traditionelt 

borgerlige holdninger om ”at være sin egen lykkes smed” og tra-

ditionelt venstreorienterede holdninger om at ”fællesskab giver 

styrke”. Vores verden har akut behov for at vi udvikler samfunds-

modeller, hvor alle mennesker kan trives, og hvor livsformen ikke 

belaster klima og miljø mere end det kan bære, så der globalt 

kan skabes gode liv for alle! Det mener vi et forsøg som beskre-

vet kan bidrage til. Enhedslisten skal derfor arbejde for at skabe 

politisk flertal for at nedsætte en arbejds- og følgegruppe til 

udarbejdelse af et konkret forslag til en borgerløns-forsøgsord-

ning, som kan fremsættes i folketinget. 

Stillet af: Medlemmer af Enhedslisten Thy: Ruth Bunk Andersen, Anita 

Sørensen, Mona Hansen, Ella Gerassimovitch, Asger Sylvest Pedersen
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

7.4 FORSLAG TIL ENHEDSLISTENS MODEL FOR 
BORGERLØN

Enhedslisten mener, at alle har ret til en basisindkomst, der er 

til at leve af. Et menneske er noget i sig selv og ikke kun noget i 

kraft af sin arbejdskraft.  Borgerlønnen giver således mulighed 

for at fravælge et mere eller mindre usselt – lønmæssigt, etisk 

eller meningsløst – arbejde og for et opgør med forbrugersam-

fundet og rammer dermed direkte ind i den grønne dagsorden. 

Borgerløn giver en grundlæggende tryghed for de mindst bemi-

dlede og gør, at nogle vil blive befriet for uværdig kontrol.

Enhedslistens model for borgerløn betyder, at der er tale om en 

umistelig rettighed, uafhængig af livsvilkår fx umyndiggørelse. 

Borgerløn, basisindkomst eller samfundssikret mindsteindkomst 

(kært barn har mange navne) har man som menneske.

Der er tale om en rettighed for alle over 18 år med fast ophold 

i Danmark.

Udbetalingen skal være på et niveau, så man kan leve et simpelt 

liv.

Da alle vil få borgerløn afskaffes ydelser, der ligger lavere end 

den af Enhedslisten foreslåede borgerløn. Det betyder, at SU 

og kontanthjælp afskaffes, men borgerløn skal ikke have ind-

flydelse på individuelle ydelser som fx boligstøtte, støtte til 

hjælpemidler, førtidspension og dagpenge. Børnechecken, som 

vi kender den i dag, erstattes af en børneborgerløn. (Enhedslis-

ten kæmper i øvrigt naturligvis fortsat for forbedringer af disse 

systemer.)

Konkret fastsættes borgerlønnen (ligesom fattigdomsgrænsen) 

til 50 % af medianindkomst året før, dog mindst medianen i 

2016 tillagt inflation i form af nettoprisindekset. Der rundes af 

til nærmeste 500 kr. månedligt. Det betyder konkret for 2021 en 

borgerløn på kr. 10.000,00 netto pr. måned.

Da borgerløn skal ses som en rettighed for alle over 18 år med 

fast ophold i Danmark, skal beløbet på den ene eller anden 

måde gives månedligt til alle, der er fyldt 18 år uanset anden 

arbejdsindkomst (løn eller overskud af egen virksomhed).

På tilsvarende vis beregnes en børneborgerløn som et tillæg til 

den/de voksne som har ansvar for børn på 0-18 år. Børnebor-

gerløn er på 1/3 af beløbet (afrundet til nærmeste kr. 500) og 

gives pr. barn dvs. pt. kr. 3.500 i tillæg per barn, til person med 

forældremyndighed/værge. Forældre med delt forældremyn-

dighed deles om børneborgerlønnen.

Vi forestiller os to mulige modeller, som principielt giver nø-

jagtigt samme nettobeløb til hver person men kan opleves 

psykologisk forskelligt. Begge modeller er mulige og fastsættes 

nærmere den dag forslaget skal implementeres, fx kan 

folketingsgruppen fastsætte den nærmere ved konkrete fors-

lag i folketinget. (Der er ingen prioritering ved at de her kaldes 

model a) og b).)

a) Beløbet udbetales til alle. Fordelen er, at alle oplever at delt-

age direkte i ordningen og at modtage det samme, som også vil 

modvirke stigmatisering ved at modtage borgerløn. Psykologisk 

(og praktisk) ulempe er, at høje indkomster kommer til at betale 

tilsvarende mere i skat og kan opleve et højt uretfærdigt skat-

tetryk. Stor udbetaling, stor indbetaling til ordningen.

b) Borgerlønnen fastsættes af Skat på basis af sidste årsind-

komst, men man kan søge om en ændret beregning, hvis man 

kan sandsynliggøre ændrede forhold i indeværende år. Systemet 

svarer til forskudsskat. Skattemyndigheder foretager udbetalin-

gen ved reduktion i skatten så langt det er muligt, hvorefter 

borgeren modtager et beløb på sin Nem Konto. Denne model 

kendes som ”negativ indkomstskat”. Alle tal er nettobeløb, dvs. 

indkomst efter skat og borgerløn uden skat. Således vil alle vok-

sne mindst have de 10.000 til rådighed. Psykologisk (og praktisk) 

fordel er, at systemet ikke virker meget anderledes end i dag, er 

blot en udvidelse af eksisterende skattesystem hvor beløbene 

ikke virker voldsomme. Psykologisk ulempe er, at personer med 

højere indkomster ikke føler, at de deltager, selvom de også har 

rettigheden, men at det kun er andre som får noget. Mindre ud-

betaling, mindre indbetaling.

Ingen kan sige, hvad en borgerløn vil koste, og præcis hvilke 

adfærdsændringer en borgerløn på kort og lang sigt vil afsted-

komme. Det står og falder med, hvor mange, der “vil lægge sig 

hjem på sofaen” fra et velbetalt job. Nok de færreste. De fleste 

vil fortsætte med lønarbejde og dermed netto (i begge model-

ler) ikke få udbetalt borgerløn.

Retten til eksistens skal finansieres af skat på finansielle 

transaktioner som f.eks. aktiehandel (tobinskat), skat på uan-

stændig profit ved boligsalg, forhøjet arveskat ved at sænke 

barren for, hvornår der skal betales topskat, hæve topskatten, 

genindførelse af formueskatten, og lign. tiltag – og sidst, men 

ikke mindst en høj CO2-afgift. En større eller mindre del af ud-

giften vil dækkes af sparede overførselsindkomster og sparede 

udgifter til kontrol på jobcentrene.

Som samfund har vi råd til borgerløn til alle i dag, men det 

kræver selvfølgelig en omlægning af det nuværende skatte-

system, der, som det fungerer i dag ikke bare fastholder, men 

øger den sociale og økonomiske ulighed og understøtter en 

udnyttelse af klodens ressourcer, som alle i dag ved, fører til en 

uoverskuelig ”klimapandemi”.

Selvom de overordnede konsekvenser for samfundet altså 

er svære at fastsætte, ikke mindst fordi intet land endnu har 

indført borgerløn, er det klart at mindst bestemte grupper vil 

opleve en forbedring, og det er grupper som trænger til et løft. 

Udenlandske forsøg med borgerløn, som det finske for nyligt, 

har indtil videre vist at der ikke er nogen nævneværdig effekt på 

om udsatte grupper svarende til kontanthjælpsmodtagere søger 

hverken mere eller mindre arbejde – selvom netop en svag ten-

dens til at søge MERE arbejde når stressen ved et kontrolsystem 

fjernes. Til gengæld har forsøgene vist at udsatte grupper får et 

væsentligt løft i oplevet livskvalitet! Det vil jo også uundgåeligt 

udgøre et rigtigt sikkerhedsnet uden huller for arbejdsløse – 

uden udhulning af dagpengene som stadig skal eksistere (og jo 

skal forbedres).

Mht. implementering og hvornår og hvordan det indføres kan 

det gøres på mange måder. Enhedslisten ønsker naturligvis en 

indførelse fra dag til dag så snart det viser sig politisk muligt, 

men vil indtil da som altid følge princippet om at stemme for 

den mindste forbedring som peger i retning af disse visioner, 

herunder ethvert løft væk fra kontrolmodeller for arbejdsløse og 

andre grupper.

Begrundelse:
Efter aftale med Hovedbestyrelsen (anno 2020-21) stiller Bor-

gerlønsgruppen dette forslag til debat og mulig vedtagelse, i 

forlængelse af de sidste par årsmødebeslutninger om at emnet 

borgerløn skal på årsmødet nu i 2022.

Ovenstående forslag forklarer jo i sig selv, hvorfor vi mener at 

borgerløn er en god ide.

Vi går ud fra, at mennesket er et socialt og aktivt væsen, som 
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gerne vil samarbejde og gøre noget for og med andre. I dag sker 

denne interaktion primært gennem lønarbejdet. Og det er en 

af de helt store illusioner, at man kun er en del af fællesskabet, 

hvis man har et lønarbejde. Den illusion skal punkteres!  Har 

man ikke et lønarbejde, er det ensbetydende med, at man er 

doven og ikke gider deltage i den samfundsmæssige produktion. 

Herved overses at mange faktisk deltager i sociale, kunstneriske 

og politiske forpligtende fællesskaber. Dvs. at mennesker uden 

arbejde også bidrager til samfundets samlede velstand fx ar-

bejdsløse bedstemødre, der passer syge børnebørn. Så vi kan 

slå fast at fællesskaber ikke udelukkende består i at have et 

lønarbejde. Og vi må også erkende, at vi ikke længere lever i et 

samfund, hvor lønarbejdet er sikret gennem en overenskomst 

med fastsatte regler for løn, arbejdstid osv. 

 I dag oplever vi tværtimod et arbejdsmarked, der bliver mere 

og mere prekært. Det vil sige, at vi må se i øjnene, at tiden med 

et fast fuldtidsarbejde med ordnede forhold til alle er helt og 

aldeles forbi. En indvending mod borgerløn har været, at det 

ville give arbejdsgiverne mulighed for at betale ringere løn, når 

borgerlønnen lagde bunden. Det havde måske noget på sig for 

30-40 år siden, men borgerlønnen vil desværre fremover ikke 

skulle konkurrere med et velordnet, reguleret arbejdsmarked 

men med et omsiggribende prekært arbejdsmarked. Med det 

stigende prekære arbejdsmarked kan arbejdsgiverne i stedet 

skalte og valte med vores arbejdskraft ved at ansætte os i 

midlertidige projektstilinger, i vikariater, på nul timers kontrak-

ter, som freelancere og alt sammen med en stor usikkerhed 

for den arbejdende. I flæng kan nævnes trainee-markedet, 

Wolt, løbehjulsindsamlere, projektansættelser, undervisning, 

“selvstændige” vognmænd, der konkurrerer med hinanden, Air-

b&b, osv. Vilkårene her er så ringe arbejds- og lønmæssigt, at 

borgerlønnen giver mulighed for at vælge den slags illusioner 

om “det frie liv.” fra og få et rigtigt frit liv. Hertil kommer en un-

derskov af mest skattetænkende enmands”firmaer” inden for 

eventmageri, kultur, rengøring, turisme, byggeri oma.”  

Hvordan kan man som prekært arbejdende planlægge sit liv 

og sin økonomi, når man ikke ved, om man har arbejde næste 

måned, så man kan betale huslejen og få lidt mad. Og hvis man 

bliver syg er der 0 kroner. For arbejdsgiverne er det ren profit, og 

de har ingen forpligtelser overfor de ansatte. Og netop her vil 

en borgerløn være en sikring for at kunne stille krav til arbejds-

giverne. Når man er sikret en mindsteindkomst, er det betydelig 

lettere at stille krav, og her kommer fagforeningerne naturligvis 

til hjælp. En borgerløn vil på ingen måde gøre op med den dan-

ske model eller fagforeningerne – tværtimod vil fagforeningerne 

blive styrket, fordi en sikring af et livsgrundlag vil gøre, at vi kan 

stille større krav til arbejdsgiverne. Og vi må også gå ud fra at 

med indførslen af borgerløn vil langt de fleste mennesker be-

holde deres arbejde og indkomst. Det er jo sådan, at vi indretter 

vores liv efter den indkomst, vi har, så der vil sikkert ikke være 

mange, der uden videre vil gøre brug af borgerløn. Men alt i alt 

vil borgerløn være en generel styrkelse af vores arbejdsforhold. 

Og skulle samfundet og produktivkræfterne, som det tyder på, 

udvikle sig i en retning hvor kunstig intelligens, robotter mm. 

giver færre arbejdspladser, er borgerløn selvfølgelig modsvaret 

– men så må man til den tid naturligvis kæmpe for et højere 

beløb.

Med en borgerløn bliver vi friere ikke rigere, og med tanke på 

klimakrisen er det vel godt med færre penge til unødvendigt 

forbrug. 

Desuden vil borgerløn temmelig sikkert give et stort løft for 

kulturlivet til glæde for alle pga. støtten til kunstnere, som har 

svært ved at leve af sin kunst i dag. Små selvstændige vil også 

uundgåeligt få glæde af, at de har noget at falde tilbage på. For 

lønmodtagere som bare passer et fuldtidsarbejde med almin-

delig løn vil borgerlønnen rent økonomisk ikke gøre den store 

forskel  – men vi mener, det vil give en bevidsthed om, at sikker-

hedsnettet er der, hvis man mister jobbet eller fx selv trænger 

til en sabbat eller nedsat arbejdstid, eller vil blive selvstændig. 

Borgerløn kan i sådan en model ikke forringe løn eller overen-

skomster, da der er tale om en skattemodel (i begge undermod-

eller), om noget vil det sandsynligvis styrke fagforeningernes 

forhandlingsposition at medlemmerne nemmere kan true med 

strejker eller ophør af arbejdet.

Hvis borgerløn indføres, vil det i det lange perspektiv opfylde 

socialismens tanker om fri tid, frihed og frigørelse uafhængigt 

af klasse, hvor arbejdstid for masserne må forvandles til levetid 

i stedet.

Borgerløn er både ”en stor lap” som kan dække hen over disse 

mange mangler ved systemet. Men nok så vigtigt også en helt 

ny måde at tænke på, hvor det også er muligt at falde tilbage 

på en ydelse helt uden kontrol, men hvor man ikke kun kan 

overleve men leve. Er det ikke nok for den enkelte, kan denne 

søge arbejde (som altid kan betale sig), og er det ikke muligt 

at få job pga. sygdom, mangel på arbejde, eller andet, skal de 

øvrige systemer jo træde til.

Endelig er borgerløn som omtalt en mulig løsning, sammen med 

nedsat arbejdstid (som vi selvfølgelig også støtter), hvis der 

kommer et mindre arbejdsudbud generelt pga. automatisering, 

en opfyldelse af gamle drømme om fritidssamfundet.

Når Enhedslisten bør støtte borgerløn, er det fordi, vi selvfølgelig 

alle går ind for bedst mulige velfærd hvor ingen falder igennem.

Og faktisk er det ikke nyt, at Enhedslisten støtter at fjerne eller 

mindske kontrol af ydelser, det ligger herunder i forvejen i den 

vedtagne politik om ”Samfundssikret mindsteindkomst”, som 

allerede ligner borgerløn langt hen ad vejen. Forslaget ligger 

generelt i forlængelse af hvad Enhedslisten vil i dag, se https://

enhedslisten.dk/temaer/det-vil-enhedslisten.

Men det handler også om mere. Ægte socialisme baserer sig på 

at de fleste yder efter evne og nyder efter behov, lystbetonet 

uden tvang, ganske af sig selv når rammerne er skabt. Ideerne, 

kunsten, arbejdslysten, det frivillige arbejde, og meget andet, 

mener vi, vil blomstre på denne måde, når man kan sige Nej til 

det, man ikke vil og ja til egne ønsker for sit liv.

Der er mange erhverv både her i Danmark og på globalt 

plan,som burde afvikles ikke mindst af hensyn til miljø og klima, 

og som kun kan opretholdes, fordi der er lønmodtagere, der 

gennem deres arbejde muliggør de pågældende erhverv. Måske 

har de ordentlig løn og arbejdsvilkår, men det er ikke nok. Den 

omstilling, der skal til for bl.a. at indfri Parisaftalens mål, går 

for langsomt, bl.a. fordi man ikke uden videre fra regeringens 

side kan eller ønsker at nedlægge erhverv. Med en neoliberal 

tankegang handler det om eksport og dermed penge for at 

kunne opretholde velfærdssamfundet uden tanke på de miljø 

og klimamæssige omkostninger. Vi er gået over målstregen. Det 

handler ikke længere om at udvikle velfærdssamfundet. Det 

handler om at få en købekraftig befolkning, der kan ”svinge med 

dankortet ” og holde hjulene i gang. Hvis du i dag ville opfordre 

en befolkning til at vise samfundssind / kollektivt medansvar for 

menneskers eksistens på rimelige vilkår i fremtiden, burde det 
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7.  FORSLAG OM BORGERLØN

være muligt for alle at påtage sig det etiske ansvar, det ville 

være at nægte at arbejde i virksomheder, der fralægger sig et 

medansvar for miljø og klimaændringer, underbetaling af ar-

bejdskraft, børnearbejde m.m. i de lande, de importerer råvarer 

eller delprodukter fra, for på den måde at medvirke til at udfase 

de pågældende virksomheder eller tvinge dem til at omlægge 

deres virksomhed, så den lever op til de etiske krav, man som 

lønmodtager burde kunne stille en arbejdsgiver på lige fod med 

løn og arbejdsvilkår.

Det handler ikke kun om, hvad man har lyst til, men om at man 

som arbejdstager skal have mulighed for at påtage sig et etisk 

medansvar for, hvad ens arbejdskraft bliver brugt til.

Og husk Marx: ”.. frihedens sande rige, som imidlertid kun kan 

blomstre op med hint nødvendighedens rige som sin basis. Afko-

rtningen af arbejdsdagen er grundbetingelsen.” (Kapitalen 3. bog 

4 s. 1056, Rhodos )

Og 

NEJ, Folk lægger sig ikke hjem på sofaen, dem der ligger der nu 

bliver sikkert liggende, men der kommer ikke flere til.

NEJ,  Vi går ikke fallit 

NEJ,  Fagforeningerne går ikke nedenom og hjem, tværtimod 

bliver de styrket

NEJ, Borgerløn er ikke løntrykkeri

NEJ, Vi bliver ikke passive modtagere, vi får tværtimod mulighed 

for at udfolde vores kreative evner. 

Stillet af: Borgerlønsnetværkets arbejdsgruppe: Robert Nedergaard 

(Sydhavn), Peter Mølgaard (Vesterbro), Gunna Starck (Indre By), Gitte 

Pedersen (Nørrebro Park)
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8. 
FORSLAG TIL KONSEKVENSRETTELSER 
AF PRINCIPPROGRAM JF. VEDTAGELSER  
PÅ ÅRSMØDET 2022

100 8.1 FORSLAG TIL REVISION AF  
 PRINCIPPROGRAMMET VEDR. EU

102 8.2 FORSLAG TIL REVISION AF  
 PRINCIPPROGRAMMET VEDR. NATO
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8.  FORSLAG KONSEKVENSRETTELSER AF PRINCIPPROGRAM JF. VEDTAGELSER PÅ ÅRSMØDET 2022

Hovedbestyrelsen stiller de følgende to forslag til konsekvensrettel-

ser af Enhedslistens principprogram jf. vedtagelser på årsmødet 

2022 vedr. EU og NATO.

8.1 FORSLAG TIL REVISION AF 
PRINCIPPROGRAMMET VEDR. EU

I afsnittet “Kapitalisme fører til kriser og arbejdsløshed”, der lyder:   

Kapitalismen præges af stadigt tilbagevendende kriser, som fø-

rer til massearbejdsløshed, nedlæggelse af  virksomheder, fat-

tigdom og angreb på arbejdernes rettigheder. Selvom kriserne 

fremstår forskelligt er de  alle grundlæggende en konsekvens af 

kapitalismens indbyggede modsætninger.  

I krisetider skærpes kapitalinteressernes forsøg på at forringe 

velfærd, arbejderrettigheder og miljøhensyn i  konkurrence med 

andre lande. Til dette bruges rå kapitalmagt, hvor kapitalen 

presser folkevalgte politikere  til forringelser med trusler om ud-

flytning af arbejdspladser og massefyringer. Men også internati-

onale  institutioner som EU, Verdenshandelsorganisation (WTO) 

og Den Internationale Valutafond (IMF) er med til  at lægge et 

pres, der forringer velfærd og sociale rettigheder. EU, WTO og IMF 

løfter beslutningerne ud af  de demokratiske rum, væk fra al-

mindelige mennesker og hen, hvor kapitalen står stærkere, end 

den  traditionelt gør for eksempel i de skandinaviske lande med 

historisk set stærke arbejderbevægelser. Derfor  er kapitalisme-

modstand også kampen mod institutioner som EU og IMF. EU og 

IMF er samtidig redskaber for de rige  kapitalistiske landes do-

minans over resten af kloden. 

Som socialister er vi imod kapitalisme. Det er uligheden, fattig-

dommen, miljøødelæggelsen, den enorme  magtkoncentration 

af kapitalmagt og alle de andre følger af kapitalisme, som er år-

sagen til, at vi ønsker at  erstatte den kapitalistiske økonomi 

med et socialistisk demokrati.

Erstattes: 

“mod institutioner som EU og IMF. EU og IMF er samtidig redska-

ber for de rige  kapitalistiske landes dominans over resten af 

kloden.” 

Af:

“imod regionale og globale institutioner, som begrænser mulig-

heden  for socialistiske forandringer og som fungerer som red-

skaber for de rige kapitalistiske landes dominans over resten af 

kloden”

I afsnittet “Velfærden er under pres” 

Efter: “Presset på samfundsorganiseringen skyldes den globali-

sering af økonomien, som blandt andet EU” 

Tilføjes:

 “’s nyliberale indre marked”

Så teksten lyder: 

“Presset på samfundsorganiseringen skyldes den globalisering af 

økonomien, som blandt andet EU’s  nyliberale indre marked er 

udtryk for. Når arbejdskraften kan og skal flyde frit mellem 

grænser, bliver det  ganske enkelt sværere at opretholde kollek-

tive ordninger for alle i et bestemt land.” 

Efter 

“Også demokratiet er under pres fra EU”

Tilføjes: 

“’s centralisering og markedsfundamentalisme.”

Så teksten lyder: 

“Også demokratiet er under pres fra EU’’s centralisering og mar-

kedsfundamentalisme. I dag bestemmer EU  en stadigt større del 

af lovgivningen herhjemme, og det repræsentative demokrati 

tømmes for indhold og  fratages det politiske manøvrerum. Det 

ses for eksempel med Finanspagten og den stadigt stærkere 

styring  af finanspolitikken fra EU’s side. Og det forhindrer indfø-

relsen af en lang række progressive forbedringer,  hvor hensynet 

til det indre marked i dag står over hensynet til forbrugere, miljø 

og sundhed.” 

Herefter erstattes: 

“Derfor er Enhedslisten stærke modstandere af EU og støtter en 

dansk udmeldelse såvel som en nedlæggelse af EU og oprettel-

sen af et socialt og grønt demokratisk samarbejde i stedet.”

Af:

“Principperne for Enhedslistens arbejde i EU, herunder spørgsmå-

let om Danmarks relation til EU er beskrevet i Enhedslistens 

EU-delprogram, vedtaget på årsmødet i 2022.”

Begrundelse 
På årsmødet 2022 vedtog vi et nyt EU-delprogram efter en om-

fattende og grundig proces, med  behandlingen af fire forskellige 

hovedforslag og mange ændringsforslag. Vedtagelsen betyder, 

at det  gældende, overordnede principprogram på nogle få 

punkter er i strid med EU-delprogrammet.  Hovedbestyrelsen 

mener, det er uholdbart, da det kan bruges til at så tvivl om vo-

res politik, og foreslår  derfor, at principprogrammet rettes til på 

de pågældende punkter. Der er tale om nogle få rettelser med  

hensyn til beskrivelsen af EU, og sletning af en enkelt sætning, 

som rummer en forsimplet fremstilling af  udmeldelseskravet og 

en formulering om ”nedlæggelse af EU” som blev forkastet på 

årsmødet. Herudover  foreslår hovedbestyrelsen en tilføjelse, 

hvor der direkte henvises til det gældende EU-delprogram, så 

der  ikke er tvivl om, hvilken politik der gælder. Hovedbestyrel-

sen mener hermed, at opgaven er løst.  Hovedbestyrelsen håber, 

at årsmødet vil respektere præmissen for dette arbejde: At op-

gaven udelukkende  består i at sikre, at principprogrammet ikke 

rummer formuleringer som er i modstrid med EU delprogram-

met, og at det absolut ikke er formålet at påbegynde en ny de-

bat om Enhedslistens EU-politik,  som vi konkluderede på ved 

sidste årsmøde efter en grundig proces.

Stillet af: Hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG 8.1 FORSLAG TIL REVISION 
AF PRINCIPPROGRAMMET VEDR. EU

8.1.1 SIDE 100, LINJE 76
Før “Principperne for Enhedslistens arbejde i EU.....årsmødet 2022“ 

tilføjes denne tekst: 

”Vores udfordring er, at så længe det nuværende traktatgrund-

lag styrer EU´s politik og udvikling, så vil vejen være lukket for 

grundlæggende progressive forandringer i Danmark, som strider 

mod EU-retten, selv hvis der er grundlag for en anden og mere 

solidarisk og bæredygtig politik i Danmark. Men i en situation 

hvor EU stiller sig i vejen for en mere solidarisk og grøn politik, vil 

Enhedslisten altid stå på befolkningens side – også hvis det 

kræver en genforhandling af den danske tilknytning til EU eller 

en udmeldelse. 
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En udmeldelse er ikke et mål i sig selv. En udmeldelse kan være 

et nødvendigt middel til at gennemføre grundlæggende foran-

dringer, som EU står i vejen for, lige som det kan være et nød-

vendigt selvforsvar. Hvis et fortsat fuldt medlemskab af EU inde-

bærer grundlæggende angreb på arbejderrettigheder, velfærd 

og miljø, samt hvis det demokratiske underskud i EU uddybes 

yderligere, kan et krav om folkeafstemning om fortsat medlem-

skab blive aktuelt.”

Begrundelse
Hovedbestyrelsens forslag rettelser af principprogrammet på 

EU-spørgsmålet afspejler ikke vedtagelserne på årsmødet i 2022. 

EU-kritikken svækkes, EU-modstanden fjernes, og udmeldelses-

perspektivet er skrevet ud. Det var ikke sådan afstemningerne 

faldt ud. Der er derfor ikke tale om ’konsekvensrettelser’. 

Denne form for redigering vil føre til, at principprogrammet bli-

ver blottet for strategiske retningslinjer på EU-området. Det gi-

ver et for stort rum for fortolkning af Enhedslistens strategi. Det 

er vi ikke tjent med. Derfor har vi skrevet hovedlinjen i delpro-

grammet sammen i fortættet form, og foreslår det indsat. 

Stillet af: Enhedslisten Christianshavn

8.1.2 SIDE 100, LINJE 76-78
Linjerne erstattes med teksten: 

“Derfor kæmper Enhedslisten sammen med vores europæiske 

allierede for et traktatgrundlag, som indfører demokratiske og 

gennemsigtige strukturer samt udligner spillebanen, så beskyt-

telse af klima og natur, fremme af velfærd og lighed og solidari-

tet med verdens fattige og forfulgte ikke skal underordnes store 

selskabers jagt på vækst og profit.  

Vores udfordring er, at så længe det nuværende traktatgrundlag 

styrer EU´s politik og udvikling, så vil vejen være lukket for 

grundlæggende progressive forandringer i Danmark, som strider 

mod EU- retten, selv hvis befolkningen vælger en regering, der 

ønsker en anden og mere solidarisk og bæredygtig politik.

I en situation hvor et flertal af den danske befolkning ønsker at 

føre en solidarisk og grøn politik, og EU med traktaterne i hån-

den stiller sig i vejen, vil Enhedslisten altid stå på befolkningens 

side –også hvis det kræver en genforhandling af den danske til-

knytning til EU eller en udmeldelse. Derfor er det nødvendigt at 

Enhedslisten fastholder perspektivet om en dansk udmeldelse 

af EU. Udmeldelse er ikke et mål i sig selv. En udmeldelse kan 

være et offensivt middel til at gennemføre grundlæggende for-

andringer, som EU står i vejen for. Det kan også være et nødven-

digt selvforsvar mod yderligere angreb på arbejderrettigheder, 

velfærd, demokrati og miljø.“ 

Begrundelse
Hermed vores forslag til hvordan en opdatering kan formuleres 

så alle parter i det senest

årsmøde-vedtagne EU-delprogram fra 2022, kan gå hånd i hånd.

Det er vigtigt at vores fælles principprogram er så tydeligt som 

muligt. Det skal kunne læses i en samlet fortælling om vores 

fælles visioner og værdier, både digitalt og i fysisk form.

Her er principperne tydeliggjort, og svarer til at også de ÆF, der 

blev vedtaget på årsmødet sidste år er repræsenteret.

I principprogrammet kan man ikke henvise til et delprogram, 

fordi eventuelle ændringer af

delprogrammet så per automatik vil ændre principprogrammet. 

Det er ellers hvad et flertal i

Hovedbestyrelsen foreslår med følgende ÆF til samme: Princip-

perne for Enhedslistens arbejde i EU, herunder spørgsmålet om 

Danmarks relation til EU er beskrevet i Enhedslistens EU-delpro-

gram, vedtaget på årsmødet i 2022.“ 

Stillet af: Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø)

Ændringsforslagene 8.1.1 og 8.1.2 anbefales ikke af  

hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 

Begge forslag bygger i hovedsagen på formuleringer i det 

vedtagne EU-program. Men de er begge mangelfulde.

8.1.1. nævner slet ikke, at vigtigt tema i det nye EU-program 

er kampen for at ændre EUs traktatgrundlag og politik. 

8.1.2 er en mangelfuld gengivelse af EU-programmets for-

muleringer om, hvornår en folkeafstemning kan blive aktuel, 

og vil i øvrigt helt fjerne henvisningen til EU-programmet, 

hvilket ikke er klogt, da det netop er her vores principper for 

arbejdet i forhold til EU er beskrevet i sin fulde ordlyd

En vedtagelse af begge forslag løser heller ikke problemet, 

da der så mangler andre vigtige aspekter af vores arbejde i 

EU, som f.eks. vores principper for behandling af EU-lovgiv-

ning. Derfor vil HB fastholde, at vi står bedst ved blot at 

henvise til EU-programmet som foreslået. 
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8.2 FORSLAG TIL REVISION AF 
PRINCIPPROGRAMMET VEDR. NATO

Følgende sætninger i principprogrammet slettes:

Vi bekæmper militarismen og arbejder for dansk udmeldelse af 

NATO. Vi går ind for at det danske militær nedlægges og erstat-

tes af en langt mindre organisation, kan stå for eventuelle dan-

ske bidrag til fredsbevarende FN-indsatser.

 

De erstattes af følgende:

Enhedslisten arbejder for en fredelig udvikling i verden gennem 

international afspænding og militær

nedrustning, herunder afskaffelse af alle atomvåben.

Vores mål er at Danmark skal stå uden for NATO og andre mili-

tære stormagtsalliancer. 

Men det forudsætter en ny sikkerhedsarkitektur på nordisk, 

europæisk og internationalt plan, samt en styrkelse og demo-

kratisering af FN og fælles sikkerhedspolitiske fora som OSCE.

Så længe Danmark er medlem af NATO, arbejder Enhedslisten 

imod NATOs bidrag til angrebskrige ogrustningskapløb.

Enhedslisten arbejder for at omdanne det danske forsvar til et 

nationalt territorialforsvar frem for en interventionsstyrke, der 

er indrettet til angrebskrige.

Begrundelse
Formålet med ændringsforslaget er at bringe principprogram-

mets formuleringer om NATO og forsvar i overensstemmelse 

med vedtagelserne fra årsmødet 2022 om disse emner. Hoved-

bestyrelsen foreslår derfor, at problemet løses ved at ændre de 

formuleringer i principprogrammet, som er i modstrid med sid-

ste års vedtagelser og erstatte dem med formuleringer, der byg-

ger på sidste års vedtagelser.

Stillet af: Hovedbestyrelsen

ÆNDRINGSFORSLAG 8.2 FORSLAG TIL REVISION 
AF PRINCIPPROGRAMMET VEDR. NATO

8.2.1 SIDE 102, LINJE 10-23
Linjerne erstattes af følgende:

“Enhedslisten arbejder for en fredelig udvikling i verden gennem 

dialog, international afspænding og militær nedrustning, herun-

der afskaffelse af alle atomvåben.

Vores mål er, at Danmark skal stå uden for NATO og andre mili-

tære stormagtsalliancer.

Vi arbejder for en ny sikkerhedsarkitektur på nordisk, europæisk 

og internationalt plan. Udover fredsbevarende FN-indsatser 

samt en styrkelse og demokratisering af FN, arbejder Enhedsli-

sten for en permanent bevilling til freds- og konfliktforskning 

samt til et fredsministerium. 

Så længe Danmark er medlem af NATO, arbejder Enhedslisten 

imod NATOs bidrag til angrebskrige og oprustningskapløb.”

Begrundelse
Et flertal i hovedbestyrelsen har besluttet at stille forslag 8.2 

FORSLAG TIL REVISION AF PRINCIPPROGRAMMET VEDR. NATO med 

en begrundelse, der lyder som følger: “Formålet med ændrings-

forslaget er at bringe principprogrammets formuleringer om 

NATO og forsvar i overensstemmelse med vedtagelserne fra års-

mødet 2022 om disse emner. Hovedbestyrelsen foreslår derfor, 

at problemet løses ved at ændre de formuleringer i princippro-

grammet, som er i modstrid med sidste års vedtagelser og er-

statte dem med formuleringer, der bygger på sidste års vedta-

gelser.” 

Vi mener, at der mangler væsentlige vedtagelser fra årsmøde 

2022 i forslag 8.2 for at man kan sige, at principprogrammet er 

bragt i overensstemmelse med disse vedtagelser. Vedtagelserne 

om freds- og konfliktforskning og et fredsministerium handler 

også om forsvar og sikkerhed. Vi har medtaget dem i vores æn-

dringsforslag, fordi vi mener, at de også er principielle.

Formuleringen i forslag 8.2 “Men det forudsætter…” er problema-

tisk, da man ikke kan betinge et mål. Ordet “Men” svækker vær-

dien af det foranstående udsagn (Jeg er ikke racist, men…), der-

for har vi lavet formuleringen om.

Stillet af: Gitte Christensen (Stevns), Pia Thorsen (Morsø)

8.2.2 SIDE 102, LINJE 13
Tilføjes efter linje 13: “For at fremme freden vil Enhedslisten ar-

bejde for en permanent bevilling til freds- og konfliktforskning 

og -uddannelse, samt oprettelse af et fredsministerium.”

Begrundelse
Vedtaget på sidste årsmøde. 

Stillet af: Gitte Rønbach (Kolding), Per Kristensen (Roskilde), Lisbet 

Skou (Esbjerg), Pia Thorsen (Morsø), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), 

Marti Williams (Århus Vest), Tue Magnussen (Indre by), Hasse Schne-

idermann (Syddjurs), Christian Juhl (Silkeborg), Vibeke Syppli Enrum 

(Faaborg-Midtfyn), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), Hen-

ning Hyllested (Esbjerg), John Graversgaard (Aarhus Syd), Poul Eck Sø-

rensen (Esbjerg)

8.2.3 SIDE 102, LINJE 16-18
Linjerne 16-18 erstattes med teksten: 

“Men det forudsætter en ny sikkerhedsarkitektur, som bygger på 

fælles sikkerhed.”

 
 

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 

Forslaget indarbejdes ikke, primært fordi det fjerner formu-

leringen om, at Danmark skal have et nationalt territorial-

forsvar, hvilket blev vedtaget på årsmødet 2022. Men HB vil 

gerne indarbejde ordet ”dialog”. 

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 

Der er ingen politisk uenighed, men forslaget har en  

detaljeringsgrad, der ikke passer ind i et principprogram. 
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Begrundelse
Hvis det skal være en betingelse, at FN demokratiseres tilstræk-

keligt for at vi kan melde os ud af NATO, er det det samme som 

at sige, at vi aldrig skal meldes ud af NATO. 

Stillet af: John Graversgaard (Aarhus Syd), Poul Eck Sørensen (Esbjerg)

8.2.4 SIDE 102, LINJE 16
Ordene: “men det forudsætter“ ændres til: “Enhedslisten arbej-

der for“.

Sætningen bliver dermed: “Enhedslisten arbejder for en ny sik-

kerhedsarkitektur…” (resten af sætningen uændret).

Begrundelse
Forslaget til revision af principprogrammet er fornuftigt og viser 

at vi først og fremmest går ind for en fredelig udvikling i verden 

og som et led i dette at Danmark skal stå udenfor NATO. Men 

med formuleringen om, at udmeldelsen “forudsætter“ en ”ny sik-

kerhedsstruktur på nordisk, europæisk og internationalt plan, 

samt en styrkelse og demokratisering af FN og fælles sikker-

hedspolitiske fora som OSCE,” bliver en udmeldelse af NATO 

gjort afhængig af så mange betingelser, som i praksis aldrig ville 

kunne opnås på samme tid. Med den formulering vil vi aldrig 

komme i en situation, hvor vi vil kræve Danmark ud af NATO.

Med formuleringen “Enhedslisten arbejder for“ slår vi både fast, 

at vi vil en fredelig verden og ud af NATO, samt beskriver nogle 

af de strukturer, vi arbejder for skal gælde i en fredeligere ver-

den. Men vi gør ikke det ene til en forudsætning for det andet. 

Kampen for styrkelse af de nævnte organisationer og strukturer 

og for udmeldelse af NATO skaber forudsætninger for hinandens 

virkeliggørelse.

Stillet af: Per Nielsen (Roskilde)

8.2.5 SIDE 102, LINJE 17-18
Ordene “og demokratisering“ slettes. 

Begrundelse
Teksten kan forstås sådan, at en dansk udtræden af NATO for-

udsætter at USA opgiver sin vetoret i FN. Derfor mit forslag til 

ændring. 

I øvrigt er det at lade en dansk udtræden af NATO være betin-

get af en ændring af FNs struktur noget nyt, og ikke en konse-

kvens af beslutningerne på årsmødet i 2022.

Stillet af: Bue Nielsen (Lyngby)

8.2.6 SIDE 102, LINJE 24
Tilføjes linje 24 (uanset om HBs eller Pia og Gittes forslag vedta-

ges):

“Enhedslisten vil arbejde for afskaffelse af autonome våben og 

våben i rummet.” 

Stillet af: Lisbet Skou (Esbjerg), Marti Williams (Århus Vest), Tue Mag-

nussen (Indre by), Hasse Schneidermann (Syddjurs), Christian Juhl (Sil-

keborg), Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midtfyn), Bernhelm 

Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), Henning Hyllested (Esbjerg), John 

Graversgaard (Aarhus Syd), Poul Eck Sørensen (Esbjerg)

8.2.7 SIDE 102, LINJE 21 – 23
Enhedslisten arbejder for at omdanne det danske forsvar til et 

nationalt territorialforsvar frem for en interventionsstyrke, der 

er indrettet til angrebskrige. 

Erstattes af:

Enhedslisten arbejder for en styrkelse af det civile beredskab, 

der indrettes så det bliver i stand til at sikre vital infrastruktur 

og imødegå kriser og katastrofer forårsaget af klimaforandrin-

ger og miljøødelæggelser.

Begrundelse:
Det er helt ubeskrevet, hvad vi forstår ved et territorialt forsvar. 

Tidligere har EL vendt sig mod nedskæringerne i civilforsvaret og 

haft en klar politik på området. Vi står samtidig over for at 

skulle have en større sikkerhedspolitisk diskussion, hvis udfald vi 

ikke kender. Og som måske så indebærer at vi igen skal ændre i 

principprogrammet, hvad der i sig selv er en uskik.

Stillet af: Lole Møller (Amager Øst)

Ændringsforslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Forslaget indarbejdes, men således, så vi fastholder at En-

hedslisten arbejder for at styrke FN og OSCE, hvorefter linje 

16-18 kommer til at lyde således:  

”Men det forudsætter en ny sikkerhedsarkitektur, som byg-

ger på fælles sikkerhed. Enhedslisten arbejder for en styr-

kelse og demokratisering af FN og fælles sikkerhedspolitiske 

fora som OSCE”

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 
HB er også her enig i kritikken af den nuværende formule-

ring, men mener at HB’s forslag til indarbejdelse af 8.2.3 er 

en bedre løsning, fordi den fastholder, at en udmeldelse af 

NATO forudsætter en ny sikkerhedsarkitektur, dog uden be-

tingelser om styrkelse og demokratisering af FN.

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 

HB er enig i begrundelsen, men mener at have taget højde 

for kritikken gennem indarbejdelsen af 8.2.3 (se tidl.). 

Ændringsforslaget anbefales ikke af hovedbestyrelsen 

Begrundelse: 
Der er ingen politisk uenighed, men forslaget har en detal-

jeringsgrad som ikke passer ind i et principprogram.

Ændringsforslaget om- og indarbejdes af hovedbestyrelsen 

Forslaget indarbejdes som en tilføjelse efter ”…angrebskrige” i 

linje 23. 

Begrundelse: HB er enig med forslagsstilleren i, at det er vigtigt 

at nævne nødvendigheden af at styrke det civile beredskab, og 

foreslår derfor, at det indarbejdes som en tilføjelse, således at 

formuleringen om et nationalt territorialforsvar fastholdes. 
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9. 
INDKOMNE FORSLAG

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag 
behandles under punkt 1: Konstituering (dagsorden) 

106 9.1 FORSLAG I OM  
 BORGERLØNSPROCESSEN TIL  
 ÅRSMØDET

107 9.2 FORSLAG II OM  
 BORGERLØNSPROCESSEN

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag 
behandles under punkt 4: Budget

108 9.7 FORSLAG OM  
 SEKRETARIATSBETJENING AF HHV.  
 KOMMUNAL- OG REGIONSGRUPPEN

109 9.12 ÅRSMØDE-FORSLAG OM  
 ’RØD+GRØN’ SOM DIGITALT  
 MEDLEMSBLAD

110 9.18 OM FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag 
behandles under punkt 9: Indkomne forslag

111 9.13 REVITALISERING AF UDVALGENES  
 ROLLE 

113 9.17 HOVEDBESTYRELSEN REKRUTTERER  
 BREDT TIL ARBEJDSOPGAVER  
 FORBUNDET MED EP- VALGET OG  
 IDEER TIL AT SIKRE EN GOD VALGKAMP

114 9.19 ENHEDSLISTEN SKAL VÆRE LIGESÅ  
 ÅBNE OMKRING EU-PENGENE SOM  
 FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU

115 9.20 KOLLEKTIVT MEDLEMSKAB AF  
 FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU SKAL  
 OPSIGES

116 9.21 FORSLAG OM VALGFORBUND

117 9.22 ENHEDSLISTENS PRINCIPPER   
 VEDRØRENDE INDGÅELSE AF  
 VALGFORBUND TIL EU-PARLAMENTSVALG

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag 
ikke behandles af årsmødet, men overgår til FU og 
HB’s videre arbejde

118 9.3 PRINCIPPROGRAMMET KÆDES  
 SAMMEN MED DELPROGRAMMER

119 9.11 NYHEDSTJENESTE

120 9.15 IMPLEMENTERING AF  
 STATSBORGERSKABSPOLITIKKEN

121 9.16 INDSATS IFT. NATIONAL  
 HANDLINGSPLAN MOD RACISME

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag 
ikke behandles på årsmødet

122 9.4 FORSLAG OM TILBUD AF KURSER

123 9.5 RETS-POLITISK UDVALG

124 9.6 FAMILIE-POLITISK UDVALG

125 9.8 DECENTRALISERING AF  
 ORGANISATIONSRESURSERNE

126 9.9 BEVARING AF LANDSKONTORET I  
 STUDIESTRÆDE 24 SAMT  
 BIDRAGSMODEL FOR  
 FOLKETINGSGRUPPEN
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127 9.10 LANDSKONTOR UDENFOR  
 CHRISTIANSBORG

129 9.14 FORSLAG TIL PJECE OM EN  
 SAMFUNDSGAVNLIG FINANSSEKTOR

130 9.23 GENREJS NORDEN SOM  
 EUROPÆISK MAGTFAKTOR

131 9.24 FRED I UKRAINE

132 9.25 OM UKRAINE

133 9.26 AT DER INDLEDES  
 FREDSFORHANDLINGER/VÅBENHVILE I  
 UKRAINE KRIGEN

134 9.27 DANSK TILSLUTNING TIL FNS  
 TRAKTAT OM FORBUD MOD  
 ATOMVÅBEN

135 9.28 MOD IMPERIALISME OG  
 OPRUSTNING, MOD  
 OPRUSTNINGSREGERINGEN!

136 9.29 FORSLAG VEDR. ENHEDSLISTENS  
 HOLDNING TIL NATO

137 9.30 OM DET FREDSPOLITISKE  
 ARBEJDE

138 9.31 SAMARBEJDE MED  
 FREDSSØGENDE GRUPPER

139 9.32 NEJ TIL MILITARISERING, NEJ TIL  
 VÆRNEPLIGT

140 9.33 ENHEDSLISTEN KÆMPER IMOD, AT  
 USA FAST STATIONERER AMERIKANSKE  
 TROPPER OG MATERIEL I DANMARK

141 9.34 STRAF TIL KRIGSFORBRYDERE

142 9.35 ENHEDSLISTEN ER KLAR  
 MODSTANDER AF, AT REGERINGEN  
 GIVER ANDRE LANDE LOV TIL AT LYTTE  
 MED PÅ VORES KABLER

143 9.36 ENHEDSLISTEN ARBEJDER FOR EN  
 FREDELIG TILBAGETRÆKNING AF  
 FREMMEDE TROPPER

144 9.37 EL OG KONFLIKTEN MELLEM USA  
 OG KINA

145 9.38 OM CUBA

146 9.39 ENHEDSLISTEN VIL ARBEJDE PÅ AT  
 SKABE ET MERE FREDELIGT DANMARK

147 9.40 ENHEDSLISTEN EFTER VALGET – EN  
 NY KURS!

148 9.41 RELIGION ER EN PRIVATSAG.  
 DERFOR SKAL KIRKE  OG STAT SKILLES  
 AD, OG LOVEN SKAL BEHANDLE ALLE  
 TROSSAMFUND LIGE

149 9.42 NORDISK SOCIALISME SOM  
 PEJLEMÆRKE

151 9.43 ET GODT FAMILIELIV  
 - ENHEDSLISTENS FAMILIEPOLITISKE  
 PROGRAM

154 9.44 ANERKENDELSE AF BIOLOGISK  
 KØN SOM EN VIGTIG PARAMETER I  
 VORES SAMFUNDSORGANISERING

155 9.45 BIOLOGISK DEFINITION AF  
 BEGREBERNE MAND, KVINDE,  
 TRANSKVINDE OG TRANSMAND

156 9.46 STOP FOR BRUGEN AF  
 HORMONBLOKKERE OG KRYDS- 
 HORMONER I BEHANDLINGEN AF  
 BØRN OG UNGE UNDER 18 MED  
 KØNSUBEHAG

157 9.47 HAMP !

158 9.48 DEN NYE UNDERKLASSE

159 9.49 ULIGHEDEN FORTSÆTTER OG  
 FORSTÆRKES I ALDERDOMMEN

161 9.50 NATIONAL ENHED MOD SOCIAL  
 DUMPING

162 9.51 GRATIS KOLLEKTIV TRAFIK =  
 FÆRRE BILER, MERE NATUR

163 9.52 GODT ARBEJDSMILJØ MED   
 ANDELSDREVEN AM-RÅDGIVNING

164 9.53 STATSBANK OG PROGRESSIV SKAT

165 9.54 INGEN MOMS PÅ  
 ØKOLOGISK MAD

166 9.55 RENT DRIKKEVAND - STOP  
 SPRØJTNING OG KUNSTGØDNING
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9.1 FORSLAG I OM BORGERLØNSPROCESSEN 
TIL ÅRSMØDET

Enhedslisten - og dermed Årsmøde 2023 - behandler ikke forslag 

om borgerløn, før der har været den på flere årsmøder ved-

tagne partidebat. Den skal finde sted i afdelinger med delege-

retvalg over sommer/efterår og en delegeretkonference som 

gennemføres i ok./nov. 2023, på en dato som fastsættes af HB 

senest på et møde i juni. Årsmøde 2024 kan således tage stilling 

til forslag om borgerløn/UBI på et oplyst grundlag. Delegeret-

konferencen afholdes fysisk med mulighed for elektronisk delta-

gelse. Der afsættes på dette årsmøde kr. 100.000 i budgettet. HB, 

FU, og Landskontoret står for den praktiske afvikling.

Begrundelse:
Forslaget er udtryk for forslagsstillernes  kritik af HBs aflysning 

af delegeretkonferencen. Ved at beslutte en delegeretkonfe-

rence, må medlemmer/afdelinger/regioner tage stilling til og 

tage den debat,  der munder ud i valg af de delegerede, som er 

- eller bliver  - engagerede netop pga. debatten. 

Borgerlønsgruppen og nogle aktive HB-medlemmer havde plan-

lagt alt vedr. konferencen før HB aflyste og flere afdelinger 

havde forgæves valgt delegerede. Forslaget skal ses i lyset af, at 

årsmøderne 18, 19, og 20 – og daværende HB’s erklæring i sin be-

retning til årsmøde 20 – bekræftede både proces og budget om 

delegeretkonference og årsmøde. Trods års optakt er det ikke 

lykkedes pga. manglende arbejdsindsats fra skiftende hovedbe-

styrelsers side. Seneste HB har altså uden mandat truffet en be-

slutninger som er gået stik imod 3-4 årsmødebeslutninger om 

samme indhold (ændringer har kun været i tidsplanen ikke om 

indholdet, der hele tiden har opereret med en delegeretkonfe-

rence).

Dette forslag handler ikke om borgerløn/UBI, men om demo-

krati og respekt for vedtagelser på årsmøder - partiets højeste 

myndighed.

Stillet af: Borgerlønsnetværkets arbejdsgruppe: Robert Nedergaard 

(Sydhavn), Peter Mølgaard (Vesterbro), Gunna Starck (Indre By), Gitte 

Pedersen (Nørrebro Park)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 1: Konstituering (dagsorden)
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9.2 FORSLAG II OM BORGERLØNSPROCESSEN

Forslag om at behandle borgerløn over to årsmøder

Vi behandler jo forslag vedr. borgerløn på dette årsmøde.

Vi gennemfører i år hele processen - altså beslutninger om tekst 

og ændringsforslag. Men den demokratiske del af processen 

mangler – nemlig debatten. Nærværende forslag går ud på, at vi 

tager den endelige beslutning på et oplyst grundlag. Derfor er 

forslaget, at beslutningen om borgerløn tages på årsmøde 2024 

hvor teksten fra i år fremsættes som hovedforslag, formelt som 

et forslag fremsat på årsmøde 2023.

Begrundelse:
Flere årsmøder har besluttet, at der skulle været både delege-

retkonference og årsmødebeslutning om borgerløn. En beslut-

ning som Hovedbestyrelsen valgt i 22 omgjorde pga en selvskabt 

plage - dårlig økonomi.

Men pengene er væk, så selvom det optimale er at holde fast i 

og genbekræfte beslutningen om en delegeretkonference, er der 

en anden mulighed for at få en god debat – og som er billig, da 

Enhedslisten alligevel skal holde årsmøde, nemlig at tage beslut-

ning over to årsmøder, hvilket svarer til processen når der træf-

fes beslutninger på en konference plus et årsmøde. Det kræver 

bare god tid til debat i både plenum og mindre grupper.

Forslaget går altså ud på, at igangsætte den proces:

I år vedtages en tekst, som ville være grundlaget hvis Ø gik ind 

for borgerløn.

I 2024 vedtages derpå en endelig tekst tilføjet diverse ændrings-

forslag, som til sidst sættes tilafstemning. Så  opnår vi det som 

hele tiden har været meningen - en grundig debat om et emne 

med tråde til alle sider af tilværelsen.

Ingen kan være tjent med, at vi kun tager beslutning i år, efter 

den sølle proces, som vi i så fald ender med, uanset hvem der 

”vinder”.

Der vil endda på mange punkter være tale om en endnu bedre 

proces end modellen med delegeretkonference kan give, for ud-

over den debat der har foregået inden dette årsmøde, og som 

igen kan foregå på en intensiv måde lige op til årsmødet næste 

år, har afdelinger, udvalg m. fl. mulighed for at lægge debatmø-

der – måske oven i købet offentlige – i hele perioden frem til 

næste årsmøde.

Vi har ikke skrevet forslaget ind i dette års forslag til arbejds-

plan, men det giver sig selv, at medlemmerne vil tage debat om 

det konkrete forslag og borgerløn generelt i det kommende år.

Lad os få et år med grundig debat. Trods dårlig økonomi.

Stillet af: Borgerlønsnetværkets arbejdsgruppe: Robert Nedergaard 

(Sydhavn), Peter Mølgaard (Vesterbro), Gunna Starck (Indre By), Gitte 

Pedersen (Nørrebro Park)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 1: Konstituering (dagsorden)
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9.7 FORSLAG OM SEKRETARIATSBETJENING AF 
HHV. KOMMUNAL- OG REGIONSGRUPPEN

Vi foreslår at kommunalgruppen og regionsgruppen skal have 

sekretariatsbetjening til løsning af følgende opgaver:

 · Overblik over, hvem der sidder i kommunalbestyrelser og regi-

onsråd på landsplan.

 · Organisere kommunalgruppemøder og møder i regionsgrup-

pen

 · Koordinere og organisere Sommertræf og REKOKO

 · Være ankerperson i kommunikationen på tværs mellem kom-

munalrødder

 · Samle op på partiskat fra tværgående funktioner

 · Administrator på Facebook-gruppen for byrådsmedlemmer

 · Koordinere samarbejdet mellem folketingsgruppen, regions-

gruppen og kommunalgruppen

Begrundelse:
Efter folketingsvalget er EL´s sekretariat blevet kraftigt beskåret, 

det har betydet, at kommunalgruppen ikke længere har fast se-

kretariatsbetjening men får løst opgaverne på linje med andre 

uden sekretariatsbetjening. I kommunalgruppen anerkender vi 

den økonomiske udfordring, men vi foreslår alligevel, at kommu-

nalgruppen igen får tildelt sekretariatsbetjening. Regionsgrup-

pen har tidligere rettet henvendelse til FU med henblik på at få 

sekretariatshjælp tilsvarende kommunalgruppen.

Med 114 mandater i kommunerne og 15 regionsrådsmedlemmer 

udgør vi formentlig den største gruppe i partiet. Vi sidder rundt 

omkring i kommuner og regioner og skal deltage i en lang række 

svære beslutninger som f.eks. budget. Dette kan vi kun gøre or-

dentligt ved at have et godt netværk. Derfor er kommunalgrup-

pen og regionsgruppen essentielle i forhold til at kvalificere vo-

res arbejde.

Vi er klar over, at vi ikke kan få samme sekretariatsbetjening 

som før, men at overlade en så stor del af arbejdet til os selv, 

hvor mange er i fuldtidsjob og derudover har mange ugentlige 

timer, som det kræver at varetage sit mandat ordentligt, er pro-

blematisk.  

Stillet af: Forslag til Årsmødet fra kommunalgruppens generalfor-

samling og regionsgruppen stillet i forbindelse med vores årlige RE-

KOKO d. 5/2 – 2023 . 

Forslaget blev enstemmigt vedtaget af de 37 stemmeberettigede 

fremmødte byrådsmedlemmer og 15 regionsrådsrepræsentanter.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 4: Budget

Forslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Efter aftale med kommunal- og regionsgruppen ændres 

teksten i 9.7 til: 

“Vi foreslår at kommunalgruppen og regionsgruppen skal 

have sekretariatsbetjening til løsning af nedenstående  

opgaver. Det nærmere omfang af sekretariatsbetjening  

aftales i samarbejde mellem kommunalgruppen og regions-

gruppen og den kommende hovedbestyrelse.

 · Overblik over, hvem der sidder i kommunalbestyrelser og 

regionsråd på landsplan. 

 · Organisere kommunalgruppemøder og møder  

i regionsgruppen 

 · Koordinere og organisere Sommertræf og REKOKO 

 · Være ankerperson i kommunikationen på tværs  

mellem kommunalrødder 

 · Samle op på partiskat fra tværgående funktioner 

 · Administrator på Facebook-gruppen for  

byrådsmedlemmer 

 · Koordinere samarbejdet mellem folketingsgruppen,  

regionsgruppen og kommunalgruppen

 · Central koordination af kommunal- og  

regionsrådsvalgkampen”
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9.12 ÅRSMØDE-FORSLAG OM ’RØD+GRØN’ 
SOM DIGITALT MEDLEMSBLAD

Årsmøde-forslag om ’Rød+Grøn’ som digitalt medlemsblad

Da ’Rød+Grøn’ i flere omgange er blevet reduceret med nedsat 

hyppighed, fjernelse af debat og nu helt lukket af økonomiske 

grunde, foreslår vi det genstartet som et digitalt blad.

Dvs. i princippet det samme blad som før besparelserne, men 

nu til udsendelse via mail og med internet-adgang via hjemme-

siden. Ønsker man ikke at modtage det, skal man naturligvis 

kunne framelde det.

Intet er dog helt gratis. Der skal også være noget økonomi til 

layout, den digitale udsendelse, læggen på hjemmeside mv.

Indhold og politisk opbakning

Redigering og indhentning af stof kommer til at bero på frivillige 

kræfter, men det er samtidig vigtigt, at medlemsbladet forank-

res i organisationen.

Det betyder, at det er af den største betydning med en politisk 

opbakning fra HB/FU, og at ansatte fag- og sag-medarbejdere 

på Borgen og på landskontoret medvirker til at levere stof og bi-

drage til af bladet.

Der er nok af ideer til indhold såsom kronikker, uddybende ar-

tikler, alment orienterende stof som nyt fra udvalg, nyt fra EU, 

nyt fra ungdommen, nyt fra Folketinget, nyt fra kommuner og 

regioner, nyt fra HB, nyt fra internationalt samarbejde og nyt fra 

medlemmerne. Samt et fast debat-afsnit, efter de retningslinjer, 

som vi tidligere havde.

Det vil ikke være sådan, at alle ’nyt-punkterne’ skal fast med 

hver gang – men de skal indgå ud fra en redaktionel prioritering 

– ligesom årsmødestof er mest relevant op til og lige efter års-

møder.

Hyppighed og redaktion

Vi vil ikke her lægge os fast på udgivelsesfrekvensen, men lade 

det bero på kræfterne i en kommende redaktion. Men det ville 

være ønskeligt at komme tilbage til den gamle rytme fra tiden 

før besparelserne. Redaktionen foreslår vi opbygget om redakti-

onen fra det nu lukkede R+G i det omfang de ønsker at deltage.

Vi foreslår, at der startes med en prøveudgave lige efter som-

merferien. Kan den nås inden sommerferien, så meget desto 

bedre.

Begrundelse: 
Et medlemsblad, der i princippet når ud til alle, er et afgørende 

element i det partide-mokrati, som er helt fundamentalt for En-

hedslisten. Og det kan ikke erstattes af hjemmesiden, som kun 

bruges af få, eller af Facebooks flygtige format.

Tanken om dette har været til høring i en række udvalg, hvor 

der er stor opbakning til den.

Stillet af: Enhedslistens Tønder-afdeling; Adam Johansen, Amager 

Øst; Aksel V. Carlsen, Greve; Allan Krautwald, Svendborg; Alvin Mose-

gaard Jensen, Faaborg; Baltser Andersen, Tønder; Birthe Nielsen, 

Østerbro; Charlotte Valløe, Skanderborg; Gert Møller, Aarhus Øst; 

Gitte Christensen, Stevns; Gitte Pedersen, Nørrebro Park; Hanne Sch-

midt, Amager Vest; Hans Jørgen Vad, Århus Vest; Inger V. Johansen, 

Østerbro; Jan Olesen, Århus Vest; Jean Thirry, Nordvest; Jesper Lund-

berg, Silkeborg; Jette Kromann, Blågård; Karen Nygård, Århus Vest; 

Kim Mariegaard, Odsherred; Kit Mosegård Bruun, Fåborg-Midtfyn; Kit 

Aastrup, Århus Nord; Lars Hansen, Indre Nørrebro den Røde Firkant; 

Lars Hostrup, Nordvest; Lars Schou, Langeland; Leif Mikkelsen, Amager 

Øst; Lise Baastrup, Randers; Lole Møller, Amager Øst; Marianne Ro-

hde, Frederiksberg; Martin Mørch, Skive; Mikael Hertoft, Østerbro; 

Niels Rolskov, Køge; Niklas Zenius, Nordvest; Otto Mortensen, Stevns; 

Peter Bomholt, Odsherred; Peter Iversen, Århus Vest; Poul Eck Søren-

sen, Esbjerg; Poul Krogsgård, Århus Vest; Poul Martin Jensen, Silke-

borg; Rasmus Münster, Aarhus Vest; Rune Jakobsen, Århus Nord; Shu-

kri Dol, Sydhavnen; Stefan Falk Petersen, Albertslund; Susanne Lys-

holm Jensen, Lejre; Søren Bundgaard Poulsen, Århus Syd; Søren Kol-

strup, Lolland; Thue Nikolajsen, Nordvest; Tina Vejby, Allerød; Tue 

Magnussen, Indre By; Ulla Binderup Jørgensen, Frederiksberg; Vibeke 

Syppli Enrum, Faaborg-Midtfyn.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 4: Budget

Forslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen 

Teksten ændres til: 

“Årsmøde-forslag om ’Rød+Grøn’ som digitalt medlemsblad.

’Rød+Grøn’ i flere omgange er blevet reduceret med nedsat 

hyppighed, fjernelse af debat og nu helt lukket af økonomi-

ske grunde, foreslår vi det genstartet som et digitalt blad. 

Dvs. i princippet det samme blad som før besparelserne, 

men nu til udsendelse via mail og med internet-adgang via 

hjemmesiden. Ønsker man ikke at modtage det, skal man 

naturligvis kunne framelde det. 

Intet er dog helt gratis. Derfor foreslås der afsat 20.000,- årligt 

til layout, den digitale udsendelse, læggen på hjemmeside mv. 

Indhold og politisk opbakning 

Redigering og indhentning af stof kommer til at bero på fri-

villige kræfter, men det er samtidig vigtigt, at medlemsbla-

det forankres i organisationen. 

Det betyder, at det er af den største betydning med en po-

litisk opbakning fra HB/FU, hvorfor HB pålægges at vælge en 

iblandt sig, der kan være kontaktperson for medlemsbladet.

Der er nok af ideer til indhold såsom kronikker, uddybende 

artikler, alment orienterende stof som nyt fra udvalg, nyt fra 

EU, nyt fra ungdommen, nyt fra Folketinget, nyt fra kommu-

ner og regioner, nyt fra HB, nyt fra internationalt samarbejde 

og nyt fra medlemmerne. Samt et fast debat-afsnit, efter de 

retningslinjer, som vi tidligere havde. 

Det vil ikke være sådan, at alle ’nyt-punkterne’ skal fast 

med hver gang – men de skal indgå ud fra en redaktionel 

prioritering – ligesom årsmødestof er mest relevant op til og 

lige efter årsmøder. 

Hyppighed og redaktion 

Vi vil ikke her lægge os fast på udgivelsesfrekvensen, men 

lade det bero på kræfterne i en kommende redaktion. Men 

det ville være ønskeligt at komme tilbage til den gamle 

rytme fra tiden før besparelserne. Redaktionen foreslår vi 

opbygget om redaktionen fra det nu lukkede R+G i det om-

fang de ønsker at deltage. Vi foreslår, at der startes med en 

prøveudgave lige efter sommerferien. Kan den nås inden 

sommerferien, så meget desto bedre.”

.. fortsættes på næste side ..  
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9.18 OM FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU

Årsmødet opfordrer partiets medlemmer og vælgere til aktivt at 

bidrage til at Folkebevægelsen mod EU får mulighed for at op-

stille ved næste EU-Parlamentsvalg.

Dette kan ske ved at underskrive en vælgererklæring på vaelge-

rerklaering.dk eller i borgerservice, og efterfølgende at bekræfte 

den. Samt at opfordre andre til at gøre det samme.

Desuden fastholder årsmødet sin økonomiske støtte til Folkebe-

vægelsen frem til næste Parlamentsvalg i 2024.

Begrundelse:
Enhedslisten er kollektivt medlem af Folkebevægelsen og ville 

ikke have et mandat i Europaparlamentet, hvis ikke der var 

valgforbund. Vi lovede før seneste EU valg, at vi ville støtte Folke-

bevægelsen både praktisk og økonomisk, hvis de ikke kom ind. 

Og vi skal holde vores løfter.

Stillet af: Aksel V. Carlsen (Greve), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Allan 

Krautwald (Svendborg), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), 

Gert Møller (Aarhus Øst), Gitte Christensen (Stevns), Hartmut Pahl-

mann (Greve), Jean Thierry (Nordvest), John Graversgaard (Århus Syd), 

Karen Nygård (Århus Vest), Karsten Nielsen (Holbæk), Leni Dam 

(Greve), Lisbet Skou (Esbjerg), Margit Dujardin (Greve), Mehmet Zeki 

Dogru (Greve), Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Per Kristensen 

(Roskilde), Poul Eck Sørensen (Esbjerg), Rolf Czeskleba-Dupont (Lejre), 

Sejer Folke (Stevns), Sinem Demir (Nordvest), Susanne Pahlmann 

(Greve), Søren Kolstrup (Lolland)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 4: Budget

..Fortsat fra side 109..

Begrundelse: 

Hovedbestyrelsen støtter ønsket om ”Rød+Grøn” som digi-

talt medlemsblad, men ønsker at det gøres klart, hvilken 

økonomisk ramme, der er tale om. Derfor indarbejdes det i 

forslaget, at der afsættes en ramme på 20.000,- årligt til 

layout, digital udsendelse og læggen på hjemmesiden.  

Hovedbestyrelsen er desuden enig i, at det er vigtigt med 

politisk opbakning i HB/FU, hvorfor HB bør pålægges at 

vælge en iblandt sig, der kan være kontaktperson for med-

lemsbladet. Derfor indarbejdes en sådan forpligtelse i for-

slaget. 

Hovedbestyrelsen mener ikke, at det er hensigtsmæssigt at 

forslaget pålægger medarbejdere på Christiansborgsekre-

tariatet og landskontoret at medvirke til medlemsbladet. 

Derfor er dette ikke en del af hovedbestyrelsens omarbejde 

forslag. 



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 111110

9.  INDKOMNE FORSLAG

9.13 REVITALISERING AF UDVALGENES ROLLE 
Samarbejde mellem udvalg og Christiansborg samt HB mellem 

udvalg og Christiansborg samt HB

En række udvalg/udvalgsmedlemmer foreslår, at følgende ind-

går i Enhedslistens arbejdsplan/årsplan:

HB sikrer et formaliseret samarbejde mellem hhv. udvalgene, 

HB/FU og Christiansborg (ordførere og sekretariat), som vil bi-

drage til, at de politiske processer er tydelige for alle og derved 

sikre, at medlemmerne kan se, hvordan de kan udnytte deres 

kompetencer og skabe resultater for Enhedslisten.

Ydermere mener vi i udvalgene, at et stærkere formaliseret 

samarbejde vil sikre, at udvalgene i højere grad oplever at blive 

inddraget i politikudvikling i overensstemmelse med vedtægter-

nes §15 og §17.

Udvalgene har således til opgave at være politikudviklende, og 

folketingsgruppen og hovedbestyrelsen skal sende udspil samt 

væsentlige sager til høring i de relevante udvalg og netværk.

Som eksempler kan nævnes, at Enhedslistens stående udvalg 

skal høres i nedenstående tilfælde:

 · ved HB’s og valgkampsledelsens udformning af valgtemaer 

hvad angår prioritering og indhold

 · ved fremstød og kampagner både hvad angår indhold og ud-

formning

 · ved udformning af beslutningsforslag og lovforslag, som inde-

holder væsentlige nye politiske elementer

Det formaliserede samarbejde mellem udvalg og Christiansborg

Ordførere skal mødes med deres tilhørende udvalg f.eks. to til 

fire gange om året.

 · Det vil være en styrke at formalisere samarbejdet mellem 

ordførere og udvalg. Det sikrer en klar og tydelig dialog (om 

sammenhæng) mellem udvalg og ordfører.

 · Desuden vil det formaliserede samarbejde vise det alminde-

lige udvalgsmedlem en tydelig forbindelse til ordføreren og 

derved til indflydelse.

 · Det formaliserede samarbejde vil sikre ordførerens indflydelse 

på politikudviklingen på udvalgets område.

Ved både at styrke udvalgenes mulighed for at udvikle politik og 

formalisere udvalgenes samarbejde med ordførere, kan vi vise 

vores medlemmer, at de konkret kan gøre brug af deres kompe-

tencer og viden i udvalgene. Således kan denne løsning poten-

tielt puste nyt liv i organisationen ved at anvise gode måder at 

samarbejde på og gode måder at skabe politik på.

Landskontoret

Der skal sikres intern kommunikation mellem medlemmerne af 

Enhedslisten og udvalgene, f.eks. via et nyhedsbrev.

Der skal være mulighed for at få hjælp til opdatering af hjem-

mesider, annoncering af møder m.m.

Det bør være muligt at have mere end en kontaktperson til ud-

valget i medlemssystemet.

Nye medlemmer skal have bedre information om udvalg og net-

værk så der er mulighed for at være aktiv

Begrundelse: 
På Enhedslistens hjemmeside står om udvalgene:

”Formålet med Enhedslistens udvalg er at bidrage til faglig de-

bat og kvalificere diskussionerne om Enhedslistens politikområ-

der. Herved kan det så vidt muligt sikres, at Enhedslistens politik 

hviler på et oplyst grundlag.

Udvalgene er videnscentre, som søger og formidler relevant in-

formation ud i partiet og offentligheden.

Udvalgene bidrager også til at skabe netværk indenfor politik-

områder, således at Enhedslistens medlemmer får direkte mu-

lighed for at indgå i samarbejde og dialog med andre medlem-

mer og partiets parlamentariske og ledelsesmæssige lag om 

udvikling af politik- og emneområder. Udvalgene har således til 

opgave at være politikudviklende og folketingsgruppen og ho-

vedbestyrelsen skal sende udspil samt væsentlige sager til hø-

ring i det/de relevante udvalg og netværk.”

Udvalgenes rolle er altså at:

Oplysende

 · Igangsætte, koordinere og formidle diskussioner af relevante 

fagligt-politiske problemstillinger

 · Bidrage med faglig viden om det relevante politikområde

 · At have kontakt til folkevalgte inden for området (både i Folke-

tinget, kommuner og regioner).

 · Politikudviklende

 · Fungere politikudviklende på deres område, dvs. udforme for-

slag til politiske dokumenter samt fungere som hørings-/spar-

ringspartner, når politiske oplæg formuleres

 · Gøre os alle klogere

 · ved for eksempel at udfærdige dokumenter, deltage i offent-

lige debatter, skrive indlæg m.v.

Udvalgsmedlemmerne vil selvfølgelig gerne aflaste de folke-

valgte, både FT-medlemmer men også regions- og kommunal-

rødder.

Udvalgene kan især (men ikke udelukkende) bidrage med de 

mere langsigtede politiske målsætninger og fastholde debatten 

om disse. Det daglige, ”kortsigtede” arbejde klarer vores folke-

valgte i sagens natur selv (f.eks. tvinges de ofte til hurtigt at for-

holde sig til forslag fra andre partier). Og det er ikke udvalgene, 

som lægger Enhedslistens politik, det er stadig årsmødet og ho-

vedbestyrelsen.

En del udvalgsmedlemmer oplever, at deres viden og erfaring 

ikke bliver udnyttet/inddraget i partiets udspil og generelle poli-

tiske arbejde. Det hæmmer lysten til at være aktiv, og det er 

netop det, vi ønsker at fremme med dette forslag; at flere skal 

være aktive.

En konkret samarbejdsaftale imellem udvalg og Christiansborg 

(f.eks. som den Økonomisk-Politisk Udvalg har) er en rigtig god 

idé, fordi det afgørende er en klar aftale imellem de givne parter.

Ovenstående er resultatet af en diskussion på et udvalgstop-

møde den 11. marts 2023.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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Stillet af: Senior- og Ældrepolitisk Udvalg (SÆPU), Antiracistisk udvalg, 

Landdistriktsudvalget, Socialpolitisk udvalg, Børne politisk udvalg, 

Politisk Økonomisk udvalg, Boligpolitisk Udvalg, Freds- og konflikt-

løsningsgruppen, Sundhedspolitisk Udvalg, Internationalt udvalg, 

Klima- og aktivistnetværket 

Torben Conrad, Den røde firkant, Rasmus Münster, Århus Vest, Lole 

Møller, Amager Øst, Emil Ulrik Andersen, Allerød, Per Bregengaard, 

Blågaard, Katarina Held, Peter Ussing, Rudesrdal, John Andersen, 

Amager, Poul Bjørn Berg, Skanderborg, Kristjar Skajaa, Århus, Margit 

Velsing Groth, Amager Øst, Vibeke Syppli Enrum, Fårborg Midtfyn, 

Charlotte Valløe, Claus Højsgaard, Åbenraa, Jette Kromann, Blå-

gaard, Lars Hansen, Den røde firkant

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag

Forslaget er om- og indarbejdet af hovedbestyrelsen (jf. 
om- og indarbejdelsen af 3.1 og 3.3)

Teksten ændres til: 

“Hovedbestyrelsen forpligtes på at igangsætte en partipro-

ces med henblik på at stille et forslag til årsmødet 2024 om 

revitalisering af udvalgenes og netværkenes rolle. I denne 

proces skal alle partiets led involveres, herunder udvalg, 

netværk, hovedbestyrelse, landskontoret og folketingsgrup-

pen.“

Begrundelse: 

Hovedbestyrelsen er enige med forslagsstillerne i, at en revi-

talisering af udvalgenes rolle i Enhedslisten er nødvendig. 

Hovedbestyrelsen ønsker dog i stedet for forslaget at igang-

sætte en proces i hele Enhedslisten, hvor vi sammen får 

kortlagt problematikker, ønsker og realiteter på tværs af 

hele partiet. Derudover ønsker hovedbestyrelsen også, at 

netværkenes rolle diskuteres i samme ombæring. 
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9.17 HOVEDBESTYRELSEN REKRUTTERER BREDT 
TIL ARBEJDSOPGAVER FORBUNDET MED EP- 
VALGET OG IDEER TIL AT SIKRE EN GOD 
VALGKAMP

Jeg foreslår, at hovedbestyrelsen tager imod ansøgninger fra 

menige medlemmer til bestemte arbejdsopgaver, der ønskes 

løst til EP-valget og som vi mangler mandskab til, samt tager 

imod ansøgninger til valgkampsledelsen fra menige medlemmer, 

der har ideer til, hvordan vi kan løfte opgaven med at føre en 

stærk valgkamp. Jeg forslår ansøgningsprocessen foregår i løbet 

af sommerferien, så arbejdet kan gå i gang senest d. 1 septem-

ber.

Begrundelse: 
Kære Ø’er

Vi har et vigtigt valg forude, og det er vigtigt, at vi arbejder eks-

tremt effektivt på at nå ud med vores holdning om EU. Jeg tror 

virkelig på, at vi repræsenterer befolkningens interesser bedst i 

EP, men desværre er det ikke den gængse opfattelse af Ø’s ar-

bejde i EP. Opgaven er at komme langt og bredt ud med vores 

holdning om EU, og vores arbejde i EP, vi har cirka et år til det, og 

det er kun fantasien, der sætter grænser for, hvordan vi kan 

gøre det. Opgaven er stor, og derfor er det vigtigt at vi har flere, 

hvis opgave er at sikre forberedelser til en god valgkamp næste 

år.

Stillet af: Shukri Dol (Sydhavnen)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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9.19 ENHEDSLISTEN SKAL VÆRE LIGESÅ ÅBNE 
OMKRING EU-PENGENE SOM FOLKEBEVÆGELSEN 
MOD EU

Enhedslisten skal være ligeså åbne, som Folkebevægelsen Mod 

EU var op til EU-parlamentsvalget i 2019 omkring diæter, blyant-

spenge, sekretariatsgodtgørelse og rejseoverskud i EU-parla-

mentet.

Det vil sige, at Enhedslisten skal fremlægge bilag for alle udgif-

ter, indtægter og overskud i forbindelse med diæter, blyants-

penge, sekretariatsgodtgørelse, rejser og rejseoverskud i EU-par-

lamentet, samt en oversigt over disse.

Stillet af: Jean Thierry, Nordvest afd; Absalon Billehøj, Amager Øst 

afd; Allan Krautwald, Svendborg afd; Casper Kennild, Viborg afd; 

Christian Ivan Jacobsen, Odense afd; Gitte Christensen, Stevns afd; 

Hans Jørgen Vad, Århus Vest afd; Johanna Precht, Sønderborg afd; 

Lars Mogensen, Esbjerg afd; Pia Thorsen, Morsø afd; Stefan Falk Pe-

tersen, Albertslund afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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9.20 KOLLEKTIVT MEDLEMSKAB AF 
FOLKEBEVÆGELSEN MOD EU SKAL OPSIGES

Folkebevægelsen mod EU har et entydigt mål om at Danmark 

skal meldes ud af EU. Efter beslutningerne på sidste årsmøde er 

dette ikke længere i overensstemmelse med ELs politik. Hoved-

bestyrelsen skal derfor opsige det kollektive medlemsskab sna-

rest muligt. Enhedslistens medlemmer kan fortsat være medlem 

af Folkebevægelsen på individuelt grundlag.

Stillet af: Bjarke Friborg (Herlev), Søren Brunsholt Andersen (Ålborg), 

Thomas Dalby (Horsens), Karen Helveg Petersen (Ydre Nørrebro), Kas-

per Lauritzen (Helsingør), Vibeke Syppli Enrum (Fåborg-Midtfyn), Jes-

per Mührmann-Lund (Horsens), Jens Christy (Helsingør)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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9.21 FORSLAG OM VALGFORBUND

Enhedslisten indgår ikke i valgforbund med SF og/eller Socialde-

mokratiet til det kommende EU-parlamentsvalg.

Begrundelse:
Vi vil have nogen at stemme på til EU parlamentsvalget.

Stillet af: Allan Krautwald (Svendborg), Christian Ivan Jacobsen 

(Odense), Gitte Christensen (Stevns), Hanne Schmidt (Amager Vest), 

Jean Thierry (Nordvest), Jeppe Milthers (Albertslund), Jenny Bager 

(Svendborg), John Graversgaard (Århus), Karen Nygård (Århus Vest), 

Kim Mariegaard (Odsherred), Lars Mogensen (Esbjerg), Marianne Tho-

rius Ruskjær (Odense), Martin Mørch (Skive), Michael Neumann (Ama-

ger Vest), Mikael Andersen (Odense), Morten Pabst Pedersen (Middel-

fart), Morten Riis (Bornholm), Niels Overgaard Hansen (Aarhus Vest), 

Niels Rolskov (Køge), Peter Iversen (Århus Vest), Sarah Nørris (Esbjerg), 

Sejer Folke (Stevns), Solveig Odbjerg (Vesthimmerland), Svend Erik 

Olesen (Vesthimmerland), Søren Rasmussen (Helsingør), Tina Vejby 

(Allerød), Ulf V. Olsen (Odense), Vibeke Syppli Enrum (Faaborg-Midt-

fyn)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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9.  INDKOMNE FORSLAG

9.22 ENHEDSLISTENS PRINCIPPER VEDRØRENDE 
INDGÅELSE AF VALGFORBUND TIL EU-
PARLAMENTSVALG

Ved opstilling til EU-Parlamentet følger Enhedslisten følgende 

principper for indgåelse af valgforbund:

 · Enhedslisten søger valgforbund der styrker venstrefløjen og 

muligheden for gennemførelse af Enhedslistens politik.

 · Vores mål med at opstille og indgå valgforbund er ikke kun 

parlamentarisk repræsentation og stemmemaksimering. En-

hedslisten opstiller til valget både for at styrke de dagsaktu-

elle kampe, såvel indenfor i parlamentet og i bevægelserne 

udenfor, og for at fremme vores langsigtede perspektiv for so-

cialisme og vores perspektiv om en udmeldelse af EU som et 

offensivt middel til at gennemføre grundlæggende forandrin-

ger som EU står i vejen for.

 · Ved opstilling til EU-Parlamentsvalg baserer Enhedslisten sin 

vurdering af de andre partier på deres førte EU-politik, ikke på 

indenrigspolitiske taktiske manøvrer.

 · Enhedslisten søger valgforbund, der styrker kampen imod et 

neoliberalt, imperialistisk og militaristisk EU. Valgforbund der 

ønsker at nedbryde ”Fort Europa” og sikre respekt for flygt-

ninge og migranter og som ønsker at forsvare og udvide be-

folkningens demokratiske indflydelse og retssikkerhed og 

fremme en grøn og socialt retfærdig løsning på klima- og mil-

jøproblemerne.

 · Enhedslisten er et socialistisk og internationalistisk parti. På 

europæisk plan indgår vi i samarbejde med andre venstre-

fløjspartier, ikke mindst gennem Europæisk Venstreparti og 

GUE/NGL-gruppen i EU-Parlamentet. Ved EU-Parlamentsvalg 

ønsker Enhedslisten at fremme disse europæiske venstrefløjs-

samarbejder og ser vores opstilling som en forlængelse af 

disse europæiske samarbejder. Vi indgår derfor ikke i valgfor-

bund med partier i konkurrerende EU-parlamentsgrupper.

 · Enhedslisten afviser derfor valgforbund med Socialdemokra-

tiet, SF og Alternativet ved EU-parlamentsvalget 2024. Disse 

partier indgår i konkurrerende EU-Parlamentsgrupper og har i 

deres EU-politik fremmet udviklingen af et neoliberalt og mili-

taristisk EU og søgt at begrænse befolkningens demokratiske 

indflydelse og retssikkerhed, ikke mindst ved deres anbefalin-

ger af et ”Ja” ved folkeafstemningerne om retsforbeholdet og 

forsvarsforbeholdet.

 · Enhedslisten søger ved EU-Parlamentsvalget 2024 at indgå 

valgforbund med Folkebevægelsen mod EU såfremt de bliver 

opstillingsberettigede. Opnås et sådan valgforbund ikke, op-

stiller Enhedslisten alene uden valgforbund.

Begrundelse: 
Enhedslisten har ved opstilling til EU-Parlamentet hidtil indgået 

valgforbund med Folkebevægelsen mod EU. Den linje ønsker 

dele af ledelsen nu at ændre ved at søge valgforbund med SF og 

Alternativet, et valgforbund der begrundes med en taktisk ma-

nøvre der indenrigspolitisk skal isolere Socialdemokratiet. Dette 

sker uden at resten af partiet er blevet hørt eller overhovedet 

informeret før man gik ud med erklæringen i pressen. Dette er i 

sig selv en demokratisk uskik. Vores holdning til valgforbund bør 

være baseret på principper vedtaget demokratisk af partiets 

medlemmer, ligesom det var medlemmerne der afgjorde om En-

hedslisten skulle opstille til EU-Parlamentet.

Vores holdning til valgforbund bør været baseret på politiske 

principper, ikke på dag til dag taktiske manøvrer. Og det må 

gælde som en selvfølge, at vores opstilling til EU-Parlamentet 

handler om EU-politik og at vores indgåelse af valgforbund såle-

des også må baseres på de andre partiers EU-politik. Ser vi på 

EU-politikken så er der milevidt fra Enhedslistens vedtagne hold-

ning, formuleret i vores principprogram og i det EU-politiske del-

program (hvorfra jeg har hentet formuleringerne til ovenstå-

ende), til den ukritiske begejstring for alt der har med EU at gøre 

som vi ser hos SF og Alternativet. SF og Alternativets anbefaling 

af ”Ja” til samtlige folkeafstemninger, uanset indhold, de seneste 

år viser klart og tydeligt at de ikke forholder sig til indholdet af 

EU-politikken, men alene til en skillelinje mellem ”Ja” og ”Nej” til 

EU. Enhedslisten har anbefalet et ”Nej” til de samme folkeaf-

stemninger og forholdt sig kritisk til den samme udvikling i EU 

som SF og Alternativet begejstret har presset på for, både ved 

folkeafstemninger og i det parlamentariske arbejde. Vores pro-

jekter for EU er direkte modsatrettede og ved indgåelsen af 

valgforbund risikerer vi dermed at styrke en politik vi er imod.

I Enhedslisten er vi internationalister, derfor må vi også se vores 

opstilling som et bidrag til den international venstrefløj vi indgår 

i. Her indgår Enhedslisten i GUE/NGL-gruppen (Den Europæiske 

Venstrefløjs Fællesgruppe/Nordisk Grønne Venstre). Det samme 

gjorde Folkebevægelsen mod EU da de sad i EU-Parlamentet. 

Modsat indgår SF i De Grønne/Europæiske Frie Alliance og skulle 

Alternativet, der hidtil har været i valgforbund med Radikale 

Venstre, blive indvalgt vil de ligeledes indgå i en konkurrerende 

parlamentsgruppe. Ved indgåelse af valgforbund kan det ikke 

være Enhedslistens politik at styrke de parlamentsgrupper vi 

konkurrerer imod i EU-Parlamentet.

Stillet af: Niklas Zenius Jespersen (Nordvest), Aksel V. Carlsen (Greve)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag behandles under punkt 9: Indkomne forslag
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9.3 PRINCIPPROGRAMMET KÆDES SAMMEN MED 
DELPROGRAMMER

Delprogrammer eller principielle udtalelser, fx om NATO sam-

menkædes umiddelbart med principprogrammet, når disse ved-

tages ved at forslag falder i to dele: Det vedtagne element og 

en tekst tilretningen i principprogrammet, idet emnet suppleres 

med en sætning eller et afsnit, der erstatter relevant tekst i 

principprogrammet.

Begrundelse:
Der var op til EU parlamentsvalget i 2019 forvirrende forskel på 

årsmødeudtalelser/ delprogrammer og på principprogrammet. 

Årsmøde vedtagelser i 2022 om NATO var og er ligeledes i forvir-

rende modstrid med principprogrammet, hvilket gør at HB her i 

maj 2023 må fremsætte en sammenskrivning og tilretning af 

principprogrammet. Set i lyset af behovet for at fremstå tydeligt 

og troværdigt overfor befolkningen er dette uholdbart, dertil er 

der en risiko eller chance (alt efter synspunkt) for at dette for-

slag falder ved den kommende afstemning.  

Stillet af: Per Kristensen (Roskilde), Gert Petersen (Roskilde)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles af årsmødet, men overgår til FU og HB’s videre arbejde
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9.  INDKOMNE FORSLAG

9.11 NYHEDSTJENESTE

Der oprettes en nyhedstjeneste i Enhedslisten.

Nyhedstjenestens opgaver: Daglige nyheder på hjemmesiden, 

sociale medier og pressemeddelelser og støtte til lokalafdelin-

gers mediebrug.

Nyhedstjenesten skal være landsdækkende og stå til rådighed 

for folketingsmedlemmer, regionsrådsmedlemmer og byråds-

medlemmer samt hovedbestyrelsen.

Nyhedstjenesten skal tilbyde hjælp til afdelingerne med brug af 

SoMe og lokale medier.

Nyhedstjenestens ressourcer: 3 fuldtidsansatte som findes ved 

at omorganisere eksisterende ansatte, der arbejder med presse 

og medier.

Begrundelse:
Nyhedsformidlingen er nu meget central og spredt. Større ud-

bytte af ressourcerne kan opnås ved bedre samarbejde og or-

ganisering. Det kan være svært for aktive medlemmer, medlem-

mer og sympatisører at få aktuelle nyheder fra Enhedslisten. For 

alle aktive er det særligt vigtigt at kende Enhedslistens nyheder 

til brug i det daglige arbejde.

Det er også vigtigt at alle i Danmark hurtigt kan få objektive og 

korrekte oplysninger om Enhedslisten. Vi kan ikke overlade ny-

hedsformidlingen om Enhedslisten til en næsten 100% borgerlig 

presse.

Stillet af: Karl Erik Rasmussen (Hillerød), Johnny Christiansen (Hille-

rød), Hildur Johnson (Hillerød)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles af årsmødet, men overgår til FU og HB’s videre arbejde
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9.15 IMPLEMENTERING AF 
STATSBORGERSKABSPOLITIKKEN

Hovedbestyrelsen og Folketingsgruppen pålægges at sikre, at 

Antiracistisk udvalg inddrages i politikudvikling i overensstem-

melse med vedtægternes paragraf 15 og 17.

Specielt pålægges Hovedbestyrelsen at fremlægge konkrete 

planer for arbejdet med implementering af den vedtagne politik 

om statsborgerskab.

I processen skal man inddrage Antiracistisk udvalg.

Begrundelse:
Politikken om statsborgerskab blev vedtaget på årsmødet 2022, 

men HB har ikke behandlet området, og politikken er ikke imple-

menteret i partiets praksis, fx handlede statsborgerskabskam-

pagnen under folketingsvalget og den aktuelle beskrivelse af 

partiets politik på hjemmesiden kun om børn født i Danmark, 

men ifølge politikken skal det være lettere for alle at få stats-

borgerskab end det er nu. HB har hidtil ikke inddraget Antiraci-

stisk udvalg i politikudviklingen på området.

Stillet af: Antiracistisk udvalg: Rasmus Münster (Aarhus Vest + kon-

taktperson for ARU), Birthe Nielsen (Østerbro + koordinationsgruppen 

for ARU), Inge Christoffersen (Aarhus Vest + koordinationsgruppen for 

ARU), Jan Olesen (Århus Vest), Charlotte Valløe (Skanderborg), Gitte 

Christensen (Stevns), Gert Møller (Aarhus Øst), Poul Eck Sørensen (Es-

bjerg)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles af årsmødet, men overgår til FU og HB’s videre arbejde
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9.16 INDSATS IFT. NATIONAL HANDLINGSPLAN 
MOD RACISME

Hovedbestyrelsen og Folketingsgruppen pålægges at sikre, at 

Antiracistisk udvalg inddrages i politikudvikling i overensstem-

melse med vedtægternes paragraf 15 og 17.

Specielt pålægges Hovedbestyrelsen at fremlægge konkrete 

planer for arbejdet med den Nationale handlingsplan mod ra-

cisme, jf. overnationale anbefalinger, herunder anbefaling fra EU 

kommissionen om implementering heraf i samtlige medlems-

lande.

I processen skal man inddrage Antiracistisk udvalg.

Begrundelse:
Vores udlændingepolitik har ikke været revideret og til debat i 

årevis. De sidst vedtagne papirer på området er fra 2018 og 

2019, og de har ikke inddraget udvalg og medlemmer i øvrigt, 

men blot været vedtaget af det daværende HB og FTG. Vi træn-

ger til en bredt funderet udlændingepolitik blandt medlem-

merne. 

Den Nationale handlingsplan - jf. overnationale anbefalinger, 

herunder anbefaling fra EU kommissionen om implementering 

heraf i samtlige medlemslande - som har været i høring via ek-

sempelvis Københavns Kommune hos en række organisationer, 

herunder SOS Racisme og Mellemfolkeligt Samvirke, ligger nu i 

Justitsministeriet mhp videre befordring. Det er vigtigt at En-

hedslisten nu i lighed med Københavns Kommune mfl forholder 

sig proaktivt til denne.

Stillet af: Antiracistisk udvalg: Rasmus Münster (Aarhus Vest + kon-

taktperson for ARU), Birthe Nielsen (Østerbro + koordinationsgruppen 

for ARU), Inge Christoffersen (Aarhus Vest + koordinationsgruppen for 

ARU), Jan Olesen (Århus Vest), Charlotte Valløe (Skanderborg), Gitte 

Christensen (Stevns), Gert Møller (Aarhus Øst), Poul Eck Sørensen (Es-

bjerg)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles af årsmødet, men overgår til FU og HB’s videre arbejde
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9.4 FORSLAG OM TILBUD AF KURSER

Vi foreslår let tilhængelige kurser for alle i debatteknik, demo-

krati og konfliktløsning.

Begrundelse: 
Fundamentet i ethvert demokrati er debatten.

Stillet af: Kit Mosegård Bruun, Fåborg-Midtfyn afdeling, Alvin Mose-

gaard Jensen, Fåborg-Midtfyn Afdeling, Poul Erik Sørensen, Esbjerg 

Afdelingen, John Graversgaard, Århus Syd, Agnete La Cour, Ærø afde-

lingen

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 123122

9.  INDKOMNE FORSLAG

9.5 RETS-POLITISK UDVALG

Vi vil gerne fureslå oprettelsen af et Rets-Politisk Udvalg.

Begrundelse: 
Et Rets-Politisk Udvalg er helt essentielt i ethvert politisk parti.

Det er væsentligt med en videns’bank, som alle kan trække på.

Det er et af de vigtigste områder for ethvert parti overhovedet 

at have styr på..

Stillet af: 

Kit Mosegård Bruun, Fåborg-Midtfyn Kommune, Alvin Mosegaard Jen-

sen, Fåborg-Midtfyn Kommune, Poul Erik Sørensen, Esbjerg Afdelin-

gen, John Graversgaard, Århus Syd, Agnete La Cour, Ærø afdelingen, 

Tue Magnussen, Indre By

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.6 FAMILIE-POLITISK UDVALG

Vi vil gerne foreslå, at der oprettes et Familie-Politisk Udvalg.

Begrundelse: 
Det er helt essentielt for ethvert politisk parti, og der er meget 

stof at tage op desangående. -

ØUdvalgene skal være vores kollektive hukommelse og vores 

fagpolitiske tænketank, ligesom vi skal sikre st få opdateret vi-

den på området, og alle tre ting er der brug for her.

Stillet af: Kit Mosegård Bruun, Fåborg-Midtfyn Kommune, Alvin Mose-

gaard Jensen, Fåborg-Midtfyn Kommune, Poul Erik Sørensen, Esbjerg 

Afdelingen, John Graversgaard, Århus Syd, Agnete La Cour, Ærø afde-

lingen

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.8 DECENTRALISERING AF 
ORGANISATIONSRESURSERNE

1. Oprettelse af 8 storkredsstillinger à 20-25 timer pr. uge. i hhv. 

Nordjylland, Vestjylland, Østjylland, Sydjylland, Fyn, Sjælland, Kø-

benhavns Omegn og Nordsjælland*.

2. Opfordring til, at lokalafdelinger i storkredsene topper op på 

timerne med egen finansiering.

3. Fordeling af 300.000 kr. fra aktivitetspuljen til storkredsene 

med henblik på brug til fælles kampagner og initiativer**.

4. Stop udviklingen af appen ”Vær med”, stop frikøbet af FU 

medlemmer, omfordeling af 50% af de regionale stemmepenge 

og nedlæggelse af landskontorets centrale kampagnekontor***.

5. Ændringerne træder i kraft pr. 1. september 2023.

Økonomisk overblik

Fordeling af arbejdstimer pr. uge pr. storkreds:

København: 0

Københavns omegn: 20

Nordsjælland: 20

Bornholm: 0

Sjælland: 25

Fyn: 20

Sydjylland: 20

Østjylland: 20

Vestjylland: 20

Nordjylland: 20

Total: 165 arbejdstimer pr. uge

Finansiering af arbejdstimer pr. uge til de storkredsansatte****:

99 timer: Nedlæggelse af landskontorets centrale kampagne-

kontor

6,4 timer: Stop udviklingen af appen ”Vær med” (100.000 kr.)

25,6 timer: Stop frikøbet af FU-medlemmer (400.000 kr.)

36,7 timer: Omfordeling af 50% af de regionale stemmepenge 

(573.925 kr.)

Total: 167,6 arbejdstimer pr. uge

Fordeling af aktivitetspulje til brug på lokale aktiviteter i stor-

kredsen:

København: 50.000 kr.

Københavns omegn: 30.000 kr.

Nordsjælland: 30.000 kr.

Bornholm: 10.000 kr.

Sjælland: 30.000 kr.

Fyn: 30.000 kr.

Sydjylland: 30.000 kr.

Østjylland: 30.000 kr.

Vestjylland: 30.000 kr.

Nordjylland: 30.000 kr.

Total: 300.000

FODNOTER

* Se forslag til fordelingsmodel nedenfor.

** Se forslag til fordeling nedenfor.

*** Omfatter stillingerne Faglig leder for organisering og politik, 

Kampagnemedarbejder og Grafiker

**** Omregnet med en timepris på 301 kr. pr. time, så admini-

stration og sociale bidrag er indregnet.

Begrundelse:
Vi er som parti inde i en politisk og økonomisk krise efter den 

fejlslåede folketingsvalgkamp og alt for optimistisk budgetlæg-

ning gennem en længere periode. Valgkampen viste stor tilbage-

gang ude i landet med tab af både Vestjyllands- og Nordsjæl-

lands storkreds. Stemmetallene viste en klar forskydning af 

stemmerne mod et centrum i København og tab i selv større jy-

ske byer. Hvis ikke vi får vendt udviklingen, vil der komme et me-

get stort tab af mandater og økonomi lokalt efter næste kom-

munal- og regionsvalg. 

Vi ser desværre ikke hovedbestyrelsens beslutninger om tilpas-

ning af organisationen som en god fremadrettet løsning på par-

tiets problemer. Hovedbestyrelsen har centraliseret resurserne 

med nedlæggelse af de regionale stillinger, beholdt det centrale 

kampagnekontor og samlet alle fysiske resurser på Christians-

borg. 

I stedet ønsker vi en decentralisering af resurserne. Det giver 

bedre mening at sende resurserne derud, hvor der er brug for 

dem for at øge den politiske aktivitet og sikre eller genvinde vo-

res status som landsdækkende parti.

Vi mener derfor, at der skal oprettes lokalt ansatte i de stor-

kredse, hvor der ikke allerede er en organisatorisk robusthed. 

De storkredsansatte skal understøtte afdelingerne med stor og 

småt, så afdelingerne selv får bedre mulighed for mere udad-

vendt aktivitet. De storkredsansatte kan også lave større aktivi-

teter på tværs af afdelinger og storkredse, hvis lokalafdelin-

gerne ønsker det. Vi ser netop meget gerne lokalafdelingerne la-

ver fælles større kampagner, og med fordelingen af aktivitets-

midlerne er der en god mulighed for fælles kampagner eller 

fremstød. 

Flere af de tidligere regionsansatte har allerede erfaring, men i 

denne omstilling skal opgaverne komme fra afdelingerne og ikke 

med udgangspunkt i det regionale niveau. 

Vi forestiller os, at hver storkreds på tværs af afdelinger ned-

sætter en gruppe eller bestyrelse, som kan udpege medarbej-

deransvarlige repræsentanter, der kan fungere på linje med de 

tidligere ordninger i regionerne. Da der fortsat er økonomi i 

mange lokalafdelinger, er det vores håb, at nogle afdelinger vil 

putte flere resurser i den storkredsansatte, så timetallet kan 

nærme sig fuldtidsstillinger. 

Dette er en større omstilling væk fra de centrale resurser, men 

centrale stillinger og initiativer kan eventuelt genoprettes ved en 

forhåbentlig fremgang efter næste folketingsvalg. Vi mener, at 

det er den fejlslåede centrale struktur, som må holde for situati-

onen taget i betragtning, og samtidigt, at det er styrket lokal 

aktivitet, som kan holde os i live som landsdækkende parti.

Stillet af: Tormod Olsen (Indre By) og Jeppe Rohde (Blågården)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.9 BEVARING AF LANDSKONTORET I 
STUDIESTRÆDE 24 SAMT BIDRAGSMODEL FOR 
FOLKETINGSGRUPPEN

1. Landskontoret forbliver i Studiestræde 24. Finansieringen sker 

ved at indføre en ny bidragsmodel for folketingsgruppens parti-

skat samt tilretning af posterne til IT og telefoni.

2. Folketingsgruppen bidrager med partiskat af deres skattefri* 

omkostningsvederlag** efter følgende trappemodel:

Model for Folketingsgruppens bidrag af det skattefri vederlag

0-4 mandater: 100%

5-8 mandater: 66%

9-12 mandater: 33%

13-16 mandater: 0%

Med de nuværende 9 mandater og et skattefrit omkostningsve-

derlag på 5.827,58 kr. pr. måned pr. mandat hæver dette forslag 

partiets indtægter med 207.695 kr. pr. år, hvilket kan dække ho-

vedparten af de fortsatte udgifter til lokalerne på baggrund af 

Husfondens tilbud på ca. 260.000 kr.

De resterende midler og eventuelt yderligere driftsomkostninger 

kan findes ved en 50% tilretning af udgifterne på ca. 160.000 kr. 

til udvikling af medlemssystemet, og 50% af den store post på 

115.000 kr. til telefon og IT ved eventuelt at omlægge det gamle 

telefonsystem til rent brug af mobiltelefoner. Samlet anslået til 

ca. 130.000 kr. Samlet set rummer forslaget dermed finansiering 

for ca. 340.000 kr.

Herudover skal der også forhandles fællesudgifter med Enheds-

listen København eller Enhedslisten Region Hovedstaden, som 

kan nedbringe eller stabilisere udgifterne.

FODNOTER

* https://skat.dk/data.aspx?oid=1976799 

** https://www.ft.dk/-/media/sites/ft/pdf/medlemmer/

om-medlemmer/medlemmernes-vilkaar/2022-ii/satser-for-ve-

derlag-og-boliggodtgrelse-til-folketingsmedlemmer-samt-stats-

revisorvederlag-okt-22-euro.ashx 

Begrundelse:
Lokalerne i Studiestræde 24 sikrer en god ramme om løbende 

aktivisme og valgkampe. Der er let adgang for aktivister og god 

mulighed for opbevaring af udstyr og materialer samt samar-

bejde med andre organisationer og aktører. Derudover har lo-

kalerne en helt særlig værdi for mange i partiet, og rummer mu-

ligheden for vækst, når den politiske situation forhåbentligt 

vender.

Folketingsgruppen har gennem alle årene haft en særstilling i 

forhold til partiskatten, da de har haft et skattefrit omkost-

ningstillæg, som hæver de udbetalte midler relativt meget. I 

denne krisetid for partiet – og i kommende, hvis det går endnu 

mere galt – må folketingsgruppen også bidrage.

På det praktiske plan vil folketingsgruppens bidrag til gengæld 

give bedre plads på Christiansborg, og vil på den måde komme 

folketingsgruppen og resten af sekretariatets arbejdsvilkår til 

gode.

Stillet af: Tormod Olsen (Indre By) og Jeppe Rohde (Blågården)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.10 LANDSKONTOR UDENFOR 
CHRISTIANSBORG

Enhedslisten skal til enhver tid have landskontor på en adresse 

udenfor Christiansborg.

Begrundelse:
Det er vigtigt, at Enhedslistens organisatorisk har fysisk base et 

andet sted end på Christiansborg. Det er der flere årsager til.

Enhedslisten har (eller skulle have) et udvidet medlemsdemo-

krati. Derfor er det vigtigt at adskille den organisatoriske del af 

partiets virke fra den parlamentariske i den forstand, at der 

fortsat bør være plads og rum til, at aktive medlemmer har en 

base for politikudvikling. Samtidig vil det styrke målsætningen 

om, at Enhedslisten skal være ”venstrefløj i egen ret” og ikke 

ende med at blive endnu en vælgerforening.

Et andet argument er, at skulle Enhedslisten miste repræsenta-

tionen i folketinget, så vil vi i givet fald have 14 dage til at flytte 

ud af Christiansborg, og på den måde kan vi så starte forfra 

med at opbygge organisationen. 

Stillet af: Jan Hoby (Østerbro), Claus Højsgaard (Tønder), Jan Søren-

sen (Tønder), Charlotte Vallø (Skanderborg), Lise Baastrup (Randers), 

Jette Kromann (Blågård), Poul Bjørn Berg (Skanderborg), Gitte Kjær 

Hansen ( Indre Nørrebro den Røde Firkant), Lars Hansen (Indre Nørre-

bro den Røde Firkant)

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 9.10 LANDSKONTOR 
UDENFOR CHRISTIANSBORG 

9.10.1 SIDE 127, FRA LINJE 5
Vi er enige med forslaget, men begrundelsen er mangelfuld. 

Desuden foreslås forslaget udvidet med flere krav. 

Følgende tilføjes fra linje 5:

“Beslutning om flytning af partiorganisationens hovedsæde 

kræver et flertal på årsmødet, da det vedrører afgørende og 

fundamentale organisatoriske forhold. 

Ansatte i sekretariatet skal fremover prioritere at servicere or-

ganisationen, dens afdelinger og medlemmer i hele landet, samt 

arbejdsudvalg og netværk.

Begrundelse
Landskontoret i Studiestræde har siden stiftelsen været et fæl-

les sted for partiets medlemmer, herunder også et hyggeligt so-

cialt mødested hvor alle var velkomne til at kigge ind. Ud over at 

huse HB, FU, arbejdsudvalg har mange andre grupper på ven-

strefløjen og aktive i folkelige bevægelser kunne mødes her for-

melt såvel som uformelt. 

Vi kan konstatere at landskontoret i gennem flere år har lagt 

mest vægt på at servicere FU og deres tætte forbindelse til FTG 

fremfor organisationens medlemmer, arbejdsudvalg og netværk 

og deres vigtige betydning for politikudviklingen i partiet. 

At flytte kontoret i Studiestræde til borgen vil indebærer, at alle 

der skal ind skal sikkerhedskontrollernes, hvilket vil umuliggøre 

spontane besøg, også forsinkelser til møder bliver et problem. 

Desuden pålægges de ansatte at agere værter ved møder der 

vedrører partiorganisations medlemmer og grupper. 

Nogle i partiet efterlyser et mere moderne parti, men Enhedsli-

sten styres for så vidt efter moderne principper ligesom andre 

partier. I og med at alle i stigende grad får deres indtægter fra 

staten baseret på valgresultaterne, har det for alle ført til an-

sættelser af mange professionelle medarbejder, b.la. med spe-

ciale i kommunikation, segmentanalyser og marketing med hen-

blik på at optimere stemmeantallet. 

Sideløbende er vi mange der oplever at socialistisk politisk agi-

tation neddysses, da det risikere at skræmme de humanistiske 

middelklasselag væk, som er en forudsætning for flere stemme-

kroner.

Alle partier har før i tiden bygget på kontingent betalende med-

lemmer der udførte enorme mængder frivilligt arbejde for par-

tiet, hvilket fortsat gælder for i Enhedslisten. Men med det sti-

gende antal ansatte professionel, ses også antallet af aktive 

partimedlemmer at skrumpe ind. 

Mange afdelinger og udvalg drives i dag af trofaste, men beda-

gede medlemmer hvis dage desværre er talte, hvilket må inde-

bære fokus på hvordan partiet fremover bedst støtter medlem-

mer og afdelingerne rundt om i landet, klart et arbejde landsse-

kretariatets skal sikre.

Når moderne politik handler om at kapre stemmer gennem 

salgbare valgkampagner, synes det som om at klassekampen 

både for højre- og venstrefløjs vedkommende er helt aflyst. 

Vi kan ikke komme uden om, at Enhedslistens parlamentarikere 

også har bidraget til at klassespørgsmålet har det med at 

drukne i velment humanistisk indignation, fremfor ihærdig anti-

kapitalistisk kritik og promovering af socialistiske mål og løs-

ninger.

Hvis vi skal sikre partiets overlevelse som socialistisk partiorga-

nisation, fremfor at være et halehæng til folketingsgruppen, 

handler det om at fastholde vores revolutionære målsætninger 

med henblik på at rekruttere nye yngre medlemmer, som er lige 

så engageret i den socialistiske sag som partiets stiftere var og 

er. 

Vores nuværende basisdemokratiske model bliver tilsynela-

dende opfattet som umoderne, fordi det begrænser den politisk 

ledelse (FTG) at handle på egen hånd eller at udtale sig i mod-

sætning til af årsmødet vedtagne principper, herunder også om 

krav om nedrustning, NATO og EU. 

For mange af os er det afgørende at fastholde partiets organi-

satoriske grundlag, der bygger på et levende basisdemokrati, 

hvor medlemsinddragelse i politikudviklingen er en selvfølge, li-

gesom det er en forudsætning for det socialistisk samfund vi 

agiterer for.

Vi kan altså konstatere at Enhedslistens sekretariat har fået 

flere og flere professionelle ansatte. Men meget politikudvikling 

og praktisk arbejde har tidligere kunne udføres af frivillige, men 

gennem flere år forekommer det som om, at FTG og flertallet i 

HB’s ignorerer dem, hvilket har bidraget til frustrationer i flere af 

vores arbejdsudvalg, foruden vi kan konstatere nedgang i med-

lemmernes direkte engagement i partiprojektet. 

At slå partiorganisationens kontor fysisk sammen med folke-

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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tingsgruppen på Christiansborg, bør nok ses i sammenhæng 

med de udtalte ønsker for modernisering, men det vil uundgåe-

ligt vil tage modet mange af partiets græsrødder og vandbæ-

rere.

For selve organisationens revolutionære mål, går jo langt videre 

end til det parlamentariske arbejde, hvis formål først og frem-

mest er at lappe på det kapitalistiske Danmark. 

Vi har her i partiet fra starten af sagt, at det handler om at gå 

på to ben, men det revolutionære ben synes efterhånden at 

være visnet væk. 

Derfor er det altafgørende at vi skelner mellem det parlamen-

tariske arbejde og det der foregår i organisationens sekretariat, 

hvis fornemmeste opgave må være at følge op på partiets ved-

tagne målsætninger og vores politiske funktion som samfunds-

forandrede faktor i kampen for socialisme.” 

Begrundelse
Begrundelsen for forslag 9.10 er ganske enkelt for mangelfuldt. 

Derfor dette ændringsforslag med flere tilføjelser i henhold til 

nedenstående argumenter:

Stillet af: Birthe Nielsen (Østerbro), Martin Mørch (Skive), Solvejg Sieg 

Sørensen (Skive), Hanne Schmidt (Amager Vest)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.14 FORSLAG TIL PJECE OM EN 
SAMFUNDSGAVNLIG FINANSSEKTOR

Følgende indarbejdes i Enhedslistens årsplan:

“På initiativ af Politisk Økonomisk Udvalg udarbejdes en pjece: 

”Forslag til en samfundsgavnlig finanssektor”. Et forslag til pjecen 

fremsendes til godkendelse i Hovedbestyrelsen inden udgangen 

af oktober. Pjecen trykkes og aktiveres sammen med en i situa-

tionen relevant uddelingsflyer især i forbindelse med konkrete 

skandaler i finanssektoren. Det kan være hvidvask, problemer 

med retten til at få oprettet en bankkonto, banker i økonomisk 

uføre osv.”

Stillet af: Per Bregengaard

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 9.14 FORSLAG TIL PJECE 
OM EN SAMFUNDSGAVNLIG FINANSSEKTOR 

9.14.1 SIDE 129, LINJE 13
Følgende tilføjes fra linje 13:

“Samtidig med aktivering af pjecen og uddelingsflyeren stilles 

der beslutningsforslag i Folketinget om oprettelse af en sam-

fundsbank i overensstemmelse med Enhedslistens produktions-

politiske delprogram (30. april 2016). Samfundsbanken tildeler 

alle borgere en gebyrfri konto med adgang til almindelige bank-

forretninger, fungerer som bank for kommuner, regioner og stat 

samt virker som en egnsudviklingsbank.“ 

Begrundelse
Vi skal på alle tidspunkter bringe vores vedtagne politik i spil. 

Forslag 9.14 til en pjece om en samfundsgavnlig finanssektor er 

et godt forslag, som vil bringe vores politik ud til vælgerne ved 

arbejde i det relevante udvalg. Med denne tilføjelse bliver for-

slag 9.14 samtidig til en løftestang til også at omsætte politikken 

til konkrete beslutningsforslag i Folketinget. Tak for inspiration til 

at få alle dele af vores parti til at spille sammen. 

Stillet af: Gitte Christensen (Stevns), Jens Otto Madsen (Thy), Pia 

Thorsen (Morsø)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.23 GENREJS NORDEN SOM EUROPÆISK 
MAGTFAKTOR

Enhedslisten vil kæmpe for, at vi skal bruge vores fælles nordi-

ske styrke til at hæve den nordiske stemme & påvirke udviklin-

gen i Europa.

Vi har i Norden noget så sjældent som velfungerende & handle-

kraftige demokratier. Det er på tide, at vi bidrager til ledelsen i 

EU & udfylder det tomrum, som den britiske brexit har skabt.

Et samlet Norden ville være en region, der foruden at inspirere 

resten af verden også kunne trække os i en mere fri, lige, grøn & 

demokratisk retning. Det er en kendsgerning, at få regioner i 

verden er så integreret som Norden, så vi skal stå fast med en 

stærk nordisk stemme. 

Hvis Norden, Østersøen & Nordatlanten skal bevares som et lav-

spændingsområde, skal de nordiske lande selv holde vagt, og 

allerbedst i fællesskab.

Begrundelse:
Vi har i Norden noget så sjældent som velfungerende & handle-

kraftige demokratier. Det er på tide, at vi bidrager til ledelsen i 

EU & udfylder det tomrum, som den britiske brexit har skabt.

Et samlet Norden ville være en region, der foruden at inspirere 

resten af verden også kunne trække os i en mere fri, lige, grøn & 

demokratisk retning. Det er en kendsgerning, at få regioner i 

verden er så integreret som Norden, så vi skal stå fast med en 

stærk nordisk stemme. 

I Norden har vi den 10. eller 11. største økonomi i verden. Vi har 

et bruttonationalprodukt på størrelse med Ruslands. Vi har ver-

dens største handelsflåde. Vi dækker nogle af de strategisk vig-

tigste havområder i verden: Østersøen, Nordatlanten & Arktis. 

Hvis Norden, Østersøen & Nordatlanten skal bevares som et lav-

spændingsområde, skal de nordiske lande selv holde vagt, og 

allerbedst i fællesskab.

Det nordiske energisamarbejde går 100 år tilbage og er unikt i 

verden. Norden løftes ofte frem som foregangsregion i internati-

onale sammenhænge, men den aktuelle energikrise har vist, at 

selv vi er sårbare. Derfor skal energisamarbejdet intensiveres og 

udvikles.

Vi skal bruge vores fælles styrke til at hæve den nordiske 

stemme & påvirke udviklingen i Europa.

(Ovenstående er argumentationer fra interview med Lars Løkke 

Rasmussen I Berlingske d 18/1 (betalingsmur), kommentar af 

Bertel Haarder i Altinget d. 26/1-2023, artikel i Information af 3 

medlemmer af Ungdommens Nordisk Råd, debatindlæg fra seks 

socialdemokratiske medlemmer af de fem nordiske parlamenter 

i Altinget 10/3-2023 samt med tilbørlig hensyntagen til publika-

tion fra Nordisk Råd: »Fórbundsstaten Norden« af historiker 

Gunnar Wetterberg fra 2010.)

Stillet af: Vagn Bjørno (Odsherred)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.24 FRED I UKRAINE

Inspireret af den internationale fredsbevægelse og det kinesiske 

12-punktsprogram for fred, opfordrer årsmødet Enhedslisten til 

at lægge pres på regeringen til at fremme muligheden for fred i 

konflikten i Ukraine.

Begrundelse:
Baggrundsmaterialet:

 · Respekt for alle staters suverænitet: Den almindeligt aner-

kendte international lov og FN’s charter skal overholdes nøje.

 · Opgiv koldkrigsmentaliteten: Et lands sikkerhed bør ikke for-

følges på bekostning af andre.

 · Ophør med fjendtligheder: Alle parter bør forblive rationelle, 

udvise tilbageholdenhed og ikke give næring til konflikten.

 · Genoptagelse af fredsforhandlinger: Dialog og forhandlinger 

er den eneste holdbare løsning.

 · Løsning af den humanitære krise: Alle handlinger, der bidrager 

til at afhjælpe den humanitære krise, skal opmuntres og støt-

tes.

 · Beskyt civile og krigsfanger: Alle parter i konflikten bør over-

holde international lov og undgå angreb på civile og civil infra-

struktur.

 · Sikre atomkraftværker: Danmark afviser væbnede angreb 

mod atomkraftværker.

 · Reducer strategiske risici: Atomvåben må ikke bruges, og 

atomkrige må ikke udkæmpes.

 · Lette korneksport: Alle parter bør implementere Sortehavsaf-

talen.

 · Stop ensidige sanktioner: Ensidige sanktioner og maksimalt 

pres kan ikke løse problemet, de skaber kun nye problemer.

 · Stabilisere forsyningskæder: Alle parter bør bevare det eksiste-

rende verdenshandelssystem og ikke bruge den globale øko-

nomi som et våben til politiske formål.

 · Genopbygningsplaner: Det internationale samfund bør træffe 

foranstaltninger til at udføre post-konflikt genopbygning i de 

berørte zoner.

Stillet af: Ali Hansen (Brønshøj- Husum), Per Kristensen (Roskilde), 

Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj- Husum), Margit Velsing Groth 

(Vanløse), Poul Eck Sørensen (Esbjerg)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.25 OM UKRAINE

Årsmødet henstiller til hvert enkelt medlem af Enhedslistens fol-

ketingsgruppe og den nye hovedbestyrelse om at påvirke 

SVM-regeringen og folketinget med henblik på:

 · at bidrage med diplomatiske initiativer til gavn for en snarlig 

fred i Ukraine,

 · at våbenhvile og fredsforhandling ledes af uddannede mæg-

lere, f.eks. fra FN,

 · at fremme udviklingen af en fælles europæisk sikkerhedsarki-

tektur,

 · at støtte dansk humanitær bistand og initiativer til genopbyg-

ning af Ukraine.

Begrundelse:
Partiet bør vise kant til den omsiggribende militarisering af 

dansk politik og offentlige debat ved at inddrage et forhand-

lings- og fredsperspektiv. Partiledelsen har undladt at udarbejde 

en grundig analyse af baggrund og årsag til krigen i Ukraine og 

har ikke reageret aktivt imod en ensidig mediebelysning af kri-

gen, selv om det er i partiets dna i en kapitalistisk verden, at 

virke imod krig og oprustning. 

Intet partimedlem kan ønske at bidrage til et øget antal dræbte 

og sårede i Ukraine. Derfor må der lægges pres på den danske 

regering og folketing om at ændre politik. 

Stillet af: Aksel V. Carlsen (Greve), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Allan 

Krautwald (Svendborg), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), 

Carsten Andersen (Århus Vest), Gitte Christensen (Stevns), Hartmut 

Pahlmann (Greve), John Graversgaard (Århus Syd), Karen Nygård (År-

hus Vest), Karsten Nielsen (Holbæk), Leni Dam (Greve), Lisbet Skou 

(Esbjerg), Margit Dujardin (Greve), Mehmet Zeki Dogru (Greve), Per 

Kristensen (Roskilde), Poul Eck Sørensen (Esbjerg), Rolf Czeskle-

ba-Dupont (Lejre), Sejer Folke (Stevns), Susanne Pahlmann (Greve).

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.26 AT DER INDLEDES FREDSFORHANDLINGER/
VÅBENHVILE I UKRAINE KRIGEN

EL skal i Folketinget stille forslag om at regeringen skal tage et 

selvstændigt dansk initiativ i alle relevante forsamlinger, hvor 

Danmark deltager.

At regeringen her fremsætter forslag om at indledes fredsfor-

handlinger/våbenhvile i Ukraine krigen.

Begrundelse: 
Ingen kan være interesseret i en fortsat eskalation med øget ri-

siko for en 3. Verdenskrig med risiko for brug af atomvåben. Fra 

stadig flere sider kommer denne opfordring.

Lad os tage opfordringen fra Mexico: Mexico’s Initiative for Dia-

logue and Peace in Ukraine (justsecurity.org)

”Mexicos forslag om at nedsætte en gruppe for dialog og fred i 

Ukraine med det formål at styrke generalsekretær Guterres 

mæglingsindsats og vil derfor fungere under hans ledelse i part-

nerskab med andre stats- og regeringschefer. I betragtning af 

deres høje moralske karakter er det håbet, at Indiens premier-

minister, H.E. Narendra Modi og H. H. Pave Frans ville støtte 

Guterres i denne bestræbelse.

Formålet med dette vil være at tjene som en diplomatisk kanal 

til at engagere sig med både Den Russiske Føderation og Ukra-

ine med henblik på tillidsskabende foranstaltninger, mindske 

spændingerne og formidle en våbenhvile, der kan føre til en vå-

benhvile, og dermed åbne en vej for dialog mod det endelige 

mål om at opnå en bæredygtig fredsaftale.”

Stillet af: John Graversggard. Aarhus Syd

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.27 DANSK TILSLUTNING TIL FNS TRAKTAT OM 
FORBUD MOD ATOMVÅBEN

Årsmødet pålægger Enhedslisten at arbejde for fremme af og 

dansk tilslutning til FNs traktat om forbud mod atomvåben. Det 

skal ske i folketinget, kommunalbestyrelser samt i freds-, klima- 

og fagbevægelsen gerne i samarbejde med andre politiske 

kræfter.

Begrundelse: 
Ruslands invasion i Ukraine har udover oprustning ført til for-

stærkede trusler om brug af atomvåben

Stillet af: Tue Magnussen, Indre By

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.28 MOD IMPERIALISME OG OPRUSTNING, 
MOD OPRUSTNINGSREGERINGEN!

Mod imperialisme og oprustning, mod oprustningsregeringen!

Danske regeringer har hidtil konsekvent stillet krigsmateriel og 

unge soldaters liv til fri afbenyttelse for USA/NATO’s imperialisti-

ske aggressionskrige mod afhængige, undertrykte og militært 

langt underlegne lande med død og ufattelige lidelser og uop-

rettelige ødelæggelser som resultat.

Det danske NATO-militærs rolle

Det aktuelle perspektiv for en dansk oprustning, der ifølge 

NATO’s krav skal udgøre 2% af det danske bruttonationalprodukt 

består af tre områder: 

1. Grønland og Arktis er Kinas og Ruslands korteste rute til det 

Nordamerikanske kontinent. USA-imperialismen har åbenlyse in-

teresser i at opbygge et massivt system af USA’s radarsystemers 

”tidlig advarsel” (”early warning”) installationer. Dette betyder, at 

den danske koloni Grønland foruden USA’s installationer i sti-

gende grad er genstand for dansk oprustning til denne ”fælles 

opgave” til støtte for USA-imperialismens militære interesser i 

opbygningen af krigsforberedelserne mod den imperialistiske 

hovedrival, Kina.

2. Hertil kommer at dansk militær fortsat vil deltage som ”hjæl-

petropper” i USA’s internationale aggressionskrige i den geopoli-

tiske og økonomiske rivalisering om fortsat dominans af verden.

3. Den seneste militære opgave er illusionen om et ”nationalt 

territorialforsvar”. I lyset af den internationale situation er et 

nationalt forsvar af et lille imperialistisk land som Danmark - et 

lille led i den Vestlige imperialistiske verdensorden - en illusion. I 

tilfælde af en 3. Verdenskrig bliver DK en del af en vestlig, impe-

rialistisk, international front; en front som i givet fald vil blive 

domineret af de store magter.

Enhedslisten må konsekvent afvise, at den danske arbejderbe-

folkning på nogen måde skal betale for eller bidrage til nogen af 

disse tre oprustningsområder. Den danske arbejderbefolkning 

skal hverken bidrage til USA’s militarisering af Grønland, til dan-

ske hjælpetropper i USA’s aggressionskrige eller imperialistisk 

krigsforberedelse i Danmark.

Enhedslisten vælger ikke side, men er konsekvent modstander 

af alle imperialistiske magter, deres udbytning af verdens men-

nesker og ressourcer – og af krigsforberedelser. Enhedslisten er 

modstander af deres indbyrdes rivalisering, der uvægerlig leder 

mod krig. Enhedslisten er imod oprustning.

For Enhedslisten gælder det om at bidrage mest muligt til mod-

standen mod imperialisme og oprustning. Den danske oprust-

ningsregering står også for varetagelse af kapitalens interesse 

på alle andre områder. Enhedslisten står for at forbinde alle 

dele af modstanden mod den borgerlige regering. Oprustningen 

stjæler store økonomiske og menneskelige ressourcer fra sam-

fundet. Enhedslisten deltager i de bevægelser, der bekæmper 

virkningerne af oprustningen – for en prioritering af samfundets 

midler til kampen mod fattigdom, mod klimakrisen, mod vel-

færdsnedskæringer og for opgradering af sundhedssektoren, in-

klusive psykiatrien, og af uddannelserne. For styrkelse af alle, 

der gør modstand mod at betale for imperialisternes oprust-

ning. For styrkelse og forening af alle de kræfter, der forsvarer 

arbejderbefolkningens interesser.

 · NEJ til NATO – nej til oprustning i Danmark!

 · Rusland ud af Ukraine!

 · Ingen USA-tropper i Danmark!

 · Fælles kamp mod den borgerlige oprustningsregering!

Begrundelse:
Forslaget er stillet af Antikapitalisterne!

Den internationale situation er domineret af de to hovedimpe-

rialistiske verdensmagter USA/NATO’s og Kinas indbyrdes konkur-

rence om dominans og udbytning af verdens mennesker og na-

tur. Det aktuelle fokus for konflikten er Taiwan.

Desuden er verdenssituationen domineret af den russiske impe-

rialismes aggressionskrig mod det ikke-imperialistiske Ukraine.

De imperialistiske rivaliseringer har retning mod en 3. Verdens-

krig. Imperialistisk rivalisering fører ultimativt til krig.

En konsekvens er, at EU opruster, og at Baltikum og Skandina-

vien har fået en ny militær rolle som militære frontstater for 

den vestlige imperialisme.

Stillet af: Poul Bjørn Berg (Skanderborg), Lars Hansen (Indre Nørrebro 

- Den Røde Firkant), Jette Kromann Isager (Blågård), Lise Baastrup 

(Randers), Claus Højsgaard (Tønder)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.29 FORSLAG VEDR. ENHEDSLISTENS HOLDNING 
TIL NATO

Enhedslisten vil i det indeværende år arbejde for en konsekvent 

og utvetydig stillingtagen til Danmarks NATO-medlemskab. Det 

skal ske ved en grundig analyse af organisationens nationale og 

internationale klassekarakter, dens historiske og nutidige betyd-

ning for krig og fred, dens relation til internationale spændinger 

og ulighed - samt dens indvirkning på muligheder for konflikt-

løsning med andet end militære midler.

Begrundelse:
Enhedslistens hidtil klare modstand mod NATO er fraveget under 

indtryk af Ukrainekrigen. Der er brug for en vurdering og stilling-

tagen, der baserer sig på, om der er sket en ændring af partiets 

grundlæggende opfattelse af NATO som redskab for kapitalis-

men – eller om fravigelsen er af midlertidig karakter og i så fald 

ud fra hvilken ideologi. Som begrundelse indgår også, at udtalel-

sen fra 2022 om et ”alternativ til NATO” har en ”trussel” som im-

plicit forudsætning – en trussel, der bør tydeliggøres for at give 

mening. Et udskudt ønske om udmeldelse virker desuden ikke 

seriøs, når NATO i modsætning til tidligere nu tilkendes en for-

svarsværdi, som partiet tilmed ikke vil betale for (2 % målet). I 

en klar stillingtagen bør der naturligvis også indgå alle relevante 

informationer om NATO.s enorme oprustning, oprustningens ind-

hold og militærpolitiske baggrund, karakteren af NATO-fortæl-

lingen via medierne, økonomiske implikationer for skatteyderne 

– såvel som betydningen og risikoen ved NATO.s udbredelse ud 

over det egentlige atlantiske område til både Afrika og Asien.

Stillet af: Karsten Nielsen (Holbæk), Poul Eck Sørensen (Esbjerg), Lisbet 

Skou (Esbjerg), Per Kristensen (Roskilde), John Graversgaard (Århus 

Syd), Hartmut Pahlmann (Greve), 

Margit Dujardin (Greve)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.30 OM DET FREDSPOLITISKE ARBEJDE

Partiets internationale udvalg omfatter mange emner, som 

drøftes flittigt. Der er dog aktuelt et akut behov for - på grund-

lag af partiets program - at udvikle freds&konflikt-analyser og 

udbygge samarbejdet med andre fredskræfter på et oplyst 

grundlag. Derfor pålægger årsmødet den nye Hovedbestyrelse 

om at give den nuværende Freds- og Konfliktløsningsgruppe 

(FKG) - som er åben for alle medlemmer - status som udvalg, 

hvilket også vil bidrage til tættere samarbejdskontakter til par-

tiets ledelse.

Begrundelse:
Da partiets internationale udvalg åbenbart er trukket ud af det 

udadvendte fredsarbejde, er der behov for at højne den freds-

politiske indsats - både internt og udadvendt. FKG vil kunne bi-

drage med analyser og anbefalinger, bl.a. ved at anvende Johan 

Galtungs “Metode for Fred” (transcent metoden), som i 2000 blev 

anerkendt af FN, og Palmekommissionens princip om ”Fælles 

Sikkerhed

Stillet af: Aksel V. Carlsen (Greve), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Allan 

Krautwald (Svendborg), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), 

Gitte Christensen (Stevns), Hartmut Pahlmann (Greve), John Gravers-

gaard (Århus Syd), Karen Nygård (Århus Vest), Karsten Nielsen (Hol-

bæk), Leni Dam (Greve), Lisbet Skou (Esbjerg), Margit Dujardin 

(Greve), Mehmet Zeki Dogru (Greve), Per Kristensen (Roskilde), Poul 

Eck Sørensen (Esbjerg), Rolf Czeskleba-Dupont (Lejre), Sejer Folke 

(Stevns), Susanne Pahlmann (Greve).

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 138

9.  INDKOMNE FORSLAG

9.31 SAMARBEJDE MED FREDSSØGENDE 
GRUPPER

Årsmødet opfordrer alle Enhedslistens afdelinger til at opsøge 

lokale fredssøgende grupper, og således stille vores politiske er-

faringer og organisatoriske faciliteter til rådighed i et tæt sam-

arbejde med disse grupper. 

Begrundelse: 
Baggrundsmaterialet:

På et tidspunkt var der opstået militærisk dødvande i krigen 

mellem Irak og Iran. Venstrefløjen mente, at man stod over for 

en udmattelseskrig, som kun havde en vinder, nemlig våbenin-

dustrien.

Fra da af ønskede Venstrefløjen en fredelig løsning på konflikten. 

Khomeini afslog et hvert forsøg på fred med den begrundelse, at 

man skulle straffe Saddam Husein for hans ugerninger. 

Som en trofast venstreorienteret soldat gik jeg også ind for fred 

og propaganderede for fred blandt mine soldaterkammerater i 

militæret, som næsten alle kom fra arbejderklassen, bondefa-

milierne og fra de andre mindrebemidlede samfundslag. Jeg 

blev selvfølgelig anholdt, og blev anklaget for landsforræderi i 

krigstiden, som kunne føre til dødsdom eller lignende. Men af 

grunde, som falder udenfor denne skrivelse, fik jeg en mildere 

dom. Jeg skulle omgående fjernes fra alle militæranliggender og 

placeres i en administrativstilling for at aftjene resten af min 

værnepligt.  

Derfor blev jeg efter løsladelsen overflyttet til Teheran i en mili-

tærbase, som udefra lignede en række af flotte villaer med en 

meget stor have. Til min store overraskelse mødte jeg her over-

klassens børn. Soldater som opførte sig som funktionærer. De 

kom kl. 6 om morgenen og gik hjem igen kl. 18 om aftenen. 

Jeg er sikker på, at det samme er tilfældet i Ukraine. At fattig-

folks børn kæmper ved fronten og overklassens børn er enten 

flygtet eller aftjener deres militærpligt under bekvemte og ufar-

lige forhold. 

Det er nemt at sidde i sin varme stue i Danmark, med en fast 

månedsløn og opfordre ukrainerne til at kæmpe til sidste mand. 

Vi ved udmærket, hvilken klasse og samfundslag de dræbte sol-

dater kommer fra. 

Hvorfor skal en fabriksarbejder fra Kiev få sin søn slået ihjel på 

slagmarken for at indlemme russisk-talende folk i Donetsk i 

Ukraine og få dem ind i NATO?

Stillet af: Ali Hansen: Brønshøj- Husum afdeling, Per Kristensen: Ros-

kilde afdeling, Bernhelm Booss-Bavnbek: Brønshøj- Husum afdeling, 

Poul Eck Sørensen: Esbjerg afdeling

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.32 NEJ TIL MILITARISERING, NEJ TIL VÆRNEPLIGT

Enhedslisten i Furesø foreslår, at Enhedslisten går imod udvidel-

sen af værnepligt, herunder indførelse af kvindelig værnepligt. 

Det er ikke en ønskværdig form for ligestilling at påføre kvinder 

den samme tvang som mænd.

Da værnepligt er udtryk for militarisering og tvang, skal Enheds-

listen arbejde for at afskaffe værnepligten helt. Forestillingen 

om, at værnepligt er udtryk for en demokratisk funderet hær, er 

forældet i en verden, hvor danske militære indsatser styres af 

USA og NATO og indsættes globalt. I den kontekst fungerer vær-

nepligt som tvungen rekruttering og fødekæde.

Enhedslisten skal skærpe modstanden mod militariseringen og 

styrke kampen for at beskytte civilbefolkninger. Enhedslisten 

skal prioritere langt flere midler til et kombineret professionelt 

og frivilligt civilt beredskab, der hjælper og beskytter mennesker 

i krigs- og krisesituationer, i Danmark og overalt i verden.

Aktuelt skal Enhedslisten kræve en anden prioritering af mid-

lerne i den netop etablerede Ukrainefond, hvor 7 mia. kr. forde-

les med 5,4 mia. kr. til militær støtte og 1,2 mia. kr. til civil støtte.

Enhedslisten Furesø

Begrundelse: 

Stillet af: Furesø afdeling (vedtaget på generalforsamlingen), Gunna 

Gustafsson, Egedal afdeling, Tina Vejby, Allerød afdeling

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.33 ENHEDSLISTEN KÆMPER IMOD, AT USA FAST 
STATIONERER AMERIKANSKE TROPPER OG 
MATERIEL I DANMARK

Enhedslisten kæmper imod, at USA fast stationerer amerikanske 

tropper og materiel i Danmark. Amerikanske tropper medbrin-

ger atomvåben, når det passer dem og vi bliver i langt højere 

grad bombemål.

Aftalen har intet med NATO at gøre, det er en bilateral aftale 

med USA.

Vi skal ikke afgive suverænitet til USA, så amerikanske tropper 

straffes efter amerikansk militær lov frem for dansk lov, hvis de 

begår noget kriminelt på- eller udenfor basen.

Derudover bør vi fortælle de ivrige borgmestre, at amerikanske 

baser ikke giver danske arbejdspladser, amerikanerne klarer alt 

selv.

Hvis vi ikke kan forhindre det, skal vi kræve, at aftalen kan opsi-

ges i løbet af en kort periode.

Begrundelse: 
Vi skal i stedet arbejde for fælles sikkerhed, uden dette, kan vi 

heller ikke få Rusland med til at afskaffe atomvåben, da Rusland 

er NATO langt underlegen på det konventionelle område- også 

selv om man kun medtager de europæiske NATO lande.

Når planerne er, at vi fast skal have amerikanske tropper i Dan-

mark, vil amerikanerne reelt have fået baser i Danmark.

Det amerikanske flyvevåben skal fast have F35 fly i Danmark. 

disse bruger 4000 liter brændstof i timen og larmer gevaldigt, så 

det bliver ikke sjovt at bo i nærheden og det er ikke godt for 

klima og miljø at vi får flere F35 fly i Danmark.

Disse fly er beregnet til at medbringe atomvåben. Amerikanerne 

vil ikke fortælle om de medbringer atomvåben, så når danske 

politikere forsikrer, at vi ikke vil have atomvåben i fredstid, bli-

ver det ikke noget vi kommer til at bestemme. USA placerer 

atomvåben på de baser, de har lyst til- uden at spørge vært-

slandet.

Det er ikke alle de krige, USA deltager i, som vi kan acceptere, 

men med en sådan aftale kan USA bruge dansk jord til de krige, 

de måtte ønske.

Enhedslisten er imod, at USA fast stationerer amerikanske trop-

per i Danmark og vil samarbejde med fredsbevægelserne i 

Danmark om dette- samt kontakte “Aksjon mot baseavtale med 

USA” i Norge for at lære af dem. Planerne er et brud med mere 

end 70 års dansk udenrigspolitik om ikke at tillade fremmede 

militærmagters udstationering på dansk territorium i fredstid – 

Thulebasen som den grønlandske undtagelse.

I Norge er de 4 baseområder blevet til amerikansk ejendom og 

de amerikanske baser betaler hverken told, skat eller moms.

Stillet af: John Graversgaard, Århus syd afd., Marti Williams, Århus 

Vest afd., Ali Hansen, Brønshøj-Husum afd., Karsten Nielsen Holbæk 

afd., Bernhelm Booss-Bavnbek, Brønshøj-Husum-Tingbjerg, afd., Sjer 

Folke, Stevns afd., Per Kristensen, Roskilde afd., Lucie Carriere, Ros-

kilde afd., Lisbet Skou, Esbjerg, afd., Poul Eck Sørensen, Esbjerg afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.34 STRAF TIL KRIGSFORBRYDERE

Det er et godt princip at straffe krigsforbrydere og lade krigeri-

ske lande betale erstatninger til lande, der er påført en krig. En-

hedslisten vil derfor starte med Irak krigen og få Anders Fogh 

Rasmussen for en domstol, der kan dømme krigsforbrydere. 

Derudover må Danmark tage initiativ til en forhandling med 

andre lande, der deltog i Irakkrigen, om krigsskadeserstatning.

Begrundelse: 
Der var tale om en klar krænkelse af en suveræn stat. Anders 

Fogh Rasmussens talte om, at krigen ville skabe demokrati, man 

kunne bare se Tyskland og Japan efter 2. Verdenskrig! Den teori 

holder selvfølgelig ikke- og er nok også nærmere en bortforkla-

ring af, at den reelle grund til at Danmark skulle med var, at det 

kunne give Mærsk en særdeles god indtjening ved at hjælpe 

med transport af amerikansk udstyr.

Stillet af: John Graversgaard, Århus syd afd., Marti Williams, Århus 

Vest afd., Ali Hansen, Brønshøj-Husum afd., Karsten Nielsen Holbæk 

afd., Bernhelm Booss-Bavnbek, Brønshøj-Husum-Tingbjerg, afd., Sjer 

Folke, Stevns afd., Per Kristensen, Roskilde afd., Lucie Carriere, Ros-

kilde afd., Lisbet Skou, Esbjerg, afd., Poul Eck Sørensen, Esbjerg afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.35 ENHEDSLISTEN ER KLAR MODSTANDER AF, 
AT REGERINGEN GIVER ANDRE LANDE LOV TIL AT 
LYTTE MED PÅ VORES KABLER

Enhedslisten er klar modstander af, at regeringen giver andre 

lande lov til at lytte med på vores kabler. Det skal være forbun-

det med straf ikke at oplyse om aflytninger, der ikke har en 

dommerkendelse- og som ikke er rettet mod en bestemt krimi-

nel handling.

Begrundelse: 
Der er meget, der tyder på, at NSA har fået lov til at suge oplys-

ninger fra vores kabler, så de kan se / høre hvad europæiske 

borgere skriver / siger til hinanden, samt aflytte konkurrerende 

europæiske firmaers kommunikation f.eks. i forbindelse med fly-

køb for mia.

Stillet af: John Graversgaard, Århus syd afd., Marti Williams, Århus 

Vest afd., Ali Hansen, Brønshøj-Husum afd., Karsten Nielsen Holbæk 

afd., Bernhelm Booss-Bavnbek, Brønshøj-Husum-Tingbjerg, afd., Sjer 

Folke, Stevns afd., Per Kristensen, Roskilde afd., Lucie Carriere, Ros-

kilde afd., Gret Pedersen, Roskilde afd., Lisbet Skou, Esbjerg, afd., Poul 

Eck Sørensen, Esbjerg afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.36 ENHEDSLISTEN ARBEJDER FOR EN FREDELIG 
TILBAGETRÆKNING AF FREMMEDE TROPPER

Enhedslisten arbejder for en fredelig tilbagetrækning af frem-

mede tropper i Syrien.

I øjeblikket har Tyrkiet besat det nordlige Syrien for for at 

svække kurderne og USA har besat det nordøstlige Syrien, hvor 

Syrien har 3/4 af sin olie.

Begrundelse: 
Vi er altid mod besættelser af suveræne staters territorier.

Stillet af: John Graversgaard, Århus syd afd., Marti Williams, Århus 

Vest afd., Ali Hansen, Brønshøj-Husum afd., Karsten Nielsen Holbæk 

afd., Bernhelm Booss-Bavnbek,, Brønshøj-Husum-Tingbjerg, afd., Sjer 

Folke, Stevns afd., Per Kristensen, Roskilde afd., Lucie Carriere, Ros-

kilde afd., Gret Pedersen, Roskilde afd., Lisbet Skou, Esbjerg, afd., Poul 

Eck Sørensen, Esbjerg afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.37 EL OG KONFLIKTEN MELLEM USA OG KINA

Enhedslisten vil arbejde for, at Danmark ikke inddrages som 

part i den igangværende konflikt mellem USA og Kina.

Begrundelse:
Meget tyder på, at tiden for den amerikanske verdensorden er 

forbi, og at USA.s relative rigdom og politiske indflydelse vil blive 

reduceret. Den herskende klasse i USA vil tydeligvis ikke accep-

tere denne udvikling, da USA som en undvigestrategi planlægger 

at ”udkonkurrere” Kina – herunder ved brug af militær magt. Be-

stræbelsen tager blandt andet udgangspunkt i Wolfowittz-dok-

trinen fra 1991 – hvorefter USA aldrig må tolerere fremkomst af 

en anden stormagt – og i Bush-doktrinen fra 1992 om unilatera-

lisme - hvorefter USA har ret til at handle præventivt over hele 

verden til forsvar for egne interesser. Om USA.s hensigter, der 

værdipolitisk blandt andet lanceres som en kamp mellem de-

mokrati og autokrati, kan f.eks. læses via følgende 3 links: 

https://www.whitehouse.gov/wp-content/uploads/2022/10/Bi-

den-Harris-Administrations-National-Security-Strategy-10.2022.

pdf

https://www.wsws.org/en/articles/2023/03/01/ewki-m01.htm-

l?pk_campaign=newsletter&pk_kwd=wsws

https://monthlyreview.org/2022/05/01/giving-war-a-chance/

Strategien vil næppe lykkes, da Kinas økonomiske udvikling ikke 

kan standses, og kun få lande omkring Kina vil deltage, ligesom 

størsteparten af verdens befolkning heller ikke vil. Men strate-

gien udgør en alvorlig fare for hele jordens befolkning med dens 

mulige atomscenario. På denne baggrund er det afgørende vig-

tigt, at alle bevidste og fredelige kræfter oplyser om denne fare 

og forholder sig til den. Enhedslisten bør derfor tale imod enhver 

form for dansk deltagelse i denne geopolitiske bestræbelse fra 

USA.s side.

Stillet af: Karsten Nielsen (Holbæk),  Poul EcK Sørensen (Esbjerg), Per 

Kristensen (Roskilde),, John Graversgaard (Århus Syd), Hartmut Pahl-

mann (Greve), Margit Dujardin (Greve)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.38 OM CUBA

Årsmødet tager afstand fra USA’s 60 år lange økonomiske, finan-

sielle og handelsmæssige blokade af Cuba. 

Vi opfordrer den danske regering og folketing til at arbejde ak-

tivt på at få den ophævet og indtil det sker, tage økonomiske, 

handelsmæssige og kulturelle initiativer til gavn for Cubas be-

folkning, der lider store afsavn pga. blokaden.

Og derudover bør regeringen og folketinget protestere mod, at 

USA helt arbitrært har sat Cuba på sin liste over lande, der støt-

ter international terrorisme.

Begrundelse:
Cuba har som fastslået i FN-Pagten ret til selvbestemmelse og 

en plads på lige fod i verden. Cuba søger trods blokaden at op-

retholde et effektivt sundhedssystem til den brede befolknings 

gavn og har især i forbindelse med corona-krisen og trods man-

gel på medicin etc. ydet en overvældende lægehjælp til andre 

lande i Latinamerika.

Stillet af: Aksel V. Carlsen (Greve), Ali Hansen (Brønshøj-Husum), Allan 

Krautwald (Svendborg), Bernhelm Booss-Bavnbek (Brønshøj-Husum), 

Gitte Christensen (Stevns), Hartmut Pahlmann (Greve), John Gravers-

gaard (Århus Syd), Karen Nygård (Århus Vest), Karsten Nielsen (Hol-

bæk), Leni Dam (Greve), Lisbet Skou (Esbjerg), Margit Dujardin 

(Greve), Mehmet Zeki Dogru (Greve), Niklas Zenius Jespersen (Nord-

vest), Per Kristensen (Roskilde), Poul Eck Sørensen (Esbjerg), Rolf 

Czeskleba-Dupont (Lejre), Sejer Folke (Stevns), Sinem Demir (Nord-

vest), Susanne Pahlmann (Greve).

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.39 ENHEDSLISTEN VIL ARBEJDE PÅ AT SKABE ET 
MERE FREDELIGT DANMARK

Enhedslisten vil arbejde på at skabe et mere fredeligt Danmark.

Et Danmark med mere lighed, uden racisme og med et bedre 

demokrati.

Derfor skal Enhedslisten i den kommende periode afholde mø-

der med debat om direkte demokrati.

Begrundelse: 
Store Bededags afskaffelsen strider i den grad imod befolknin-

gens ønske og Folketinget kunne end ikke skaffe 60 medlemmer, 

der ville stemme for en folkafstemning.

Et stort flertalt af partierne i folketinget vil ikke tillade en folke-

afstemning om, om Danmark skal forlade EU m.m.

Flere undersøgelser viser, at direkte demokrati skaber større po-

litisk bevidsthed i befolkningen- men også at de, der sidder på 

magten, ikke er glade for indførelse af direkte demokrati.

Stillet af: John Graversgaard, Århus syd afd., Marti Williams, Århus 

Vest afd., Ali Hansen, Brønshøj-Husum afd., Karsten Nielsen Holbæk 

afd., Bernhelm Booss-Bavnbek, Brønshøj-Husum-Tingbjerg, afd., Sjer 

Folke, Stevns afd., Per Kristensen, Roskilde afd., Lucie Carriere, Ros-

kilde afd., Gret Pedersen, Roskilde afd., Lisbet Skou, Esbjerg, afd., Poul 

Eck Sørensen, Esbjerg afd.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.40 ENHEDSLISTEN EFTER VALGET – EN NY KURS!

Udenomsparlamentarisk kamp

Vi skal ikke bilde arbejderbefolkningen ind, at vi kan løse dens 

problemer gennem vores tilstedeværelse i folketinget. Vi skal 

ikke sælge de aftaler vi indgår i folketinget som store sejre.

Vi skal benytte vores parlamentariske repræsentation til – ved 

enhver lejlighed – at afsløre fortællingen om at ”vi alle er i 

samme båd” som falsk. Vi skal fortælle hvordan arbejderklassen 

og dem, der tjener på vores arbejde, har modsatrettede interes-

ser. Vi skal anskueliggøre klassekampen og opfordre til uden-

omsparlamentarisk kamp.

Eksempler:

 · Når regeringen tromler frem med sin nationale oprustning – så 

skal Enhedslisten arbejde for at udbrede modstanden mod 

oprustning i Danmark og i NATO og alt hvad den indebærer af 

øget ulighed, øget klimakrise og større krigsfare. Enhedslisten 

er modstander af al imperialisme – inklusiv Ruslands krig mod 

Ukraine.

 · Når regeringen greenwasher sin klima- og miljøpolitik med tek-

niske fix, undtager landbrugs- og cementindustri og i stedet 

vælter de økonomiske byrder over på arbejderbefolkningen –

så skal Enhedslisten afsløre regeringen og forurenerne og ar-

bejde for at styrke og forene klima- og miljøbevægelsen i fæl-

les kamp sammen med arbejderbevægelsen.

 · Når regeringen fortsætter med at uddybe krisen i sundheds-

sektoren – så skal Enhedslisten forsvare sundhedssektoren og 

de offentlige ansattes kamp. Enhedslisten skal afsløre hvordan 

privatisering fordyrer sektoren og skaber ulighed. Enhedslisten 

skal afsløre hvordan medicinalindustrien gennem lobbyisme 

dræner sundhedssektoren for enorme beløb til medicin med 

ringe og nogen gange endda skadelig virkning.

 · Når regeringen angriber de uddannelsessøgende, dem med 

funktionsnedsættelse, de etniske mindretal, pensionisterne og 

andre mindretal – så skal Enhedslisten arbejde for at udbrede 

og forbinde modstanden mod regeringens angreb og vise 

hvordan disse mindretal og hele arbejderklassen har fælles in-

teresser.

En arbejderregering?

Enhedslisten skal henvende sig til og lægge pres på SF og Alter-

nativet, for et fælles mål – en alternativ regering, en regering 

der varetager arbejderklassens interesser.

 · Enhedslistens forslag til et program for en regering sammen 

med SF og Alternativet kunne se sådan ud:

 · For øjeblikkelig fastfrysning af energi-, transport-, husleje- og 

fødevarepriserne.

 · For øjeblikkelig og fuldstændig inddragelse af energimonopo-

lernes overskudsprofitter, nati-onalisering uden kompensation 

og under arbejderkontrol.

 · For lønstigning med et fast stort beløb til alle (ikke procentvise 

stigninger).

 · For fuld dyrtidsdækning (lønstigningerne skal følge prisstignin-

gerne).

 · For en høj minimumsløn.

 · Mod nedsættelse af arveafgiften fra 15 til 10 %. Tværtimod: For 

en ekstraordinær arveafgift for de rigeste på 10% til investe-

ring i sundhed, uddannelse, miljøoprydning, vedvarende energi 

og rent drikkevand.

 · Mod stress. Hver 3 arbejder scorer højt på stressskalaen. Den 

økonomiske pris er angiveligt 14 mia. kr. Vi har haft 5 dages 

uge i 50 år. For nedsat arbejdstid til 30 timer med fuld løn.

 · For eftergivelse af den offentlige gæld til bankerne. Nationali-

sering af bankerne uden kompensation til de store aktionærer.

 · Mod alle stigninger i og for nedskæringer i militærudgifterne. 

Mod enhver imperialistisk krig.

Begrundelse:
Forslaget er stillet af Antikapitalisterne!

Enhedslisten har i de senere år i stigende grad fokuseret på ar-

bejdet i Folketinget. Vi har bygget på en strategi om at ”trække 

Socialdemokratiet til venstre”, senest med det helt fejlslagne 

”forståelsespapir”. Resultatet har været, at Enhedslisten er ble-

vet opfattet som et parti af samme slags som de andre partier 

med ansvar for den førte politik. Denne opfattelse af Enhedsli-

sten blev forstærket i valgkampen 2022, hvor man i høj grad 

søgte at tilpasse sig Socialdemokratiet i et håb om at kunne 

fortsætte ”samarbejdet” til trods for det ringe resultat. Hvad fik 

Enhedslisten ud af sin støtte til Mette Frederiksen? I hvert fald 

blev Socialdemokratiet ikke trukket til venstre, men har i stedet 

udnyttet støtten til at danne en klart borgerlig flertalsregering.

Arbejderklassen i Danmark har gennem sygeplejerskernes kamp, 

kampen om overenskomstforhandlingerne og protesterne mod 

fridagstyveriet af Store Bededag vist sin utilfredshed med denne 

politik, men mangler et parti, der kan samle, styrke og udvikle 

kampen. Her kan Enhedslisten med sine mange medlemmer 

tage et tiltrængt initiativ.

Vi må gøre op med den fejlslagne strategi. Reelle forandringer 

opnås ikke gennem aftaler i folketinget, men gennem folkeligt 

pres og mobiliseringer. Vores parlamentariske repræsentation 

skal derfor sigte efter at støtte og udbygge sådanne mobiliserin-

ger. Vi skal ikke foregøgle os selv eller arbejderbefolkningen, at 

det er i folketinget, vi kan forandre samfundet.

Dannelsen af en arbejderregering er selvfølgelig ikke umiddel-

bart forestående. Men det politiske arbejde i den retning kan 

blive en vigtig del af ændringen af styrkeforholdet. Den aktuelle 

gunstige situation i klassekampen betyder, at situationen også 

er gunstig for Enhedslistens pres på SF og Alternativet for et fæl-

les mål – en alternativ regering. De to partier vil formentlig ikke 

umiddelbart tilslutte sig ideen. De skal presses så offentligt som 

muligt i den retning. Uanset hvor meget eller hvor lidt de to par-

tier lader sig presse vil der igennem dette offentlige pres være 

opnået et meget afgørende resultat. Arbejderbefolkningen vil 

kunne se og forstå, at der faktisk kunne eksistere et reelt alter-

nativ til borgerskabets regering. Nemlig deres egen regering. Og 

uanset de to partiers reaktion, så ville én ting stå klart: Arbej-

derbefolkningen har sit eget parti. Enhedslisten er det parti. 

Alene den forståelse ville ændre styrkeforholdet i arbejderbe-

folkningens favør.

Stillet af: Poul Bjørn Berg (Skanderborg), Lars Hansen (Indre Nørrebro 

- Den Røde Firkant), Jette Kromann Isager (Blågårds-afdelingen), Lise 

Baastrup (Randers), Claus Højsgaard (Tønder)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.41 RELIGION ER EN PRIVATSAG. DERFOR SKAL 
KIRKE  OG STAT SKILLES AD, OG LOVEN SKAL 
BEHANDLE ALLE TROSSAMFUND LIGE

Det foreslås at teksten: “Religion er en privatsag. Derfor skal 

kirke  og stat skilles ad, og loven skal behandle alle trossamfund 

lige,“ udgår.

Begrundelse:
“Det første punktum er en misforståelse i den forstand at reli-

gion på ingen måde er en privatsag.

Sætningen dukker for første gang op på dansk ved den stiftende 

kongres for Danmarks socialistiske

Arbejderparti i 1875. På den tid så ledende folk, Louis Pio fx, kir-

ken som statsmagtens dvs. kapitalens forlængede arm, og det 

var bestemt ikke uden grund. På den tid var næsten hele befolk-

ningen medlemmer af den forholdsvis nydannede folkekirken. 

Andre kristne trosretninger og andre religioner havde i princip-

pet være forbudt under enevælden. Men det er jo slet ikke for-

holdene i dag. Kirken er jo i dag ikke arbejderklassen fjendtligt 

stemt, så det er en gammel helt uaktuel aversion partiet dyrker.

Religion er et folkeligt anliggende som er med til at konstituere 

vores kultur. Dette er da også  indset i partiprogrammets ud-

mærkede tekst om kulturen, hvor det hedder: ““...Denne kultur er 

dels bestemt af samfundets konkrete udviklingshistorie, hvor 

produktionsmåden er afgørende for, hvordan samfundets insti-

tutioner er indrettet, ligesom klimatiske forhold, ressource-

manglen og den fremherskende religion spiller en rolle““. 

Derimod er tro en privatsag; den afholder partiprogrammet sig 

da også klogeligt fra at blande sig i.

Det andet punktum: ““Derfor....skilles ad““ er grammatisk set en 

bisætning til det første punktum og mister derved sin mening. 

Derfor bør det som minimum omformuleres, men der er gode 

grunde til helt at fjerne det.

 

For det første er folkekirken folkets største fællesskab. At ville 

privatisere dette fællesskab synes jeg strider mod Enhedslistens 

grundlæggende modvilje mod privatiseringer.

For det andet har vi en velfungerende ordning hvor magten over 

kirken ligger i folketinget. Der er mange steder i udlandet hvor 

kirken som magtfaktor, løsrevet fra staten spiller en stor og pro-

blematisk rolle. I folkekirken kan ingen udtale sig på kirkens 

vegne; det kan ret beset ikke andre end folketinget. 

For det tredje kræver en adskillelse af stat og kirke en grund-

lovsændring, som vist ikke er aktuel. I ventetiden kunne Enheds-

listen så måske interessere sig for folkekirkens finansiering. Man 

kunne fx mene at præsternes løn skulle betales fuldt ud af kir-

keskatten, eller at civilregistreringen skulle foregå i kommu-

nerne; men måske ville man så også opdage at det ikke er 

umiddelbart indlysende om det er staten der understøtte kirken, 

som grundloven siger at den skal, eller om staten bruger folke-

kirken som billig arbejdskraft.

Stillet af: Kristof Lubowiecki (Lolland), Leo Toft (Fredensborg-Hørs-

holm)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.42 NORDISK SOCIALISME SOM PEJLEMÆRKE

Undertegnede medlemmer af Enhedslisten Thy har i febrar- 

marts 2023 afholdt en studiekreds omkring Pelle Dragsteds bog 

”Nordisk Socialisme”. 

Vi har ud fra vores arbejde med bogen formuleret et forslag som 

vi ønsker behandlet under punktet Arbejdsplan på Enhedslistens 

årsmøde 2023. 

I den efterfølgende begrundelse for forslaget uddyber vi hvorfor 

vi mener, det er vigtigt at formulere en ny og bredt appellerende 

vision som taler til vælgere, som ikke umiddelbart opfatter sig 

selv som socialister. 

Forslag til behandling under punktet Arbejdsplan:

Nordisk socialisme som pejlemærke

Samfundet og verden står over for alvorlige problemer:

 · Verdens ulighed er stærkt stigende: Den rigeste 1% i verden 

sidder på 76% af al formue! (World Inequality Report 2021)     

 · Kunne manglende indflydelse på arbejdspladserne og økono-

mien i virksomhederne være grunden til at 84% af medarbej-

derne i Danmark definerer sig selv som ikke-engagerede eller 

direkte uengagerede?  På globalt plan koster det 7000 mia. 

dollars i tabt produktivitet – som kunne komme fællesskabet 

til gode i kooperativt ejede virksomheder! (State of the Global 

Workplace-rapport - Internationale Gallup)

 · Trivselskrisen især blandt unge i Danmark viser, at mange 

mennesker mangler håb i tilværelsen. Det skal Enhedslisten 

være med til at give dem!

Samfundet skal ændres radikalt, men det bedste er, at vi ikke 

behøver at starte på bar bund. Historien viser vej gennem f.eks. 

andelsbevægelsen, almennyttige boligforeninger, forbrugerejede 

varmeværker og demokratiske virksomheder (f.eks. COOP). Vi 

skal altså blot bygge videre på noget kendt!

Enhedslisten skal formulere en bredt appellerende strategi for 

”Nordisk Socialisme” som en reformistisk forandring af samfun-

det over mod et stærkere socialistisk præg. Et samfund med ud-

strakt demokratisk indflydelse på økonomien i både offentlige 

institutioner og virksomheder, forbruger- eller medarbejdere-

jede kooperativer og private virksomheder. 

Samfundet skal bygge på en balance mellem markedskræfter 

og demokratisk planlægning, ud fra ideen om Doughnut-økono-

mien. En doughnut-økonomi respekterer klodens ressourcer og 

grænser og imødegår dermed klima- og miljøudfordringerne, 

som ubetinget er vor tids største udfordring:

Et samfund med demokratisk økonomi skal være stærkt lokalt 

forankret og bygge på principperne i ”Nordisk Socialisme”:

1. Radikalt demokratisk:

Demokratisk styring af økonomien i både offentlige og private 

virksomheder i støt voksende omfang gennem reformer af bl.a. 

selskabsloven, styrkelse af medarbejderudvalg m.m.

2. Statsskeptisk:

Demokratiet skal tættest muligt på offentlige og private medar-

bejdere, forbrugere og borgere. En centralistisk styring fra staten 

skal begrænses mest muligt.

3. Pluralistisk ejerskab:

Medarbejderejede virksomheder (kooperativer), offentligt ejede 

virksomheder, forbrugerejede virksomheder, almennyttige an-

delsforeninger etc. I privatejede virksomheder skal medarbej-

derindflydelsen gradvist øges gennem reformer af bl.a. selskabs-

loven 

4. Kombination af marked og planlægning:

Offentlig demokratisk planlægning, som rammesætter økono-

mien skal spille sammen med et frit marked, hvor ideer udvikles 

og varer distribueres efter forbrugerinteresse.

5. Nysgerrig og erfaringsbaseret:

Udviklingen mod større demokratisk styring af økonomien skal 

bygge på allerede afprøvede metoder (andelsbevægelse, ko-

operativer m.m.) og på både danske og internationale erfarin-

ger. En stadig udvikling gennem en ”trial and error”-tilgang.  

På baggrund af disse 5 principper skal Enhedslisten formulere 

reformforslag til fremlæggelse i Folketinget, regionsråd, kommu-

nalbestyrelser m.m. Forslag, som arbejder hen mod et samfund 

med langt stærkere demokratisk indflydelse på samfundets 

økonomi end i dag:

Ekspander den demokratiske sektor:

 · Forkøbsret til medarbejdere ved ejerskifte

 · Skattefordele til kooperativt ejede virksomheder

 · Offentligt kooperativ investeringsfond

 · Kooperativ virksomhedsform – social og udelelig kapital

 · Sikre medarbejderindflydelse på afgørende beslutninger gen-

nem lovgivning

Moderne fondssocialisme:

 · Lønmodtagerfonde på de enkelte virksomheder 

 · Nationale velstandsfonde til sikring og styrkelse af alle borgere

 · Gradvis overtagelse af kapital i virksomheder stimuleres med 

skattefordele, udbudsprioritering m.m.

 · Ukrænkelig ejendomsret til medarbejderejede og kooperative 

virksomheder

Demokratisk offentligt ejerskab:

 · Nationalisering af kritisk infrastruktur: telenet, forsyningssektor 

m.m.

 · Offentligt ejerskab i finanssektoren – offentlig bank m.m.

 · Folkeafstemninger ved forslag om privatiseringer af offentlig 

virksomhed

 · Styrkelse af medarbejderdemokratiet i offentlige virksomheder

Demokratisk tokammersystem i store selskaber:

 · Reformering af selskabsloven:

 · Kapitalinvestor-kammer

 · Arbejdskraftinvestor-kammer

 · Afgørende beslutninger skal godkendes i begge kamre

Demokratisering af finanssektor:

 · Offentlig bank som lovreguleret selvejende institution

 · Danmarks Eksport- og Investeringsfond (tidligere Vækstfonden 

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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m.m.) skal styrkes til investering i grøn omstilling, bæredygtig-

hed og skabelse af arbejdspladser

 · Statsgarantier til fremme af grøn omstilling

 · Styrke demokratiet i pensionsfonde m.m.

 · Opsplitte de største private banker

Jord og boliger som brugsværdi:

 · Jord som offentlig eje – med tidsubegrænset udleje

 · Kommunal forkøbsret til al jord

 · Min. 50% almennyttigt boligbyggeri i nye boligområder

 · Beskyttelse af lejere

 · National økologisk jordbrugerfond

Datasocialisme:

 · Dansk patentfond for offentligt finansieret forskning

 · Offentlig databank (massedata)

Fællesgørelse og nye offentlige goder:

 · Gratis offentlig transport

 · Værktøjsbiblioteker

 · Gratis tandpleje

 · Gratis psykologhjælp

Demokratisk doughnut-planlægning

 · Demokratisk ramme- og målsætning for den økonomiske ud-

vikling og fra Doughnut-modellen

 · Modvirke klima- og miljøkrisen

 · Imødegå økonomisk ulighed

 · Gennemsigtighed og borgerinddragelse i planlægningen

Fuld beskæftigelse og offentlig jobgaranti:

 · Keynesiansk  investeringspolitik

 · Monetær politik skal bidrage til at løse klimakrisen

 · Fjernelse af budgetloven og EU’s finanspagt

 · Offentlig jobgaranti – med midlertidige opgaver i velfærd, 

grøn omstilling indtil anden beskæftigelse er mulig.

Begrundelse:
Undertegnede medlemmer af Enhedslisten Thy har i febru-

ar-marts 2023 afholdt en studiekreds omkring Pelle Dragsteds 

bog ”Nordisk Socialisme”. Vi har læst bogen og debatteret de 

ideer og tanker Pelle Dragsted gør sig om en realistisk og prag-

matisk vej mod et mere socialistisk samfund.

Vi skal formulere en strategi som vælgere, der ikke umiddelbart 

opfatter sig selv som socialister alligevel kan se sig selv i. Det vil 

give Enhedslisten styrke.

Dragsted bygger sine ideer på bl.a. den andelsbevægelse som i 

slutningen af 1800-tallet stiftede andelsmejerier og slagterier. Vi 

selv bor i Thisted, hvor Danmarks første brugs – Thisted Arbej-

derforening - blev dannet i 1866! 

I det danske samfund har vi allerede socialistiske principper i 

den offentlige sektor. De kapitalistiske principper dominerer til 

gengæld de fleste menneskers arbejdspladser.

Men der findes også kooperative virksomheder, som er medar-

bejderejet, f.eks. entreprenørvirksomheden Logik & Co. I Køben-

havn. For ikke længe siden havde vi en offentlig bank – Girob-

ank – og vi har haft offentlige datavirksomheder som Datacen-

tralen og Kommunedata. 

Mange bor i almennyttige boligforeninger med beboerdemo-

krati. Så mange af os har – ubevidst – gode erfaringer med so-

cialistisk prægede samfundsaktiviteter. 

Stillet af: Medlemmer af Enhedslisten Thy: Gitte Kroll, Anita Sørensen, 

Ella Gerassimovitch, Asger Sylvest Pedersen

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.43 ET GODT FAMILIELIV -ENHEDSLISTENS 
FAMILIEPOLITISKE PROGRAM

Årsmødet vedtager ”Et godt familieliv” som Enhedslistens fami-

liepolitiske delprogram.

Et godt familieliv - Enhedslistens familiepolitiske program

Over halvdelen af danske forældre oplever ofte, at det er svært 

at få familie og arbejdsliv til at hænge sammen . Flere og flere 

børnefamilier føler sig pressede, og stress er et voksende pro-

blem. 

Det er ikke tilfældigt. Danskerne er et af de folkeslag, der leve-

rer allerflest arbejdstimer pr. familie, og forældre arbejder i gen-

nemsnit en time mere end ikke-forældre . Samtidig er græn-

serne mellem arbejdsliv og privatliv blevet mere og mere fly-

dende for mange lønmodtagere. 

Danske forældre har på mange områder de ringeste rettigheder 

i Skandinavien – Danmark er det sorte får, når det handler om 

at give børnefamilier gode vilkår, fx når vi sammenligner os med 

Norge og Sverige. Det gælder både i forhold til barselsrettighe-

der, ret til at holde fri på børns sygedage og mulighederne for 

nedsat arbejdstid. 

Også børnelivet er mere presset. Samtidig med at danske børn 

tilbringer flere og flere timer i daginstitutioner, er der blevet 

færre og færre pædagoger og andet personale pr. barn i vores 

børnehaver og vuggestuer.

I 2007 barslede den såkaldte Familie og Arbejdsmarkedskommis-

sion med en række forslag til, hvordan der kunne komme større 

balance mellem familieliv og arbejdsliv, men siden er intet sket. 

Det er derfor ikke underligt, at danskerne ifølge en ny undersø-

gelse ikke oplever, at politikerne tager hensynet til børnefamili-

erne særlig alvorligt . 

Vi har brug for at udvikle et samfund, hvor der er plads til fami-

lier, og hvor børn og voksne ikke bare kan holde livet kørende, 

men hvor de faktisk kan trives og udvikle sig på deres egne be-

tingelser. 

Derfor må vi sætte langt mere fokus på børnefamiliernes vilkår. 

Enhedslisten fremlægger her vores visioner og idéer til, hvordan 

vi kan skabe et samfund med plads til det gode familieliv. 

Et familievenligt arbejdsmarked 

At få familieliv og arbejdsliv til at hænge sammen, er en af de 

allerstørste udfordringer for danske børnefamilier. Langt de fle-

ste familier har to udearbejdende forældre med fuldtidsarbejde, 

og det skaber udfordringer og pres for børnefamilierne. Alt for 

mange forældre går rundt med en knude i maven, fordi de har 

dårlig samvittighed over for børnene. 

Derfor vil Enhedslisten give forældre med små børn ret til at 

holde orlov eller gå på nedsat tid, skabe bedre barselsrettighe-

der og forbedre rettighederne til at holde fri, når børn eller an-

dre nære pårørende rammes af sygdom. 

Ret til orlov eller deltid med dagpengedækning 

Hele 41 procent af danskerne ville ifølge en undersøgelse fra 

Wilke foretrække, at den ene forælder kunne gå hjemme med 

børnene, hvis det kunne lade sig gøre økonomisk . Men mens fx 

svenske forældre har ret til at gå ned på 75% deltid, har danske 

børneforældre ikke en lignende rettighed. 

Under Nyrup-regeringen havde begge forældre i børnefamilier i 

en årrække ret til at gå på forældreorlov med dagpengedæk-

ning i op til ét år. Orlovsordningerne gav en dobbelt gevinst. 

Børnefamilierne fik mulighed for at få bedre tid og rum til fami-

lielivet, blandt andet ved at begge forældre kunne holde orlov 

samtidig. Desuden fik flere ledige foden indenfor på arbejds-

markedet, når vikariatet skulle besættes. 

 · Enhedslisten foreslår, at forældreorloven genindføres i en ny 

udgave, hvor forældre får ret til at vælge imellem enten ét års 

forældreorlov til hver forælder, eller at gå på deltid, mens de 

har børn i 0-6-års alderen, med dagpengedækning for de re-

sterende timer. 

Bedre barselsrettigheder 

Også når det kommer til barselsrettigheder, sakker Danmark 

bagud i forhold til fx Sverige. I Sverige har børnefamilierne ret til 

69 ugers barsel, hvoraf hver af forældrene får øremærket ni 

uger, mens de øvrige uger kan anvendes frit. Danske forældre 

har altså mere end fire måneders kortere barsel end forældre 

på den anden side af sundet. 

 · Enhedslisten foreslår at give danske forældre ret til samme 

barselsperiode som forældre i Sverige og med samme øre-

mærkning til hvert køn. De nye regler indfases gradvist over en 

passende årrække. 

Bedre forhold for studerende med børn 

Enhedslisten ønsker at støtte og understøtte studerende der får 

børn mens de er under uddannelse. Det skal være nemmere at 

få tid til både familie og studie og de nye familier skal under-

støttes økonomisk, så de ikke skal bekymre sig om økonomi, og i 

stedet kan koncentrere sig om studiet og det nye barn. 

 · Enhedslisten foreslår at ophæve eller opdatere fremdriftsre-

formen sådan at muligheden for at studere på deltid udvides 

for forældre. Enhedslisten ønsker at studietiden og SU’en efter 

fødsel forlænges med op til halvandet år, i stedet for et enkelt 

år, som det er tilfældet nu. Desuden foreslår Enhedslisten at 

hæve forældretillægget for studerende fra 2.500 til den ene 

forælder, til i stedet at tilfalde begge forældre. 

Ret til at passe syge børn 

Danske forældre har Skandinaviens ringeste rettigheder til at 

blive hjemme og passe deres børn, når de bliver syge. I Norge 

har forældre ret til at få fuld løn af deres arbejdsgiver i op til ti 

dage om året, hvis de har et sygt barn under 12 derhjemme. Hvis 

man har mere end to børn, kan man få 15 dage fri. I Sverige har 

forældre og andre omsorgspersoner lov til at holde fri i 120 

dage om året for at passe sygt barn, indtil barnet fylder 12. I de 

dage kan de modtage 80 procent af deres løn. Der er intet, der 

tyder på at ordningerne misbruges i vores nabolande.

I Danmark er retten til at holde fri med løn under barns sygdom 

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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bestemt i overenskomsterne, men man har typisk kun ret til en 

til to dage pr. sygdomsperiode og højest en uge med løn, når 

barnet hospitalsindlægges. Mange forældre, der ikke bor i nær-

heden af bedsteforældre eller andre, der kan træde til, har store 

udfordringer med at finde pasning til deres børn ved sygdom. 

Og i takt med at pensions- og efterlønsalderen stiger, vil det 

ikke blive nemmere. 

 · Forældre til syge børn står ofte i et dilemma, og en undersø-

gelse fra 2014 viser, at hver tredje forælder har afleveret et 

sygt barn i daginstitutionen. Der er derfor i den grad behov for 

at bedre forældres ret til at passe deres børn under sygdom. 

 · Enhedslisten foreslår, at danske forældres ret til at holde fri 

ved børns sygedage gradvist bringes på niveau med vores na-

bolande – indledningsvist ved at sikre ret til ti dages fri ved 

barns sygdom. Vi foreslår, ved lov at indføre en model, der lig-

ner den, vi kender fra barselsområdet (Barsel.dk), hvor ar-

bejdsgiverne indbetaler til en fælles fond, som dækker ar-

bejdsgiverens udgifter til løn til forældre under barns sygdom. 

Omsorgsdage til at tage sig af nære pårørende 

Det er ikke kun, når børn rammes af sygdom, at familierne skal 

stå klar med pleje og omsorg. Familierne må også ofte hjælpe 

og yde omsorg, når ældre nære pårørende, rammes af sygdom, 

eller har brug for ledsagelse til møder med offentlige institutio-

ner mm. Det er en opgave, som særligt kvinderne påtager sig, 

men som de i dag ikke har frihed eller løn til. Det skaber et pres 

og en frustration i mange familier – ikke mindst i takt med at 

pensionsalderen hæves og efterlønnen udfases. Der er behov 

for, at samfundet tager hensyn til, at familierne i stigende grad 

har svært ved at løse disse opgaver. 

 · Enhedslisten foreslår, at der sikres fem omsorgsdage (frihed og 

løndækning) til at tage sig af nære pårørende, der rammes af 

sygdom. Ordningen udformes på samme måde som for pas-

ning af syge børn via en fælles arbejdsgiverbetalt fond. 

Ligestilling skal indtænkes 

Både i forhold til barsel, orlovsordninger, muligheden for at gå 

på nedsat tid og retten til at få fri ved sygdom hos børn og an-

dre nære pårørende, er det afgørende, at konsekvenserne for li-

gestilling mellem kønnene er tænkt ind i modellerne. Statistikken 

viser, at det alt for ofte er mødrene, som tager hovedparten af 

orlovs- og barselsordninger samt sygedage med børnene. Det 

giver en negativ effekt i forhold til ligestilling mellem kønnene. 

Fordi kvinder fortsat vil blive set som en mere ”ustabil” arbejds-

kraft og fordi kvinder derved lider økonomisk tab, når de er 

mere væk fra arbejdsmarkedet. 

I Sverige er erfaringerne med familievenlige tilvalg dog gode. 

Bedre barselsrettigheder, muligheder for deltid og andre familie-

venlige tiltag bidrager til en mere ligelig fordeling af arbejdet i 

hjemmet, øger den positive kontakt mellem fædre og børn, og 

sænker skilsmissetallene. Reglerne skal indrettes, så de bidrager 

til øget ligestilling i familierne og aktivt understøtter børns for-

hold til begge deres forældre uanset køn. 

Et godt børneliv 

Glade og trygge familier forudsætter også gode vilkår for bør-

nene. Det gælder både i den sårbare tid ved og efter fødslen, og 

i de år hvor børnene er i daginstitutioner. Utrygge eller dårlige 

oplevelser ved fødslen eller i barselstiden kan lægge grunden til 

problemer, der rækker langt ud i fremtiden, ligesom det ligefrem 

kan være til fare for børnene når arbejdsgangene på fødestu-

erne bliver for pressede. På samme måde kan oplevelsen af at 

aflevere børn i institutioner med for lidt personale og kvalitet 

øge stress og bekymring hos børnefamilierne og det kan være til 

skade både for barnets udvikling og dets trivsel. 

En god start på livet 

Alle børnefamilier har krav på en tryg start. Erfaringerne fra om-

rådet viser, at familiedannelsen er en periode, hvor forebyggelse 

spiller en stor rolle. God jordemoderomsorg kan medvirke til at 

undgå sygemeldinger af den gravide, genindlæggelser af de ny-

fødte og ”nybegynder-problemer” i familierne. Men også på sigt 

kan det betale sig. En god ammeopstart samt sundhedspleje i 

familierne forebygger en række sygdomme hos børn og unge, 

for eksempel astma og overvægt.

I dag ser vi desværre, at fødselsforberedelsen reduceres, og at 

travlheden på fødeafdelingerne er for stor til at sikre en ordent-

lig jordemoderomsorg. Der er behov for at sikre et minimum af 

kvalitet i omsorgen for gravide, fødende og nybagte forældre. 

 · Enhedslisten forslår, at der indføres konkrete basale rettighe-

der i sundhedsloven. Her er det i forvejen beskrevet, at den 

gravide har ret til fem forebyggende konsultationer hos egen 

praktiserende læge. Enhedslisten foreslår, at det udvides med 

fem minimumsrettigheder:

1. Vordende forældre sikres ret til gratis fødsels- og forældre-

forberedelse af høj kvalitet på små hold. 

2. Den fødende sikres ret til at have en jordemoder tilstede 

under hele den aktive fødsel o

3. Ret til at blive på hospital/patienthotel til amning er etable-

ret. o 

4. Nybagte forældre sikres ret til en efterfødselssamtale o 

5. Ret til opfølgende besøg af sundhedsplejerske i eget hjem. 

Enhedslisten anslår, at det koster 150 mio.kr. 

Minimumsnormering i daginstitutioner 

Størstedelen af danske børn går i daginstitution eller dagpleje, 

og de er der mange timer om dagen. Det er afgørende for bør-

nenes udvikling, at dagtilbuddene er af høj kvalitet og skaber 

rammer, der sikrer tryghed og tid til det enkelte barn. 

Desværre er udviklingen gået den forkerte vej i mange år. Mens 

børn opholder sig flere timer i institutionerne, er der blevet min-

dre og mindre personale til at skabe gode rammer for dem. 

Siden 1986 er der kommet 58 procent flere børn pr. voksen i 

danske institutioner. Det betyder, at der i gennemsnit er næsten 

12 børn pr. pædagog i børnehaverne i dag. Det viser en opgø-

relse fra forskningsinstituttet Bureau 2000. 

Samtidig er danskerne klar til at bruge flere skattekroner på at 

sikre bedre vilkår for børnene. I en nylig undersøgelse fra Ana-

lyse Danmark svarede 66 procent af danskerne, at samfundet 

skal bruge flere penge på personale i daginstitutionerne.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.  INDKOMNE FORSLAG

I 2021 var Enhedslisten med i lov om minimumsnormeringer, som 

indførte en lovfastsat minimumsnormering i de danske daginsti-

tutioner på højst tre børn pr. voksen i vuggestuen og højst seks 

børn pr. voksen i børnehaven. Desværre hæmmes aftalen af 

”skrivebordsnormeringer”, som medregner de timer, personalet 

bruger på pauser, møder, kurser, sygdom, ledertid og andre op-

gaver, hvor de ikke er sammen med børnene. Således er norme-

ringerne gode på papiret, men meget ofte er de langt fra det 

voksen-nærvær, altså de reelle normeringer, som det enkelte 

barn oplever. Det skal sikres at den der er ordentlige normerin-

ger i alle daginstitutioner. Desuden hæmmes aftalen af en mas-

siv mangel på pædagoger.

 · Enhedslisten foreslår, at lov om minimumsnormeringer opda-

teres, således at VIVE og EVAS nye beregningsmodel for opgø-

relse af normeringer gøres obligatorisk for kommunerne, helt 

ned på daginstitutionsniveau.

 · Enhedslisten foreslår, at investere i kvaliteten af pædagogud-

dannelsen, for at tiltrække flere til pædagogfaget. Herudover 

foreslås en lønstigning for pædagoger på 5%, og en lands-

dækkende teach-first ordning, hvor medhjælpere tilbydes vi-

dereuddannelse til enten pædagogisk assistent eller pædagog 

under fortsat tilknytning til institutionen, hvor medhjælperen 

er ansat. 

Fælles Pension i de første år

Siden afskaffelsen af fælles pension for ægtefæller har orlov, 

deltid og barsel været et økonomisk risikabelt valg for den en-

kelte. For forældre, som ikke var eller havde været gift, var vir-

keligheden også dengang risikabel. Når man går på orlov, deltid 

eller barsel, så mister man indkomst, men samtidig mister man 

også fremtidig indkomst. Forskning viser nemlig at lønnen også 

efter orlov, deltid eller barsel udvikler sig mindre. Derfor opspa-

rer den forælder der vælger at gå på orlov, deltid eller barsel 

mindre i pension end partneren, der i mellemtiden er blevet på 

arbejdsmarkedet. Enhedslisten synes ikke, at det er retfærdigt, 

at børnepasningen og omsorgsarbejdet på den måde agtes rin-

gere end lønarbejde udenfor hjemmet.

 · Enhedslisten foreslår at indføre fælles indbetaling til pension 

for forældre i barselsperioden, hvis den ene forælder går på 

orlov, deltid, eller barsel. Den fælles indbetaling til pension lø-

ber indtil barnet er fyldt 8 år. 

Finansiering 

Flere af forslagene i dette udspil indebærer ikke stigende udgif-

ter, hvis de afledte effekter indregnes. Blandt andet vil ret til or-

lov eller deltid og bedre barselsrettigheder delvist være udgifts-

neutralt, i det omfang ledige indtræder på arbejdsmarkedet i 

stedet for de forældre der går på orlov, deltid eller barsel. Den 

fælles pension i børnenes første år er udgiftsneutral. De forslag, 

som kræver øgede udgifter, foreslår Enhedslisten finansieret ved 

at øge indsatsen mod multinationale selskabers skatteunddra-

gelse og anvendelse af skattely. Der skal derudover indføres be-

skatning af finansielle transaktioner og beskatning af kapital-

indkomster på samme niveau som skat af arbejdsindtægter. En-

hedslisten er parat til at forhandle om andre finansieringskilder.

Begrundelse:
”Et godt familieliv” er Enhedslistens Børnepolitiske Udvalgs op-

datering af Enhedslistens familiepolitiske udspil fra 2015.

Stillet af: Børnepolitisk udvalg

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.  INDKOMNE FORSLAG

9.44 ANERKENDELSE AF BIOLOGISK KØN SOM EN 
VIGTIG PARAMETER I VORES 
SAMFUNDSORGANISERING

Vi bør i Enhedslisten anerkende at biologisk køn er en vigtig pa-

rameter vi skal holde fast i i vores lovgivning og samfundsorga-

nisering særligt for at beskytte kvinders safe spaces, kvinde-

sport og andre områder hvor vi af gode grunde traditionelt har 

adskilt de 2 køn.

Begrundelse:
Det er vigtigt at vi i Enhedslisten giver plads til forskellige hold-

ninger og viser, at vi er et rummeligt parti også i praksis når vi er 

uenige om noget.

Nogle holdninger er mere kontroversielle end andre i vores parti, 

men desto vigtigere er det, at vi giver plads til, at vi tror på for-

skellige ting og ser verden forskelligt som medlemmer af et 

grønt socialistisk parti der kæmper for naturen, økonomisk lig-

hed og retfærdighed.

Man kan aldrig være enige om alting og da slet ikke når det dre-

jer sig om noget så nyt som at man i forskellige steder i samfun-

det er begyndt at anse transkvinder for kvinder, hvilket giver 

nogle problemer de steder hvor vi af gode grunde traditionelt 

har adskilt biologiske mænd og kvinder pga. de biologiske køns-

forskelle der er fx i behandling og registrering i sundhedsvæsnet, 

i sport, fængsler, herberger for hjemløse kvinder og krisecentre 

for voldsramte kvinder.

Stillet af: Ulf Harbo (Norddjurs), Bente Laursen (Holbæk), Hanne Hjort 

(Hillerød), Randi Thinnesen (Århus Nord), Tanja Newby (Syddjurs), Sejer 

Folke (Stevns), Else-Marie Brøndum (Norddjurs), Mogens Overballe 

(Norddjurs), Inky Remy (Norddjurs), Marianne Abel (Norddjurs), Lene 

Leed (Norddjurs), Steen Nymann (Norddjurs), Kis Bøggild Nielsen 

(Norddjurs), Birgitte Poulsen (Norddjurs) 

ÆNDRINGSFORSLAG TIL 9.44 ANERKENDELSE AF 
BIOLOGISK KØN SOM EN VIGTIG PARAMETER I 
VORES SAMFUNDSORGANISERING 

9.44.1 SIDE 154, LINJE 1-9
Overskriften og den samlede tekst slettes og erstattes af:

“Enhedslisten fordømmer hetzen mod transpersoner

Det er en grundlæggende værdi for Enhedslisten, at mennesker 

har ret til selv at bestemme hvilket køn, de definerer sig som, og 

de har ret til at blive støttet og hjulpet i denne proces. Vi tager 

alle menneskers - også børns og unges - egne vurderinger og 

holdninger alvorligt. Det betyder, at vi vil sikre transpersoners 

ret til selvbestemmelse over egen krop gennem hele livet. 

Gennem en årrække er der såvel i udlandet som i Danmark 

foregået en hetz mod og mistænkeliggørelse af transkønnede 

og transpersoner. Aktuelt kommer hetzen bl.a. til udtryk med 

krav om, at transkønnethed igen skal optages på listen over 

psykiske sygdomme, samt angreb på retten til kønsskifte.

Det er en hetz, som har sit ophav på, men ikke kun er begræn-

set til, det yderste religiøse højre, og den har tæt sammenhæng 

med angreb på kvinders reproduktive rettigheder, på homo-ret-

tigheder og på andre minoriteters rettigheder. Et angreb på en 

gruppes rettigheder er et angreb på alles rettigheder, og i den 

kamp står Enhedslisten entydigt på transpersoners og transkøn-

nedes side.”

Begrundelse
Man kan sikkert argumentere for, at forslagene 9.44, 9.45 og 9.46 

ikke skal behandles på årsmødet, fordi dagsordenen er presset, 

men hvis årsmødet vælger at behandle forslagene, ønsker vi at 

give årsmødet mulighed for ikke blot at stemme forslagene ned, 

men for at fordømme den hetz, som foregår imod transkønnede 

og transpersoner, og for at bekræfte Enhedslistens hidtidige po-

litik, som den er fremført af folketingsgruppen gennem mere 

end 15 år, og som den er slået fast i det feministiske delprogram 

fra 2017. Vi kunne have stillet ændringsforslag til 9.45 og 9.46, men 

i stedet vil vi opfordre årsmødet til at stemme disse forslag ned. 

Stillet af: Sinem Demir (Nordvest), Anne Hegelund (Århus Øst), Maria 

Temponeras (Skanderborg), Maria Sofie Petersen (Nordvest), Susanne 

Flydtkjær (Aalborg), Rasmus Vestergaard (Amager Øst), Ezra Lundtoft 

Thomsen (Aalborg), Absalon Billehøj (Amager Øst), Sarah Mathiasen 

(Valby), Frederik Dahler (Amager Øst), Anja Lundtoft (Frederiksberg), 

Anne Mette Omø Carlsen (Blågård), Bodil Garde (Albertslund), Char-

lotte Lund (Vanløse), Pia Thorsen (Morsø), Momo-Michael Bøgh Salo 

(Odense), Victoria Bøgn Salo (Odense), Bodil Kvistgaard Olsen (Favr-

skov), Lars Hostrup Hansen (Nordvest), Lars Hedegaard Nielsen (Nord-

vest), Marie Agnete Lønholdt Juhl (Albertslund), Victor Holmfort (Aal-

borg), Chris Bay (Aarhus Vest), Stinna Gammelgaard (Nordvest), Venus 

Fabricius (Aarhus Vest), Karen Budtz (Aarhus Nord), Per Møller Jacob-

sen (Herning Ikast-Brande), Jeppe Ulrich Lomholt (Aarhus Nord), Chri-

stian Ivan Jacobsen (Odense), Ninna Køhrsen (Lejre), Runa Friis Han-

sen (Brønderslev), Anna Aaen (Aalborg), Lone Degn (Århus Nord), Freja 

Strandorf (Odense), Jacob Quist Voorma (Århus Vest), Marie Lassen 

(Århus Vest), Heidi Rud (Herning Ikast-Brande), Camilla Haahr Chri-

stensen (Odense), Rosalina Svane Schmidt (Aalborg), Nicolai Øster-

gaard Jensen (Århus), Laura Bryhl (Århus Syd), Nick Grith (Aalborg), 

Jesper Bjerring Hansen (Århus Nord), Hanna-Louise Schou (Århus 

Nord), Ane Pind Bagge (Århus Syd), Jeanette Kusk (Århus Syd), Magnus 

Fage Gislason (Aarhus Nord), Laura Kofod (Bornholm), Allan Krautwald 

(Svendborg), Martin Nielsen (Aalborg), Sidsel Stoustrup (Nordvest), 

Selma Bolø (Indre By), Thue Christian Thann Nikolajsen (Nordvest), 

Stine Ry Andersen (Aalborg), Cecilie Roed Schultz (Fredericia), Andrea 

Mark Jepsen (Morsø), Louis Køhrsen (Lejre), Benita Bünger (Nordvest), 

Kirstine Jansdorf (Aarhus Nord), Steffen Østergaard (Syddjurs), Jo-

hanne Løvlund (Syddjurs), Sabrina Christiansen Broch (Herning Ikast-

Brande), Ayanle Farah (Amager Vest), Allan Ahmad (Blågård), Liv Hans-

son (Blågård),

Christoffer Emil Jexen (Rudersdal), Marie Veistrup (Amager Øst), Poul 

Bjørn Berg (Skanderborg), Tina Vejby (Allerød), Magnus Høholt Kasper-

sen (Aarhus Nord), Torsten Ringgaard (Odense)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 155154

9.  INDKOMNE FORSLAG

9.45 BIOLOGISK DEFINITION AF BEGREBERNE 
MAND, KVINDE, TRANSKVINDE OG TRANSMAND

Vi bør i Enhedslisten anlægge et biologisk syn på køn, der gør at 

vi holder fast i, at en kvinde er et voksent menneske af hunkøn 

og at en transkvinde er en mand som identificerer sig som en 

kvinde og at en mand er et voksen menneske af hankøn og at 

en transmand er en kvinde som identificerer sig som en mand.

Begrundelse:
Det er vigtigt at vi i Enhedslisten giver plads til forskellige hold-

ninger og viser at vi er et rummeligt parti også i praksis når vi er 

uenige om noget.

Nogle holdninger er mere kontroversielle end andre i vores parti, 

men desto vigtigere er det, at vi giver plads til, at vi tror på for-

skellige ting og ser verden forskelligt som medlemmer af et 

grønt socialistisk parti der kæmper for naturen, økonomisk lig-

hed og retfærdighed.

Man kan aldrig være enige om alting og det er tydeligt at vi ikke 

er enige om hvordan vi definerer noget så grundlæggende som 

hvad en kvinde og en mand er og hvad en transkvinde og en 

transmand er.

Dette forslag skal ses som en anerkendelse af, at vi er nogen i 

Enhedslisten som ser køn som en biologisk realitet , som ikke 

kan ændres af ideen om at køn bestemmes af det den enkelte 

selv føler og oplever også kaldet den enkeltes kønsidentitet.

Stillet af: Ulf Harbo (Norddjurs), Bente Laursen (Holbæk), Hanne Hjort 

(Hillerød), Randi Thinnesen (Århus Nord), Tanja Newby (Syddjurs), Sejer 

Folke (Stevns), Else-Marie Brøndum (Norddjurs), Mogens Overballe 

(Norddjurs), Inky Remy (Norddjurs), Marianne Abel (Norddjurs), Lene 

Leed (Norddjurs), Steen Nymann (Norddjurs), Kis Bøggild Nielsen 

(Norddjurs), Birgitte Poulsen (Norddjurs) 

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.  INDKOMNE FORSLAG

9.46 STOP FOR BRUGEN AF HORMONBLOKKERE 
OG KRYDSHORMONER I BEHANDLINGEN AF 
BØRN OG UNGE UNDER 18 MED KØNSUBEHAG

Vi vil i Enhedslisten arbejde for at behandlingen i sundhedsvæs-

net af børn med kønsubehag skal anlægge en forsigtig og af-

ventende praksis hvor man ikke giver hverken hormonblokkere 

eller krydshormoner til børn og unge under 18 år fordi børn skal 

have lov til at gennemgå deres pubertet og blive nogenlunde 

voksne og modne både fysisk og kognitivt før de må få en be-

handling som kan gøre dem sterile og resultere i meget vold-

somme operationer og livslang behandling med hormoner med 

betydelige bivirkninger resten af livet.

Begrundelse:
Mange lande omkring os, som har behandlet børn og unge med 

hormonblokkere og krydshormoner i flere år end vi har er i gang 

med at stoppe brugen af hormonblokkere og krydshormoner til 

børn og unge under 18 år fordi man er bekymret for at behand-

lingen skader mere end den gavner og fordi man ikke har evi-

dens for at behandlingen virker efter hensigten. 

Børn skal sikres en barndom og pubertet i fred, så de igennem 

naturlig udvikling kan opdage og siden selv konkludere på, hvem 

man er, i ro og mag.

De børn, som får pubertetsblokkere og krydshormoner, får per-

manente skader – både med kroppen og med hjernen;

Pubertetsblokkere forhindrer kønsorganerne i at modnes, hvilket 

kan hæmme seksualfunktionen og gøre det umuligt at opnå or-

gasme.

Efter puberteten vil patienten skulle tage krydshormoner resten 

af livet.

Langvarig brug af krydshormoner giver en øget risiko for slagtil-

fælde og andre hjertekarsygdomme – bl.a. blodpropper, hjerte-

anfald, lunge- og leversvigt.

Hvis man som ung under 18 år er påbegyndt behandlingen med 

først hormonblokkere og siden krydshormoner er risikoen for et 

ønske om en “fuldendt“ fysisk transition med fjernelse af køns-

organer og brugen af kompleks kirurgi til fremstilling af neova-

gina og neopenis stor.

Derfor bør man også inddrage de komplikationer, som er for-

bundet med kirurgi af de reproduktive organer og urinrøret, som 

kan have betydelige anatomiske og funktionelle konsekvenser 

for patientens livskvalitet.

Det er voldsomt store konsekvenser for at være i tvivl om sin 

kønsidentitet som barn og i de tidlige teenageår.

Vi voksne skal beskytte vores børn, fordi det er os voksne, der 

kan overskue de langsigtede konsekvenser af børns valg.

Denne kønsskifte-ideologi har haft katastrofale følger, som har 

gjort, at behandlingen er stoppet i Sverige, Finland og i Storbri-

tannien, der ellers har haft europarekord i at lave kønsskifte på 

børn.

Der er to biologiske køn. Og så er der ligeså mange måder at 

være drenge og piger på, som der er drenge og piger. Det er godt 

– så længe at børnene har det godt med at være dem, de er.

Men børn er i stigende grad utrygge og usikre på sig selv og de-

res seksualitet. Det er der nok mange årsager til, og det er no-

get, vi skal tage alvorligt og finde de reelle, underliggende år-

sager til.

De børn, der lider af kønsdysfori, skal vi hjælpe så godt vi kan. 

Det betyder ikke, at vi bare skal bekræfte børnene i deres op-

fattelse af at tilhøre det modsatte køn og skubbe dem i retning 

af irreversible medicinske behandlinger. Tværtimod. Vi skal netop 

fortælle dem, at det slet ikke er unormalt at have ubehag ved 

sin krop og at være i tvivl om sin seksualitet i puberteten

Frem for alt skal børnene oplyses om og forstå, at for langt, 

langt de fleste går det kønslige ubehag og tvivlen over igen. Det 

er kun omkring 0,1 % af befolkningen, der som voksne lever med 

disse kønslige udfordringer. Langt fra alle af disse voksne vælger 

at lade sig behandle med medicin eller kirurgi, og hvis de gør, 

skal de være de voksne, færdigudvoksede mennesker, når de 

træffer beslutningen.

I både Sverige og England er man ved at gå helt væk fra at be-

handle børn med kønsdysfori medicinsk og kirurgisk. Det er man 

gået væk fra, fordi det tyder på at skade langt flere børn, end 

det gavner.

Målet skal ikke være, at flest mulige børn skal i medicinsk og ki-

rurgisk behandling mod kønsdysfori. Målet skal være, at de RIG-

TIGE skal have det – og det kan først afgøres efter puberteten er 

tilendebragt i 19-20 årsalderen.

I England har man succes med en mere positiv og udspørgende 

tilgang, hvor man møder og bekræfter børn i deres problemer, 

men også viser dem en vej igennem, blandt andet ved gruppe-

samtaler og samtaler med unge mennesker – positive rollemo-

deller – der er kommet igennem deres kønsdysfori.

For naturligvis skal vi som samfund lytte til de børn, der har det 

svært. Og vi skal rumme dem, som børn og som mennesker.

Men vi skal ikke skubbe dem hen imod irreversible medicinske 

og kirurgiske indgreb, som kan gøre uoprettelig skade på børne-

nes mulighed for at leve som deres biologiske køn.

Stillet af: Ulf Harbo (Norddjurs), Bente Laursen (Holbæk), Hanne Hjort 

(Hillerød), Randi Thinnesen (Århus Nord), Tanja Newby (Syddjurs), Sejer 

Folke (Stevns), Else-Marie Brøndum (Norddjurs), Mogens Overballe 

(Norddjurs), Inky Remy (Norddjurs), Marianne Abel (Norddjurs), Lene 

Leed (Norddjurs), Steen Nymann (Norddjurs), Kis Bøggild Nielsen 

(Norddjurs), Birgitte Poulsen (Norddjurs)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.47 HAMP !

Enhedslisten vil arbejde for at gøre planten Hamp (Cannabis sa-

tiva), helt lovlig i Danmark, planten, dyrkning, brug som medicin, 

tekstil fibre, papir masse, alt, inklusiv evt brug som euforise-

rende stof.

Begrundelse: 
Forbuddet på Hamp har sin grundlag i den store syntetiske indu-

stris interesser, meget af det som før blev lavet af hamp er nu 

lavet af olie industrien: reb, tøj, papir, mediciner osv.

Hamp legalisering er en kamp imod Kapitalismens interesse i at 

gøre alt til penge og det er en måde på at give tilbage til folk en 

gammel viden som vil også Klima mæssig have en kæmpe posi-

tiv aftryk.

Stillet af: Lucia Carriere Roskilde Afdeling

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.48 DEN NYE UNDERKLASSE

Den digitale underklasse

En ny underklasse er ved at blive skabt i Danmark: Den digitale 

underklasse – en stor gruppe; stadig voksende; borgere, som 

ikke har evne, tid eller overskud til at sætte sig ind i de digitale 

mekanismer, der nærmest er et krav for at kunne – ja, ganske 

kort sagt; kunne begå sig i samfundet. Og der er ikke kun tale 

om ”gamle” folk – det er også unge, som er nok så dygtige til 

computerspil og deltage i debatten på Facebook, men ikke for-

mår at bruge computeren som redskab.

Som et socialistisk parti bør Enhedslisten kæmpe for underklas-

serne; og det gælder naturligvis også denne. Hver kommune bør 

udvikle et mere gennemskueligt system, hvor der ikke skal bru-

ges utallige pin-koder, apps og ID`er. De skal oprette et slags 

”hjælpekorps” bestående af medarbejdere, der giver gratis digi-

tal bistand; enten på kommunekontorerne eller i hjemmet. (Til-

bud der naturligvis kan benyttes uden at skulle åbne apps, hu-

ske pin-koder og grave digitale ID`ere frem)

Stillet af: Thomas S. Ammons (Vejle)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.49 ULIGHEDEN FORTSÆTTER OG FORSTÆRKES 
I ALDERDOMMEN

Det er mere end nogen sinde vigtigt, at ældrepolitikken bliver 

meget mere synlig i Enhedslistens arbejde. Fakta er:

 · Den økonomiske ulighed fra arbejdsårene fortsætter med for-

stærket styrke ind i alderdommen.

 · Mennesker med kort uddannelse og hårdt fysisk arbejde har 

kortere levetid og mere sygdom.

 · Af de mere end 1 mio. pensionister i Danmark lever omkring 

400.000 med en økonomi baseret på Folkepensionens grund-

beløb, pensionstillæg og øvrige tillæg i varierende størrelse og 

måske ATP.

Vores politik er at arbejde for de mest udsatte pensionister

Mange pensionister har, lige som alle andre på overførselsind-

komster, oplevet en voldsom udhuling af deres købekraft. Hertil 

kommer satspuljerøveriet fra 1990, hvor 0,3% årligt blev taget fra 

overførselsindkomsterne.

Store grupper af pensionister er direkte truet af fattigdom, 

manglende opvarmning af boligen, manglende mulighed for so-

cialt samvær med familie og børn/børnebørn, ingen penge til 

medicin osv. Pengene til at ændre på dette kan man passende 

hente hos den del af befolkningen, der tjener mest, og som byg-

ger formuer op på at eje fast ejendom, og større beskatning af 

profit.

Vi støtter borgerforslaget om, at pensionerne skal stige, når løn-

ningerne stiger. I øjeblikket halter pensionerne 5,7% bagefter i 

købekraft.

Stop for profit på velfærd

SVM-regeringen starter den såkaldte frisættelse af den offent-

lige sektor med ældreområdet. Frisættelse af ældreplejen fjer-

ner næsten samtlige regler om f.eks. forebyggende hjemmebe-

søg, hjemmehjælp, personlig pleje og madservice, aflastning, 

kommunernes eget tilsyn og reglerne om plejehjem og fripleje-

boliger. Dermed fjerner man en række statslige og kommunale 

rettigheder for ældre.

Til gengæld skal der være en udbygget fritvalgsordning, som 

grundlæggende handler om at indføre markedsprincipper i hele 

plejesektoren og gøre det muligt at tjene penge på disse ydelser.

Det er generelt en dyr og dårlig løsning på de udfordringer, sek-

toren står i, og efterlader ældre med dårlig økonomi med ringe 

mulighed for værdig pleje.

Kommunernes brug af New Public Management (NPM), har med-

ført, at ydelserne bliver splittet op i små enkelte arbejdsopgaver. 

Derved er det faglige råderum i ældreplejen blevet indskrænket, 

og det har ikke, som forventet, givet en bedre økonomi.

Bedre overgang fra arbejdsliv til seniorliv og alderdom

Der er blandt seniorerne efterspørgsel efter fleksibel tilbage-

trækning, men at alt for mange oplever, at det er for komplice-

ret at blive på arbejdsmarkedet.

Dette er en opgave, der er brug for, at der bliver taget hånd om. 

Det kræver, at vi i fællesskab står sammen for at sikre seniorer 

bedre forhold.

Alle benspænd for at ældre kan få arbejde og blive på arbejds-

markedet skal fjernes. Et opgør med alderisme er nødvendigt.

Nedslidning skal forebygges med bedre arbejdsmiljø, uddannelse 

og fleksibilitet, men der skal stadig være ordentlige muligheder 

for at forlade arbejdsmarkedet, når man er nedslidt. Derfor vil 

vi kæmpe hårdt mod afskaffelsen af seniorpensionen, som er-

stattes af den ringere Arne plus. Seniorjobordningen bør fort-

sætte, og pensionsalderen skal ikke sættes yderligere op.

Kaffe først!

I Buurtzorg-modellen, der stammer fra Nederlandene, er mot-

toet ”Kaffe først, så pleje og omsorg” udtrykker et overordnet 

mål om, at hjemmehjælpen skal tage afsæt i borgerens ønsker 

og ressourcer. Samtidig skal borgerne møde færre forskellige 

medarbejdere, og det skal gøre dem mere tilfredse med den 

hjælp, de modtager.

Midlet er selvstyrende teams med udstrakt ansvar for (selv)le-

delse og organisering internt. Samtidig kan der skæres ned på 

ledelse, administration og dokumentation – både som følge af 

en bevidst filosofi og som følge af det vidstrakte ansvar, der lig-

ger i de selvstændige teams. Visitationsledet skal væk og ansva-

ret ligge i det selvstyrende team.

Den store efter efterspørgsel efter arbejdskraft inden for ældre-

omsorg kunne afhjælpes ved at uddanne flere med anden et-

nisk baggrund. Men det forhindres de gældende regler, idet ud-

dannelsesperioder og praktik ikke tæller med, når man søger 

om permanent ophold eller dansk statsborgerskab.

Og så skal de ansatte selvfølgelig have en retfærdig løn!

Flere og egnede boliger for ældre

Den danske boligmasse og det danske boligmarked er ufleksi-

belt og dårligt rustet til at imødekomme udviklingen i befolknin-

gens ønsker og behov. Kommunerne må aktivt påtage sig et an-

svar. Etablering af betalbare bofællesskaber og seniorboliger på 

kommunal eller andelsbasis skal støttes gennem lokalplanlæg-

ning og støtte til grundkapital. Desuden skal der sikres fælles fa-

ciliteter, der øger livskvaliteten for beboerne. Pensionskasser 

skal pålægges at udlægge en del af deres mange boliger til bo-

fællesskaber.

Begrundelse: 
Enhedslistens Senior- og Ældrepolitiske udvalg håber med dette 

forslag at få ældrepolitikken og især uligheden i alderdommen 

højere op på den politiske dagsorden.

Ældrepolitikken har tendens til at forsvinde i de mange andre 

vigtige dagsordener.

Alle på overførselsindkomster er blevet ramt af hårde nedskæ-

ringer de seneste årtier, men økonomisk dårligt stillede ældre 

har til forskel fra f.eks. studerende og arbejdsløse ingen udsigt til 

at forbedre deres situation.

I SÆPU mærker vi en stigende interesse for arbejdet med ældre-

politik i Enhedslisten, bl.a. har vi i vinter holdt et meget velbe-

søgt landsmøde. Selvom vores folketingsrepræsentation er ble-

vet mindre, satser vi på at komme med brugbare input til vores 

ordfører og fortsætte det gode samarbejde.

I udvalget arbejder vi også med andre ting end de i forslaget 

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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nævnte, bl.a. plejehjem, sundhed, kollektiv trafik. Vi har lige fået 

genoptrykt vores pjece: Et værdigt ældreliv, som omtaler nogle 

af disse områder.

Senior- og Ældrepolitisk udvalg er klar til arbejdet! Vi håber, at 

resten af Enhedslisten også er med.

Stillet af: På vegne af Enhedslistens Senior- og Ældrepolitiske udvalg: 

Torben Conrad, Den Røde Firkant, Nina Buch, Den Røde Firkant, Me-

rete Pedersen, Vesterbro, Birthe Nielsen, Østerbro, Pia Weise Peder-

sen, Blågård, Ulla Morin, Nørrebro Park, Preben Rasmussen, Aaben-

raa, Kirsten Piltoft, Aarhus Øst, Claus Højsgaard, Tønder, Hanne Sch-

midt, Amager Vest, Krista Stentoft, Østerbro, Henrik Opstrup, Odder

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.50 NATIONAL ENHED MOD SOCIAL DUMPING

Jeg foreslår at vi stiller forslag om at alle regioner og kommuner 

skal have enheder mod social dumping. alle kommuner mangler 

penge og der er ikke styr over arbejdsmarkedet.

Begrundelse:
Alle kommuner mangler penge og mange snyder i skat med ud-

lands arbejdskraft. Mange får løn som kørepenge.

Stillet af: Rene Rafn (Århus Øst)

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.51 GRATIS KOLLEKTIV TRAFIK = FÆRRE BILER, 
MERE NATUR

Rødt/Grønt initiativ

Gratis kollektiv trafik

Grøn omstigning

Ud af bilen og ind i toget

Toget kører på strøm fra vindmøller

Toget giver dig frie hænder og tanker

Ingen stress, slap af på turen

Fordele

Gratis kollektiv trafik giver dig:

Bedre økonomi

Kvalitetstid

Frihed til at arbejde med det, du har lyst til eller hvile

Mere natur, færre biler

Trivsel i byrum uden biltrafik

Mindre støj og forurening

Stop for udbygning af motorveje

Gratis kollektiv trafik fjerner køerne på motorvejen

Friholder naturen for asfalt

Intet behov for nye motorveje (Egholm, Frederikssund, Hillerød, 

Samsø/Røsnæs)

Færre ulykker med personskade/død

Gratis kollektiv trafik

Gratis kollektiv trafik giver:

Fordele for alle

Ren by og mere natur

Begrundelse: 
Grøn omstilling fremmes ved at gøre grøn kollektiv trafik gratis 

og annullere udbygning af motorvejene.

Stillet af: Erling Jensen, medlem af AU Furesø, Niels Dragsted, medlem 

af AU Furesø, Rigmor Jark, medlem af AU Furesø, Erik Boldsen, med-

lem af AU Furesø.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.  INDKOMNE FORSLAG

9.52 GODT ARBEJDSMILJØ MED ANDELSDREVEN 
AM-RÅDGIVNING

Godt arbejdsmiljø

Andelsdreven Arbejdsmiljørådgivning

Stress og stigende antal ulykker forebygges ikke!

Baggrund

Anders Fogh Rasmussen, Venstre lukkede for den arbejdsgiverbe-

talte Bedriftssundhedstjeneste, BST og det er siden fulgt op med 

nedskæringer i Arbejdstilsynet. Farlige arbejdspladser er flyttet 

til udlandet (globalisering) og udlændinge hentes ind på danske 

byggepladser.

Arbejdsmiljøet er blevet mærkbart forringet. Stress breder sig på 

storrumskontorerne og arbejdspladsvurderingerne bliver kun 

fulgt op i ringe grad. 

Der er behov for en andelsdreven arbejdsmiljørådgivning.

Fordele

Nul arbejdsulykker ved fokus på forebyggelse

Medarbejdere og fagbevægelsen inddrages

Stress forebygges

Øget trivsel

Mindre nedslidning ved fokus på forebyggelse

Større arbejdsglæde

Begrundelse: 
Arbejdsmiljøet er blevet mærkbart forringet. Stress breder sig på 

storrumskontorerne og arbejdspladsvurderingerne bliver kun 

fulgt op i ringe grad.

Der er behov for en andelsdreven arbejdsmiljørådgivning, hvor 

medarbejderne og fagbevægelsen inddrages.

Andelsdreven Arbejdsmiljørådgivning arbejder for:

Nul arbejdsulykker ved fokus på forebyggelse.

Medarbejdere og fagbevægelsen inddrages.

Stress forebygges.

Øget trivsel.

Mindre nedslidning ved fokus på forebyggelse.

Større arbejdsglæde

Stillet af: Erling Jensen, medlem af AU i Furesø. Niels Dragsted, med-

lem af AU i Furesø. Rigmor Jark, medlem af AU i Furesø. Erik Boldsen, 

medlem af AU i Furesø.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.53 STATSBANK OG PROGRESSIV SKAT

Øget lighed i samfundet

Statsbank og progressiv skat

Stop for hvidvask med folkets statsbank

Baggrund

Med inspiration fra Pelle Dragsted: Nordisk Socialisme og Piketty 

foreslås etablering af statsbank og realisering af progressiv skat 

(både kommunal- og statsskat).

For at hindre privat pengeskabelse (digitale penge via udlån) og 

profit etableres statsbank.

For at øge ligheden i samfundet realiseres progressiv beskatning 

(både kommuneskat og statskat). Det er provokerende at se 

hvordan de 1 % rigeste i samfundet unddrager sig beskatning 

samtidig med, at de leverer de største bidrag til miljø- og klima-

problemerne.

Fordele

Alle borgere får en konto i statsbanken. De offentlige penge-

strømme sker udelukkende via statsbanken, som også bliver 

åben for indlån.

Mere kontrol med hvidvask og sorte penge.

Borgerne slipper for at betale gebyrer til private

Pengeskabelsen sker i offentlig regi

Ingen profit, billigere bankforretninger

Der bliver aldrig brug for at bruge skatteborgernes penge på at 

holde hånden under banker, der er på fallittens rand.

Øget lighed med progressiv beskatning

Begrundelse: 
For at hindre privat pengeskabelse (digitale penge via udlån) og 

profit etableres statsbank. For at øge ligheden i samfundet rea-

liseres progressiv beskatning (både kommuneskat og statskat). 

Det er provokerende at se hvordan de 1 % rigeste i samfundet 

unddrager sig beskatning samtidig med, at de leverer de største 

bidrag til miljø- og klimaproblemerne.

Stillet af: Erling Jensen, medlem af AU i Furesø. Niels Dragsted, med-

lem af AU i Furesø. Rigmor Jark, medlem af AU i Furesø. Erik Boldsen, 

medlem af AU i Furesø.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 165164

9.  INDKOMNE FORSLAG

61

62

63

64

65

66

67

68

69

70

71

72

73

74

75

76

77

78

79

80

81

82

83

84

85

86

87

88

89

90

91

92

93

94

95

96

97

98

99

100

101

102

103

104

105

106

107

108

109

110

111

112

113

114

115

116

117

118

119

120

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

39

40

41

42

43

44

45

46

47

48

49

50

51

52

53

54

55

56

57

58

59

60

9.54 INGEN MOMS PÅ ØKOLOGISK MAD

Rødt / Grønt initiativ 

Økologisk frugt og grønt uden moms

Baggrund 

Grøn omstilling og rent drikkevand kræver voldsomme ændrin-

ger i landbruget.  Halvering af kødproduktion og stop for sprøjt-

ning med gift kan fremmes ved at  fritage økologisk mad for 

moms.

Fordele 

∙ Billigere sunde fødevarer 

∙ Større økologisk drevet landbrugsareal 

∙ Øget efterspørgsel på økologi 

∙ Mere rent drikkevand 

∙ Bedre fertilitet 

∙ Forslaget er gulerod. Forbud mod gift er pisk.

Rødt / Grønt forslag

Lærlinge, studerende, pensionister og andre fattige tilgodeses 

med billige,  sunde fødevarer. 

For at sikre sundhed og rent drikkevand i fremtiden er der behov 

for at forbyde  spredning af gift. Dette modarbejdes af magtfuld 

lobby bl.a. Landbrug og  Fødevarer. Ingen moms på økologisk 

mad er en farbar genvej.

Begrundelse: 
Lærlinge, studerende, pensionister og andre fattige tilgodeses 

med billige, sunde fødevarer.

For at sikre sundhed og rent drikkevand i fremtiden er der behov 

for at forbyde spredning af gift. Dette modarbejdes af magtfuld 

lobby bl.a. Landbrug og Fødevarer. Ingen moms på økologisk 

mad er en farbar genvej.

Stillet af: Erling Jensen, medlem af AU i Furesø. Niels Dragsted, med-

lem af AU i Furesø. Rigmor Jark, medlem af AU i Furesø. Erik Boldsen, 

medlem af AU i Furesø.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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9.55 RENT DRIKKEVAND - STOP SPRØJTNING OG 
KUNSTGØDNING

Grøn omstilling

  Rent drikkevand - stop sprøjtning og kunstgødning

Rent drikkevand beskyttes ved forbud mod giftsprøjtning

Baggrund

Danmark har ikke bjerge. Vore vandværker pumper grundvand op, 

ilter det og så har vi vort drikkevand. Med ca. 50 års forsinkelse bli-

ver regn til drikkevand.

Stadig flere drikkevandsboringer lukkes pga. indtrængen af giftige 

stoffer, som er blevet spredt på markerne som ”plantebeskyttel-

sesmidler” og gødning eller stammer fra gamle lossepladser og in-

dustri (f.eks. Grindstedværket, Cheminova, garverier, overfladebe-

handlingsanlæg). Princippet om, at forureneren betaler, håndhæ-

ves ikke. Tværtimod skal vandværker betale ”erstatning” til land-

mænd for at sikre, at de ikke spreder gift (pesticider, herbicider, 

fungicider, tungmetaller) nær drikkevandsboringer.

Rent drikkevand er en knap ressource, der snart kan blive gen-

stand for profitjagt i takt med, at efterspørgslen stiger, f.eks. pum-

per København drikkevand ind fra store dele af Sjælland i dag 

samtidig med, at nye bydele (Nordhavn og Lynetteholm) etableres.

Forbud mod spredning af giftige stoffer, herunder kemiske forbin-

delser, der indeholder chlor, brom og fluor og tungmetaller sikrer 

rent drikkevand til kommende generationer.

Kunstgødning har et uønsket indhold af tungmetaller.

Oprensning sker for langsomt og ofte for skatteborgerpenge.

Den frivillige udtagning af lavbundsjorde sker alt for langsomt / 

sker ikke.

Fordele

Rent drikkevand uden rester af sprøjtegift og giftige metaller

Stop for landbrugets ret til at forurene jorden/grundvandet

Fremmer økologisk landbrug

Hindrer profit på rent drikkevand

Begrundelse: 
Forbud mod sprøjtning med gift (pesticider, herbicider, fungicider, 

kunstgødning)sikrer: Rent drikkevand uden rester af sprøjtegift og 

giftige metaller.

Stop for landbrugets ret til at forurene jorden/grundvandet.

Fremmer økologisk landbrug.

Hindrer profit på rent drikkevand

Stillet af: Erling Jensen, medlem af AU i Furesø. Niels Dragsted, medlem 

af AU i Furesø. Rigmor Jark, medlem af AU i Furesø. Erik Boldsen, med-

lem af AU i Furesø.

Hovedbestyrelsen indstiller til, at følgende forslag ikke behandles på årsmødet
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10. OPSTILLEDE

10.1 OPSTILLEDE TIL HOVEDBESTYRELSEN

I det følgende finder du oplysninger om alle opstillede til Enhedslistens hovedbestyrelse. Kandidaternes opstillinger er suppleret med op-

lysninger om afdeling, køn, alder, uddannelse, beskæftigelse og fagforening. Under hver kandidat finder du vedkommendes mailadresse, 

såfremt du har spørgsmål eller behov for uddybning. 

Hovedbestyrelsen vælges på årsmødet af de delegerede. Der skal vælges 25 medlemmer af Hovedbestyrelsen, og der vælges op til 10 

suppleanter. Der er kønskvotering til Hovedbestyrelsen, og der må desuden max vælges 3 ansatte/fuldtidspolitikere, dvs. folketingsmed-

lemmer eller medlemmer af EU-parlamentet. Kandidater, som er omfattet af denne regel, er derfor markeret med et (A).

1. Trine Pertou Mach (A)
2. Stine Rahbek Pedersen
3. Runa Friis Hansen
4. Pia Thorsen
5. Pia Boisen
6. Nanna Højlund
7. Mette Bloch Hansen
8. Mathilde Vinther
9. Maria Temponeras 
10. Lone Degn
11. Julie Rohde Birk
12. Helene Vadsten
13. Gitte Christensen
14. Didde Jacobsen 

15. Anne Eskelund
16. Ane Pind Bagge
17. Aida Ammary 
18. Christian Ivan Jacobsen
19. Ulf V. Olsen
20. Svend Erik Olsen
21. Rasmus Vestergaard 
Madsen
22. Rasmus Holme Nielsen
23. Per Møller Jacobsen
24. Per Clausen
25. Pelle Dragsted (A)
26. Otto Mortensen
27. Jonathan Simmel

28. Jon Bach
29. Hans Jørgen Vad
30. Finn Sørensen
31. Emil Viskum
32. Emil Ulrik Andersen
33. David Rønne
34. Claus Højsgaard
35. Christoffer E. Jexen
36. Bruno Jerup
37. Benny Dall
38. Allan Krautwald
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TRINE PERTOU MACH
Blågård, Kvinde, 52 år

Statskundskab, Folketingsmedlem for Ø 

DJØF

Jeg genopstiller til HB for fortsat at bidrage til at styrke Ø poli-

tisk og organisatorisk. Der er hårdt brug for en stærk socialistisk 

stemme, der tør tegne de lange ambitioner og skabe retning 

samtidig med, at vi træffer beslutninger og handler konkret her 

og nu. Socialistisk politik og progressive kompromiser, der kan 

skabe bæredygtige forandringer for arbejderklassen og udsatte 

medborgere, og samtidig for klimaet, fred og retfærdighed. Min-

dre fattigdom og et grønnere liv nu og store visioner for omfor-

deling og omstilling i 2040.

Regeringen er indhyllet i en magtbrynde og fører politik for de 

velbjærgede. Det gør konkrete parlamentariske fingeraftryk 

sværere end før. Vi skal derfor bruge tid og kræfter på at styrke 

vores appel – parlamentarisk, i bevægelserne og organisatorisk. 

HB har en helt central opgave i at styrke organisationen til at le-

vere rammerne og til at gøre Ø attraktiv som politisk fælles-

skab. 

Jeg vil prioritere, at HB arbejder fokuseret, strategisk og ret-

ningssættende og sikrer Ø’s politiske kompas både i det taktiske 

og det langsigtede politikudviklende. Der skal fortsat fokus på 

samarbejdskultur mellem alle partiets led – og vi skal have den 

nye virkelighed med landskontoret på Christiansborg til at blive 

en styrke og succes for partiet indadtil og udadtil. Det anser jeg 

for at være en bunden opgave. 

De store udfordringer og kriser, vi står i, kræver et stærkt og 

synligt Enhedslisten. Det vil jeg gerne være med til at sætte 

rammerne for, at vi leverer.

 

trine.mach@enhedslisten.dk

STINE RAHBEK PEDERSEN
Ballerup, Kvinde, 45 år

Teknologisk Samfundsvidenskabelig 

Planlægger, Klimasekretariatsleder, DJØF

Klima og biodiversitet er de to dagsordener der truer vores fæl-

les fremtid. De to kriser påvirker alle andre store dagsordener, 

alene fordi de er så omfattende, gennemgribende og rammer så 

socialt skævt, at det er dybt urimeligt. 

   Vi er det parti, der har den stærkeste klima,- natur - og miljø-

politik, og det vil jeg gerne bidrage til fortsat har et stærkt fokus 

i HB. 

   Jeg har 25 års erfaring med natur og klima som jeg gerne vil 

sætte i spil i HB for at styrke vores natur og klima politik. 

   Jeg kan bidrage med min faglige viden, hvor jeg har arbejdet 

20 år med demokratiske metoder til, at samskabe og involvere 

meget forskellige grupper af borgere, virksomheder, foreninger 

og frivillige i at tage ansvar for natur og klima i deltagernes 

hverdag og lokalområde. 

   Jeg har erfaring fra bevægelserne, hvor jeg er aktiv i den lokale 

afdeling ad DN, Klimabevægelsen og har et godt samarbejde 

med vores BUPL og BLF afdeling. 

   Politisk er jeg valgt til Kommunalbestyrelsen i Ballerup Kom-

mune i anden periode, jeg sidder i KLs Klimahandlingsudvalg, 

hvor vi understøtter implementeringen af Kommunernes Klimap-

laner og jeg er valgt til KKR. 

   Kommunalpolittisk er jeg gruppeformand og skal som sådan 

varetage både vores solidariske og vores grønne politik. Det gør 

jeg med glæde for vi skal både passe på hinanden lige nu, og vi 

skal passe på den fremid vi giver videre. Det forudsætter at vi 

har klima og natur integreret i al anden politik og solidaritet i 

vores klima og natur politik.

stinerahbek@outlook.dk

RUNA FRIIS HANSEN 
Brønderslev, Kvinde, 38 år 

Socialrådgiver, Omsorgsmedarbejder

FOA 

Set i lyset af folketingsvalget, mener jeg at det er vigtigt, at vi 

meget mere seriøst arbejder med partiets forankring uden for 

de større byer. 

Jeg har sammen med gode kammerater i den seneste hovedbe-

styrelsesperiode, arbejdet med netop dette og vi er i en god 

proces sammen med mange afdelinger. 

Netop afdelingerne er nøglen i forhold til at komme ud over 

rampen ude lokalt, det er utvivlsomt afdelingerne uden for de 

større byer, der har kendskab til lokale problemstillinger.     

Den seneste periode i hovedbestyrelsen har været konstruktiv, 

men vi skal fortsat arbejde på at forbedre samarbejdet, både 

mellem Hovedbestyrelsen, forretningsudvalget og folketings-

gruppen, men også sørge for til en større gennemsigtighed til re-

sten af medlemmerne og ikke mindst mere afdelings- og med-

lemsinddragelse.

Der skal være plads til forskellige strømninger i Enhedslisten, vi 

behøver ikke de samme spillertrøjer så længe vi deltager i den 

samme kamp. Kampen mod kapitalismen og ønsket om et so-

cialistisk samfund må være grundstenen i vores fællesskab, jeg 

tror at vejen derhen vil være mere fremkommelig hvis vi samar-

bejder med hinanden som kammerater bør.

Kort om mig: Jeg er uddannet socialrådgiver. Jeg har primært 

været beskæftiget med beskæftigelse, handicap- og anbringel-

sesområdet. I dag sidder jeg i byrådet og er omsorgsmedarbej-

der for psykisk sårbare ældre. 

runafh@hotmail.com
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PIA THORSEN
Morsø, Kvinde, 51 år

Folkeskolelærer, Førtidspensionist

DLF

Organisatorisk er jeg optaget af at undgå magtkoncentration, 

at decentralisere ressourcer for at skabe mere aktivitet alle ste-

der, at give flest mulig indflydelse i organisationen, at give flere 

aktivister lyst til at bidrage med mere. Flere frivillige kræfter kan 

blomstre, når de får plads og indflydelse. Lade udvalg og net-

værk udarbejde kampagner på allerede vedtaget politik, lade 

udvalg og netværk blive inddraget mere i politikudvikling og 

valgkampe.

   Anti-militarist; I alle krige er arbejdernes børn kanonføde for 

eliten. Jeg går ind for nedrustning, freds-og konfliktløsning. En 

verden uden statshære er visionen, og det bør være Enhedsli-

stens position altid.

   Anti-kapitalist; systemkritikken skal ligge forrest i skuffen. 

Samfundets demokratiske spilleregler skal debatteres igen og 

igen. Når jeg ser, hvordan drikkevandet, jorden og menneskers 

sundhed ødelægges bliver jeg forfærdet. Jeg ser, at den parla-

mentariske vej er syltet ind i en stærk landbrugs- og industri-

lobby, at magteliten fører ublu klassekamp. 

   Mere idealist end pragmatiker; vi skal bruge parlamentaris-

men som en talerstol. En talerstol for at vække indignationen 

hos folket, en talerstol for at kræve ejerskabet til jorden tilbage 

til folket, en talerstol for at kræve kapitalismens ophør. Ingen 

mennesker skal udnyttes og udbyttes af systemet. 

   Strategisk er der brug for at Enhedslisten står på principper 

fremfor at lave kompromisser. Kun sådan får vi folk verden over 

med os.

piamarkthorsen@gmail.com

PIA BOISEN
Lyngby, Kvinde, 66 år 

Cand. scient., Pensionist 

DM 

Udviklingen det seneste år viser, at Enhedslisten ikke automatisk 

har hævd på at være et mellemstort parti med næsten 10.000 

medlemmer og 12-14 folketingsmedlemmer. Vil vi opfattes som 

en væsentlig politisk kraft, skal vi i fællesskab gøre os fortjent til 

det. 

Og de accelererende klimaforandringer, velfærdskrisen og 

forarmelsen af flere og flere mennesker i vores land betyder at 

der er endnu mere brug et stærkt Enhedslisten.

Derfor har vi brug for en arbejdsom, samarbejdende og foku-

seret hovedbestyrelse, der kan løfte det organisatoriske og poli-

tiske ansvar for vores parti. Det er afgørende, at hovedbestyrel-

sen på baggrund af årsmødets drøftelser får lagt en sammen-

hængende politisk strategi for de kommende år. Og der er des-

uden brug for at styrke forbindelsen mellem hovedbestyrelsen 

og afdelingerne, at gøre det lettere for nye medlemmer at være 

aktive i partiet og at fastholde en ansvarlig linje for partiets 

økonomi.

Jeg har igennem årene været forbi de fleste funktioner i En-

hedslisten som regionalt valgt, folketingskandidat, udvalgsaktiv 

og kontaktperson. Jeg har tidligere været medlem af hovedbe-

styrelsen, senest i perioden 2012 – 2015 og i 2022-23. Fra 2015 til 

2021 har jeg været sekretariatsleder for Enhedslisten på Christi-

ansborg.

Jeg har været medlem af Enhedslisten i mere end 30 år, har 

40 års erfaringer fra arbejdslivet og har været politisk engageret 

de sidste 50 år. De erfaringer vil jeg gerne fortsat bruge i hoved-

bestyrelsesarbejdet.

pia.boisen@enhedslisten.dk

NANA HØJLUND
Randers, Kvinde, 34 år

Social- og sundhedsassistent , Afdelings-

næstformand 

FOA Randers 

Feminist, velfærdsfaglig og rødgrøn

Jeg vil med min faglige stemme, ordentlighed og en altid ivrig 

debatlyst være medskabende til, at vi får sammensat en hand-

lekraftig og visionær hovedbestyrelse i Enhedslisten. Jeg tager 

ansvar i alt jeg foretager mig. Som uddannet social- og sund-

hedsassistent er jeg en del af velfærdssamfundets nerve. Med 

den faglighed vil jeg kæmpe for, at vi fortsat bliver bedre. Bedre 

til at få flere nuancer i vores argumenter for et mere fintmasket 

og lige velfærdssystem. Et velfærdssystem, som sikrer, at ingen 

falder igennem. Og slet ikke de, som er de mest udsatte i Dan-

mark, ingen nævnt og ingen glemt. Mit fokus er særligt, at vi i 

enhedslisten bliver eksperterne på velfærdsfagene, psykiatrien 

og de unges samtidsvilkår.

Klimaet, vores grundvand og fremtiden skal vi indiskutabelt 

værne om, vi er de rødgrønne og vi skal sætte et positivt aftryk 

til fremtidige generationer. Jeg bliver så vred, når jeg ser, at man 

kan købe flybilletter til ingen pris, til eks. USA. Det må vi kunne 

gøre noget ved!

Jeg arbejder hver dag, indædt på at bryde op med de syste-

matiske indoktrinerende forskelle vi oplever, konstant, i vores 

samfund. Det må høre op og der må være lighed til. Vi skal, ar-

bejde hårdt på, at lovgivning eks. sikrer, at lønforskel mellem 

kønnene bliver tydeliggjort.

Jeg arbejder til dagligt som medlemsvalgt afdelingsnæstfor-

mand i FOA Randers, hvilket jeg har gjort siden 2017.

Jeg er Nana Højlund, jeg er 34 år og jeg vil være i HB, hvis I vil.

nanahojlund@gmail.com
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METTE BLOCH HANSEN 
Amager Vest, Kvinde, 45 år

International Udvikling & Offentlig Forvalt-

ning, Fuldmægtig Erhvervsministeriet tidl. 

rådgiver, FN og udviklings NGO’er 

DJØF 

Socialistiske værdier, stærke fællesskaber og global solidaritet 

er det grundlag der er stærkest til at sikre alle mennesker tryg-

hed og frihed. Vi skal tage kampen op mod fattigdom mod mil-

jøødelæggelser gennem fordeling og regulering af klodens res-

sourcer. Der er behov for at gøre op med det kapitalistiske øko-

nomiske system, som klimakrise, krig og stigende ulighed ansku-

eliggør med sørgelige skæbner, ikke møder mennesker behov. 

Samtidig er der brug for at give håb og vise handling på de kon-

krete forhold, der rammer mennesker i deres hverdag hvis vi 

skal mobilisere flere bag vores politik. Enhedslisten skal vinde 

tillid og arbejde strategisk på Christiansborg, i Norden, og i EU 

og i FN i forhold til internationale dagsordener. Vi skal styrke ar-

bejdet i vores alliancer vi skal frigive det potentiale der er i at 

binde arbejdet på Borgen og ude i byråd og i bevægelser bedre 

sammen. Enhedslisten skal arbejde for konkrete forbedringer og 

samtidig stille og system udfordrende forslag og visionære 

dagsordner, der insisterer på grundlæggende forandringer. I Ho-

vedbestyrelsen vil jeg gerne bidrage til de politiske strategiover-

vejelser om hvordan vi i den aktuelle situation får mest muligt 

af vores politik gennemført i det parlamentariske arbejde og 

hvordan vi styrker vores organisation og navigerer i bevægel-

sesarbejdet. Jeg bringer indsigt fra mange sider af det politiske 

liv i Enhedslisten i Hovedbestyrelsen, som kandidat og desuden 

indsigt fra politiske arbejde i NGOer, FN og EU. 

metteblochhansen@gmail.com

MATHILDE VINTHER 
Indre Nørrebro, den røde firkant, Kvinde, 29 år 

Nyuddannet lærer, Frikøbt i Enhedslistens 

forretningsudvalg 

Danmarks Lærerforening 

Enhedslisten skal udgøre arnestedet for spirende aktivister, pro-

gressive kampagner og systemoverskridende krav om foran-

dring. Vi skal bryde igennem den kapitalistiske mur af individua-

liseret magtesløshed og præsentere muligheder for stærk og 

kollektiv handling, der spreder håb hos flere om, at en anden 

verden er mulig. Men der skal et stort stykke organisatorisk op-

bygningsarbejde til, hvis de idealer skal ske fyldest. Alt for længe 

har det interne arbejde i vores parti været præget af politiske 

skyggekampe, der har overskygget - og indimellem forhindret - 

arbejdet for en stærkere organisation. Ledelsesarbejdet præges 

derfor ofte af reaktive, ugennemskuelige og upopulære opryd-

ningsprojekter, i stedet for proaktive, inddragende og gejstgi-

vende opbygningsprojekter. Det bærer vi et kollektivt ansvar for 

- og det kræver en kollektiv kraftanstrengelse, hvis vi skal vende 

skuden. Det kræver også, at det, der foregår i Folketinget, ikke 

stjæler al vores opmærksomhed, og fjerner fokus fra et vedhol-

dende arbejde for en styrket organisation. En organisation, hvor 

vi med kollektive, hårdtslående kampagner kan bygge magt 

med mennesker uden for Christiansborg og forandre samfundet 

i fællesskab. Siden jeg startede i SUF i det midtjyske, har jeg 

kæmpet for forandring. Senest HB og FU-medlem og folketings-

kandidat - tidligere som gymnasieelevernes forkvinde, i fagbe-

vægelsen, flygtningebevægelsen og gennem lokal organisering. 

Jeg håber på at få lov til at fortsætte kampen i hovedbestyrel-

sen. 

mathilde.v@enhedslisten.dk

MARIA TEMPONERAS 
Skanderborg, Kvinde, 51 år

Biolog og lærer, Selvstændig 

IDA

En anden verden er mulig! Kapitalismens ”nødvendige politik” 

kører samfundet med fuld fart mod eksploderende fattigdom og 

klimakollaps. Det er lige nu sværere for folk at forestille sig en 

anden og bedre samfundsorganisering, end en postapokalyptisk 

dystopi. Vores opgave som socialistisk og feministisk parti, er at 

opstille og udfolde en alternativ fremtidsvision, og hele tiden 

kæmpe for små og store sejre sammen med de folk, der organi-

serer sig om enkeltsager og om deres egne livsvilkår. 

Hvis jeg bliver genvalgt til hovedbestyrelsen, vil jeg især have 

fokus følgende:

Vi skal skabe forudsætningerne for, at Enhedslisten kan blive 

en stærk kraft i hele landet. Vi har brug for flere aktive medlem-

mer, og mere udadvendt aktivitet. For at gøre det, skal vi sikre 

bedre sammenhæng og demokrati i partiet. En særlig akut op-

gave er at genrejse afdelinger med meget få aktive. Vi skal sørge 

for bedre kommunikation og vidensdeling imellem afdelinger, 

lokalt valgte, udvalg, netværk og folketingsgruppe. Vi skal især 

forbedre samarbejdet mellem folketingsgruppen og resten af 

partiorganisationen. Især udvalg og netværk skal støtte 

FT-gruppen ved at være i tæt samarbejde om de relevante poli-

tikområder. 

Vi skal styrke partiets samarbejde med bevægelser udenfor 

Enhedslisten. Det gælder ikke kun fagbevægelsen, men også fx 

klimabevægelse, miljøgrupper, naturbeskyttelsesorganisationer, 

elev- og studenterbevægelse, forældrebevægelse, boligbevæ-

gelse og handicaporganisationer.

maria.temponeras@enhedslisten.dk
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LONE DEGN 
Århus N., Kvinde, 52 år

Pædagog/Master i Medborgerskab, 

Konsulent 

Teknisk Landsforbund 

Vi skal orientere os mere ud i organisationen og samfundet og 

mindre mod det parlamentariske. Jeg ønsker tættere samar-

bejde mellem netværk/afdelinger/initiativer og de centrale led i 

Enhedslisten. Initiativer skal komme nedefra, men HB skal tage 

ledelse på at der eksekveres. Det helt afgørende er at bakke op 

om initiativer fra medlemmer. Det gør vi ved at hilse dem vel-

kommen - ikke ved at påpege fejl. Hellere 100 initiativer med et 

par fejlskud imellem, end få afrettede. Det afgørende er at 

styrke initiativlysten.

Vi skal indgå i forhandlinger og stemme for forbedringer. Men 

vi skal holde os fra forlig, hvor vi går på kompromis med vores 

politik eller sælger enkelte grupper. Vigtigst er det, at vi oriente-

rer os mod de dagsordener, der kan mobilisere og skabe organi-

seringer. Kun derigennem lægges et reelt pres.

Ændringer af vores grundlæggende politik skal altid ske på 

baggrund af debat og analyse i partiet. Vi mangler f.eks. stadig 

en organiseret debat og analyse af vores tilgang til NATO. 

Selvom vores demokrati er besværligt og i nogles øjne “uprofes-

sionelt“, så er det netop det, der giver os styrke. Derfor skal 

medlemmernes mulighed for at yde reel indflydelse udbygges, 

ikke indskrænkes. 

Jeg har bred erfaring i Enhedslisten og har bl.a siddet i lokale 

bestyrelser, HB og FU, ligesom jeg både er aktiv lokalt og i lands-

dækkende netværk. I øjeblikket bruger jeg bl.a. tid på det faglige 

arbejde og kvinde+ netværket.

Til dagligt arbejder jeg med organisering i fagbevægelsen.

lodegn@gmail.dk

JULIE ROHDE BIRK 
Hedensted, Kvinde, 40 år 

Jordbrugsteknolog, Projektleder i udvikling af 

økologisk landbrug 

JID 

Jeg stiller op til Enhedslistens Hovedbestyrelse, fordi jeg meget 

gerne vil bruge min viden og mit engagement til i samarbejde at 

udvikle og arbejde for de bedste politiske prioriteringer og be-

slutninger i partiet. 

   Til dagligt arbejder jeg som projektleder med forskning i og 

udvikling af landbrugets påvirkning af klima, biodiversitet og 

miljø. Mit hovedfokus er at skabe konkrete og realistiske løsnin-

ger på omstilling af det intensive landbrug til nye, bæredygtige 

produktionssystemer. Det gælder blandt andet skovlandbrug og 

andre regenerative dyrkningsmetoder, som er mit primære ar-

bejdsområde. 

   Jeg brænder for grøn udvikling af landbruget og vil gerne 

være med til at bygge strategier for, at Enhedslisten i højere 

grad skal omfavne og bruge, at vi har en potentielt stor opbak-

ning i de nye bevægelser inden for landbruget. Effekterne af de 

nye, regenerative dyrkningssystemer er alle mærkesager for En-

hedslisten, som i endnu højere grad bør kæmpe for, at fremti-

dens landbrug måles på dem frem for produktion alene. 

   Jeg har været med til at starte lokalafdelingen i Hedensted, 

hvor jeg sidder i bestyrelsen. Her bor jeg også på en lille gård 

sammen med min mand, min datter, min mor i den gamle 

kostald og en flok bevaringsværdige ertebøllefår på marken.

   I er naturligvis mere end velkomne til at kontakte mig for 

uddybende spørgsmål.

jjerohde@gmail.com

HELENE VADSTEN 
Sorø, Kvinde, 51 år

Cand.it, Førtidspensionist 

Nej

Jeg elsker Enhedslisten, vores vision om ligestillede, diverse folk i 

en retfærdig verden, fællesskaber på arbejdspladser og i bolig-

områder, bæredygtig fødevareproduktion og dyrevelfærd, med-

indflydelse og solidaritet.

Men jeg er også bekymret for vores parti. Vi kæmper for inter-

national solidaritet, men glemmer solidariteten internt. Vi er 

nået ud i de fleste kroge af Danmark, men har ikke organisatio-

nen til at understøtte de lokale kræfter. Vi mangler sammen-

hængende politikker for provinsbyer og landområder. Vores 

økonomi er i problemer, og gennemsnitsalderen er bekymrende 

høj i mange lokalafdelinger.

Vi har brug for en holdningsændring, ikke politisk, men til hin-

anden som partikammerater og til det politiske arbejde, vi laver. 

Vi skal genfinde begejstring og engagement, og vi skal arbejde 

med, hvordan vi modtager nye medlemmer og gør dem aktive. 

Vi skal gentænke vores organisation og formulere sammenhæn-

gende politikker, hvor de mangler. Jeg vil foreslå, at den kom-

mende Hovedbestyrelse nedsætter en hurtigtarbejdende 

gruppe, der skal kontakte afdelinger, udvalg og regionsrepræ-

sentantskaber for at indsamle viden og finde fælles løsninger. 

Hvilke politiske problemstillinger fylder lokalt? Hvor fejler kom-

munikationen?

Jeg er IT-uddannet førtidspensionist, mor til to, medlem af 

bestyrelse og kommunal baggrundsgruppe i Sorø og bestyrelsen 

for regionsrepræsentantskabet for Region Sjælland, repræsen-

tant i Andel for andelshaverne i Sorø og medlem af Arbejdsløs-

hedspolitisk Netværk.

vadsten@gmail.com
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GITTE CHRISTENSEN 
Stevns, Kvinde, 52 år

sosu, Førtidspensionist 

FOA 

Nok er nok! Forringelse af velfærd, angreb på løn og arbejdsvil-

kår, syge, jobløse, flygtninge og indvandrere, højere pensionsal-

der, nedrivning af gode almene boliger, rovdrift på kloden samt 

finanssektorens prioriteringer. Mennesker forandres, når de or-

ganiserer sig, kæmper sammen, opnår fælles erfaring, skaber 

bevægelse, og dermed kimen for nødvendig samfundsforan-

dring. Enhedslistens arbejde foregår ikke isoleret, men i et sam-

spil med medlemmer og bevægelser. Indflydelse er målet, men 

det opnås via værdikamp, ikke i maset efter minimal indflydelse 

på bekostning af dem, der har mindst i samfundet. Vores politik 

vejer tungere end stemmer - Vi skal kæmpe for kloden, velfær-

dens helte og dem, der har mindst i samfundet. Vi skal i særlig 

grad støtte udsatte, syge og folk med handicap. Modarbejde so-

cial dumping og udnyttejobs. Skattelettelser der tilgodeser rige 

og asociale ydelser, der bringer især unge og syge ud i fattig-

dom, skal væk. Milliarder til oprustning og krigsdeltagelse - nej 

tak! Den systematiske militarisering er skræmmende, og forrin-

ger muligheden for fredelige løsninger. Det er som om verdens 

ledere ikke forstår, at militære løsninger er det sidste og dyreste 

valg, men aldrig det bedste. Øget fokus på konfliktløsning, for-

syningssikkerhed og varig fred. Fattigdom og uvidenhed er basis 

for radikalisering. Udviklingsbistanden bør øges, NGO’er skal 

støttes. Vi skal forebygge militære konflikter. Penge til velfærd, 

anstændig behandling af alle - ikke NATO, EU eller kampfly. 

gitteskovbo@hotmail.com

DIDDE JACOBSEN 
Herlev, Kvinde, 36 år

Cand. Mag. i Sprogpsykologi, Projektleder 

Dansk Magisterforening 

Der er brug for Enhedslisten! Med en midterregering, hvis stål-

blå reformdrømme er gået fuldstændigt over gevind, bliver flere 

og flere mennesker politisk hjemløse og mister troen på, at et 

bedre samfund er muligt. Politikerleden stiger og tilliden til, at 

velfærdssamfundet holder hånden under os, falder. 

Det er vores opgave i Enhedslisten at give de mennesker 

troen på, at vi kan gøre det bedre sammen. At progressive for-

andringer til gavn for de mange, er mulige - og at vi kan vende 

afviklingen af velfærdssamfundet til udvikling i stedet. 

Det kræver, at Enhedslisten er klar til at invitere flere ind i vo-

res organisation. Vi skal udvikle vores fællesskab, så vi bliver 

bedre til at samle lokale dagsordener op og lave stærke kam-

pagner i fællesskab. Vi skal opbygge lokalt og arbejde sammen 

nationalt, så vi kan sætte dagsordener og løfte modstanden 

mod centrum-højreregeringen. Først og fremmest skal vi sikre, 

at vi står stærkt til det kommende kommunal- og regionsvalg.

Det vil jeg arbejde benhårdt på, hvis jeg bliver valgt til Hoved-

bestyrelsen.

I min hverdag arbejder jeg som projektleder for medlemmer 

og marketing i Foreningen Lev. Jeg er aktiv i min lokale Enhedsli-

ste-afdeling i Herlev, og laver en masse forskelligt aktivistisk ar-

bejde i min fritid - særligt på flygtninge- og asylområdet samt 

på socialområdet. Jeg håber på jeres opbakning til at udfolde 

mit engagement for et stærkere Enhedslisten og en bedre ver-

den i Hovedbestyrelsen.

diddejacobsen@gmail.com

ANNE ESKELUND 
Indre By, Kvinde, 25 år 

Bachelor i Statskundskab,  

Organiser i HK Hovedstaden 

HK 

Enhedslisten står lige nu i en situation, hvor hovedbestyrelsen 

har et stort ansvar for at udvikle partiet organisatorisk. Vi bliver 

færre medlemmer og for få af dem engagerer sig i afdelingerne. 

Afdelingerne er nye medlemmers første møde med os, men alt 

for mange steder ligger der for meget arbejde på for få skuldre. 

Det betyder, at afdelingsarbejdet kan opleves for meget som en 

pligt og for lidt som et sjovt og givende fællesskab. 

Jeg er vokset op på Sydfyn, hvor der ikke var nogen venstre-

orienterede fællesskaber, jeg kunne se mig selv i. Da jeg blev 

aktiv i Enhedslisten, oplevede jeg, at det var svært at være ung 

og engageret i vores parti. Derfor stiftede vi Rød-Grøn Ungdom, 

hvor jeg sad i forretningsudvalget de første to år og havde som 

hovedambition at sikre fællesskab uden for de store byer. 

I alle byer er der unge med samme historie mig. Derfor er det 

vigtigt for mig, at Enhedslisten ikke kun er et storbyparti, men et 

landsdækkende parti. Det gælder både organisatorisk og poli-

tisk. Til KRV21 mistede vi vigtige mandater i provinsen, men gik 

frem i storbyen. Nu står vi foran en skillevej. En af vores vigtigste 

opgaver er at vise, at det ene ikke udelukker det andet. Enheds-

listen kan og skal være et relevant og stærkt venstrefløjsparti i 

hele landet.

Jeg vil arbejde for, at den nyvalgte hovedbestyrelse bliver en 

organiserende hovedbestyrelse, der aktivt arbejder for, at nati-

onalt og lokalt bindes sammen.   

eskelund.anne@gmail.com
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ANE PIND BAGGE 
Århus Syd, Kvinde, 31 år

Kok og Kaospilot, Selvstændig 

3F 

Det seneste år har igen vist, at der er brug for et politisk sociali-

stisk fællesskab med en stærkt systemkritisk stemme. Efter fol-

ketingsvalgkampen og med en ny regering over midten, er virke-

ligheden unægtelig, at vi står over for rigtig mange udfordringer 

både i- og uden for vores parti.

Enhedslisten er vigtig, for det er os, der skal vise løsninger på 

de udfordringer, vi står overfor. Det er os der skal arbejde for at 

alle i vores samfund kan leve trygt og frit, og for at klima og vel-

færd prioriteres over skattelettelser og vækst.

Vi skal sikre en organisation med udsyn og gode forbindelser 

til både fagbevægelsen, klimabevægelsen og befolkningen. Men 

også en organisation, der kigger indad, med en ledelse der tør 

træffe vigtige og svære beslutninger, når det er nødvendigt. Vi 

skal have mere tillid til vores valgte politikere, en synlig ledelse 

og et stærkt medlemsdemokrati. Vi skal styrke samarbejdet og 

kommunikationen mellem lokalafdelingerne i hele landet, ud-

valg og netværk, HB og valgte politikere.

Jeg stiller op til HB fordi jeg vil være med til at skabe en bedre 

kobling mellem alle led i vores parti, og for at arbejde for, at vo-

res organisation og politik er relevant i både de store byer og i 

landområderne. Mit fokus er på organisatorisk, strategisk og po-

litisk udvikling, med kortere og mere effektive processer. 

Jeg vil arbejde for at mobilisere og engagere flere af os med-

lemmer, og for at skabe konkret politisk handling, med et klart 

politisk mål for øje. 

anekubini@gmail.com

AIDA AMMARY 
Frederiksberg, Kvinde , 31 år

Historiker, Senior konsulent 

Djøf 

Som barn af flygtninge er jeg én af dem, som skiftende regerin-

ger taler rigtig meget om, men aldrig med. Jeg tilhører samtidig 

en generation, der har en fod i begge lejre, og som nu ønsker at 

bruge stemmen og sige: nok er nok.

Dét parti, som tør forsvare mine rettigheder, er Enhedslisten. 

Et parti, som jeg er så uendeligt stolt af at være en del af, som 

aldrig helmer i kampen om at skabe et ligeværdigt samfund for 

alle. Derfor genopstiller jeg til Enhedslistens Hovedbestyrelse. 

Det ville være mig en kæmpe ære endnu engang at bidrage til 

arbejdet med nye perspektiver og erfaringer, og være med til at 

forme den vej, partiet skal gå.

Som bestyrelsesmedlem har man et kæmpe ansvar overfor 

medlemmerne. Det gælder ikke kun inddragelse, men også at 

kunne agere politisk og holde hovedet holdt i krisesituationer. 

Jeg håber fortsat at kunne bidrage med min viden på politisk 

kommunikation og udvikling, som jeg blandt andet har gjort i 

strategien for udbredelse af vores politik i landdistrikterne.

aida@enhedslisten.dk
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CHRISTIAN IVAN JACOBSEN 
Odense, non-binær, 22 år

Studerer statskundskab, studerende 

DM 

Jeg stiller op til hovedbestyrelsen da jeg brænder for Enhedsli-

sten og ønsker partiet det bedste. Jeg er desuden en af de men-

nesker der er vild med administrative processer og møder. Jeg 

mener at oveni det dårlige valgresultat, er det nu vi skal give 

den gas, så jeg er klar til at ofre alt den tid jeg kan for mit ar-

bejde i Enhedslisten.

Jeg syntes personligt vi mangler flere unge ildsjæle i HB, jeg er 

halv ukrainer og queer. Jeg har været medlem af enhedslisten i 

8 år og været aktiv i 6 år. Jeg sidder i SUF’s nationale ledelse. 

   Jeg blev først aktiv i Ringkøbing hvor jeg har boet størstede-

len af mit liv. Her har jeg taget min gymnasiale uddannelse og i 3 

år arbejdet i industrien, som blandt andet fornikler og lager-

mand. Jeg er nu studerende på Statskundskab SDU i Odense, 

hvor jeg også er aktiv lokalt, både i SUF, Enhedslisten og den lo-

kale organisation Racismefri By. Jeg har været opstillet til kom-

munalvalget i 2021 og folketingsvalget i 2022. I Ringkøbing stif-

tede jeg, sammen med nogle kammerater organisationen: ”West 

Coast Pride”. Jeg har været aktiv i DFUNK, Røde Kors og kommu-

nens ungdomsråd. 

2000jacobsen@gmail.com

*Christian Ivan Jacobsen opstiller som non-binær, men vil på 

stemmesedlen fremgå af listen over opstillede mænd. Det skyl-

des, at vedtægterne foreskriver, at der på stemmesedlen til valg 

til Hovedbestyrelsen ”opstilles 2 lister med henholdsvis de 

mandlige og kvindelige kandidater” (se vedtægternes §9, stk. 3), 

hvorfor Christian har valgt at stå på mandelisten på stemme-

sedlen. 
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ULF V. OLSEN 
Odense, Mand, 56 år 

Idehistoriker med sidefag i samfundsfag, 

Gymnasielærer 

GL

Jeg har besluttet mig for at stille op til Hovedbestyrelsen, fordi 

jeg mener vi har brug for folk i HB, der ikke tilhører fasttømrede 

fløje, som enten følger Folketingsgruppen i tykt og tyndt, eller 

omvendt stiller sig kritisk over for alt, hvad den og dens med-

lemmer måtte foretage sig. Vi trænger til at få de fronter blødt 

op. Den brede midte i vores parti må træde i karakter. Og det 

vil jeg gerne bidrage til! 

Jeg stiller også op, fordi det vil være godt igen at få et med-

lem fra landets tredje største by (Odense) valgt i HB. Som tidli-

gere provinssekretær vil jeg arbejde for, at Enhedslisten bliver 

stærkere i provinsen. Og dette indebærer, at der prioriteres res-

sourcer til at styrke provinsen.

Siden jeg var med til at stifte Enhedslisten i 1989, har jeg ople-

vet at være enig og uenig med mange gode partikammerater. 

Og jeg har aldrig oplevet ikke at være rygende uenig med nogen 

i et eller andet. For det meste, fordi de tog fejl. En gang i mellem 

fordi jeg gjorde. Jeg er helt sikkert også uenig med dig i noget. 

Jeg tror, at jeg har en vis evne til at tænke ud af boksen og 

udfordre også vores egen vanetænkning. Du kan selv fundere 

lidt over mit yndlingsspørgsmål, medens du overvejer, om du vil 

stemme på mig: Hvorfor nationaliserer vi ikke bankerne?

Hvis du vil vide mere om, hvad jeg mener, vil jeg anbefale dig 

at læse de artikler jeg har skrevet om f.eks. økonomi, økonomisk 

politik, Socialdemokratiet og Enhedslisten på Solidaritet.dk 

ulfvo@mail.tele.dk

SVEND ERIK OLESEN 
Vesthimmerland, Mand, 67 år

Lærer, Pensionist 

DLF 

Selvfølgelig skal vi have borgerløn i en eller anden form. Det er 

ikke opfundet til dovne personer, som nogle påstår. Samt, at alle 

de borgerlige medier vil slagte os. Men undskyld, denne frygt for 

borgerlige medier er ødelæggende for vores parti. 

Vi må få de fattigste og mest sårbare til at forstå, at Enhedsli-

sten kæmper deres sag. Få dem til at forstå, at det kapitalistiske 

samfund er hovedfjenden.

Enhedslisten skal prioritere at bruge vores få penge, hvor de 

gør mest gavn. Og det er ikke i små landkommuner, hvor En-

hedslisten er uønsket. Kampagnerne skal koncentreres, hvor En-

hedslisten i forvejen har succes. Vores tanker og ideer skal spre-

des herfra.

Nogle synes, vi skal afdæmonisere vores parti. Men vi skal stå 

ved, at vi arbejder for et socialistisk samfund. Vi skal kunne 

samarbejde, men ikke være for pragmatiske. 

Mit forhold til EU ligger på linje med vores vedtagne politik. 

Jeg er modstander af NATO og modstander af den måde, vi 

blander os i krigen i Ukraine. Vi ser alt for unuanceret på årsagen 

til krigen. Men, dette er ikke noget forsvar for Rusland.

Vi skal også turde sige, at vi ønsker sanktioner mod Israel pga. 

deres fortsatte ulovlige bosættelser. 

Jeg er netop blevet folkepensionist. Tidligere folkeskolelærer 

og leder af Specialskole. Nåede ikke at optjene fuld pension, da 

jeg blev ramt af voldsom stress, som jo egentlig aldrig forlader 

en. Samfundets behandling af stressramte er slet ikke i orden.

seopkk@hotmail.com

RASMUS VESTERGAARD MADSEN
Amager Øst, Mand, 31 år 

Økologisk landmand & socialpædagog,  

Socialpædagog og husbondafløser 

3F & SL 

Vi har fået en ordentlig mavepuster. Vi er gået tilbage, regerin-

gen har sat os udenfor døren, og internt har vi sparet og fyret. 

Jeg er nok ikke er den eneste, som mærker afmagten, når jeg ser 

på regeringens klimanøl og klassekamp fra oven. Når venstreflø-

jen er uden for indflydelse, gør det ondt på de fleste og godt for 

de rigeste. 

   Afmagten skal byttes ud med håb. Det bliver vores vigtigste 

opgave de næste år at skabe et troværdigt alternativ til venstre 

for Socialdemokratiet, som bygger på tryghed, velfærd og en 

retfærdig grøn omstilling. Vi skal række ud til bevægelser, fagfor-

eninger og partier centralt, men også lokalt ude i afdelingerne. 

Ligeledes skal folketingsmedlemmerne i langt højere grad ud i 

landet, snakke med danskerne og besøge virksomheder og for-

eninger. 

   Men vi skal også kigge indad. Vi er blevet lullet i søvn af tid-

ligere tiders fremgang. Med færre ansatte til at løfte opgaverne, 

skal vi nu selv i arbejdstøjet og tage ansvar. Vi skal række ud så 

flere kan se sig i vores parti og samtidig brede demokratiet ud 

til flere medlemmer. Arbejdet med at opbygge et stærkt rød-

grønt alternativ kan og skal vi aldrig overlade til folketingsgrup-

pen og hovedbestyrelsen. Skal håbet tilbage, skal vi løfte i flok. 

At skabe de muligheder for jer medlemmer, vil jeg gerne stille 

mig i spidsen for i hovedbestyrelsen. 

   Jeg er 31 år, jyde i hjertet, uddannet landmand og socialpæ-

dagog. Jeg arbejder til daglig med udsatte unge i Hvidovre og 

med økologisk landbrug på Midtsjælland.“   

rasmusv@enhedslisten.dk



ÅRSMØDEHÆFTE 3   //  2023 177176

10. OPSTILLEDE

RASMUS HOLME NIELSEN 
Frederiksberg, Mand, 30 år

Folkeskolelærer, Kommunalbestyrelsesmed-

lem

Danmarks Lærerforening 

Da jeg stillede op til hovedbestyrelsen sidste år, var det før det 

folketingsvalg, der endte med at betyde en markant tilbage-

gang. En tilbagegang der gør, at vi skal se os selv og hinanden 

grundigt i spejlet.

   For udover at folketingsvalget betyder, at vi er sat uden for 

døren, fordi socialdemokraterne hellere vil holde en uansvarlig 

klimanølende overklassefest med Lars Løkke, så følger der også 

organisatoriske udfordringer med.

   Valgresultatet har nemlig betydet, at vi i dag har ca. 30% 

færre penge at drive parti for sammenlignet med tiden før fol-

ketingsvalget.

   Denne svære situation, hvor pengene er små og indflydel-

sen på Christiansborg ligeså kalder på, at vi kollektivt gentæn-

ker, udvikler og fremtidssikrer vores parti.

   Dette kan vi kun gøre, hvis vi fra hovedbestyrelsen under-

støtter alle partiets led og deler ud af magten, så vores bevæ-

gelse kan blive den drivende kraft i de samfundsforandringer, 

som vi alle drømmer om.

   Denne udvikling har jeg særligt arbejdet for som en del af 

forretningsudvalget og organisationsgruppen, hvor nytænknin-

gen af arbejdsplanens form, indhold og ambitionsniveau har 

været centralt. Et arbejde som jeg helt vildt gerne vil bidrage til i 

den kommende HB.

   Det vil jeg gøre på baggrund af mine erfaringer som grup-

peforperson, udvalgsformand for klima- og boligpolitikken i Fre-

deriksberg Kommune og mine mere end 10 års aktivisterfaring i 

elev-, studenter- og fagbevægelsen.

rasmus.holme@enhedslisten.dk

PER MØLLER JACOBSEN 
Herning, Ikast-Brande , Mand, 54 år 

Elektroniktekniker, IT Konsulent 

Dansk Metal 

Set fra Midt- og Vestjylland er der langt til Enhedslistens maskin-

rum og det føles som om den politik der vedtages i Enhedslisten, 

er tiltænkt de store byer. Jeg kommer fra Danmarks 16. største 

by og 3. største kommune på areal, så jeg kender både til by og 

land. Det er vigtigt vi får hele landet repræsenteret i HB. 

Jeg er ikke den der siger mest, og det er ikke sikkert jeg stiller 

mig på talerstolen til årsmødet, for jeg mener ikke man skal 

stille sig op, bare for at blive set, men kun hvis man har noget 

innovativt at bidrage med. Jeg er blevet opfordret til at stille op. 

Jeg kvalificerer mig til HB, fordi siden jeg som 14-årig gik og glæ-

dede mig til, at melde mig ind i en politisk ungdomsorganisa-

tion, har arbejdet med den organisatoriske del af politik. Jeg har 

over årene siddet i bestyrelser og råd i forskellige organisatio-

ner. I enhedslisten har jeg siddet i regions- afdelingsbestyrelse 

og stillet op til både regions- kommunal- og folketingsvalg. Jeg 

er trods mit røde standpunkt, kompromis og konsensussøgende 

og ofte den der kan se mindst 10 mulige og kreative løsninger, 

når en nød skal knækkes. 

Politisk indtager jeg det upopulære standpunkt som pacifist 

og stærkt kritisk overfor EU. Jeg mener klassekampen er vores 

vigtigste kamp. Jeg brænder for naturen og klimaet, og er aktiv i 

Extinction Rebellion, fordi det er nødvendigt at presse yderligere 

på, for den parlamentariske indsats alene, løser ikke det pro-

blem af apokalyptiske dimensioner vi står med.

privat@perjacobsen.eu

PER CLAUSEN 
Aalborg, Mand, 68 år

Cand. Phil. i samfundsfag, Rådmand 

DM

Enhedslisten befinder sig i en helt afgørende situation, hvor det 

er vigtigt, at vi holder fast i vores udgangspunkt og gennemfører 

den nødvendige fornyelse med dette udgangspunkt. Enhedsli-

sten er et parti, hvor vi samler socialister med forskellige strate-

giske udgangspunkter om et fælles projekt, som handler om at 

styrke venstrefløjen, kampen for frihed, lighed og en klima- og 

miljømæssigt bæredygtig udvikling. Vi er socialister, fordi vi tror, 

at en anden verden er mulig.

Vi ved, at reelle forandringer kræver folkelig aktivitet, men vi 

insisterer på at udnytte vores parlamentariske muligheder mak-

simalt - både når det handler om at understøtte folkelig aktivi-

tet og når det handler om at opnå konkrete resultater.

Mit udgangspunkt er, at alle medlemmer af Enhedslisten er 

enige disse synspunkter og arbejder for dem. Netop derfor har 

jeg aldrig følt noget reelt tilhørsforhold til de såkaldte “fløje” i 

Enhedslisten. 

Det seneste år har budt på valgnederlag og svære organisa-

toriske beslutninger, som jeg har støttet, fordi jeg mener, de var 

nødvendige. Evalueringen af valgkampen peger på en række kri-

tiske forhold, som der skal følges op på. 

Fremadrettet synes jeg vores organisatorisk fokus skal ligger 

på at styrke medlemmernes mulighed for at være aktive på alle 

niveauer. Politisk handler det om skabe en så bred modstand 

mod regeringen, som muligt - og at udvikle Enhedslistens politi-

ske svar.

pc-byraad@aalborg.dk
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PELLE DRAGSTED 
Frederiksberg, Mand, 48 år

Historie og Retorik, Folketingsmedlem 

Journalistforbundet

 

“Hvis side er du på – hvis side er du på”? Sådan lyder omkvædet 

i en gammel amerikansk arbejdersang. Og det er stadig, hvad 

politik i grundlæggende handler om: Hvilken side man står på i 

de konflikter som altid præger et klassedelt samfund. Mette 

Frederiksens centrumhøjre-regering har stillet sig entydigt på 

de økonomisk privilegerede og magtfuldes side. Når den tvinger 

lønmodtagerne til at arbejde mere, for at finansiere skattelet-

telser til overklassen. Når den skærer i SUen for at presse stude-

rende hurtigere ud til arbejdsgiverne. Eller når den forsvarer det 

industrielle landbrugs interesser på bekostning af klima og  

natur. 

Som socialistisk parti er det Enhedslistens opgave at stille os 

lige så entydigt på almindelige menneskers side. Uanset om det 

er lejere der presses ud af deres hjem af boligspekulanter, om 

det er sygeplejersker og pædagoger der kæmper for en an-

stændig løn, eller om det er borgere der kæmper mod den lo-

kale virksomheds forurening. Hver eneste gang menneskers fri-

hed og rettigheder er i konflikt med de økonomisk magtfuldes 

interesser, skal de kunne regne med Enhedslisten. Vi skal bygge 

alliancer og bevægelser, der kan give regeringen kamp til stre-

gen. Og vi skal skabe håb og tro på, at politik kan forandre. At 

historien ikke er skrevet på forhånd til de magtfuldes fordel. At 

vi kan vinde og forandre. Det vil jeg gerne fortsætte med at give 

mit bidrag til – også som medlem af partiets højeste organ. 

kontakt@pelledragsted.dk

OTTO MORTENSEN 
Stevns, Mand, 20 år

STX, Lærervikar/studerende 

DLF 

Enhedslisten er et af de bedste bud på en bred organiseret ven-

strefløj i Danmark. En sådan venstrefløj er karakteriseret ved at 

være solidt forankret i sit bagland. 

Men særligt efter det seneste folketingsvalg er der blevet stil-

let spørgsmålstegn ved dette karaktertræk. Jeg møder efterhån-

den meget af vores bagland, der oplever at være hægtet af. Ak-

tive folk, der føler sig mere og mere magtesløse over tilsynela-

dende at have mindre og mindre indflydelse og ikke mindst 

overblik over partiets politiske og organisatoriske arbejde. Og 

disse frustrationer er ikke formindsket af, at Landskontoret nu 

rykker til Christiansborg og dermed et skridt længere væk fra 

baglandet. 

Denne problematik er for mig at se den største, som en kom-

mende HB vil stå overfor. For i yderste konsekvens betyder det, 

at gode aktive medlemmer melder sig ud. Tiltroen fra vores 

medlemmer kan simpelthen ikke overvurderes. HB vil derfor i 

højere grad blive nødt til at prioritere at bruge tid og kræfter på 

at komme tættere på baglandet. Jeg vil derfor arbejde for: 

At stå på mål for HB’s arbejde som HB-kontakt, ved at ind-

drage de tilknyttede afdelinger i beslutningspunkterne op til et-

hvert HB-møde. 

At vi proportionelt bruger flere penge på lokalafdelingerne (til 

medlemsaktiviteter, valgkampe, mm) gennem de næste års 

budgetter. 

At vi er konsekvente omkring partiets vedtagne politik, også 

selvom stemningen i HB eller folketingsgruppen skulle være en 

anden.

ot2mor@gmail.com

JONATHAN SIMMEL 
Nordvest, Mand, 35 år

Elektriker, Faglig konsulent 

Dansk El-Forbund 

Jeg ønsker at genopstille til HB, og håber at årsmødet vil priori-

tere at vælge en HB som kollektivt ønsker at tage ledelse og sty-

ring af Enhedslisten. Et arbejde som gerne skulle medføre et 

mere åbent og inkluderende fællesskab, hvor medlemmerne 

inddrages i politikudviklingen, og hvor vi med et udviklet med-

lemsdemokrati, tager initiativer i fællesskab. 

Skal vi have opbygget et kollektivt, hvor alle 9.000 kammera-

ters deltagelse har værdi, og bidrager til den fælles styrke for at 

forandre verden. Er det afgørende at alle føler sig inkluderet og 

har adgang samt indflydelse på partiet. Vi kan kun eksistere som 

kollektiv, hvis beslutninger tages i de formelle organer, er gen-

nemskuelige, demokratiske og inddragende. Vi skaber ikke ejer-

skab ved top-down politiske kampagner og udmeldinger.

I den sidste periode har jeg forsøgt at stå for følgende: En 

skarpere politisk profil, en venstrefløj/Enhedslisten i egen ret, 

samt et fokus på politisk forandring uden for Christiansborg. 

Efter valgnederlaget skal vi rykke sammen i bussen, og foku-

sere vores aktivitet som parti der hvor verden forandres, nemlig 

i vores dagligdag og i bevægelser. Vi skal dreje vores ressourcer 

mod disse opgaver, og vise Enhedslisten som andet end et par-

lamentarisk parti. De opgaver skal stå som den drivende kraft i 

vores arbejde – Ikke hvad der foregår for enkelte personer på 

Christiansborg. 

Oprindelig elektriker, nu ansat i FOA’s overenskomstafdeling, 

samt medlem af Fagligt Landsudvalgs sekretariat.

jsimmel@gmail.com
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JON BACH 
Aalborg, Mand, 41 år

HD International Business, Koncept specialist 

/ VMI 

Lederne 

Hej med jer 

Vil gerne have den ære at repræsentere Danmarks stærkeste 

rød/grønne parti. 

Jeg er bosat i Aalborg. Familiefar på 41 år og bruger min fritid 

på løb, styrketræning, have og planlægge familiens rejser. Jeg 

kan bidrage med stærke rød/grønne holdninger og sund nord-

jysk fornuft. Det kan man komme langt med. 

Mine interesser dækker over mange emner, men især mere 

bæredygtig økonomi, samfund, biodiversitet, øget lighed, 30 ti-

mers arbejdsuge og en stærkere psykiatri. 

Været medlem af Ø i flere år efterhånden og kun blevet mere 

ivrig efter at bekæmpe s og højrefløjen de sidste par år. 

Lad os komme igang!!!

jonbach2012@gmail.com

HANS JØRGEN VAD 
Århus Vest, Mand, 67 år 

Cand. Mag., Pensionist

FSL 

Vi skal have folketingsgruppen tilbage til partiet!

Når jeg stiller op til HB, sker det under denne overskrift. Jeg 

har ofte kritiseret folketingsgruppens tilpasning til SD og dens 

løsrivelse fra holdningerne i baglandet.

Senest var jeg i november (med andre fra Græsrodsnetvær-

ket) ude med en kritik af vores svage profil i valgkampen. Den 

kom i Politiken i som et svar til Pernille Skipper.

Det er med det i baghovedet, at jeg stiller op til HB-valget: 

MOD mathed og højre-drejning i toppen og FOR en aktivering af 

græsrødderne i ELs bagland.

Personligt har jeg baggrund som tidligere lærer-TR og kon-

taktperson i Enhedslistens lærernetværk, mange års bestyrel-

sesarbejde i Århus og HB, hvor jeg har været indvalgt i ca. 15 år.

Men også som en del af Almen Modstand fra starten, hvor jeg 

er medudgiver af nyhedsbrevet ’Almen Modstand Informerer’, der 

siden maj 2020 har bekæmpet ’ghetto’-lovene.

Jeg var i mange år lærer (og TR) på en palæstinensisk friskole 

med et flot integrations-renommé. Den blev lukket efter aftaler 

’under fire øjne’ mellem en DF´er og ministeren. Det var en øjen-

åbner om magtfordrejning. 

Jeg var via Århus Vest engageret i kravet om ’automatisk 

statsborgerskab’, hvor vi på ÅM2022 fik vedtaget, at HB straks 

skulle implementere som EL-politik. Det er desværre ikke sket. I 

2022 havde spørgsmålet været syltet i 15 måneder – nu i to år 

og tre måneder: Der er brug for, at der råbes op.

Mærkesager kommer og går. Men altid at være talerør for de 

mindst privilegerede består!

hansjorgenvad@gmail.com

FINN SØRENSEN 
Amager Vest, Mand, 76 år

Ingen, Pensionist 

3F 

Jeg genopstiller til HB for at bidrage til, at Enhedslisten bliver 

langt bedre til at række ud til brede dele af arbejderklassen. 

Det er blevet endnu mere påtrængende efter vores dårlige valg 

til folketinget i 2023. Vi skal målrettet søge fællesskabet med de 

dele af arbejderklassen, hvor Enhedslisten er underrepræsente-

ret vælger- og medlemsmæssigt: Faglærte og ufaglærte arbej-

dere i privat og offentlig ansættelse, herunder sundheds- og 

omsorgsarbejdere. Der er ikke for mange akademikere i Enheds-

listen, der er for få af dem, der er flest af i befolkningen. Vi skal 

blive bedre til at lytte, bedre til at vinkle vores politik, og til at 

give konkrete svar på de problemer, som optager disse dele af 

arbejderklassen. Jeg er en del af flertallet i HB mht. til alle afgø-

rende beslutninger (se HB´s beretning og forslag til årsmødet). 

Udover at styrke klassevinklen, vil jeg gerne bruge kræfter på 

forberedelsen af EP-valget, og arbejdet med at udvikle en brug-

bar sikkerheds- og udenrigspolitik. I FLU arbejder jeg med orga-

niseringsmodellen og faglig politisk uddannelse for aktivister. De 

erfaringer skal med ind i HB´s arbejde, så partiet bliver mere ud-

advendt og organiserende. Jeg vil blive stolt og glad, hvis med-

lemmerne mener, at der, trods mine 76 år, er brug for mine erfa-

ringer fra et langt arbejdsliv som fabriks- og bryggeriarbejder, 

fagforeningsformand, MF og aktiv på venstrefløjen.

finn@enhedslisten.dk
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EMIL VISKUM 
Høje Taastrup, Mand, 42 år 

lærerudannet, Leder af Miljø- og EnergiCen-

tret

DLF 

I Enhedslisten skal der være plads til forskellige strategiske over-

vejelser. Vi er skabt af forskellige partier, men er enige om, at 

det er nødvendigt med en stærk venstrefløj, som samler sociali-

ster bredt om en overordnet fælles retning. Med tilbagegangen 

ved folketingsvalget er der behov for, at vi i Enhedslisten står 

stærkere organisatorisk. Vi skal invitere bevægelserne ind og i 

højere grad udnytte det potentiale, Enhedslisten har som bevæ-

gelsernes parti. Vi skal som organisation blive bedre til at støtte 

op om lokalafdelingernes store arbejde og skabe en klarere 

sammenhæng mellem lokale og nationale initiativer på græs-

rodsniveau såvel som mellem kommunal-, regional- og natio-

nalpolitiske initiativer. I en tid, hvor vi ser en stærkt stigende 

mistrivsel blandt børn og unge, er det afgørende, at vi i Enheds-

listen også kommer med bud på det gode børne- og ungeliv. 

Med min baggrund som skolelærer, næstforperson i Institutions- 

og skoleudvalget og far ser jeg et potentiale for at være med til 

at skabe bedre rammer om vores politikudvikling på børne- og 

ungeområdet.Jeg er opvokset på Fyn og i Sønderjylland, men 

bor i dag i Høje Taastrup, hvor jeg sidder i byrådet. Her sidder jeg 

i økonomiudvalget, i institutions- og skoleudvalget og socialud-

valget samt er næstforperson i handicaprådet og i §17.4 klima-

udvalget. Til daglig arbejder jeg som leder i en lille socioøkono-

misk non-profit virksomhed, som arbejder for grøn omstilling 

kombineret med socialt arbejde i et lokalt perspektiv.

dommere@gmail.com

EMIL ULRIK ANDERSEN 
Allerød, Mand, 36 år

Cand. Scient. Kemi, Regulatorisk, medicinalin-

dustrien 

Magistrenes 

Hovedbestyrelsens vigtigste opgave er, efter min mening, at 

sikre, at der handles og tænkes langsigtet. I sager som kræver 

øjeblikkelig handling, såsom reaktioner på andre partiers udspil, 

og i tilspidsede forhandlinger, må folketingsgruppen have auto-

nomi. Det er en arbejdsdeling, jeg vil understøtte som HB-med-

lem.

   Hvis jeg bliver valgt, vil jeg arbejde for at Enhedslistens or-

ganisation styrkes. Der er, efter min mening, brug for at vi inklu-

derer flere medlemmer i flere processer. Der er behov for mere 

politikudvikling, og der er vi simpelthen nødt til at have flere 

med, for at kunne konkurrere med de større partiers økonomi-

ske ressourcer. Vi skal have endnu flere perspektiver repræsen-

teret, så vi fortsat kan udvikle og præsentere venstreorienteret 

politik, som kan flytte samfundet og overbevise tvivlerne.

euandersen@gmail.com

DAVID RØNNE 
Østerbro, Mand, 52 år

Multimedie grafiker, Grafiker 

HK-medie 

Landskontoret ligger i ruiner, ressourcerne centraliseres omkring 

folketingsgruppen, partiet er et økonomisk fallitbo, de lokale/

regionale kræfter skæres fra – og “løsningen” skal være en 

svækkelse af partidemokratiet. Samtidig har HB’s politiske fokus 

flyttet sig til primært at handle om det parlamentariske spil bag 

Christiansborg tykke mure. Alt i alt har det siddende flertal i HB 

et stort ansvar for en helt igennem fejlslagen ledelse af vores 

parti.

   Vi må en anden vej. Det er på tide at vi finder antikapitalis-

men, oprøret og klassekampen frem. Kortsigtede parlamentari-

ske gevinster er glædelige, men må aldrig stå i vejen for langsig-

tet forandring.

   Vores fokus hverken kan eller skal være på at flytte de an-

dre partier. Det er på den lange bane dømt til at mislykkes. Vi 

skal først og sidst flytte vælgerne – og det kan vi kun, hvis de 

kan se forskel på os og de andre. Lad os stå ved, at vi vil en an-

den vej. En antikapitalistisk vej. En vej hvor væksten er i fritid, 

økologi, lighed, biodiversitet, velfærd og tryghed til de mange – 

ikke i profit til de få.

   Vores ledelsesfokus må være på at opbygge og prioritere 

det lokale arbejde. Det er dér, vi har brug for ansatte timer. Vo-

res politiske fokus må være, at Christiansborg er en talerstol, 

men at forandringerne i samfundet først og sidst opstår uden 

for parlamentets mure. 

   Jeg har i en årrække været en aktiv del af bestyrelsen i Kø-

benhavn – jeg vil gerne kaste mine kræfter ind i at få vores parti 

tilbage på sporet.

david@david-trappaud.com
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CLAUS HØJSGAARD 
Tønder, Mand, 67 år 

Assistent, Folkepensionist 

Tidligere HK 

Jeg genopstiller til HB.

Der er behov for at ENHEDSLISTENS VENSTREFLØJ STYRKES i HB!

Det bliver den ved at genvælge mig til HB!

I 21/22 blev jeg valgt direkte til HB og i den forgangne periode, 

blev jeg valgt som 1. suppleant og ind suppleret i august 22 (jeg 

har deltaget i samtlige HB møder siden på nær ét)

I denne forgangne periode, har jeg stemt IMOD at flytter 

landskontoret til Christiansborg.

Jeg stemte også IMOD afskaffelsen af regionssekretær stillin-

gerne. 

Der er ved at sprede sig en ”højredrejning” af partiet politiske 

linje. F.eks. en opblødning i spørgsmålet om medlemskab af 

NATO., og ideen om at det er muligt, at reformere EU indefra. Det 

er jeg uenig i.

Enhedslisten skal begynde at være ”venstrefløj i egen ret”. Det 

har vi besluttet for flere år siden!

Nu må vi til at arbejde for, at det sker!

Medlemsdemokratiet SKAL styrkes i den kommende periode!

Vores udvalg, bliver efter min mening ikke inddraget nok i po-

litikudviklingen i Enhedslisten. Det vil jeg arbejde på at få æn-

dret. Hovedbestyrelsen bør inddrages og i højere grad være med 

til, at lægge den politiske linje! Kort sagt er det vigtigere for mig, 

at vi står fast på en klar socialistisk politik. Fremfor hvor mange 

mandater vi har i folketinget. Vores vælgere skal kunne REGNE 

MED OS. Desværre SVIGTEDE vi de reformramte og de svageste i 

samfundet i sidste valgkamp. Det må IKKE ske igen!

claus@enhedslisten.dk

CHRISTOFFER E. JEXEN
Rudersdal, Mand, 35 år

Administrationsøkonom, Skolelærer 

HK 

Jeg stiller op til Hovedbestyrelsen fordi jeg gerne vil bidrage til 

Enhedslistens udvikling, og fordi jeg ønsker at være med til at 

styrke vores parti. Afdelingerne skal bringes tættere på Hoved-

bestyrelsen, og Hovedbestyrelsen nærmere afdelingerne. Reel 

indflydelse til medlemmerne er et vigtigt element i at øge både 

sammenhæng og aktivitet. Der er et potentiale i at understøtte 

de mindre afdelinger, og at vi som fællesskab tænker hele dan-

markskortet ind når vi udvikler organisationen og vores politik, 

sådan, at nationale dagsordener naturligt kobles til lokale ind-

satser. 

   Flere skal have lyst til at være en del af Enhedslisten og for-

tællingen om et bæredygtigt og solidarisk samfund skal foldes 

ud. Mulighederne for konkret handling og et inkluderende fæl-

lesskab skal give kraft og håb om at en anden verden er mulig. 

Det kræver nye tilgange, potentialet er stort. 

   Mit navn er Christoffer Emil Jexen, jeg er 35 år, bor i Birkerød 

sammen med min kone og vores dreng på seks år. Til dagligt ar-

bejder jeg som skolelærer på en lokal folkeskole og sidder i by-

rådet i Rudersdal – det er en stålblå kommune og det er ofte op 

ad bakke og giver sved på panden, men samtidig har det givet 

mig erfaringer og en forståelse for, at med en grundig og ihær-

dig indsats er mulighederne for forandringer mange. 

chej@rudersdal.dk

BRUNO JERUP
Næstved, Mand, 65 år

Cand.Scient, Gymnasielærer 

GL - Gymnasieskolerne Lærerforening

Enhedslisten skal udvikle sin selvbevidsthed, som talerør og som 

organisator for venstrefløjen. Enhedslisten skal være et sam-

lingspunkt for røde og grønne kræfter. Vi skal være et mangfol-

digt parti, hvor parti og politik kan udfoldes i mange former. Lo-

kalafdelingerne er en vigtig del af partiets opbygning, men ar-

bejdet i klimabevægelsen, fagbevægelsen, bevægelser for so-

cialt udsatte, velfærdsbevægelser, bevægelser blandt unge, lær-

linge og studerende, kulturarbejde og fredsarbejdet. Arbejdet i 

kommunalbestyrelser, regionsråd, folketing og EU parlament. 

Det er alt sammen vigtigt. Det er vigtigt, at vi udvikler arbejds-

former, hvor de mange forskellige niveauer ikke bliver modsæt-

ninger, men hvor de bliver en samlet front for den samfundsfor-

andring, der er nødvendig. Det er hovedbestyrelsens opgave, at 

fremme denne proces.

   Lige nu er hovedopgaven en kamp mod den højreoriente-

rede regering, som sælger sig selv som ”hen over midten”. Det er 

forkert, at beskrive denne regering som en centrum venstre re-

gering. Den forrige regering fra 2019-2022 kunne måske, hvis vi er 

venlige betegnes som en centrum venstre regering, men ikke 

MSV.

   Jeg har siddet i folketinget i flere omgang. Jeg er medlem af 

regionsrådet på Sjælland, hvor jeg er formand for udvalg for 

Grøn omstilling, bæredygtighed og miljø.

brunoj@regionsjaelland.dk
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BENNY DALL
Kolding, Mand, 67 år 

Gymnasium, Selvstændig

Ingen 

Dannelsen af SVM regeringen har radikalt ændret det politiske 

landskab, og dermed også forudsætningerne for Enhedslistens 

politiske indflydelse og udvikling.

Jeg genopstiller til HB for at bidrage til at placere Enhedslisten 

i fronten af opgøret med SVM regeringen. 

Vi skal bidrage til at samle venstrefløjen. Men samtidig skal vi 

udvikle vores parti til det oplagte valg for dem, der yder aktivi-

stisk modstand mod regeringens flertals-overgreb.

Det kræver visioner, aktivisme og at vi gør det lettere at være 

med i Enhedslisten.

Det vil jeg arbejde for.

benny.dall@gmail.com 

ALLAN KRAUTWALD 
Svendborg, Mand, 70 år

Kontoruddannet, Tidligere regnskabschef og 

radiovært

HK 

Ved valget i november ramte Enhedslisten muren og indkasse-

rede et stort tab. Trods deltagelse i mange politiske aftaler 

fremstod vi for mange som usynlige fordi vi var for dårlige til at 

påvise forskellen mellem forligene og Els faktiske politik og i 

valgkampen var vi for uklare f.eks. om Rwanda.

Vi skal i den kommende periode være skarpe på det genop-

bygningsarbejde der skal til, så partiet kan genvinde styrke. Det 

gøres ikke alene parlamentarisk. Der skal opbygges fra grunden. 

Partiets medlemmer og afdelinger har en vigtig opgave i dette 

arbejde, men aktivitetsniveauet er mange steder lavt med få 

aktive.

Vi skal række ud til bevægelser og styrke vores engagement i 

fagbevægelse, boligbevægelse, sociale bevægelser mv, ligesom 

der er behov for genetablering af en stærk fredsbevægelse som 

et alternativ til oprustningshysteriet.

Hovedbestyrelsen er ifølge vore vedtægter partiets ledelse og 

det må vi have genetableret som en kendsgerning. HB må derfor 

sætte sig i spidsen for partiet politisk og organisatorisk ved at 

sætte rammerne med udgangspunkt i årsmødets vedtagelser. 

Det kan ikke overlades til andre, heller ikke folketingsgruppen. 

Men det skal selvfølgelig ske i symbiose med medlemmer, afde-

linger og bevægelser.

Jeg har tidligere været medlem af HB i tre år og har lyst til at 

yde mit bidrag til opfyldelsen af det beskrevne.

EL skal være et parti i egen ret og ikke et korrektiv til den 

fremherskende politiske linje i landet.

Sammen kan vi genopbygge partiets styrke og aktivitet.

krautwald@oncable.dk
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10.2 OPSTILLEDE TIL 
VEDTÆGTSNÆVNET
Vedtægtsnævnet er ansvarlig for fortolkning af vedtægterne.

Medlemmer, Hovedbestyrelsen, afdelinger og udvalg kan ind-

bringe tvivlsspørgsmål for Vedtægtsnævnet, der også kan tage 

sager op af egen drift.

Årsmødet vælger et vedtægtsnævn på tre personer. Fuldtids- 

repræsentanter, hovedbestyrelsesmedlemmer og ansatte kan 

ikke vælges til Vedtægtsnævnet.

Da fristen for opstillinger udløb den 17. april, var der i flere tilfælde 

ikke et tilstrækkeligt antal opstillede til de fora, der skal ned-

sættes. Forretningsudvalget har derfor valgt at forlænge fristen 

for opstilling til Vedtægtsnævnet, Ligebehandlingskomitéen, Rød 

Fonds bestyrelse og intern revisor til den 15. maj kl. 12.

INGELISE BECH HANSEN 
Odense, Kvinde, 76 år

Cand, jur., Pensionist 

Djøf 

Jeg vil gerne tage endnu et år i vedtægtsnævnet Jeg har været 

medlem af Enhedslisten siden 1991 og har et bredt kendskab til 

partiet.

I flere perioder har jeg været medlem af hovedbestyrelsen,  

ligesom jeg igennem en lang årrække var kontaktperson i odense- 

afdelingen. Nu er jeg kontaktperson i bestyrelsen for Enhedslisten 

i Region Syddanmark. Jeg har i adskillige organisatoriske sammen- 

hænge beskæftiget mig med vedtægter og fortolkningen af dem.

Jeg er uddannet jurist og sluttede mit arbejdsliv i 2011 som 

mangeårig lektor i jura på socialrådgiveruddannelsen i Odense.

ingelisebechhansen@gmail.com

SIGURD LETH LYK
Århus Vest, Mand, 28 år

Jurist, Fuldmægtig 

DJØF 

Jeg har været medlem af partiet siden 2009, og har siden da 

blandt andet brugt mine kræfter i lokale afdelingsbestyrelser, 

samt i diverse bevægelser, hvor jeg af flere omgange har arbej-

det med udformningen af vedtægter, forretningsordenener og 

lignende.

Jeg er herudover uddannet jurist, hvilket også har givet lidt 

erfaring udi paragraffortolkning.

Jeg synes, at de sidste års arbejde i vedtægtsnævnet har  

været en både spændende og lærerig proces, som jeg håber  

på at få lov til at bidrage til i den kommende periode.“

Sigurdlyk@hotmail.com

TORBEN CONRAD
Den Røde Firkant - Indre Nørrebro, Mand, 76 år 

Systemarkitekt og arbejdsjura,  

Videnskabsetisk komite

Djøf

Jeg er 76 år og har en lang faglig karriere. Jeg startede i 1967 

som én af initiativtagerne til dannelsen af edb-fagets organise-

ring (PROSA). Her blev jeg senere valgt til forbundssekretær efter 

21 år i faget. Deref-ter var jeg forhandlingsleder i Foreningen af 

Danske Lægestuderende (FADL), hvor jeg fik et stort kend-skab 

til sundhedsvæsenet. Mit arbejdsliv sluttede med 1,5 år i BUPL. 

Lige nu er jeg bestyrelsesmedlem af Djøf seniorer, hvor jeg  

bidrager med ideer til udvikling af muligheder for seniorer,  

pensionsforhold og overgangen til denne livsfase.

Jeg har været aktiv i Enhedslisten siden juli 1991 og kender 

partiet rigtig godt.

Begrundelse
Gennem mit arbejdsliv har jeg forholdt mig til kontrakter og 

fortolket overenskomsttekster, lovtekster, paragraffer i forsikrings- 

betingelser mm. Desuden er en del af arbejdet i små fagforenin-

ger at udvikle ved-tægter.

Jeg har i min fritid været skolebestyrelsesformand, formand 

for andelsboligforening og valgstyrelsesfor-person.

Alle ovennævnte er borgerlige ombud og fritidsengagementer, 

og de har krævet, at man kunne læse og forholde sig kritisk til 

vedtægter.

Jeg er lyttende og dialogsøgende og har erfaring med aner-

kendende samarbejdsprocesser.

Vedtægtsnævnet fortolker vedtægterne og svarer på flere 

spørgsmål, som løbende bringes op i nævnet. Det er en opgave, 

jeg gerne vil påtage mig og yde mit bidrag til. Også den vej 

rundt til fordragelighed.

torben.conrad@gmail.com

10.3 OPSTILLEDE TIL 
LIGEBEHANDLINGS-
KOMITÉEN
Ligebehandlingskomitéen har ingen beslutningskompetence, 

men skal sikre, at sager om krænkelser undersøges uafhængigt 

af politiske og personlige interesser. Ligebehandlingskomitéen 

består af tre medlemmer og to suppleanter. Der vælges som 

udgangspunkt ét medlem årligt, således at medlemmerne væl-

ges for tre år ad gangen. I år skal der dog vælges to nye med-

lemmer, da et medlem af komitéen er udtrådt i sidste periode. 

Der kan højst vælges 60%, svarende til to medlemmer, af 

samme køn. Medlemmer af ligebehandlingskomitéen kan ikke 

samtidig være valgt til Enhedslistens hovedbestyrelse, folkevalgt 

for Enhedslisten eller ansat i partiet.
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Da fristen for opstillinger udløb den 17. april, var der i flere til-

fælde ikke et tilstrækkeligt antal opstillede til de fora, der skal 

nedsættes. Forretningsudvalget har derfor valgt at forlænge fri-

sten for opstilling til Vedtægtsnævnet, Ligebehandlingskomitéen, 

Rød Fonds bestyrelse og intern revisor til den 15. maj kl. 12.

CHARLOTTE LUND 
Vanløse, Kvinde, 40 år

Cand.comm, Konsulent i Kirkens Korshær 

Dansk Journalistforbund 

Enhedslisten er et solidarisk, græsrodsdrevet og feministisk 

parti, det skal vores praksis naturligvis afspejle. Derfor er det en 

vigtig organisatorisk opgave at dels sikre at alle medlemmer 

kan deltage i fællesskabet uden risiko for nedgørelse eller kræn-

kelser. Dels at sikre hjælp, fortrolighed og støtte, hvis det fore-

går alligevel. Og dels at sikre at uacceptable episoder følges til 

dørs, så gentagelsestilfælde kan undgås.  

   Partiet er medansvarligt, hvis der sker chikane, krænkelser 

eller diskriminering inden for vores organisatoriske rammer, der-

for er vi selvsagt også ansvarlige for at løse dem på ansvarlig 

måde. Det vil jeg gerne medvirke til.  

   Jeg har arbejdet med ligestilling og ligebehandling på en 

række forskellige niveauer. Som redaktør for Kvinde Kend Din 

Krop, i Kvinderådet, på et krisecenter og i forhold til socialt ud-

satte. Derudover var jeg forperson for det politiske udvalg, der 

ryddede op på Københavns Rådhus efter den MeToo-sag, der 

første til udskiftning på overborgmesterposten.       

charlotte_dideriksen@hotmail.com

AHMED F. DUALEH
Nørrebro, Mand, 77 år

Master of 1st. class, Pensionist 

Ingen 

Vil indsende senere.

somdana@gmail.com

MAGNE PIHL 
Gentofte, Mand, 67 år 

Studentereksamen, RUC HUM Basis, Folke-

pensionist

Socialpædagogernes Landsforening

Jeg genopstiller hermed til Enhedslistens Ligebehandlingsko-

mite. Jeg har deltaget i komiteens arbejde i de seneste to år, 

dels i den generelle etablering og dels i enkeltsag og vil gerne 

fortsætte det gode (sam)arbejde i Ligebehandlingskomiteen

Min motivation for at forsat at ville indgå i komiteen er at jeg 

fortsat ønsker at medvirke til at de sager, der behandles af LBK 

lander på en god og konstruktion måde og dermed ”sikre, at 

personer, der har været udsat for krænkende handlinger høres 

og at magthierarkier i partiet ikke hindrer en retfærdig håndte-

ring af sager om krænkelser.”

Mine forudsætninger er - foruden en hel del personlig livser-

faring og en udtalt retfærdighedssans- blandt arbejde en vis 

indsigt og viden qua en Hum og indenfor det socialpædagogiske 

område (hvor mange konflikter skulle forebygges/løses), og den 

i forbindelse dermed værende arbejdsmiljørepræsentant. Des-

uden er jeg domsmand i Østre Landsret.

Magne.landevejen@gmail.com

10.4 OPSTILLEDE TIL 
INTERN REVISOR

De interne revisorer har til opgave kritisk at gennemgå, om res-

sourceforbruget i Enhedslistens landsorganisation afspejler års-

mødevedtagelser mv. Årsmødet vælger to interne revisorer, der 

skal være af hvert sit køn. Såfremt der kun er kandidater af

samme køn vælges dog to af samme køn. Fuldtidsrepræsentan-

ter,

hovedbestyrelsesmedlemmer og ansatte kan ikke vælges til

interne revisorer.

Da fristen for opstillinger udløb den 17. april, var der i flere til-

fælde ikke et tilstrækkeligt antal opstillede til de fora, der skal 

nedsættes. Forretningsudvalget har derfor valgt at forlænge fri-

sten for opstilling til Vedtægtsnævnet, Ligebehandlingskomitéen, 

Rød Fonds bestyrelse og intern revisor til den 15. maj kl. 12.

GUNNA STARCK
Indre By, Kvinde, 79 år 

Cand.scient.soc, Pensionist

I år er det 45 år siden, at jeg meldte mig ind i VS og snart 35 år 

siden, vi begyndte at rumle med Enhedslisten. Det er gået op og 

ned, men gennemgående har økonomien ikke interesseret med-

lemmer og ledelse, hvad man kan undre sig over i et part, der 

bygger på en materialistisk tankegang. Follow the money er ikke 

kun kapitalismekritik, men bør i høj grad også internt i Listen af-

spejle politiske prioriteringer, medlemmernes ønsker og behov, 

gennemskuelighed og ansvarlighed - hellere forsigtighed end ju-

beloptimisme.

gunna@enhedslisten.dk
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NINA BJØRNER 
Gentofte, Kvinde, 68 år

Scient. adm., Pensionist  

DJØF 

Jeg genopstiller herved som intern revisor.

For mig er det et væsentligt element i et demokrati, at der er 

gennemsigtighed og åbenhed i forbindelse med økonomien. En-

hedslisten har især nu brug for en stærk intern revision, som 

med dialog og en kritisk tilgang kan følge op på forvaltningen af 

de økonomiske midler og gennemsigtighed i økonomistyringen . 

Jeg vil opfordre til at stemme på mig og på min revisorkollega 

Tommy Lindegaard, så det gode samarbejde, vi har etableret ef-

ter årsmødet 2022, kan fortsætte. 

nina.bjoerner2@gmail.com

TOMMY LINDEGAARD 
Næstved, Mand, 66 år

Socialpædagog, socialpædagog 

sl 

Jeg genopstiller herved som intern revisor.

   Det er især i tider som disse, hvor Enhedslistens økonomi er 

kritisk, vigtigt, at der er en stærk intern revision, som både kan 

deltage i vurderingen af om økonomien forvaltes indenfor for-

svarlige rammer.

   Mindst lige så vigtigt er det at intern revision følger op på 

om Enhedslistens økonomiske midler forvaltes i overensstem-

melse med de beslutninger der træffes på årsmødet.

   Jeg skal både opfordre til at stemme på mig, men også til at 

stemme på min revisorkollega Nina Bjørner, så det gode og 

stærke samarbejde vi har, kan fortsætte. 

tommy@123mail.dk

10.5 OPSTILLEDE TIL 
RØD FONDS BESTYRELSE
Rød fond ledes af en bestyrelse på seks personer. Fem vælges 

på årsmødet, og en vælges af Enhedslistens hovedbestyrelse. 

De fem årsmødevalgte kan ikke samtidig sidde i Enhedslistens 

hovedbestyrelse.

Da fristen for opstillinger udløb den 17. april, var der i flere til-

fælde ikke et tilstrækkeligt antal opstillede til de fora, der skal 

nedsættes. Forretningsudvalget har derfor valgt at forlænge fri-

sten for opstilling til Vedtægtsnævnet, Ligebehandlingskomitéen, 

Rød Fonds bestyrelse og intern revisor til den 15. maj kl. 12.

ADAM JOHANSEN
Amager Øst, Mand, 71 år 

Cand. Scient. Pol., Folkepensionist

DM

Mit primære engagement ligger i netmediet Solidaritet, hvor 

jeg er valgt til bestyrelsen. Jeg er meget optaget af, hvad der 

foregår i fagbevægelsen og på arbejdspladserne. Under syge- 

plejerskernes konflikt og særlig efter regeringsindgrebet i 1921 

deltog jeg i flere af deres morgenstrejker og skrev mere end ti 

artikler - især om, hvad de tænkte og så for sig af muligheder 

for at vinde. Jeg var hovedmanden bag et offentligt møde 

samme efterår, hvor både repræsentanter for de strejkende, 

andre offentlig ansatte og for bygningsarbejdere drøftede strej-

kernes betydning og perspektiv. Det var min vision, at sygeple-

jerskerne skulle gå ud til byggepladser i hele landet (hvad de 

også gjorde i mindre omfang) og opfordre dem til strejke (hvad 

de ikke gjorde) til støtte for deres krav om ligeløn. Siden har jeg 

på vegne af Solidaritet organiseret et offentligt møde sammen 

med DSR Kreds Hovedstaden i år, hvor to strejkende sygeplejer-

sker fra England fortalte om deres strejke. Seneste har jeg med 

mandat fra Faglig Landsudvalg organiseret en mødeturne, hvor 

partiet afholdt møder i fem danske byer med engelske og fran-

ske strejkende arbejdere suppleret med fagligt aktive herfra, der 

talte om OK23. I Rød Fond vil jeg gerne virke for at ’oversete’ 

gruppers aktivitet, herunder fagpolitiske initiativer som fx ’Kli-

makamp er faglig kamp’ eller konflikten for OK i rengøringsfir-

maet Renell får støtte og opmærksomhed.

adamjohansen1952@gmail.dk

CHRISTINA HANSEN 
Horsens, Kvinde, 46 år

Cand scient san, Studerende 

Ingen nu 

Goddag, 

Jeg hedder Christina Hansen og sidder allerede på nuvæ-

rende tidspunkt i rød fonds bestyrelse og vil meget gerne fort-

sætte med dette arbejde. Jeg sidder allerede i en fond som  

kassere og vi arbejder med at give ældre beboere på Harting 

aktivitetscenter gode oplevelser i deres hverdag. Derudover så 

er jeg bed at starte et frivilligt tilbud op som hedder Lev venner, 

der vil lave venskaber for mennesker med et handikap og  

mennesker uden for at mindske ensomhed. 

christinahedegaardhansen@gmail.com
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DORTE SØRENSEN
Indre By, kvinde 58 år

Organisationskoordinator hos GirlTalk

DM

Enhedslisten og Rød Fond skal støtte de mennesker der  

kæmper for et solidarisk samfund.

Jeg har været med i Rød Fonds bestyrelse siden Årsmødet 

2022, og tager gerne et år mere. Det har været spændende og 

lærerigt at komme tæt på den mangfoldighed af små og store 

projekter der søger støtte til deres aktiviteter.

Projekterne bæres af mange frivillige aktivister og ildsjæle, 

men der er også brug for økonomi til det vigtige politiske ar-

bejde. Det er fantastisk at kunne støtte aktivister i vores fælles 

kamp. Jeg er aktiv og bestyrelsesmedlem i Enhedslisten Indre By 

og i Enhedslisten København.

LOLE MØLLER 
Amager Øst, Kvinde, 80 år 

Cand.mag., Pensionist 

Tidligere DM 

Det er ikke mange skillinger Rød Fond har mulighed for at ud-

dele i løbet af et år.

Det er derfor rigtig godt, at Rød Fond vist nærmest er den 

eneste aktivitet, der ikke har fået gjort indhug i økonomi og 

egenkapitalen efter de omfattende nedskæringer i organisationen 

i øvrigt. Da fonden i sin tid blev etableret, var baggrunden et 

ønske om at kunne støtte folkelige bevægelser og græsrodsiniti-

ativer. Det er lige så vigtigt nu, som dengang fonden så dagens 

lys.

Selvom der ikke er tale om store støttebeløb, så falder det, 

Rød Fond kan bidrage med, ofte på et tørt sted. Jeg har været 

medlem af fondens bestyrelse i en årrække og snupper gerne et 

år til.

lole@mail.dk
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ØVRIGE BERETNINGER

BERETNING FRA VEDTÆGTSNÆVNET 

Medlemmer: Stine Brix, Sigurd Lyk, Ingelise Bech Hansen.

Opgaver

Vedtægtsnævnet er ansvarligt for fortolkning af landsorganisa-

tionens vedtægter. Det har ikke kompetence til at fortolke afde-

lingernes og de regionale strukturers vedtægter og procedurer, 

udover hvor bestemmelser i disse handler om forhold, som også 

er behandlet i landsorganisationens vedtægter.

Fortolkning af vedtægterne i perioden
Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort, at Hovedbestyrel-

sen ikke har mulighed for at ændre på kandidatlister som års-

mødet har sendt til urafstemning. Vi har i samme ombæring af-

gjort, at det ikke er muligt at rykke rundt på kandidater, som 

årsmødet og urafstemningen har indplaceret på kandidatlisten, 

uden disse kandidaters samtykke. (vedtægternes §§ 11 stk. 2 og 

11 stk. 3)

Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort, at vedtægternes 

bestemmelse om ret til deltagelse og stemmeafgivning gennem 

en elektronisk kommunikationskanal ikke hindrer, at der fast-

sættes en deadline for, hvornår ønsket om elektronisk delta-

gelse og stemmeafgivelse senest skal være oplyst til partiet. 

(Vedtægternes § 21)

Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort, at Enhedslistens 

vedtægter forudsætter, at der skal anvendes partiliste, i de 

kredse som indgår i urafstemningen. Vi har på forespørgsel fra

forretningsudvalget afgjort, at Bornholms Storkreds som ud-

gangspunkt ligeledes er forpligtiget til at opstille på partiliste. Vi 

har dog afgjort, at Storkredsen i tilfælde hvor der er ønske om 

at opstille mere end 2 kandidater, har mulighed for at opstille 

sideordnet, da dette ikke kan lade sig gøre ved anvendelse af 

kredsvis opstilling på partiliste. (Vedtægternes § 11 stk. 4)

Vi har på forespørgsel fra forretningsudvalget afgjort, hvem der 

skal udtræde af hovedbestyrelsen i tilfælde af stemmelighed 

ved årsmødet mellem to HB-medlemmer, der i en HB-periode 

vælges samtidig til Folketinget og derfor omfattes af ansatte-

kvoten, når dette resulterer i, at mere end 3 HBmedlemmer om-

fattes af kvoten. Vi afgjorde, at beslutningen om hvem der ud-

træder i dette tilfælde måtte træffes ved lodtrækning. (vedtæg-

ternes § 9 stk. 3)

Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort, at kommunale 

fuldtidspolitikere ikke er omfattet af hovedbestyrelsens ansat-

tekvote, da de ikke fremgår af bestemmelsen i vedtægterne, og 

at det fremgår klart og tydeligt af den skriftlige begrundelse fra 

forslaget om nedsættelsen af kvoten fra 5 til 3, at kommunale 

fuldtidspolitikere ikke længere skulle være omfattet af kvoten. 

(vedtægternes §9 stk. 3)

Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort at vedtægternes 

bestemmelser om fortrolighed ikke hindrer, at dokumenter kan 

offentliggøres i redigeret form, hvis dette er nødvendigt for, at 

bilaget ikke længere skal være omfattet af fortrolighed. Vi har i 

samme ombæring afklaret, at hovedbestyrelsen er forpligtiget 

til at ophæve fortroligheden i sin helhed, når forhandlingen er

afsluttet, men at det er op til Hovedbestyrelsen at vurdere, 

hvornår forhandlingen er afsluttet og fortroligheden udløber. 

(vedtægternes § 9 stk. 9)

Vi har på forespørgsel fra et medlem afgjort, at hovedbestyrel-

sen er forpligtet til aktivt at tage stilling til, om der er konkrete 

politiske eller organisatoriske spørgsmål, som opstillede kandi-

dater til urafstemning om spidskandidater og valg til hovedbe-

styrelsen bør forholde sig til i deres opstillingstekst. Vi har dog li-

geledes afgjort, at vedtægterne ikke stiller krav til hvilke speci-

fikke spørgsmål der skal stilles, og at det må være op til årsmø-

det at afgøre, om de stillede spørgsmål er tilstrækkelige. (Ved-

tægternes § 8 stk. 9)

På forespørgsel fra nogle medlemmer har vi afgjort, at det er i 

strid med vedtægternes §14, at et byrådsmedlem ikke opgiver 

sit mandat, når vedkommende melder sig ud af Enhedslisten i 

en byrådsperiode.

På forespørgsel fra nogle medlemmer har vi også afgjort, at For-

retningsudvalget overfor en lokal bestyrelse kan vælge at und-

lade at påtale en manglende overholdelse af landsvedtægterne. 

JF. vedtægternes § 9 og § 6 stk. 1.

På forespørgsel fra et medlem har vi afgjort, at hovedbestyrel-

sen er kompetent til at aflyse planlagte delegeretkonferencer.

Fortolkningsoversigt
Vedtægtsnævnet laver løbende oversigter over sine afgørelser 

om de gældende vedtægter, som vedtægtsnævnet gennem 

årene har truffet. Den gældende oversigt findes på Enhedsli-

stens hjemmeside, se https://org.enhedslisten.dk/vedtaegter/

vedtaegtsnaevnets-fortolkninger-af-enhedslistens-vedtaegter
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ØVRIGE BERETNINGER

BERETNING FRA RØD FOND

Rød Fond uddelinger i 2022 -2023

Rød Fond har i perioden måttet give afslag på fem ansøgninger, 

hvor der enten er søgt til dækning af løn eller rejse- og opholds-

udgifter.

Rød Fond bestyrelse har i hele perioden bestået af Christina  

Hedegaard Hansen, Claus Højsgaard, Lole Møller, Jonas Paludan 

og Dorte Sørensen. Janne Toft -Lind udtrådte først i perioden.
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ØVRIGE BERETNINGER

BERETNING FRA LIGEBEHANDLINGSKOMITÉEN

Ligebehandlingskomiteen har i perioden modtaget fire henven-

delser.

 

Af disse har vi vurderet én sag, som værende inden for komi-

teens anvendelsesområde. En sag afventer derudover indle-

dende behandling i komiteen.

 

De øvrige to henvendelser vedrører medlemmer, der har opfattet 

offentlige udtalelser fra andre medlemmer som problematiske 

eller stødende. Komiteen har om disse henvendelser vurderet, at 

sagerne ikke falder inden for komiteens anvendelsesområde, 

fordi udtalelserne ikke har været rettet mod det konkrete medlem 

specifikt.

 

Ingen af de sager, ligebehandlingskomiteen har taget til be-

handling, er på nuværende tidspunkt endeligt afsluttet.

Komiteen vurderer, at der ikke på baggrund af de sager, vi har 

modtaget, endnu kan udledes tendenser eller generelle problemer.

Det bemærkes, at komiteen i denne periode har haft en ustabil 

kommunikation og mødefrekvens, hvorfor der også i perioder 

har været lange svar- og behandlingstider på sagerne. Det  

beklager vi.

På den baggrund har komiteen også brugt en del ressourcer på 

at få etableret nogle faste rammer omkring arbejdet, ligesom vi 

har diskuteret og fastlagt komiteens anvendelsesområde. Sidst-

nævnte har vi fundet nødvendigt, da den store andel sager, som 

vi i komiteen ikke har vurderet som en sag for ligebehandlings-

komiteen, kan ses som et behov for en tydeliggørelse af, hvilke 

sager komiteen behandler, og hvordan arbejdet foregår. Denne 

information fremgår nu af hjemmesiden.
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ØVRIGE BERETNINGER

BERETNING FRA INTERNE REVISORER

2022 har været et økonomisk vanskeligt år på grund af to valg-

kampe og tilbagegangen ved folketingsvalget november måned.

Vi hilser det derfor med stor tilfredshed, at HB’s økonomiske  

beretning peger på behovet for opbygning af økonomisk robust-

hed og tæt opfølgning af økonomien. Vi vil opfordre til kvartals-

vise prognoser for at vurdere behovet for justeringer.

 

Vi har gennemgået beregningerne på flytning fra Studiestræde 

til Christiansborg. Da beslutningen blev truffet i november 2022, 

var den skønnede besparelse ca. 0,9 mio. kr. Den skønnede  

besparelse er efterfølgende nedjusteret til ca. 0,7 mio. kr. i 2024. 

Beløbet kan ikke entydigt gøres op, og vi finder beregningerne 

meget usikre. De økonomiske og de politiske konsekvenser af 

flytningen burde efter vores opfattelse være belyst bedre inden 

en beslutning.

 

Et element i beslutningen er et ønske om bedre arbejdsmiljø for 

de ansatte, hvilket vi vil opfordre til, at der bliver fulgt op på.

Vi skal samtidig pege på, at de arbejdsmiljøproblemer der var i 

2021, og som medførte store udgifter, også satte sine spor i 2022, 

og problemerne har ikke kunnet tilskrives det fysiske arbejdsmiljø i 

Studiestræde. Vi skal derfor understrege vigtigheden af at der 

skal sikres en rimelig arbejdsbyrde for de ansatte og en tydelig 

samarbejdsstruktur. 

 

Vi vil opfordre til, at der etableres klare og regelmæssige proce-

durer for økonomiopfølgning og behandling af økonomiske 

spørgsmål. Det er vores indtryk, at de ansatte inden for økonomi 

er særdeles kompetente og utvivlsomt kan bidrage hertil, hvis 

de får plads og gode arbejdsvilkår.

 

Vi må desværre igen i år pege på det kritisable i, at en årsmøde- 

beslutning fra 2021 om en anderledes kontingentstruktur stadig 

ikke er implementeret

 

Vi blev valgt som interne revisorer på landsmødet 2022, men det 

lykkedes først for at etablere kontakt til HB’s økonomigruppe i 

2023. Vi vil opfordre til, at HB fremadrettet umiddelbart efter valg 

af interne revisorer inviterer disse indenfor til økonomimøder, så 

de får indsigt i drift og beslutninger straks efter deres tiltrædelse. 

Dette mener vi vil fremme dialogen og give revisorerne løbende 

adgang til spørgsmål til økonomien.

Nina Bjørner   Tommy Lindegaard

Intern revisor   Intern revisor
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STØT SOTSIALNYI RUKH 
DEN SOCIALE BEVÆGELSE I UKRAINE

Krigen i Ukraine har nu varet i mere end 15 måneder. Det har været lange  

måneder med uendelige lidelser og ødelæggelser af landet. Men det har  

også været en tid, hvor det ukrainske folk har rejst sig til modstand og vist,  

at det ikke vil acceptere besættelsen af landet.

Solidaritet med Ukraine er fortsat vigtig – og Enhedslistens har derfor  

besluttet endnu en gang at samle ind til Sotsialnyi Rukh – Den Sociale  

bevægelse - som er en venstreorienteret bevægelse, der arbejder  

på et socialistisk grundlag i Ukraine. 

Rusland ud af Ukraine! 

til 33402

ÅRSMØDEINDSAMLINGEN 2023
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DEADLINES TIL ÅRSMØDET

DEADLINES TIL ÅRSMØDET

27. MAJ 2023 KL. 14.00: 
Frist for at opretholde forslag, som er ind- eller omarbejdede af Hovedbestyrelsen

27. MAJ 2023 KL. 21.00: 
Frist for alternative forslag til kandidatlister (spidskandidater til Folketinget samt Europaparlamentet)

27. – 29. MAJ: 
Årsmøde 2023


